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ريشه رونق اخير بورس 
صع��ودي  حرك��ت 
ش��اخص هاي بورسي 
ط��ي روزه��اي اخير 
و گ��ذر از س��قف هاي 
تاريخ��ي آن، نش��ان 
مي دهد كه پول جديد 
و تازه نفس به س��مت 
بازار س��رمايه سرازير 
شده است. حال اگر بخواهيم در خصوص دلايل 
آن صحبت كني��م، واضح و مبرهن اس��ت كه 
سهامداران نسبت به اخبار سياسي مثبتي كه 
رنگ و بوي كاهش تنش هاي بين المللي دارد، 
خوشبين شده اند.  در واقع مهم ترين دليل رشد 
اخير بازار اين اس��ت كه بورس روي خوشي به 
اخبار سياسي نشان داده است. باتوجه به اينكه 
تحريم ها آثار اقتصادي و غيرانساني گسترده اي 
بر كشور داشته، مشخص اس��ت اگر تحريم ها 
برداشته شود، به پش��توانه آنها، گشايش هاي 

اقتصادي نيز رخ مي دهد. 

رضا كياني

 صفحه 5  

بازار سرمايه

تخت گاز  سهام در »حافظ«
محمد امين  خدابخش| 

رونق بازار سهام همچنان ادامه دارد و در اين ميان 
هر روز ش��اهد رش��د نماگرهاي بورس و فرابورس 
هستيم. مسير صعودي قيمت ها كه از ابتداي سال 
تاكنون بازدهي 74 درصد داش��ته است، موجب 
شده تا بس��ياري از فعالان بازار سهام كه معاملات 
امسال خود را با خاطره تلخ سقوط قيمت ها در سال 
گذشته آغاز كرده بودند، سودهاي دور از انتظاري را 
در تركيب سبد سهام خود شاهد باشند.بازار سهام 
كه س��ال گذش��ته را با افزايش آرام قيمت دلار در 

سامانه نيما به اتمام رسانده بود...

اقتصاد اجتماعي

 زمين نفس هاي آخر
 را مي كشد

»خانه مان را حف��ظ كنيم«. اي��ن را معترضان به 
تغيي��رات اقليمي در سراس��ر جه��ان مي گويند. 
تغييراتي كه مي تواند خانه ما يعني زمين را تبديل 
به مكاني غيرقابل س��كونت كند. فعالان معترض 
به تغييرات اقليم��ي در جه��ان مي گويند زمين 
نفس هاي آخرش را براي حيات بخشي به ساكنان 
مي بخش��د. فرصتي 18 ماهه ب��راي حفظ زمين 
كه در مقابل عمر 4 ميليارد س��اله س��ياره سبز و 
آبي فرصتي ناچيز است. از س��ال گذشته اما روند 
اعتراضات به تغييرات اقليمي در جهان س��رعت 
بيش��تري گرفت. اوايل س��ال 2019 بود كه اين 
اعتراضات گسترده تر شد ميداندار اين اعتراضات 
اين ب��ار به ج��اي فعالان ح��وزه محيط زيس��ت 
دانش آموزان بودند. رهبري اين اعتراضات را »گرتا 
تونبرگ« دانش آموز شانزده ساله سوئدي در دنيا 
برعهده دارد و عجيب اينكه دانش آموزان در سراسر 

جهان او را به عنوان كسي كه ...
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رضا كياني|
مدير تحقيق و توسعه بورس تهران|

حركت صع��ودي ش��اخص هاي بورس��ي طي 
روزهاي اخي��ر و گذر از س��قف هاي تاريخي آن، 
نشان مي دهد كه پول جديد و تازه نفس به سمت 
بازار سرمايه سرازير شده است. حال اگر بخواهيم 
در خصوص دلاي��ل آن صحبت كني��م، واضح و 
مبرهن اس��ت كه س��هامداران نس��بت به اخبار 
سياسي مثبتي كه رنگ و بوي كاهش تنش هاي 

بين المللي دارد، خوشبين شده اند. 
در واقع مهم ترين دليل رشد اخير بازار اين است 
كه بورس روي خوش��ي به اخبار سياسي نشان 
داده است. باتوجه به اينكه تحريم ها آثار اقتصادي 
و غيرانساني گسترده اي بر كشور داشته، مشخص 
است اگر تحريم ها برداشته شود، به پشتوانه آنها، 
گشايش هاي اقتصادي نيز رخ مي دهد. به همين 
دليل در زماني كه اخبار و گمانه زني هاي مثبت 
سياس��ي مخابره مي شود، خوش��بيني بازار نيز 
نسبت به آينده افزايش پيدا مي كند.  به هر حال 
بازار سرمايه، بازاري اس��ت كه بر بستر انتظارات 
ش��كل مي گي��رد و همين انتظ��ارات ب��ر رفتار 
سرمايه گذاران تاثير مي گذارد. به عبارتي مي توان 
گفت كه »آينده«، »حال« بازار را شكل مي دهد. 
به همين دليل اس��ت ك��ه وقتي اخب��ار مثبت 
سياسي منتشر مي شود، بازار خوش بيني منطقي 
دارد.  مشاهده روند بلندمدت بازار سرمايه، نشان 
مي دهد كه اصولا اي��ن بازار، بازده��ي خوبي به 
سرمايه گذاران مي دهد، اما اگر افراد غير حرفه اي، 
به صورت كوتاه مدت بخواهند وارد شوند و بروند، 
احتمال ضرر س��نگين ب��راي آنها وج��ود دارد. 
به همين دليل داش��تن اس��تراتژي براي ورود و 
خروج و همچنين در نظر گرفتن سرمايه گذاري 
بلندمدت، مي توان��د ورود آنها را مطمئن تر كند.  
از طرف ديگر بايد توجه داش��ت كه اصولا وقتي 
پول هاي جديد وارد بازار مي ش��ود،  اگر از بخش 
غيرحرفه اي و هيجان زده باش��د،  احتمال خروج 
بيشتري نس��بت به پول حرفه اي دارد. به همين 
دليل بهتر اس��ت كه ورود اين پول ه��ا از طريق 
نهادهاي مالي نظير صندوق هاي سرمايه گذاري، 
سبدگردان ها يا با كمك مشاوران سرمايه گذاري 
باشد، زيرا در اين صورت توسط مديران حرفه اي، 
مديريت سرمايه انجام مي شود و احتمال اشتباه 
در آنها بس��يار كم اس��ت.  همچنين با توجه به 
استقبال نس��بي از صندوق هاي سرمايه گذاري، 
بس��ياري از آنها هم اكنون به س��قف مجاز خود 
رس��يده اند. بنابراين براي تداوم صعود بازار بايد 
تلاش ش��ود كه س��رمايه هاي جديد به س��مت 
صندوق ها هدايت ش��ود. زيرا هرچقدر كه پول از 
سوي صندوق ها به بازار بيايد، مي توانيم نسبت به 

تداوم حضور آنها در بازار مطمئن باشيم. 

سخن نخست

ريشه رونق اخير بورس 

برجام

وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران در ديدار 
با همتاي ژاپني خود گف��ت رييس جمهوري 
ايران با طرحي براي صلح منطقه اي به سازمان 
ملل متحد مي آيد. به گزارش ايرنا از نيويورك، 
محمدجواد ظريف دوش��نبه خود را با صبحانه 
كاري با جمع��ي از خبرنگاران س��ازمان ملل 
متحد آغاز كرد و س��پس به ديدار وزير خارجه 
ژاپن رفت. وي در اين ديدار از تلاش هاي ژاپن 
براي ارتقاي همكاري با جمهوري اسلامي ايران 
قدرداني كرد و اف��زود: رييس جمهوري هم با 
اشتياق منتظر ديدار نخست وزير ژاپن هستند.

وزي��ر خارجه اي��ران ادام��ه داد: م��ا معتقديم 
ك��ه اتفاق��ات منطق��ه نتيجه سياس��ت هاي 
جنگ طلبانه اس��ت. م��ا آماده ايم ب��راي پايان 
دادن به جن��گ يم��ن كمك كني��م. ظريف 
خاطرنش��ان كرد: رييس جمهوري در سفر به 
نيويورك پيش��نهاد جديدي مطرح مي كنند 
كه ائت��لاف براي صل��ح در تنگه هرمز اس��ت. 
وزير امور خارجه اي��ران كه از عصر جمعه براي 
هم��كاري رييس جمهوري اس��لامي ايران در 
هفت��اد و چهارمين اج��لاس عاليرتبه مجمع 
عمومي س��ازمان ملل متحد، به مقر نيويورك 
اين سازمان سفر كرده است، با وزيران خارجه 
عمان، دانم��ارك، فرانس��ه و همچنين رييس 

صليب سرخ جهاني ديدار داشته است.
ظريف همچنين با وجود محدوديت هاي شديد 
اعمال شده از س��وي دولت دونالد ترامپ كه به 
منظور تضعيف ص��داي منط��ق و حق طلبي 
ايران انجام شده است، تاكنون با چندين رسانه 

امريكايي و بين المللي گفت وگوكرده است.
قرار اس��ت رييس جمه��وري اس��لامي ايران 
روز چهارش��نبه در اجلاس مجم��ع عمومي، 

سخنراني كند.

در ديدار وزير خارجه ژاپن
ظريف: اتفاقات منطقه نتيجه 

سياست هاي جنگ طلبانه است

جهان

ركود  از آنچه مي بينيم 
نزديك تر است
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بازار نفت دغدغه چه چيزي را دارد

 »تعادل« وضعيت بازار ملك 
در 6ماه نخست سال را بررسي مي كند

 اهميت آرامكو 
يا ريسك آرامكو؟

 پيش بيني
 نيمة متفاوت براي 

بازار مسكن 98
گروه راه و شهرسازي|شهلا روشني|

به اعتقاد كارشناسان بازار مسكن مقايسه سطح پرش يافته 
قيمت مسكن در سال جاري با اوضاع قيمتي در سال 84 
تا 92 چند پيام معنادار براي فعالان كنوني بازار مس��كن 
دارد.اين پيام ها متفاوت ش��امل ادامه روند موجود، ركود 
تورمي يا رونق تورمي است. اما در اين ميان، برخي ديگر 
از كارشناس��ان معتقدند بررسي تحليل وضعيت 6 ماهه 
بازار مسكن براي بخش مصرفي مي تواند يك پيام اساسي 
داشته باشد. اين پيام اساسي اين است كه آيا تجربه بازار 
مسكن در سال 92 دوباره تكرار شده و قيمت هاي كنوني 

تفاوت محسوسي نسبت به س��ال يا حتي ماه هاي قبل 
خواهد داشت؟ يا نه؟  اگرچه انتظار عموم فعالان كنوني 
بازار مسكن از نيمه دوم سال جاري ركود تورمي است، اما با 
تحليل داده هاي بازار مسكن مي توان به يك نتيجه مثبت 
در خصوص روند نزولي قيمت ها دست يافت. براي تحليل 
اين بازار نياز اس��ت نگاهي به بازار مسكن طي سال 84 تا 
92 و همچنين 92 تا 95 و 96 تا 98 داشته باشيم. بر اساس 
آمارهاي اعلام شده از بانك مركزي متوسط قيمت مسكن 
در س��ال 84 حدود 649 هزار تومان، در س��ال 85 حدود 

831 هزار تومان...
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 مركز آمار ايران از كاهش 6‚6 درصدي تورم نقطه اي
 خبر داد

شيب صعود تورم كُند شد
 صفحه 3  

 صفحه 9  

رييس بنياد مس��تضعفان مهم ترين ماموريت 
اين نهاد را رسيدگي به اقش��ار ضعيف جامعه 
بيان كرد و گف��ت: تمام فعاليت ه��اي بنياد و 
شركت هاي زيرمجموعه بايد به صورت شفاف 

در معرض قضاوت مردم قرار گيرد.
به گزارش روابط عمومي بنياد، سيد پرويز فتاح 
ضمن تاكيد بر ضرورت اصلاح وجهه اجتماعي 
بنياد مس��تضعفان افزود: بنياد مس��تضعفان 
يك نه��اد اجتماعي ب��راي خدمت رس��اني به 
محرومان اس��ت، اقدام هاي زي��ادي در حوزه 
محروميت زدايي انجام ش��ده كه م��ردم از آن 
اطلاعي ندارند و لازم اس��ت براي اطلاع رساني 
اين خدمات و بهب��ود وجه��ه اجتماعي بنياد 

مستضعفان تلاش شود.
رييس بنياد مس��تضعفان اقدام هاي اين نهاد 
را براي خدمت ب��ه م��ردم و محروميت زدايي 
از مناطق مختلف، قابل توج��ه توصيف كرد و 
گفت: فعاليت هاي بنياد مستضعفان به خوبي 
به مردم معرفي نشده و ذهن جامعه از كارنامه 
بنياد مس��تضعفان خالي اس��ت و اين موضوع 
موجب سوءاستفاده بدخواهان مردم و نظام را 
فراهم كرده است. وي لزوم تقويت شفاف سازي 
فعاليت هاي بنياد مس��تضعفان را خاطرنشان 
ك��رد و رابطه بنياد ب��ا همه زي��ر مجموعه ها و 
شركت ها بايد شفاف و در معرض قضاوت مردم 
قرار گيرد تا چنانچه تذكر و انتقادي داش��تند، 

مطرح و بايد به سوالات آنان پاسخ روشن داد.
فتاح ضمن بزرگداش��ت هفته دفاع مقدس در 
جمع كاركنان س��تادي اين نهاد گفت: رابطه 
بنياد با همه قوا در بالاترين سطح ممكن است 
و بنياد مس��تضعفان مصصم تر از گذش��ته در 

خدمت نظام اسلامي فعاليت مي كند.
وي خاطرنشان ساخت: بنياد مستضعفان محل 
سياس��ي كاري نيس��ت و مهم ترين ماموريت 
بنياد مستضعفان، رس��يدگي به اقشار ضعيف 
جامعه به عنوان يك اصل در مديريت اسلامي 
ق��رار دارد و در اين ارتباط به ش��كل مس��تمر 

فعاليت هاي بنياد به مردم گزارش مي شود.
رييس بنياد مس��تضعفان، حض��ور و مقاومت 
مردم در صحن��ه و همراهي با ام��ام راحل )ره( 
را رم��ز موفقيت نظام و انق��لاب در عرصه هاي 
مختل��ف بيان ك��رد و اف��زود: واقعي��ت اينكه 
در طول هش��ت س��ال دفاع مقدس، با وجود 
فش��ارهاي اقتصادي دش��من و خيانت برخي 
عوام��ل داخلي، م��ردم ب��ا خودب��اوري و اتكا 
ب��ه اقتصادملي توانس��تند از مش��كلات عبور 
كنند و ام��روز نيز چنانچ��ه اعتماد م��ردم به 
عملكرد دستگاه ها بازسازي ش��ود، بسياري از 

چالش هاي فعلي حل خواهد شد.

خبر
 ذهن جامعه از كارنامه

 بنياد مستضعفان خالي است 
وزير كش��ور گفت: فضاي تبليغات��ي عليه ايران 
به شدت رو به افزايش اس��ت كه اگر دقت لازم را 
نداشته باشيم حتما در دام جنگ رواني و تبليغات 
نامناس��ب آنها قرار خواهيم گرف��ت. »عبدالرضا 
رحماني فضلي« عصر ديروز در حاش��يه س��ي و 
ششمين جلسه ستاد اطلاع رس��اني و تبليغات 
اقتصادي كش��ور در جم��ع خبرن��گاران گفت: 
در اين جلس��ه طبق معمول از مصوبات جلس��ه 
قبل گزارشي ارايه ش��د. يكي از دستورات اصلي 
بحث دس��تورالعمل نحوه پخش اطلاع رس��اني 
و تبليغاتي دادگاه ها بود. بحث مفصلي ش��د و در 
نهايت يك كميته چهارجانبه اي تشكيل شد كه 
در آن كميت��ه موضوع نهاي��ي و در صحن بحث 
شود. رحماني فضلي در رابطه با موضوع اربعين و 
نگراني هاي اقتصادي پيرامون آن عنوان كرد: در 
رابطه با اين احتمال كه حجم س��ه ميليون رفت 
و آمد مرزها و گمرك ها چگونه بايد كنترل شود 
تصميم هاي خوبي گرفته شد كه هر دستگاهي 
متولي انجام اين كار اس��ت.  وي در رابطه با بانك 
مركزي و تحريم ه��اي جديد ص��ورت گرفته و 
آثار آن در بخش ارز و اقتصاد و تج��ارت افزود: از 
قبل در اين زمينه آمادگي لازم وجود داش��ت و 
شاخص آن هم نوسان قيمت ارز بوده كه نوسان 
زيادي نداش��ته و تحت مديريت و كنترل است. 
رحماني فضل��ي در ادامه به يك��ي از موضوعات 
مطرح شده در اين جلسه پرداخت و گفت: برخي 
از افراد بدون رضايت و هماهنگي، به اسم ديگران 
موبايل وارد كردند؛ قرار ش��د اين مساله بررسي 
ش��ود زيرا برخي افراد ادعا كردند ما اصلا موبايل 
وارد نكرديم ولي به اسم ما موبايل وارد شده است 
اگر اين اتفاق درست باشد حتما بايد جريمه لازم 
صورت بگيرد و به افرادي كه جعل سند داشتند 
بايد حتما برخورد شود. وزير كشور تصريح كرد: 
اگر همچنين مساله اي نباش��د كه از قبل مجوز 
داده شده بود هر مسافري مي تواند يك موبايل را 
با رعايت سود بازرگاني و حقوق گمركي و ارزش 
افزوده بتواند رجيستري كند. وي گفت: در حوزه 
مديريت رس��انه اي به اين نتيجه رسيديم كه با 
توجه به سياست هاي اوليه اي كه در ستاد مطرح 
شد هدف اين است كه با هماهنگي و همكاري و 
مشاركت همه رسانه ها بايد اين فضا ]تبليغاتي[ 
را مديريت كنيم. رحماني فضل��ي تاكيد كرد: به 
هر حال فضاي تبليغاتي عليه ايران به شدت رو به 
افزايش اس��ت كه اگر دقت لازم را نداشته باشيم 
حتما در دام جنگ رواني و تبليغات نامناسب آنها 
قرار خواهيم گرفت. مقرر ش��د مجددا با حضور 
مس��وولان و س��ردبيران روزنامه ها و نش��ريات 
جلسه اي گذاش��ته ش��ود كه نظرها ش��نيده و 

سياست ها مجددا ابلاغ شود.

دولت
در دام جنگ رواني و 

تبليغات نامناسب قرار نگيريم
رييس جديد س��ازمان بازرسي كل كش��ور از ضرورت 
اصلاح ساختارها و ش��يوه هاي بازرس��ي سخن گفت 
كه بايد متناس��ب با اقتضائ��ات روز جامعه باش��د. به 
گزارش روابط عمومي س��ازمان بازرس��ي كل كشور، 
حجت الاسلام حسن درويش��يان روز گذشته در جمع 
معاونان و بازرس��ان كل مركز و اس��تان گفت: سازمان 
بازرسي كل كش��ور هم در اصلاح س��اختارها، هم در 
تش��كيلات و هم در رويه ه��ا و فرآيندها و ش��يوه هاي 
بازرس��ي نيازمند تغيير و اصلاح متناسب با اقتضائات 
روز است و حتماً بايد كار كارشناس��ي و بررسي دقيق 
علمي ص��ورت گي��رد و از ش��يوه هاي ن��و و ابتكاري 
بهره گيري ش��ود. وي افزود: بايد با سرعت و دقت لازم 
در حوزه هاي اقتصادي، مالي، پولي و بانكي بيشتر وارد 
عمليات ش��ويم. اينكه چقدر گزارش مي دهيم، خوب 
است ولي كافي نيس��ت. نتايج و خروجي كار سازمان 
براي جامعه و براي رييس قوه قضاييه مهم است و ايشان 
تأكيد دارند كه سازمان دنبال نتيجه باشد. درويشيان 
ضمن گرامي داش��ت هفته دفاع مقدس گفت: در دوره 
جديد قوه قضاييه و با انتصاب آيت الله رييس��ي فضاي 
تازه اي در كشور ايجاد ش��د و نقطه اميدي در مردم به 
جهت مبارزه با فساد شكل گرفته اس��ت. از طرفي ابزار 
مهم رياس��ت قوه قضاييه براي تحقق اين امر، سازمان 
بازرسي كل كشور است و از اين  جهت سازمان بازرسي، 
مهم ترين سازمان وابس��ته به قوه قضاييه است كه بايد 
در اين مس��ووليت خطير به كمك ايش��ان بيايد. وي 
با اش��اره به حضور 10 ساله رييس��ي در رأس سازمان 
بازرسي گفت: به لحاظ نگاه عالي كه رييس قوه قضاييه 
به جايگاه سازمان بازرسي و اهميت و تأثيرگذاري اين 
س��ازمان دارد، يك فرصت براي ما ايجادش��ده است و 
ايشان كاملًا به فرآيندها، ظرفيت ها و توانمندي سازمان 
احاطه دارند. در مقابل، انتظارات فراواني كه رييس قوه 
قضاييه و به تبع آن مردم از سازمان بازرسي كل كشور 
دارند، نيازمند يك تلاش فوق العاده و جهادي اس��ت. 
درويشيان افزود: سازمان بازرسي هرچند به  عنوان يك 
دستگاه اداري مطرح است اما بايد از نگاه و حركت اداري 
گذر كرده و به يك دستگاه جهادي و انقلابي تبديل شود 
و همه همكاران س��ازمان، خصوصاً معاونان، مديران و 
بازرسان كه به عقيده من افس��ران عالي سازمان و اين 
لشكر محسوب مي شوند، شب و روز نداشته باشند. وي 
تأكيد كرد: مديران بايد شخصاً به صورت ميداني ورود 
كرده و به ويژه مواردي را كه در حوزه هاي معيش��تي، 
اقتصادي، مالي و بحث فساد مطرح است، مديريت كنند 
و كاملًا در جريان مسائل قرار بگيرند و هدايت كننده و 
پيگيري كننده باشند. زماني كه آيت الله رييسي در رأس 
سازمان حضور داشتند، گاهي شخصاً به مديران استاني 
زن��گ زده و موضوعات را پيگي��ري مي كردند. بنابراين 
كار س��ازمان، يك كار عملياتي اس��ت و قطعاً اين نگاه 
نتايجي را به همراه دارد. از اين  رو حتماً بايد در اين راستا 

نگاهمان را تقويت كنيم. 

قضايي
سازمان بازرسي نيازمند اصلاح 

متناسب با اقتضائات روز است
معاون اول رييس جمهور با اش��اره به گ��زارش ارايه 
شده درخصوص شرايط اقتصاد كلان كشور از سوي 
دبيرخانه ش��ورا، گفت: با وجود تحريم ها و فشارهاي 
اقتصادي، به فضل الهي آثار منفي ناش��ي از فشارها 
تا حد زيادي كنترل ش��ده و وضعيت اقتصاد به ثبات 
نسبي رسيده اس��ت. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
دولت، اسحاق جهانگيري در جلسه شوراي اقتصاد كه 
عصر روز دوشنبه برگزار ش��د، با تاكيد بر اينكه دولت 
مصمم اس��ت براي جبران كس��ري بودجه به سمت 
منابع بانك مركزي نرود، خاطرنش��ان كرد: با وجود 
كاهش درآمدهاي حاصل از ف��روش نفت، با كنترل 
شرايط و برنامه ريزي بهتر قادر خواهيم بود از تنگناها 
عبور كنيم. وي با اش��اره به ارايه گ��زارش دبيرخانه 
در خصوص بخشنامه بودجه س��ال 99 كل كشور، از 
دس��تگاه هاي اجرايي خواس��ت همكاري و همراهي 
لازم را با سازمان برنامه و بودجه به عنوان متولي اصلي 
تدوين بودجه انجام دهند تا بتوانيم بودجه س��ال 99 
كل كش��ور را مبتني بر منويات مقام معظم رهبري و 
براس��اس طرح اصلاحات س��اختاري بودجه تدوين 
كرده و در زمان مقرر به مجلس شوراي اسلامي ارايه 
دهيم. در اين جلسه كه وزراي جهاد كشاورزي، نفت، 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه نيز حضور داش��تند، موض��وع تعيين قيمت 
خريد تضميني محصولات زراعي براي سال 99 مورد 
بحث و بررسي قرار گرفت. در ادامه اين جلسه نماينده 
دبيرخانه شوراي اقتصاد گزارشي از بخشنامه بودجه 
سال 99 كل كشور ارايه كرد و به تشريح نقشه كلان 
طرح اصلاح س��اختاري بودجه و رويكردهاي اجرايي 
بودجه سال 99 كل كش��ور پرداخت. در اين نشست 
بودجه سال 99 كل كشور مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت و اعضاي جلس��ه نظرات و ديدگاه هاي خود را 
در خصوص آن مطرح كرده و مقرر ش��د دستگاه هاي 
اجراي��ي نظ��ر و رويكرده��اي خ��ود را در خصوص 
بخش هاي مختلف بودجه به دبيرخانه شوراي اقتصاد 

ارايه دهند.

كلان
تلاش دولت عدم استفاده از 

منابع بانك مركزي است

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 



روي موج خبر

   بزرگ ترين زمين خواري در كشور كشف 
شد؛ روابط عمومي واجا|

با اقدامات به موقع عملياتي و اطلاعاتي س��ربازان 
گمنام امام زمان)عج( يكي از بزرگ ترين پرونده هاي 
زمين خواري در كشور كشف شد. با اقدامات به موقع 
عملياتي و اطلاعاتي سربازان گمنام امام زمان)عج( 
در حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادي، يكي از بزرگ ترين 
پرونده هاي زمين خواري در كشور كشف و با پيگيري 
مستمر وزارت اطلاعات ضمن تثبيت مالكيت دولت 
بر اراضي ملي مذك��ور، از تضييع حقوق بيت المال 
جلوگيري گرديد.  اراضي مذكور به مساحت تقريبي 
۸۵ هزار مترمربع كه در منطقه شهرك غرب تهران 
واقع شده و قسمتي از بوستان ايران زمين و بزرگراه 
ش��هيد همت را دربرمي گيرد داراي ارزش تقريبي 
بي��ش از ۵۰ هزار ميلي��ارد ريال برآورد مي ش��ود. 
در س��اليان گذش��ته، مالكيت اين اراض��ي ملي با 
سوءاس��تفاده زمين خواران از خلاء ه��اي قانوني و 
همچنين تخلفات برخي مس��وولان دستگاه هاي 
اجراي��ي ذي ربط )كه با عناوي��ن مجرمانه از جمله 
ارتش��اء و... تحت پيگرد قضايي قرار دارند( به طور 
رسمي به ايشان منتقل شده بود كه با ورود به موقع 
وزارت اطلاعات به موضوع مالكيت اراضي و همراهي 
دستگاه قضايي )دادسراي مقابله با زمين خواري و اداره 
كل ثبت اسناد و املاك استان تهران( و ادارات ذي ربط 

دست زمين خواران از اراضي مذكور كوتاه شد.

   به جاي متهم كردن ايران فروش سلاح به 
عربستان را متوقف كنيد؛ وزارت خارجه|

سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان به اظهارات 
بوريس جانسون، نخست وزير انگليس در خصوص 
احتمال مقصر بودن ايران در موضوع پالايش��گاه 
عربستان واكنش نشان داد. سيد عباس موسوي 
در واكنش به اظه��ارات بوريس جانس��ون با رد 
سخنان وي اظهار داشت: دولت انگليس به جاي 
تلاش بي ثمر عليه ايران، نسبت به توقف فروش 
سلاح هاي مرگبار به عربستان كه خواسته بسياري 
از مردم جهان اس��ت اقدام كرده و خود را از اتهام 

ارتكاب جنايت جنگي عليه مردم يمن برهاند.

   ادع�اي كريس�تين امان پ�ور ب�ه نقل 
از ظريف؛ تعادل|

خبرنگار ش��بكه س��ي ان.ان در دو پيام توييتري به 
بخش هايي از گفت وگ��وي وزير امور خارجه ايران با 
اين شبكه اش��اره كرد. كريستين امان پور، خبرنگار 
شبكه سي.ان.ان، در دو پيام توييتري بخش هايي از 
گفت وگويش با محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه 
ايران را منتشر كرده و به نقل از او مدعي شد: ظريف به 
من گفت كه روحاني، رييس جمهور ايران حاضر است 
با ترامپ، رييس جمهور ]امريكا[ اين هفته در نيويورك 
ديدار كند، »به ش��رط اينكه رييس جمهور ترامپ 
آماده باشد كاري را كه لازم است انجام بدهد«، ]كه 
آن[ لغو تحريم ها در ازاي »نظارت دايمي بر تاسيسات 
]هسته اي[ ايران است.« وي در پيام ديگري به نقل از 
ظريف نوشت: »نشان صلح ]شاخه زيتون[ هميشه 
روي ميز بوده است، اما ما باز هم آن را نشان مي دهيم.«

   رايزني موگريني و گوترش درباره برجام؛ 
ايسنا|

مسوول سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا و دبيركل 
س��ازمان ملل ضمن ديدار با يكديگر درباره ايران و 
برجام گفت وگ��و كردند. فدريكا موگريني به همراه 
فرنس تيمرمانس، معاون كميسيون اروپا ساعاتي 
پيش ب��ا آنتونيو گوترش دبيركل س��ازمان ملل در 
نيويورك ديدار كردند. بنابر گزارش پايگاه اينترنتي 
اتحاديه اروپا، اين ديدار فرصتي بوده است براي تبادل 
نظر و رايزني مي��ان طرف ها درباره تحولات اخير در 
آفريقا، سوريه، افغانستان، ليبي، روند صلح خاورميانه، 
ونزوئلا و به علاوه وضعيت خليج فارس، برنامه جامع 
اقدام مشترك )برجام( و ايران. اتحاديه اروپا در حاشيه 
مجمع عمومي س��ازمان ملل ميزبان چند رويداد، 

ازجمله درباره سوريه و ونزوئلا خواهد بود.

   ثبت ن�ام ۸۵۲ هزار و ۲۲ نفر در س�امانه 
سماح تاكنون؛ مهر|

دبير ستاد مركزي اربعين حسيني گفت: تعداد كل 
ثبت نام ها در سامانه سماح براي سفر اربعين تاكنون 
۸۵۲ هزار و ۲۲ نفر بوده اند. احمد محمدي فر با اشاره 
به استان هايي كه پيشتاز در ثبت نام در سامانه سماح 
بودند، گفت: استان هاي تهران، خوزستان، خراسان 
رضوي، اصفهان، فارس و مازندران به ترتيب داراي 
بيشترين ثبت نام كنندگان در سامانه سماح هستند. 
محمدي فر تصريح كرد: استان تهران با ۱۱۶ هزار و ۸۶ 
نفر، خوزستان با ۸۳ هزار و ۸۹۲ نفر و خراسان رضوي 
با ۶۵ هزار و ۱۷۷ نفر به ترتيب سه استان در بيشترين 
تعداد ثبت نام كنندگان در س��امانه سماح هستند. 
همچنين استان اصفهان با ۶۲ هزار و ۷۱۳ نفر، فارس 
۶۰ هزار و ۶۵۱ نفر و مازندران ۳۷ هزار و ۳۴۷ نفر بعد از 
تهران، خوزستان وخراسان رضوي به ترتيب بيشترين 
تعداد ثبت نام كنندگان را در سامانه سماح داشته اند.

   كم�ك ۱۰ ميلي�ارد توماني مس�لمانان 
هندوستان به  سيل زدگان ايران؛ تسنيم|

نماينده مقام معظم رهبري در كشور هندوستان با 
بيان اينكه مسلمانان اين كشور ۱۰ ميليارد تومان 
به استان هاي س��يل زده ايران كمك كردند، گفت: 
دو مدرسه س��يل زده شهر پلدختر بازس��ازي و در 
اختيار دانش آم��وزان قرار گرفت. حجت الاس��لام 
مهدي مهدوي پور ديروز  با بيان اينكه سيلاب ويرانگر 
فروردين همراه خود سيل همدلي و مهرباني را آورد، 
افزود: سيل مهرباني مردم از مرزهاي ايران فراتر رفته 
و در كشور هندوستان از يك ميليارد و ۳۰۰ميليون 
جمعيت ۲۵۰ميليون نفر مسلمان بوده كه از اين آمار 
۴۰ميليون نفر شيعه هستند. مسلمانان و شيعيان 
هندوستان  در زماني كه سيل در استان هاي مختلف 
ايران رخ داد، از سراس��ر اين كش��ور بزرگان، علما و 
مردم با ابراز همدردي به صورت خودجوش شروع به 
جمع آوري كمك براي مردم مناطق سيل زده كردند.

ايران۲

سخنگوي دولت در نشست خبري

روال اداري آزادي نفتكش انگليسي طي شده است
گروه ايران|

همزم��ان با س��فر رييس جمه��وري ب��ه نيويورك، 
سخنگوي دولت در نشست هفتگي اش با خبرنگاران، 
برنامه هاي رييس جمهوري در اين سفر را تشريح كرد؛ 
سفري كه به گفته ربيعي، به دليل رفتار غيرمحترمانه 
طرف امريكاي��ي، رييس جمهوري تصميم داش��ت 
آن را لغو كن��د، اما به دليل اس��تيفاي حقوق ملت و 
منافع كش��ور در نهايت انجام اين س��فر در دس��تور 
كار ق��رار گرف��ت؛ نكته قابل توج��ه در صحبت هاي 
ربيعي مربوط به توييتي بود كه خبرنگار س��ي ان ان 
در خصوص آمادگي ايران براي استمرار گفت وگوها 
با همه طرف ها در صورت بازگش��ت به برجام منتشر 
كرده بود؛ ربيعي در اين زمينه اعلام كرد همان طور 
كه رييس جمهوري و وزير خارجه كش��ورمان اعلام 
كرده اند ايران آماده است تا تعهدات خود ذيل برجام 
را از سر بگيرد، مش��روط بر آنكه طرف امريكايي نيز 
تحريم هاي اقتصادي عليه ايران را به وضعيت سابق 
بازگرداند.  ربيعي كه با اصرار خبرنگاران مبني بر طرح 
ش��فاف تر موضوع و اينكه آيا برنامه اي براي ملاقات 
احتمالي ترامپ و روحاني در نيويورك تدارك ديده 
شده است؟مواجه شد، گفت: توضيحات لازم را دادم. 
باز هم تكرار مي كنم در صورت بازگشت طرف مقابل 
به تعهدات برجامي، ايران آماده اس��ت تا شرايط را به 

وضعيت مورد توافق بازگرداند. 
س��خنگوي دولت در ادامه اظهاراتش گفت: كارهاي 
حقوقي و روال اداري آزادي نفتكش انگليسي انجام 
شده اس��ت اما اطلاعي از زمان آزادي آن ندارم ولي 
مي دان��م كه ب��ه زودي اين كش��تي از توقيف خارج 
مي ش��ود.علي ربيعي در نشست خبري خود با اشاره 
به فرارسيدن هفته دفاع مقدس تاكيد كرد: امروز هم 
دولت در حال دفاع است. دولت دفاع مقدس خود را 
در دو جبهه دنبال مي كند. از يك س��و دفاع در برابر 
اقدامات خصمانه امريكا براي كوچك كردن اين كشور 
كه با وقاحت آن را بيان مي كند در دستور كار دولت 
است و از سمت ديگر دفاع از معيشت و زندگي مردم 

و كارگران را دولت دنبال مي كند.

   ترديد براي سفر به نيويورك
ربيعي با اش��اره به س��فر روحاني به نيويورك گفت: 
روحاني براي س��فر به نيويورك ترديد داش��ت و اين 
موضوع را در جلس��ات مختلف بي��ان كرد ولي آنچه 
مسلم است، اين است كه اين سفر براي احقاق حقوق 
ملت ايران انجام شد. روحاني در اين سفر با سران ۱۳ 
كشور ديدار خواهد كرد. رفتارهاي امريكا كه برخلاف 
هنجارهاي بين المللي بود، اين س��فر را با مشكلاتي 
مواجه كرد ولي اين سفر صداي ايران را دوباره به گوش 
جهان خواهد رساند و منافع اقتصادي و سياسي تهران 

پيگيري خواهد شد.
س��خنگوي دولت همچنين درباره طرح ايران براي 
صلح در منطقه نيز بيان كرد: هدف اصلي اين طرح ها 
حل مش��كلات اين منطقه، بازگشت ثبات و آرامش 
براي همه دنيا و منطقه اس��ت. جديت و اصرار ما در 
حفظ و احترام به امنيت منطقه نشان داده خواهد شد.

   گاهي به شكل غيرمنصفانه اي دولت را به 
القابي نظير سازشكار محكوم مي كنند

س��خنگوي دولت در پاسخ به پرس��ش »تعادل« در 
خصوص وعده رييس جمهوري در ايام انتخابات در 
خصوص حل مش��كل تحريم هاي اقتصادي و تداوم 
الگ��وي برجام در بخش هاي ديگ��ر و اينكه دولت از 
چ��ه طريقي قصد دارد اين وعده ه��ا را محقق كند؟ 
گفت: واقعيت آن اس��ت كه آق��اي رييس جمهوري 
كاملا ب��ه وعده هاي خود با ملت وفادار اس��ت. البته 
اين ويژگي كشور ماست كه افراد و جريانات مختلف 
در مورد موضوعات اساس��ي كشور اظهارنظر آزادانه 
مي كنند و اي��ن تنوع در ديدگاه ها خوب اس��ت؛ اما 
گاهي اوقات به شكل غيرمنصفانه اي دراين خصوص 
قضاوت هاي��ي ص��ورت مي گي��رد و اظهارنظرهايي 
مي شود كه با واقعيت فاصله دارد. اين افراد و جريانات 
براي حاشيه سازي، دولت را به القابي نظير سازشكار 
محكوم مي كنند.  ربيع��ي در ادامه افزود: بايد توجه 
داش��ت كه امروز در فضاي افكار عمومي بين المللي 
كس��ي ايران را مقصر نمي داند ولي پديده اي مانند 
ترامپ نه تنها براي اي��ران بلكه براي جهان غيرقابل 

پيش بين��ي بود ولي ام��روز ايران همچن��ان پيگير 
برنامه هاي خود است. ربيعي يادآور شد: ايران براي 
ايج��اد صلح در منطق��ه با طرحي به س��ازمان ملل 
مي رود. برخي كش��ورهاي منطق��ه تمايل دارند در 
رابطه با ايران از افراطي گري دوري كنند و در آينده 
فضا براي اين اقدام بيشتر فراهم خواهد شد. ربيعي 
 CNN در واكن��ش به توييت امروز خبرنگار ارش��د
درباره ش��رايط مذاكره ايران و امريكا بيان كرد: اگر 
امري��كا آماده متوق��ف كردن تحريم ها و بازگش��ت 
به ش��رايط هسته اي باش��د، راه براي اقداماتي نظير 
گفت وگو باز خواهد شد ولي اول بايد اين اقدامات را 

انجام خواهد داد.
س��خنگوي دولت بي��ان ك��رد: هي��چ تعارضي در 
ديدگاه هاي مختلف داخل كش��ور نيز در اين زمينه 
وجود ندارد و اظهارات ظريف در چارچوب مشخص 

است.

   ارتق�اي مدارس دولت�ي مهم ترين برنامه 
دولت است

س��خنگوي دولت درباره خريد و فروش كرسي هاي 

دانش��گاه و ماج��راي فردي ك��ه ب��دون كنكور در 
دانش��كده دندان پزشكي حاضر مي ش��ده نيز بيان 
كرد: اولا به هيچ ش��كلي از طريق سازمان سنجش 
كسي وارد دانشگاه نشده و اتفاقات رخ داده از طريق 
اين سازمان و كنكور نبوده است. اين دختر خانم كه 
موضوعش اخيرا مطرح ش��د، نه ليست نمره داشته 
و نه امتح��ان داده و نه هيچ چيز ديگري. موضوع در 
حقيقت سوءاستفاده شركت كنكوري براي تبليغات 

خودش است. 
س��خنگوي دولت اضافه كرد: آنچه كه رخ داده با ۵، 
۶ دختر دوست بوده در كلاس ها مي نشسته است و 
به استادان مي گفته اسم من در ليست نيست و اسم 
مرا اضافه كنيد تا حذف و اضافه اسم مي آيد و از اين 
طريق در دو، سه تا ليست اسم خود را اضافه كرده ولي 
به هيچ عنوان نه امتحان داده و نه جايي رفته است. 

ربيع��ي گفت: برخي از ش��ركت هاي كنك��ور از اين 
موضوع به عنوان يك ش��و اس��تفاده كردند و حتي 
در جاهايي از او مصاحبه گرفته و پخش كردند و در 
حقيقت سوءاستفاده ش��ركت كنكوري براي تبليغ 

خودش بوده كه اين اتفاق رخ داده است.

   ايران به دنبال جذب  سرمايه هاي خارجي 
است

س��خنگوي دولت در پاس��خ ب��ه پرس��ش خبرنگار 
اس��پوتنيك روس��يه در خصوص س��رمايه گذاري 
۴۰۰ميليارد دلاري چين در اقتصاد ايران و چگونگي 
بازگرداندن سود حاصل از آن به چين بيان كرد: ايران 
خواهان گسترش رابطه با آنهاست ولي ايران به دنبال 
توافقات استراتژيك بلندمدت ۲۵ ساله با كشورهاي 
مهم جهان است و از هر س��رمايه گذاري خارجي در 
كشور حمايت مي كند ولي امتياز خاصي براي برخي 
افراد قائل نيستيم. عدد قطعي و رسمي در اين توافقات 
هنوز وجود ندارد و موضوع در سطح كارشناسي است 
و آنچه بيان ش��د، پيش بيني از آين��ده روابط ايران و 
چين بود. ايران تسليم جوس��ازي ها نخواهد شد و از 
تمام كشورهايي كه در دوران تحريم كنار ايران است، 
متش��كريم. ربيعي درباره اعتراض كارگران هپكو به 
عدم پرداخت مطالباتش��ان نيز اظهار كرد: مش��كل 
امروز هپكو، مش��كل توليد آن است چون خريداران 
كم شده اند ضمن اينكه تكنولوژي آن نيز بايد نوسازي 
شود اما مساله دوم نوع خصوصي سازي هاست. افرادي 
كه مديريت اين نهاد را برعهده گرفتند، نتوانستند به 
تعهدات خود عمل كنند بنابراين خصوصي س��ازي 
ص��ورت گرفت��ه، خصوصي س��ازي ناس��المي نبود 
ولي افراد نتوانس��تند به تعهدات خ��ود عمل كنند 
هرچن��د كه مي ش��د درباره صلاحيت افراد بيش��تر 
بررس��ي ش��ود. وي افزود: يكي از بانك ها مكلف شد 
حقوق عقب مانده كارگران را پرداخت كند بنابراين 
كنسرس��يومي بنابر توصيه روحاني تشكيل شد كه 
مي تواند توليداتي داشته باش��د كه مورد نياز است. 
با ورود اين كنسرس��يوم هم توليد تضمين مي شود 
 و هم آرامش��ي در اين ش��ركت ايجاد خواهد ش��د . 
ربيعي بيان كرد: دولت درباره خصوصي سازي دقت 
بسيار زيادي دارد ولي هر خصوصي سازي پر از حرف 
و حديث است و دقيقا به همين دليل در جلسه اخير 
سران قوا، اين موضوع مطرح شد. خصوصي سازي و 
كوچك كردن دولت اس��تراتژي صحيحي است ولي 
شيوه آن حرف و حديث هايي دارد اما من يقين دارم 

سازمان خصوصي سازي دقت لازم را خواهد داشت.

   ايران با روس�يه س�وييفت  دوطرفه  ايجاد 
كرده است

ربيعي درباره همكاري هاي ايران و س��اير كش��ورها 
براي مبادله بدون دلار نيز بيان كرد: ايران با روس ها 
خوب پيش رفته است و سوييفت هاي دوطرفه را ايجاد 
كرده اس��ت. ايران مي تواند نفت بدهد در برابر كالا و 
هم مي تواند صادرات در برابر واردات داش��ته باشد و 
هم اينكه مي توانيم مبادلات بدون استفاده از دلار را 
برنامه ريزي كنيم. وي ادامه داد: اين سياس��ت ايران 
است و شايد در ادامه و بدون تحريم ها نيز اين سياست 
ادامه پيدا كند. ربيعي همچنين درباره حواشي مطرح 
شده درباره موضوع حذف يارانه ها خاطرنشان كرد: 
موضوع حذف يارانه معطوف به كساني خواهد شد كه 
پردرآمد هستند و شامل مابقي ايرانيان نخواهد شد.

رييس قوه قضاييه مطرح كرد 

رفع ساختاري مشكل كارخانجات واگذار شده
بعد از دس��تور اكيد رييس جمهوري براي ساماندهي 
و حل مش��كلات هپكوي اراك ريي��س قوه قضاييه با 
تقدير از اقدام دولت براي ساماندهي وضعيت كارخانه 
هپكو در اراك گفت: »اين اقدام قابل تقدير اس��ت اما 
كافي نيست، زيرا كارخانجات ديگري در كشور وجود 
دارند كه با مش��كلاتي نظير مشكل هپكو مواجهند و 
بايد اين موضوعات به صورت س��اختاري رفع شود.« 
كارخانجاتي كه به اعتقاد رييس دستگاه قضا براي حل 
و فصل مش��كلات آنها نيز بايد اقدامات عاجلي انجام 
ش��ود. به گزارش »تعادل« از اداره كل روابط عمومي 
قوه قضاييه، حجت الاسلام س��يدابراهيم رييسي در 
جلسه شوراي عالي قضايي با اشاره به مشكلات ناشي 
از خصوصي س��ازي در كش��ور و اعتراضات كارگران، 
اقدام دولت درباره شركت هپكو را قابل تقدير، دانست 
و تصريح كرد: شركت ها و كارخانجات زيادي در كشور 
هستند كه خصوصي سازي در آنها پيامد هايي داشته 
و مش��كلاتي را ايجاد كرده است. در بس��ياري از اين 
شركت ها ضوابط قانوني خصوصي سازي رعايت نشده 
است، كارخانه دچار ركود شده، كارگران بيكار شده اند، 
كارگران حقوق نگرفته اند، به اعتراضات توجهي نشده 
و نهايتا قوه قضاييه درگير موضوع ش��ده است. بر اين 
اساس بايد در ساختار ها و رفتار ها بازنگري و اشكالات 
را رفع كرد تا ش��اهد بروز اين مس��ائل نباشيم رييس 

دس��تگاه قضا در ادامه اظهار كرد: جنگ ما تمام نشده 
است. امروز جنگ اقتصادي، رواني، رسانه اي و اطلاعاتي 
در جريان اس��ت و دشمن بيش از هميشه تلاش دارد 
ملت ايران را از راه خود بازدارد. او ايستادگي و مقاومت 
فعال را عامل عقب نش��يني دشمن دانست و افزود: ما 
راهبرد مقاوم��ت را از مقام معظم رهبري آموخته ايم. 
اگر امروز دشمن، حرمين معصومين را ويران مي كند، 
 چ��ون مي داند ك��ه اين مضاجع ش��ريف، دس��تگاه 
مقاوم پروري انسان س��ازي اند و زائران اين حرم هاي 
مطهر، انسان هايي اهل مقاومت، امر به معروف و نهي 
از منكر، دشمن شناس��ي و دشمن ستيزي مي شوند. 
رييس قوه قضاييه ادامه داد: امروز نيز بيش از هر زمان 
ديگ��ر بايد اين فرمايش رهبر معظ��م انقلاب را نصب 
العين قرار دهيم كه مذاكره با دشمن در هچ سطحي 
صورت نخواهد گرفت و راهبرد مقاومت و ايستادگي، 

دنبال مي شود.

   تلاش براي تربيت نسل آينده ساز
رييسي در ادامه با تبريك آغاز سال تحصيلي خاطرنشان 
كرد: مدارس و دانشگاه ها امروز مراكز آينده ساز هستند 
و بايد آينده سازاني تربيت كنند كه بتوانند حركت عظيم 
ملت ايران را دنبال كنند. آنچه مهم است آنكه مساله توليد 
علم و توجه به سند تحول در آموزش و پرورش و به ويژه 

سند مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي درباره امنيت 
رواني و اخلاقي دانش آموزان و دانش��جويان مورد توجه 
قرار گيرد. رييس قوه قضاييه خطاب به اولياي مدارس 
و مسوولان و اساتيد دانش��گاه ها گفت: دانش آموزان و 
دانشجويان عزيز براي علم آموزي و معرفت افزايي نزد 
شما امانت هستند. در اين راستا توجه به بهداشت اخلاقي 
و امنيت روحي و رواني اين عزيزان بسيار مهم است. در 
سند مصوب شوراي عالي انقلاب فرهنگي، وظيفه آموزش 
و پرورش و وزارت علوم در موضوعات مختلفي از جمله 
مساله عفاف و حجاب احصاء شده است كه بايد در جهت 

اجراي اين سند اهتمام تام داشت.

   مقابله با زمين خواري
براساس اين گزارش، ذبيح الله خداييان رييس سازمان 
ثبت اسناد و املاك كش��ور با اشاره به زمين خواري در 
س��واحل مكران با مجوز هاي قانوني، از واگذاري ميزان 
زي��ادي تس��هيلات ارزي و ريالي و واگ��ذاري زمين به 
يك جوان ايراني س��اكن اس��پانيا در اين منطقه خبر 
داد و خواس��تار رسيدگي به اين موضوع شد. منتظري 
دادستان كل كشور نيز در اين جلسه بر لزوم تجميع كليه 
پرونده هاي مهم اقتصادي و ارجاع آنها به مجتمع ويژه 
رسيدگي به جرايم اقتصادي تاكيد كرد. حجت الاسلام 
شهرياري رييس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه 

نيز به ارايه توضيحاتي درباره سامانه اعلام اموال و دارايي 
مسوولان پرداخت. براس��اس اين گزارش، رييس قوه 
قضاييه همچنين در خصوص پيگيري اموال كانادا جهت 
مقابله به مثل و توقيف آنها گفت: آنچه هفته گذشته در 
اين زمينه بيان شد، شعار نبود بلكه تاكيد دارم اين قضيه 
را دنبال كنيم و حت��ي اگر در يك دادگاه بين المللي به 
نتيجه نرسيد، ما پيگيري قانوني خود را انجام دهيم. وزير 
محترم خارجه هم لازم اس��ت اين موضوع را در مجامع 
مختلف تبيين و مطالبه كنند. رييس قوه قضاييه درباره 
بودجه دستگاه قضايي نيز تاكيد كرد: بايد اين موضوع 
بالاخره يك بار براي هميشه حل شود. پيشنهاد ما اين 
است كه درآمد هاي قوه قضاييه به خود دستگاه قضايي 
اختصاص يابد و كمبود بودجه ني��ز به صورت تكليف 

دولت، به ميزان قانوني در اختيار قوه قضاييه قرار گيرد 
تا در اين زمينه هر سال دچار مشكل نباشيم. رييس قوه 
قضاييه بر لزوم جلوگيري از طرح ش��كايات واهي عليه 
قضات در راستاي تاكيدات مقام معظم رهبري بر حفظ 
عزت قضات تاكيد كرد. حجت الاسلام رييسي همچنين 
با تاكيد بر ضرورت تغيير نگاه به زندان و زندانيان گفت: 
بايد به جمعيت كيفري به چشم يك سرمايه اجتماعي 
و فرصت نگاه كني��م و با بازاجتماعي كردن اين افراد به 
كمك گروه هاي جهادي به تربيت يك نيروي انس��اني 
كارآمد و مفيد براي كش��ور بپردازيم. زنداني از نگاه ما 
مجرم است، اما از نگاه يك آسيب شناس، فردي آسيب 
ديده و بيمار به شمار مي آيد و نگاه ما به زندان و زنداني 

نيز بايد متفاوت شود.
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چهره ها

پيش بيني ۱۲ هزار دستگاه اتوبوس و كاميون براي جابه جايي زوار اربعين
وزير كشور گفت: ۱۲ هزار اتوبوس و كاميون و 
همچنين وسايل نقليه ديگري براي جابه جايي 
زائران اربعين در داخل كشور پيش بيني شده 
اس��ت. به گزارش مه��ر، عبدالرضا رحماني 
فضلي وزير كشور ديروز در دوازدهمين جلسه 
ستاد مركزي اربعين، اظهار داشت: با توجه 
 به بازگشايي مرز خس��روي و حذف رواديد 
پيش بيني مي شود امس��ال براي حضور در راهپيمايي اربعين بيش از 
۳ ميليون زائر داشته باشيم. بيشترين تعداد زائر كه از سوي ايران براي 
شركت در مراس��م اربعين رفته بودند، مربوط به سال ۹۶ با دو ميليون 
و ۵۰۰ هزار نفر بوده اس��ت. وزير كشور خاطرنشان كرد: براساس اعلام 
دس��تگاه هاي مرتبط در اين جلسه آمادگي تهيه و توزيع ۱۶۴ ميليون 

وعده غذايي و برپايي ۲۶۰۰ موكب را داريم كه اين را هم يادآوري كنم 
در سال گذشته ۶۴ ميليون وعده غذايي و ۲۰۸۰ موكب برپا شده است و 
همان طور كه مي بينيد خدمات براي اين مراسم به مدت ۵ روز افزايش 
پيدا كرده است. وي ادامه داد: زمان خدمات دهي را افزايش داديم و بازه 
زماني بيش��تري را به زائراني كه قصد شركت در اين مراسم دارند، ارايه 
مي دهيم. بحث حمل و نقل يكي از اولويت هاي ما بوده. مشكلي در تأمين 
و تردد وسايل نقليه مثل قطار، هواپيما و غيره نداريم و با ۱۲ هزار اتوبوس و 
كاميون آماده تر از سال گذشته هستيم. رحماني فضلي با اشاره به خدمات 
در حوزه امنيت گفت: منظور از خدمات در حوزه امنيت هم در داخل عراق 
و هم در داخل ايران است. در اين راستا تمامي تدابير لازم را انديشيده ايم 
و به استانداران مرزي گفته ايم با استانداران عراق ديدار داشته باشند و 

تصميمات لازم در حوزه تأمين امنيت زائران را بگيرند.

پمپئو: چرا همه به ظريف توجه مي كنند؟
وزير امور خارجه امريكا در اظهاراتي شگفتي 
خود را از توجه رس��انه ها و مقامات جهان 
به وزير امور خارجه ايران ابراز داش��ت. در 
حالي ك��ه امريكا تمام تلاش خود را به كار 
گرفته تا با در تنگا قرار دادن ايران، تهران را 
به قبول خواسته هاي نامتعارف واشنگتن 
وادار كند، صحبت هاي اخير مايك پمپئو 
نش��ان مي دهد ايالات متحده در اين راه دستاوردي نداشته است.  
سي ان اس نيوز در اين رابطه مي نويسد: »مايك پمپئو« در اظهاراتي 
با متهم كردن وزير خارجه ايران به دروغگويي گفت: تعجب مي كنم 
كه چرا همه به ظريف توجه مي كنند.  پمپئو در ادامه گفت: جهانيان 
نبايد به حرف هاي وزي��ر خارجه ايران گوش بدهند زيرا او مي گويد 

حمله به آرامكو كار حوثي ها بود در حالي كه ما و سعودي ها معتقديم 
كار ايراني هاست! من اصلا نمي دانم چرا ديگران به حرف هاي وزير 
خارجه ايران گوش مي دهند؟ وزير خارجه امريكا ديروز يكشنبه نيز 
در مصاحبه با شبكه تلويزيوني  اي بي سي ادعا كرد: رييس جمهوري 
ترامپ و من هر دو مي خواهيم به ديپلماس��ي، فرصت  بدهيم. وزير 
خارجه امريكا در اين باره ادامه داد: از ايران مي خواهيم مانند كشوري 
عادي رفتار كند. ما به خوبي در مس��يري قرار داريم كه ايران را وادار 
كنيم در نهايت تصميم بگيرد به كشوري عادي بدل شود! اين تمام 
چيزي است كه ما مي خواهيم. سخنان پمپئو نشان مي دهد كه ديگر 
همچون گذشته امريكا كانون توجه جهانيان و كشوري كه حرف اول 
و آخر را در معادلات جهاني مي زند نيست و واشنگتن بايد خود را با 

وضعيت كنوني موجود در جهان وفق دهد.

    سخنگوي دولت در پاسخ به » تعادل« در خصوص وعده رييس جمهوري در ايام انتخابات در خصوص حل مشكل تحريم هاي اقتصادي و تداوم الگوي برجام در 
بخش هاي ديگر و اينكه دولت از چه طريقي قصد دارد اين وعده ها را محقق كند؟ گفت: واقعيت آن است كه آقاي رييس جمهوري كاملا به وعده هاي خود با ملت 
وفادار است. البته اين ويژگي كشور ماست كه افراد و جريانات مختلف در مورد موضوعات اساسي كشور اظهارنظر آزادانه مي كنند و اين تنوع در ديدگاه ها خوب 
است؛ اما گاهي اوقات به شكل غيرمنصفانه اي دراين  خصوص قضاوت هايي صورت مي گيرد و اظهارنظرهايي مي شود كه با واقعيت فاصله دارد. اين افراد و جريانات 
براي حاشيه سازي، دولت را به القابي نظير سازشكار محكوم مي كنند.  ربيعي در ادامه افزود: بايد توجه داشت كه امروز در فضاي افكار عمومي بين المللي كسي 
ايران را مقصر نمي داند ولي پديده اي مانند ترامپ نه تنها براي ايران بلكه براي جهان غيرقابل پيش بيني بود ولي امروز ايران همچنان پيگير برنامه هاي خود است. 

برش



پاورقي اقتصادي 3 كلان

مركز آمار ايران از كاهش 6‚6 درصدي تورم نقطه اي خبر داد

حذف يارانه ها با شاخص ارزش خانوار،  سفر خارجي و...

ذخيره 15 هزار ميلياردي درآمدهاي بودجه با حذف يارانه

جزئيات برگزاري هفتمين مرحله آزمون استخدامي

بسته تشويقي كارآفرينان رونمايي شد

آن گون��ه كه مركز آمار ايران گزارش داده اس��ت تورم 
نقطه اي شهريور 6.6 درصد كاهش يافته و به 35 درصد 
رسيده است. همچنين تورم شهريور 0.5 درصد بوده 
است كه نس��بت به ماه قبل 0.1 درصد كاهش يافته 
است. تورم س��الانه نيز بر قله 42.7 درصد ايستاده كه 
البته نسبت به ماه قبل 0.5 درصد افزايش يافته است. 
به گزارش »تعادل«، آن گونه كه مركز آمار ايران گزارش 
داده است، نرخ تورم نقطه اي ش��هريور ماه ١٣٩٨در 
مقايس��ه با ماه قب��ل ٦.٦ واحد درص��د كاهش يافته 
است. نرخ تورم نقطه اي گروه هاي عمده »خوراكي ها، 
آشاميدني ها و دخانيات« و »كالاهاي غير خوراكي و 
خدمات« به ترتي��ب ٤٥.٢ و ٣٠.٧ درصد بوده و نرخ 
تورم نقطه اي هر دو گروه عمده در مقايسه با ماه قبل 

كاهش داشته است.

  كاه�ش ن�رخ ت�ورم نقط�ه اي خانوارهاي 
كشور

به گزارش »تع��ادل«، آن گونه كه مرك��ز آمار ايران 
گزارش داده اس��ت، نرخ تورم نقطه اي ش��هريور ماه 
١٣٩٨در مقايسه با ماه قبل ٦.٦ واحد درصد كاهش 
يافته است. منظور از نرخ تورم نقطه اي، درصد تغيير 
عدد شاخص قيمت، نس��بت به ماه مشابه سال قبل 
است. نرخ تورم نقطه اي در شهريور ماه ١٣٩٨ به عدد 
٣٥.٠ درصد رسيده اس��ت يعني خانوارهاي كشور 
بطور ميانگين ٣٥.٠ درصد بيشتر از شهريور ١٣٩٧ 
براي خريد يك »مجموعه كالاها و خدمات يكسان« 
هزينه كرده اند.  نرخ ت��ورم نقطه اي گروه هاي عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« و »كالاهاي 
غير خوراكي و خدمات« به ترتيب ٤٥.٢ و ٣٠.٧ درصد 
بوده و نرخ تورم نقطه اي هر دو گروه عمده در مقايسه با 
ماه قبل كاهش داشته است. اين در حالي است كه نرخ 
تورم نقطه اي براي خانوارهاي ش��هري ٣٤.٥ درصد 
شده كه نس��بت به ماه قبل ٦.٣ واحد درصد كاهش 
داش��ته اس��ت. همچنين اين نرخ براي خانوارهاي 
روستايي ٣٨.١ درصد بوده كه نسبت به ماه قبل ٨.٠ 

واحد درصد كاهش داشته است.

  كاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهاي كشور
منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغيير عدد ش��اخص 
قيمت، نسبت به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه شهريور 
١٣٩٨ به ٠.٥ درصد رس��يده كه در مقايسه با همين 
اطلاع در م��اه قبل، ٠.١ واحد درصد كاهش داش��ته 
است. تورم ماهانه براي گروه هاي عمده »خوراكي ها، 
آشاميدني ها و دخانيات« و »كالاهاي غير خوراكي و 
خدمات« به ترتيب ١.٤- درصد و ١.٤ درصد بوده است.

اي��ن در حالي اس��ت ك��ه نرخ ت��ورم ماهان��ه براي 
خانوارهاي ش��هري ٠.٦ درصد اس��ت كه نس��بت 
به ماه قبل ٠.١ واحد درصد كاهش داش��ته اس��ت. 

همچنين اين نرخ براي خانوارهاي روس��تايي ٠.٠ 
درصد بوده كه نس��بت به ماه قبل ٠.٣ واحد درصد 

كاهش داشته است.

  افزايش نرخ تورم سالانه خانوارهاي كشور
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد 
ش��اخص قيمت در يك س��ال منتهي به ماه جاري، 
نسبت به دوره مشابه قبل از آن است. نرخ تورم سالانه 
ش��هريور ماه ١٣٩٨ براي خانوارهاي كشور به ٤٢.٧ 
درصد رسيده كه نسبت به همين اطلاع در ماه قبل، 
٠.٥ واحد درصد افزايش نشان مي دهد. اين در حالي 

اس��ت كه نرخ تورم س��الانه براي خانوارهاي شهري 
٤١.٩ درصد اس��ت كه نس��بت به ماه قبل ٠.٥واحد 
درصد افزايش داش��ته است. همچنين اين نرخ براي 
خانوارهاي روستايي ٤٧.٤ درصد بوده كه نسبت به ماه 

قبل ٠.٨ واحد درصد افزايش داشته است.
در گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات 
«، بيشترين افزايش قيمت نسبت به ماه قبل مربوط 
به گ��روه »نوش��يدني ها « )انواع چ��اي خارجي باز، 
بس��ته اي و چاي كيس��ه اي( وگروه »لبنيات و تخم 
مرغ« )خامه پاستوريزه، ش��ير پاستوريزه( است.  در 
گروه عمده »كالاهاي غير خوراكي و خدمات«گروه 

»مسكن، آب، برق گاز و ساير سوخت ها« )اجاره بها( و 
گروه »آموزش« )شهريه دانشگاه( بيشترين افزايش 
قيمت را نس��بت به م��اه قبل داش��ته اند. همچنين 
گروه »س��بزيجات« )لوبيا سبز، سيب زميني، فلفل 
دلمه اي و گوجه فرنگي( و گروه »ميوه و خش��كبار« 
)ميوه هاي فصل( نس��بت به ماه قبل، كاهش قيمت 
داشته است. در گروه عمده »كالاهاي غير خوراكي و 
خدمات«گروه »حمل و نقل « )انواع اتومبيل سواري( 
و گ��روه ارتباطات )تلفن همراه( نس��بت به ماه قبل، 
كاهش قيمت داشته است. دامنه تغييرات نرخ تورم 
سالانه درشهريورماه 1398براي دهك هاي مختلف 
هزينه اي از 42.6درصد براي دهك اول تا 44.9درصد 

براي دهك دهم است.

  وضعيت تورم گوشت
گوشت قرمز و س��فيد و فرآورده هاي آن تورم ماهانه 
منفي 1.3 درصد، ت��ورم نقط��ه اي 63 درصد و تورم 
سالانه 82.5 درصد داشته اند.  گوشت قرمز و گوشت 
ماكيان ه��م تورم ماهانه منف��ي 1.3 درصد، نقطه اي 
62.4 درصد و س��الانه 81.8 درصد اس��ت. همچنين 
ماهي ها و ص��دف داران تورم ماهانه منفي 1.3 درصد، 
تورم نقطه اي 67.3 درصد و سالانه 87.7 درصد است.

  تورم ميوه و خشكبار
همچنين تورم ماهانه ميوه و خشكبار منفي 5.6 درصد، 
تورم نقطه اي آن 25.4 درصد، تورم سالانه 73.7 درصد 

بوده است.

  بهداشت، آموزش
آن گونه كه مركز آمار ايران گزارش داده اس��ت، تورم 
ماهانه گروه بهداش��ت و درمان منفي 0.8 درصد بوده 
است. تورم نقطه اي اين گروه 27 درصد و تورم سالانه 

آن 71.6 درصد اعلام شده است.
تورم ماهانه آموزش نيز در ش��هريور 2.3 درصد بوده 
است، تورم نقطه اي اين گروه 24.7 درصد و سالانه آن 

22 درصد مطرح شده است.

سخنگوي ستاد اجرايي تبصره 14 قانون بودجه كل كشور 
مي گويد از حدود 45 هزار ميليارد تومان مبلغ تخصيص داده 
شده به يارانه نقدي، حدود 15هزار ميليارد تومان از يارانه پر 
درآمدها تا پايان امسال حذف خواهد شد و در حال حاضر 
رتبه اعتباري افراد مبتني بر داده هاي بانك هاي اطلاعاتي 
مانند شاخص خانوار، جنسيت سرپرست خانوار، تعداد و 
مجموع ارزش خودرو، تعداد و ارزش ملك ثبت شده به نام 
اعضاي خانوار و سرپرست، تعداد سفرهاي خارجي و برخي 
ش��اخص هاي قابل ارايه ديگر مشخص شده است، در اين 
راستا افرادي كه يارانه آنها واريز نشده است كانديداي حذف 
از دريافت يارانه هس��تند و يارانه شهريور نوبت 103 براي 
آنها واريز نشده است. همچنين وي تاكيد دارد كه مردم به 
صورت حضوري براي اعتراض به ساختمان دستگاه هاي 
دولتي به ويژه وزارت كار، تعاون و ورفاه اجتماعي مراجعه 
نكنند و اعتراضات خود را تنها از طريق سامانه قرار داده شده 

در سايت وزارت تعاون ثبت و پيگيري كنند.
به گزارش »تعادل«، از ابت��داي دولت يازدهم كه قرار بود 
ح��ذف يارانه ه��اي پردرآمدها با جديت پيگيري ش��ود، 
موضوعي كه دولت به آن مدام اس��تناد كرده و با استفاده 
از آن حذف يارانه هاي پردرآمدها را به تعويق مي انداخت، 
نبودن منبع اطلاعاتي مناسبي براي تشخيص بي نيازان 
از دريافت يارانه ها بود.  در همان زمان بس��ياري به دولت 
پيشنهاد كردند كه اقدام به حذف يارانه ها از پايين كند. به 

اين ترتيب كه پرداخت يارانه به افراد تحت پوشش كميته 
امداد و بهزيستي و... ادامه دهد ولي يارانه  دهك هاي مياني و 
دهك هاي ثروتمند را حذف كند. البته كه دولت شايد از بيم 
گسترش نارضايتي هاي اجتماعي تن به چنين پيشنهادي 
نداد.  اكنون ولي با ايجاد محدوديت در درآمدهاي دولت، 
به نظر مي رسد كه راهكار حذف يارانه هاي ثروتمندان تنها 
گزينه پيش روي دولت باشد. همچنانكه اخيرا وزارت رفاه با 
همكاري دستگاه هاي مربوطه اعلام كرده كه رسما حذف 
يارانه دهك هاي بالاي درآمدي را كليد زده است. اما سوالات 
بسياري براي جامعه مطرح است اينكه فرآيند حذف به چه 
صورت است؟ دولت با چه ملاكي اقدام به حذف يارانه 200 
هزار خانوار مي كند؟ و اگر صاب��ون دهك پر درآمد به تن 
عدهاي خورد ولي با حقيقت زندگي آنان مطابقت نداشت 
چه كنند؟ چگونه براي تجديد نظر دولت و واريز دوباره يارانه 
به حساب خود اقدام كنند؟ اعتراضات خود را به چه صورت 
و در كجا ثبت كنند و درنهايت چگونه بايد اعتراضات خود 
را پيگيري كنند؟ حسين ميرزايي سخنگوي ستاد اجرايي 
تبصره 14 قانون بودجه كل كشور تلاش كرده است به اين 

سوالات پاسخ دهد.
وي با بيان اينكه منظور سخنگوي دولت از حذف ميلياردرها 
از يارانه نقدي، حذف يارانه پردرآمدها بوده است، اظهار كرد: 
هم اكنون رتبه اعتباري افراد مبتني بر داده هاي بانك هاي 
اطلاعاتي مانند شاخص خانوار، جنسيت سرپرست خانوار، 

تعداد و مجموع ارزش خودرو، تعداد و ارزش ملك ثبت شده 
به نام اعضاي خانوار و سرپرست، تعداد سفرهاي خارجي و 
برخي شاخص هاي قابل ارايه ديگر مشخص شده است؛ در 
اين راستا افرادي كه يارانه آنها واريز نشده است كانديداي 
حذف از دريافت يارانه هستند و يارانه شهريور نوبت 103 
براي آنها واريز نشده است. وي با اشاره به مكانيزم اعتراض 
م��ردم به حذف يارانه نقدي گفت: سرپرس��تان خانوار در 
ص��ورت اعتراض به قط��ع يارانه خود مي توانن��د به دفاتر 
پيشخوان دولت مراجعه كنند و بعد از دريافت پيامك كد 
رهگيري بايد به س��امانه يارانه مراجعه و پس از مشاهده 

اطلاعات بانكي اعتراض خود را ثبت كنند.
ميرزايي ادامه داد: م��ا در گام ابتدايي، وضعيت 200 هزار 
خانوار )800 هزارنفر( را بررسي و يارانه آنها را حذف مي كنيم 
و س��خنگوي دولت در مراحل بعدي حذف يارانه س��اير 

خانوارها را اعلام خواهد كرد.

 كساني كه اشتباه حذف شدند چه كنند
دولت از ابتدا تلاش كرد حذف يارانه ثروتمندان را بصورت 
داوطلبانه كليد بزند. هر چند كه حذف داوطلبانه چندان 
موفقيت آميز نبود. اكنون نيز دولت راهي را در نظر گرفته 
است كه اگر افراد خود را مستحق دريافت يارانه بداند براي 
دريافت يارانه اقدام كنند. البته تشخيص مستحق بودن اين 

افراد ديگر با نهادهاي مربوط است. 

در اين زمينه و مكانيزم هايي كه افراد مي توانند براي اعتراض 
به حذف يارانه هايش��ان اقدام كنند، بيان كرد: افرادي كه 
پيامك دريافت مي كنند بايد به نزديك ترين دفتر پيشخوان 
دولت مراجعه و پس از دريافت كد رهگيري اعتراض خود 
را ثبت كنند و حذف شدگان براي مراجعه به سامانه يارانه 
48 س��اعت فرصت دارند، بنابراين م��ردم به هيچ وجه به 
دستگاه هاي دولتي به ويژه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
مراجعه حضوري نكنند چراكه مكانيزمي براي پاسخگويي 
حضوري طراحي نشده است. سخنگوي ستاد اجرايي تبصره 
14 قانون بودجه كشور با اعلام اينكه مردم براي ثبت اعتراض 
خود به قطع يارانه براي مراجعه به دفاتر پيشخوان دولت، دو 
ماه فرصت دارند، تأكيد كرد: اين افراد به محض دريافت كد 
رهگيري از دفاتر پيشخوان، تا 48 ساعت فرصت دارند كه به 
سامانه يارانه مراجعه كنند. وي افزود: اگر اعتراض آن دسته 
از خانوارهايي كه يارانه آنها قطع مي شود وارد باشد جاي هيچ 
نگراني نيست، يارانه ماه هايي كه به حساب آنها واريز نشده 
به صورت يك جا و در اولين نوبت به حسابشان واريز خواهد 
شد. ميرزايي همچنين با بيان اينكه در گام اول كانديداهاي 
حذف از يارانه نقدي را شناسايي كرديم، گفت: 2 هزار و 140 
سرپرست خانوار شماره تلفني در هيچ يك از پايگاه هاي 
اطلاعاتي نداشتند و با مساعدت وزارت ارتباطات براي ساير 
اعضاي خانوار پيامك ارسال شده است. وي افزود: در حال 
حاضر با دو دسته از خانوارها مواجه هستيم؛ دسته اول افرادي 

هستند كه به عنوان كانديداي حذف شناسايي شده اند و 
دسته دوم كه ش��امل 3 گروه مي شود به اين صورت است 
كه بعضي از افراد يارانه نه يارانه دريافت كرده اند و نه پيامك 
حذف به آنها ارسال شده است كه اين مساله در ماه هاي قبل 
هم در سازمان هدفمندي بود، مشكل هم مربوط به حساب 
بانكي )تغيير يا مسدود شدن حساب بانكي( مي شود كه 
يك امر رايج است و پس از مراجعه فرد در صورت عدم وجود 
موانع قانوني، از كارت رفع انسداد مي شود؛ گروه دوم شامل 
خانوارهايي مي ش��ود كه با فوت يا تغيير سرپرست خانوار 
مواجه شده اند و گروه سوم هم مربوط به تاخير در واريز يارانه 
به حساب سرپرس��ت خانوار از سوي بانك مي شود. اين 3 
گروه مشمول حذف از يارانه نقدي نيستند ولي پيامكي هم 

دريافت نكرده اند.
اين مقام مسوول ادامه داد: شماره تلفن 0216369 براي 
شنيدن اعتراضات راه اندازي شده كه تا امروز در مجموع 190 
تماس تلفني داشتيم كه 59 مورد حذف شدگان شهريور و 
119 مورد از سه گروه ذكر شده، بودند كه اين افراد مشمول 
حذف نبودند و 4 تماس هم مربوط به حذف قبلي بوده است.
وي همچنين در مورد برآوردهاي مي��زان حذف يارانه از 
42 هزار ميليارد تومان بودجه س��الانه، گفت: برآوردهاي 
مختلفي وجود دارد و برآورد دقيقي ندارم اما احتمالا چيزي 
حدود 10 تا 15 هزار ميليارد تومان حذف مي شود كه ناظر 

بر سال است.

معاون سرمايه انساني سازمان اداري و استخدامي با اعلام 
جزئيات ثبت ن��ام هفتمين آزمون اس��تخدامي فراگير 
دس��تگاه  هاي اجرايي توسط سازمان سنجش و آموزش 
گفت كه اي��ن آزمون ها از دوم مهرماه آغاز خواهد ش��د. 
صدرالدين صدري نوش آبادي گفت: ثبت نام از داوطلبان 
از تاريخ02/07/1398 از طريق سايت سازمان سنجش 
كشور به نشاني www.sanjesh.org آغاز و تا تاريخ 
1398/07/12به مدت 10 روز ادامه خواهد داشت. لازم به 
ذكر است كه اين تاريخ به هيچ عنوان تمديد نخواهد شد. 
همچنين اين آزمون در روز پنج شنبه 1398/08/30به 

صورت همزمان در سراسر كشور برگزار خواهد شد.
معاون سرمايه انساني سازمان اداري و استخدامي كشور 
افزود: در اين آزمون از مجموع دس��تگاه هاي اجرايي كه 
موفق به اخذ تامين اعتبار لازم شده  اند، 21 دستگاه اجرايي 
با ظرفيت 30 هزار و 77 نفر )30077( سهميه مجوز حضور 
دارن��د. وي تصريح كرد: در اين آزم��ون وزارت آموزش و 
پرورش با س��هميه 18 هزار و 93 نفر )18093( براي 32 

اداره كل آموزش و پرورش استان هاي مختلف كشور در 
گروه معلمي و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
براي دانشگاه  ها، دانشكده   ها، مراكز علوم پزشكي و مراكز 
پژوهشي و تحقيقاتي با 9 هزار و 416 نفر )9416( مجوز، 
بيشترين سهميه استخدامي را به خود اختصاص داده اند. 
صدري س��ازمان امور اراضي با 9 سهميه و سازمان ملي 
بهره وري با شش نفر را داراي كمترين سهميه استخدامي 

در اين آزمون معرفي كرد.
او افزود: در اين آزمون حداقل شرط سن براي ثبت نام در 
همه دستگاه ها 20 سال است. با اين حال حداكثر شرط 
سن مربوط به دستگاه هاي اجرايي براي دارندگان مقاطع 
تحصيلي ديپلم با حداكثر س��ن 25 س��ال، فوق ديپلم 
حداكثر سن 30 سال، كارشناسي حداكثر سن 35 سال، 
كارشناسي ارشد حداكثر سن 40 سال و دكترا حداكثر 

سن 45 سال امكان پذير است.
به گفته وي، صرفاً حداكثر شرط سن در مقطع كارداني 
در وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي 35 سال 

است. معاون سرمايه انساني سازمان اداري و استخدامي با 
اشاره به وجود دو دفترچه عمومي و اختصاصي در آزمون 
استخدامي گفت: مواد آزمون عمومي براي تمامي مشاغل 
 ،)ICDL عبارتند از فن��اوري اطلاعات )مهارت هفتگانه
رياض��ي و آمار مقدماتي، زبان و ادبيات فارس��ي، معارف 
اسلامي، زبان انگليسي عمومي، اطلاعات عمومي، دانش 
اجتماعي و حقوق اساسي، هوش و توانمندي  هاي عمومي 
است. صدري تصريح كرد: مواد آزمون تخصصي براي 
هر يك مشاغل در دفترچه مشخص شده است. كليه 
س��والات مواد آزمون عمومي و اختصاصي به صورت 
چهارگزينه  اي با ضريب يك )1( اس��ت. همچنين به 
ازاي هر پاسخ اشتباه به سوالات، يك سوم نمره منفي 
در نظر گرفته ش��ده است. طبق اعلام سازمان اداري و 
استخدامي كشور، معاون اين سازمان گفت: هفتمين 
آزمون فراگير دستگاه  هاي اجرايي اواخر آبان ماه سال 
1398 بطور هماهنگ و همزمان در سراس��ر كش��ور 
توسط سازمان سنجش آموزش كشور برگزار مي  شود 

و نتايج مرحل��ه اول آزمون هم ح��دود 45 روز پس از 
برگزاري آزمون اعلام خواهد شد. صدري در خصوص 
فرآيند استخدام ش��ركت كنندگان در آزمون تصريح 
ك��رد: پس از ثبت نام و ش��ركت در آزمون از ميان حد 
نصاب آورندگان به ميزان س��ه برابر ظرفيت در نتايج 
اوليه براي بررس��ي مدارك و اطلاع��ات خوداظهاري 
معرفي خواهند شد. در مشاغلي كه براي آنها مصاحبه 
در نظر گرفته شده براي آزمون كتبي 70 درصد امتياز، 
در نظر گرفته شده و مصاحبه و آزمون عملي براي آن 
دسته از مشاغلي كه نيازمند مصاحبه هستند 30 درصد 
امتيازات را دارد.وي تصريح كرد: پس از بررسي امتياز 
آزمون هاي كتبي و مصاحبه عملي پذيرفته شدگان به 
ميزان يك برابر ظرفيت به گزينش معرفي و پس از انجام 
آن مراحل مربوط به معاينات پزشكي، در نهايت فرآيند 
صدور شماره مستخدم و حكم كارگزيني آنها صورت 
خواهد گرفت.معاون سرمايه انساني سازمان اداري و 
استخدامي همچنين در رابطه با سهميه ايثارگران و 

خانواده هاي شهدا در هفتمين آزمون فراگير افزود: در 
فرآيند جذب و استخدام مشمولين سهميه 25 درصد 
ايثارگران، اس��تخدام آنان مطاب��ق ضوابط و مقررات 
جاري و با هماهنگي بنياد ش��هيد و ام��ور ايثارگران 
صورت مي پذيرد. در آزمون استخدامي دستگاه هاي 
اجرايي و وزارت بهداش��ت درمان و آموزش پزش��كي 
سهميه اس��تخدامي مربوط به مش��مولين سهميه 
25درصد ايثارگران در دفترچه امتحان مشترك فراگير 
مشخص و از سهميه ساير داوطلبان مجزا گرديده است 
و داوطلبان تاييد شده اين سهميه توسط بنياد شهيد 
و امور ايثارگران، براي اعمال سهميه مذكور صرفا بايد 
شغل محل هاي مشخص شده در سهميه 25درصد را 
انتخاب كنند. لازم به ذكر است كه به جز وزارت بهداشت 
و درمان آموزش پزش��كي، در ساير دستگاه هاي اجرايي 
شغل محل هاي مربوط به سهميه هاي داوطلبان مشمول 
سهميه پنج درصد و سهميه سه درصد معلولان نيز از ساير 

داوطلبان به صورت جداگانه در نظر گرفته شده است.

معاون توس��عه كارآفريني و اش��تغال وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي بسته سياس��تي، حمايتي و تشويقي ويژه 
حمايت از كارآفرينان پيش��رو را تش��ريح كرد. به گزارش 
ايلنا، »عيس��ي منصوري« در حاش��يه كارگاه آموزش��ي 
توسعه اقتصاد و اشتغال روستايي در تبريز با اشاره به اينكه 
كارآفرينان راهوران اقتصاد هستند و همراهي با آنها منجر 
به توسعه اشتغال در كشور مي شود، افزود: اين وزارتخانه 
بسته سياستي، حمايتي و تشويقي ويژه اي براي حمايت 
از كارآفرينان پيشرو ارايه كرده است كه بعد از تصويب و در 

مرحله اجرا به عزت و كرامت آنان توجه مي شود.

وي اظه��ار كرد: در اين بس��ته دسترس��ي كارآفرينان به 
مس��وولان تس��هيل مي ش��ود، براي آنها ويزا صادر و در 
كشورهاي خارجي به رسميت شناخته مي شوند، به لحاظ 
قانوني از مسيرهاي سبز گمركي براي ورود كالا مي توانند 
اس��تفاده كنند، به راحتي با اس��تفاده از اين كارت تا حد 
مش��خصي وام دريافت مي كنند، مكانيزم هاي ضمانتي 
براي آنها فعال مي ش��ود تا نياز به وثيقه نداش��ته باشند، 
سرمايه گذاري براي آنها راحت تر مي شود و بيمه مالياتي آنها 
با مكانيزم خاصي انجام مي شود. معاون توسعه كارآفريني 
و اشتغال وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: اين بسته 

هم اكنون در كميسيون اقتصادي دولت مطرح است كه بعد 
از نهايي شدن متن آن، در هيات دولت تصويب مي شود.

منصوري، با اشاره به اينكه امسال نيز مسير استاني و ملي 
شناسايي كارآفرينان پيشرو از س��وي اين معاونت انجام 
مي ش��ود، ادامه داد: ع��لاوه بر آن برنامه خاصي از س��وي 
اين معاونت براي توسعه خلاقيت و كارآفريني در مرحله 
مهدكودك و پيش دبستاني با سازمان بهزيستي و وزارت 
آموزش و پرورش شروع شده اس��ت. وي يادآوري كرد: با 
همكاري وزارت آموزش و پرورش، باشگاه كارآفرينان جوان 
و نوج��وان راه اندازي و برنام��ه كارورزي دانش آموختگان 

دانشگاهي به صورت پودماني اجرا مي شود و با توافق با وزارت 
آموزش عالي واحدهاي انتخابي كارآفرينان آسانتر انجام 
مي شود. معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي، نرخ بيكاري كش��ور را 10.7 درصد و نرخ 
مشاركت كشور را 40 درصد اعلام كرد و گفت: در سال 97 
حدود 464 هزار اشتغال جديد براساس داده هاي مركز آمار 
ايجاد شده كه اين تعداد بر اساس آمار مستند اين معاونت 
472 هزار نفر است. منصوري، با بيان اينكه بخشي از اين 
اشتغال مربوط به اجراي برنامه توسعه اشتغال روستايي اين 
وزارتخانه است، افزود: در سال هاي 92 تا 96 سهم اشتغال 

روستايي از اشتغال جديد ايجاد شده در كشور حدود 3 دهم 
درصد بود كه اين ميزان در س��ال 97 به 25 درصد رسيد و 
اين دستاورد نشان از اثرگذاري برنامه هاي اشتغال روستايي 
است.  معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي گفت: هم اكنون تلاش مي ش��ود پوشش 
بيمه اي حداكثري براي آنها ايجاد شود تا ثبات و پايداري 
ش��غل در آنها روي دهد و در اين راستا برنامه ويژه اي براي 
هم��كاري با نهادهاي مرتبط در حوزه بيمه كش��اورزان و 
روس��تاييان طراحي ش��ده كه در صورت تصويب، دولت 

دستاوردهاي خوبي در اين زمينه ايجاد مي شود.
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 واريز پاداش بازنشستگان 
تا پايان هفته جاري

محمدباقر نوبخت گفت: پاداش بازنشستگان سال97 
تا پايان هفته جاري بطور كامل پرداخت مي ش��ود. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور با اشاره به 
پرداخت نيمي از پاداش بازنشس��تگان س��ال97 
در هفته اول ش��هريور تاكيد ك��رد: مابقي پاداش 
بازنشستگان عزيز شامل فرهنگيان، دانشگاهيان و 
ساير ادارات دولتي تا پايان هفته جاري بطور كامل 
تس��ويه و پرداخت خواهد شد. نوبخت خاطرنشان 
كرد: پاداش بازنشستگان دانشگاه هاي علوم پزشكي 
نيز با تفاهم انجام شده بين سازمان برنامه و وزارت 
علوم و پس از نهايي شدن در آينده نزديك پرداخت 
خواهد شد. مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت 
بر برون سپاري س��ازمان امور مالياتي گفت: طبق 
فراخوان صورت گرفته تا ش��ب گذشته 35 درصد 

كارتخوان پزشكان در سامانه مالياتي ثبت شد.

مردم، قدرت و منافع )85(

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

فصل  ششم 
   چالش فناوري هاي نو 

   تنظيم كردن داده ها و استفاده از آن 
اگر مقادير زيادي از داده ها در دس��تان تعداد نسبتا 
اندكي از شركت ها باشد، پيامدهاي اجتماعي زيادي 
براي قدرت بازار، حريم خصوصي و امنيت داشتن آن 
داده ها به وجود خواهد آمد. ما بايد نگران اين موضوع 
باشيم. دولت با هدف اينكه چه واكنشي بايد نسبت به 
آن داشته باشد مي تواند نقش هاي متنوعي را بازي كند 
مثلا مالكيت داده ها را ارزيابي كند و اينكه مقرراتي را 
مبني بر اينكه چگونه مي توان از داده ها استفاده كرد 
وضع نمايد. اروپا چندين گام اوليه را برداشته است. 
البته، غول هاي فناوري گلايه مي كنند كه مقامات 
اروپا، اين كاره��ا را به اين خاطر مي كند كه آنها ضد 
امريكايي هستند. اما آنها اشتباه مي كنند.اروپا به اين 
خاطر اين اقدامات را مي كن��د كه قانون آنها را ملزم 
ساخته تا بازار را رقابتي نگه دارد و اينكه در سراسر اروپا 
نسبت به حفظ حريم خصوصي نگراني هايي وجود 

دارد. ايالات متحده در 
برداشتن اين دعوي 
كن��د عم��ل ك��رده 
است، حداقل اينكه 
بخش��ي از غول هاي 
فناري نفوذ سياسي 
دارند. يك پيشنهاد 
ب��راي مه��ار قدرت 
غول هاي فن��اوري و 
سوءاس��تفاده اي كه 

آنها مي كنند اين است كه مالكيت داده هاي شخصي 
فرد را به خود فرد بس��پاريم. اين به آن معني اس��ت 
كه هر شركتي كه مي خواهد از داده ها استفاده كند 
مي تواند آن را به يك قيمتي بخ��رد و فرد مي تواند 
در صورت هر سوءاستفاده اي از آن، شركت را تحت 
پيگرد قانوني قرار بدهد. همچنين آن به اين معني 
اس��ت كه حداقل برخي از ارزش هاي داده ها به فرد 
تعلق دارد تا به ش��ركت هاي فن��اوري. تلاش هايي 
صورت گرفته تا حداقل به فرد كنترل روي داده هايش 
داده شود – در اروپا افراد بايد صريحا به گوگل اجازه 
استفاده از داده هايشان را بدهند. وكلاي بازار آزاد از 
چنين راه حلي حمايت مي كنند: بگذاريد خود فرد 
تصميم بگيرد. بنابراين برخي از بنگاه هاي اينترنتي 
به افرادي كه به آنها اجازه اس��تفاده از داده هايشان 
را مي دهند تخفيف كوچك��ي را روي قيمت هايي 
پيشنهاد مي دهند، كه اكثر مشتريان با انجام چنين 
كاري موافقت مي كنند. رييس يك بنگاه با صداي 
بلندي به من گفت كه بنگاه او چقدر ارزان، داده هايي 
را كه براي بنگاه بسيار باارزش بوده است به دست آورده 
و اينكه اين پولسازي چقدر موفق بوده است.  برخي 
ديگر مي گويند بگذاريد همين روند ادامه يابد. فرد 
آزادانه تصميم مي گيرد كه به ديگران اجازه استفاده 
از داده هايش را مي دهد. اما حوزه هاي زيادي وجود 
دارد كه ما ب��ه عنوان يك جامعه تصميم مي گيريم 
كه در تصميمات از قيد و بند رها شده افراد دخالت 
كنيم. مجموعه هاي ديگري وج��ود دارد كه ما افراد 
را منع مي كنيم تا در رفتارهايي كه فقط به خودشان 
آسيب مي زنند درگير ش��وند از قبيل مشاركت در 
برنامه هاي هرمي يا فروختن اعضاي بدن. همين بحث 
را هم مي توان براي داده ها به كار برد، حتي شديدتر، 
از زماني كه داده هاي يك فرد در تركيب با داده هاي 
ديگران، مي تواند توانايي شركت ها را در استثمار هر 
فرد در اقتصاد تقويت كند. افراد واقعا متوجه نمي شوند 
كه چه كارها كه نمي توان با داده هايشان كرد به ويژه 
انكه اگر آن داده ها در دستان افراد غلطي بيفتد. آنها 
حتي نمي دانند تا چه اندازه نسبت به بنگاه هايي كه 
داده هايشان را دارند امنيت كافي را اعمال مي كنند، 
آگاهي دارند. اكثر اين افراد حتي قوانين را نمي دانند 
يا آنكه پيامد درز كردن داده ها چيست. مثلا سيستم 
حقوقي مغرضانه امريكا را در نظر بگيريد كه عدالت 
آن در حداقلترين ممكن بس��يار گران قيمت است. 
رسوايي اكويي فاكس، فريب يك بخش شركتي امريكا 
را به خوبي به تصوير كشيد. اين شركت كه داده هاي 
افراد را جمع آوري كرده بود كه عمدتا بدون اجازه آنها 
بود در سال 2017 يك درز عظيم داده اي از آن روي 
داد كه امكان آن را به وج��ود آمد كه اطلاعات 150 
ميليون امريكايي در يك دزدي سرفت شود. آنها نه تنها 
نتوانسته بودند كه داده ها را ايمن سازند بلكه بعدا تلاش 
كردند ك��ه از آن درز پول هم دربياورند و افراد را وادار 
كردند كه يك رضايت نامه اي را امضا كنند كه فقط در 
آن مشخص شود كه پيگيري كنند كه داده هاي آنها 

چطور به بيرون درز پيدا كرده است .

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

خبر

ُشيب صعود تورم كند شد



بانك و بيمه4اخبار

»تعادل«ازجزيياتفروشارزاربعينبهزوارگزارشميدهد

آغازفروشارزاربعيندرصرافيها
گروه بانك و بيمه| 

رييس شوراي عالي كانون صرافان توضيحاتي پيرامون 
اطلاعيه بانك مركزي درباره ارز زائران اربعين حسيني 
ارايه كرد و گفت: گزينه اي در س��امانه س��نا با نام »ارز 
زيارتي« باز ش��ده كه هر ش��خص مي تواند با مراجعه 
به صرافي هاي مج��از و ارايه مدارك لازم، ۱۰۰ يورو يا 
معادل آن دلار و دينار خريداري كند.  اين ۱۰۰ يورو در 
نظر گرفته شده براي هر نفر، سرفصلي جداگانه از دو 
هزار يورو ارزي است كه صرافي هاي مجاز مي توانند در 
يك سال به هر فرد پرداخت كنند. كامران سلطاني زاده 
افزود: به نظر من بانك مركزي درباره پرداخت ارز اربعين 
به زوار تصميم درستي را اتخاذ كرد زيرا ارجاع دادن زوار 
به صرافي هاي مجاز موجب مي شود تا با رفع اختلاف 
قيمتي بين بازار آزاد و سهميه بانك مركزي تقاضاي 
كاذب رفع ش��ود. اين عضو كانون صرافان، با اشاره به 
اينكه اين مبلغ در نظر گرفته شده براي سفر زوار كفايت 
مي كند، گفت: البته آنطور كه شواهد نشان مي دهد اين 
۱۰۰ يورو در نظر گرفته ش��ده براي هر نفر، سرفصلي 
جداگانه از دو هزار يورو ارزي است كه صرافي هاي مجاز 

مي توانند در يك سال به هر فرد پرداخت كنند.
يكي از مهم ترين رويدادها در سال هاي اخير را مي توان 
سفر زوار حس��يني در ايام محرم و نزديك روز اربعين 
دانس��ت. رويدادي كه سال گذش��ته به دليل برخي 
بدعهدي ها موجب ش��د تا با انتقال توزيع ارز به داخل 
كشور عراق، شاهد ايجاد مش��كلاتي از جمله قطعي 
مكرر اينترنت و بس��ته ش��دن باجه هاي توزيع ارز در 
عراق، محدوديت باجه ها و... باشيم. تا زماني كه توزيع 
ارز در داخل كشور صورت گرفت، مشكلي در كار نبود، 
اما سال گذشته اين روند به داخل كشور عراق منتقل 
و باعث ايجاد مشكلات عديده اي براي زوار و همچنين 
سيستم بانكي ايران ش��د و بنا بر اعلام بانك مركزي، 
ذخاير ديناري اين بانك در بانك عراقي توس��ط بانك 
مركزي عراق مسدود شد و حتي بانك مركزي پس از 
آزاد شدن منابع، قصد انتقال اسكناس به داخل كشور را 
داشت، اما به دليل مقررات بانك مركزي عراق انتقال آن 
مقدور نشد و تنها راه باقي مانده تحويل دينار در داخل 
عراق بود كه بانك ملي ايران مسووليت توزيع آن را به 
عهده گرفت. تمامي اين مشكلات موجب شد تا بانك 
مركزي براي رويداد اربعين س��ال جاري اطلاعيه اي 
مبني بر اينكه در راستاي تسهيل شرايط سفر زائران 
عتبات عالي��ات در ايام منتهي به اربعين حس��يني و 
با توجه به هماهنگي هاي به  عم��ل آمده با بانك هاي 
منتخب ملي، ملت، تجارت، سپه، صادرات و پارسيان 
و نيز صرافي هاي مجاز ارز زائران پرداخت خواهد شد و 
زائران در صورت نياز مي توانند قبل از عزيمت به كشور 
عراق و در شهر خود نسبت به خريد حداكثر مبلغ ۱۰۰ 
يورو يا معادل آن به ساير اسعار به نرخ بازار ثانويه ارز، از 

بانك هاي منتخب و صرافي هاي مجاز به  منظور پوشش 
برخي از هزينه هاي اين سفر اقدام كنند. روز اول مهر 
98، بازار ارز و طلا فصل پاييز و نيمه دوم سال را با ادامه 
روند با ثبات خود طي كرده و نرخ ها نسبت به روز قبل 

اندكي كاهش يافته است. 
صرافي هاي مجاز بانكي نيز نرخ فروش دلار را ۱۱35۰۰ 
و نرخ خريد دلار را ۱۱3۰۰ تومان، نرخ فروش يورو را 
۱27۰۰ و نرخ خريد يورو را ۱26۰۰ تومان اعلام كردند. 
نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا به ۱۱35۰ و يورو به 
۱265۰ تومان رس��يد. بازار سنا نرخ ميانگين ارزهاي 
معامله شده در تاريخ 3۱ شهريور را براي دلار ۱۱342، 
ي��ورو ۱2627، دره��م 3۱۰7، ي��وآن ۱7۱4، پون��د 
۱4۰۰22، لير تركيه 2۰8۰ تومان اعلام كرده است. 

در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز نرخ دلار به ۱۱37۰ 
تومان رس��يده و با اعلام نرخ اونس جهاني طلا ۱5۱8 
دلاري، قيمت طلا و س��كه تقريبا روند با ثبات قبلي را 

طي كرد و نرخ ها اندكي كاهش داشت. 
مظن��ه مثقال ط��لاي ۱7 عيار يا طلاي آب ش��ده به 
۱ميليون و 763 ه��زار، هرگرم طلاي ۱8 عيار معادل 
4۰7 هزار تومان، سكه امامي 4 ميليون و 2۰ هزار، سكه 
طرح قديم3 ميليون و 99۰ هزار، نيم سكه 2 ميليون و 
5۰ هزار، ربع سكه ۱ ميليون و 25۰ هزار و سكه گرمي 

88۰ هزار تومان معامله شد.  در بازار رسمي ارز نيز، بانك 
مركزي نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ ۱8 
ارز مانند يورو و پوند نس��بت به روز يكشنبه افزايش و 
قيمت ۱6 واحد پولي ديگر كاهش يافت. نرخ دلار و ۱2 
ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك مركزي هر 
دلار امريكا براي روز »دوشنبه يكم مهر ماه 98« بدون 
تغيير 42 هزار ريال قيمت خ��ورد.  همچنين در روز 
جاري هر پوند انگليس با 8 ريال افزايش 52 هزار و 432 
ريال و هر يورو نيز با 36 ريال رشد 46 هزار و 29۰ريال 
ارزش گذاري شد. يك فعال بازار ارز در مورد تحولات 
روز اول پاييز گفت: قيمت سكه و طلا با كاهش قيمت 
مواجه بود؛ قيمت ارز نيز كاهشي بود؛ به طوريكه قيمت 

دلار و يورو با كاهش 5۰ توماني همراه بودند. 
قيمت س��كه تمام بهار آزادي طرح جديد در بازار روز 
)دوشنبه( به چهار ميليون و ۱8 هزار تومان كه 37 هزار 
تومان كاهش داشته است، همچنين هر گرم طلاي ۱8 
عيار نيز 4۰7 هزار و 45۰ تومان قيمت دارد. سكه طرح 
قديم با قيمتي معادل سه ميليون و 99۰ هزار تومان داد 
و ستد مي شود كه 4۰ هزار تومان كاهش داشته است. 
قيمت نيم س��كه دو ميليون و 4۰ ه��زار تومان بود كه 
4۰ هزار توم��ان كاهش قيمت را تجرب��ه كرده و ربع 
س��كه يك ميليون و 24۰ هزار توم��ان با كاهش 2۰ 

هزار توماني مواجه شده است، اما سكه گرمي نيز با 5۰ 
 هزار تومان كاهش 84۰ هزار تومان داد و س��تد شد.

 همچنين در بازارهاي جهاني، آخرين قيمت هر اونس 
طلاي جهاني به ۱5۱9 دلار رسيده است. تحريم هاي 
جديد امريكا نه تنها بر ب��ازار ارز ايران تاثير هيجاني و 
منفي نگذاشته، بلكه قيمت ها در سه روز گذشته كاهش 
هم يافته است كه بر همين اساس بانك ها )يكم مهرماه( 
ه��ر دلار امريكا را ۱۱ هزار و 235 تومان و هر يورو را به 
قيمت ۱2 هزار و 442 تومان مي خرند.قيمت خريد هر 
پوند انگليس در بانك ها نيز ۱4 هزار و 3 تومان اس��ت. 
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش 
آن در بازار بالاتر اس��ت.  به طوري كه قيمت فروش ارز 
مسافرتي در بانك ها ۱2 هزار و 6۱2 تومان اعلام شده 
كه با احتساب كارمزد به حدود ۱2 هزار و 9۰۰ تومان 
مي رسد. اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي نيز قيمت 
خريد دلار را ۱۱ هزار و 25۰ تومان و قيمت فروش آن 
را ۱۱ هزار و 35۰ تومان اعلام كرده اند كه نس��بت به 
روز گذشته با كاهش 5۰ توماني همراه بوده است. اين 
صرافي ها هر يورو را به قيم��ت ۱2 هزار و 55۰ تومان 

مي خرند و ۱2 هزار و 65۰ تومان مي فروشند.
همچنين مقايسه عملكرد بازارهاي سهام، ارز و سكه 
بيانگر اين اس��ت كه تا پايان هفته قبل، بازار سهام در 

اين مدت با 64.65 درصد رشد، بيشترين سود را نسبت 
به بازارهاي ارز و سكه نصيب خود كرده است.  اين در 
حالي است كه در اين مدت بازار ارز )دلار( با افت ۱2.5 
درصدي و بازار س��كه با كاهش ۱2.6 درصدي مواجه 
بوده اند. اين در حالي است كه در هفته اي كه گذشت 
نيز بازار سرمايه افت ۱.9درصدي، بازار ارز )دلار( رشد 
يك درصدي و بازار سكه كاهش ۰.۱درصدي را نصيب 

سرمايه فعالان خود كرده اند.

   نگاهي به ارزش يورو در سال هاي اخير
طي ۱9 س��ال اخير ارزش يورو دس��تخوش تغييرات 
زيادي شده اس��ت. به گزارش مركز آمار اروپا، يورو به 
عنوان ارز واحد اروپايي اولين بار در يكم ژانويه ۱999 
معرفي شد، اما نخستين بار از يكم ژانويه سال 2۰۰2 
اسكناس ها و سكه هاي يورو وارد چرخه گردش پولي 
كشورهاي اروپايي شدند. در حال حاضر يورو واحد پولي 
23 كشور اروپايي است كه ۱9 كشور آن عضو منطقه 
يورو و كشورهاي آندورا، موناكو، سن مارينو و واتيكان 
به عنوان كشورهايي هستند كه خارج از اين منطقه از 
يورو به عنوان واحد پولي خود استفاده مي كنند. با اين 
حال از زمان ورود يورو به چرخه پولي جهان، ارزش آن 
همواره مقدار ثابتي نبوده اس��ت. با در نظر گرفتن بازه 
زماني 2۰۰2 تا 2۰۱8 در مي يابيم كه ارزش يورو طي 
اين مدت در برابر همتايان مهم خود يعني دلار امريكا و 
پوند انگليس افزايش اما در برابر فرانك سوييس كاهش 
پيدا كرده است. در سال 2۰۰2 كه يورو وارد چرخه پولي 
جهاني ش��د، هر يورو به طور متوسط به ازاي ۰.6288 
پوند انگليس مبادله شده است اما تا پايان سال 2۰۱8 
نرخ برابري يورو در برابر پوند به طور متوسط به ۰.8847 
پوند كاهش پيدا كرده است و اين مساله نشان مي دهد 
ارزش يورو در برابر پوند طي ۱9 سال اخير بيش از 4۰ 
درصد افزايش داشته است. در اين بازه زماني، بالاترين 
ارزش يورو در برابر پوند مربوط به سال 2۰۰9 و كمترين 
ارزش مربوط به سال 2۰۰2 بوده است كه طي آنها هر 
يورو به ترتيب مع��ادل ۰.89۰9 پوند و ۰.6288 پوند 
بوده است. در برابر دلار امريكا، ارزش يورو طي ۱9 سال 
اخير بيش از 25 درصد افزايش داشته است. در اين بازه 
زماني، بالاترين ارزش يورو در برابر دلار مربوط به سال 
2۰۰8 و كمترين ارزش مربوط به سال 2۰۰2 بوده است 
كه طي آنها هر ي��ورو به ترتيب معادل ۱.47۰8 دلار و 
۰.9456 دلار بوده است.  از سوي ديگر اما ارزش يورو در 
برابر فرانك سوييس هفت درصد كاهش داشته است.

در حال حاضر منطقه يورو ش��امل ۱9 كشور بلژيك، 
آلمان، استوني، ايرلند، يونان، اسپانيا، فرانسه، ايتاليا، 
قبرس، لتوني، ليتواني، لوكزامب��ورگ، مالت، هلند، 
اتريش، پرتغال، اسلووني، اسلواكي و فنلاند است كه از 

يورو به عنوان واحد پولي خود استفاده مي كنند.

سرپيچي۷۰درصدپزشكانازقانوننصبكارتخوان
در حالي مهلت تعيين شده براي ثبت نام دستگاه هاي 
كارتخوان توسط صنف پزشكان به پايان رسيده است 
كه آمارها گوياي ثبت نام فقط 3۰ درصد از پزشكان در 
اين طرح بوده است؛ با اين حال سازمان امور مالياتي 
تا اين لحظه واكنشي به اين سرپيچي آشكار از قانون 
نداشته است. به گزارش ايسنا، مهلت تعيين شده براي 
ثبت كارتخوان در مطب پزشكان در حالي امروز )يكم 
مهرماه( به پايان مي رس��د كه به گفته مديركل دفتر 
تنظيم مقررات و نظارت س��ازمان امور مالياتي تا روز 
قبل فقط 3۰ درصد از پزش��كان در اين راس��تا اقدام 
كرده بودند. بر اين اساس حدود 74 هزار پزشك ملزم 
به نصب كارتخوان در مطب هاي خود شده اند اما از اين 
تعداد فقط 22 هزار و 5۰۰ نفر در سامانه سازمان امور 

مالياتي ثبت نام كرده اند.
به نظر مي رسد صنف پزشكان تهديدهاي سازمان امور 
مالياتي را جدي نگرفت��ه و آن طور كه از واكنش هاي 
س��ازمان امور مالياتي هم برمي آيد، اين نهاد مالياتي 
هم قصد ندارد خود را با اي��ن صنف قدرتمند درگير 
كند. واقعيت اين است كه پزشكان علاوه بر اثرگذاري 

اجتماع��ي بالايي ك��ه دارند، به لحاظ سياس��ي هم 
از نف��وذ و قدرت بالايي برخوردار هس��تند. داش��تن 
فراكسيوني مستقل در مجلس شوراي اسلامي با عنوان 
»فراكسيون بهداشت و درمان« تنها يكي از ابزارهاي 
قدرتمند اين صنف در دستگاه سياست گذاري كشور 

است.
با اين حال به نظر مي رسد دستگاه هاي نظارتي نبايد 
از موضوعي به اهميت ماليات ها آن هم در سال سخت 
اقتصادي به سادگي عبور كنند. با اين حال، همه اين 
موارد نبايد باعث ش��ود كه يك صن��ف در برابر قانون 
پافشاري كند، مخصوصا اگر اين قانون به ماليات مربوط 
باش��د كه در اين ش��رايط اقتصادي بودجه اقتصادي 

كشور بسيار به آن وابسته است. 
از طرف ديگر اگر صنف پزشكان موفق شوند از زير بار 
قوانين مالياتي شانه خالي كنند احتمالا ديگر اصناف 
نيز به تبع آنها زير بار نصب دستگاه كارتخوان در دفاتر 
خود نخواهند رفت. با اين حال به نظر مي رسد سازمان 
امور مالياتي از مواضع سفت و سخت خود براي برخورد 
قاطع با پزش��كان متخلف و تعيين ضرب الاجل براي 

آنها كوتاه آمده و به همين دليل سعي كرده با تشكيل 
جلسه اي با پزشكان قضيه را به صورت مسالمت آميز 
خود فيصله دهد. بر اس��اس گ��زارش روابط عمومي 
سازمان نظام پزشكي، در نشستي كه 3۰ شهريور ماه 
در بالاترين سطوح مديريتي در سازمان نظام پزشكي 
برگزار شد طرفين توافق كردند در كميته اي مشترك 
و با حضور نمايندگان تام الاختيار، راهكارهاي مناسب 

بررسي و اطلاع رساني شود.
 ظاهرا در اين جلسه سه ساعته كه رييس كل سازمان 
امور مالياتي و برخي معاونين وي، رييس كل سازمان 
نظام پزش��كي، معاون نظارت و برنامه ريزي سازمان، 
معاون كل وزارت بهداشت، رييس كمسيون بهداشت 
و درمان مجلس شوراي اسلامي، رييس شوراي عالي 
نظام پزشكي و رييس مجمع انجمن هاي علمي گروه 
پزش��كي ايران و جامعه جراحان كش��ور نيز شركت 
داشتند بر حل مش��كلات مالياتي جامعه پزشكي به 
دور از دخالت هاي رسانه اي و در فضايي كارشناسانه 
بدون تنش، تهديد يا عبارت هاي نامتناس��ب و با در 

نظر گرفتن شرايط اقتصادي كشور تاكيد شده است!

از طرف ديگر، بر اساس گزارش سازمان امور مالياتي 
علي رستم پور - مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت 
بر برون سپاري س��ازمان امور مالياتي- درباره همين 
جلسه گفت: در اين جلسه رييس و هيات مديره سازمان 
نظام پزش��كي و ش��وراي عالي نظام پزشكي، رييس 
كميسيون بهداشت مجلس، قائم مقام وزير بهداشت 
و رييس س��ازمان امور مالياتي حضور داشتند. روند 
جلسه مثبت بود و همه بر اين موضوع تاكيد كردند كه 
دنبال تمكين به قانون هستند. البته از فضاي رسانه اي 
ايجادش��ده عليه پزشكان گلايه داش��تند؛ چراكه به 

اعتماد ميان بيمار و پزشك آسيب مي بيند!
رس��تم پور ادامه داد: قرار بر اين ش��د ك��ه از ادبيات و 
زبان تشويقي بيش��تر استفاده ش��ود و در اين راستا 
كميت��ه اي چهارجانبه در رابطه با ماليات پزش��كان 
ب��ا حضور نماين��دگان مجل��س، وزارت بهداش��ت، 
س��ازمان ام��ور ماليات��ي و س��ازمان نظام پزش��كي 
تش��كيل ش��ود تا بر تكاليف قانون��ي و حتي بخش 
 رس��انه اي ماليات پزش��كان مديريت داش��ته باشد. 
اما  اين تاكيد بر عدم دخالت رسانه ها در پيگيري يك 

مطالب��ه قانوني و عمومي چه علتي مي تواند داش��ته 
باشد؟ مگر غير از اين اس��ت كه تاكنون اين رسانه ها 
بوده اند كه پيگير اجراي قوانين مالياتي براي پزشكان 
بوده اند؟ پس چ��را نبايد رس��انه ها در احقاق حقوق 
عمومي دخالت كنند؟ يكي ديگ��ر از موضوعاتي كه 
مطرح مي شود فرهيخته بودن اقشار پزشكان و ضرورت 
احترام به اين اقشار است! اما آيا واقعا مطالبه پرداخت 

ماليات مي تواند باعث كسر شان يك صنف باشد !؟
 پيش از اين هادي خاني -مديركل دفتر بازرسي ويژه، 
مبارزه با پولشويي و فرار مالياتي سازمان امور مالياتي- 
درباره اقدامات سازمان در خصوص ساماندهي دستگاه 
كارتخوان )POS( براي پزشكان اظهار كرد: بنده امروز 
بسيار متاسفم از اعلام اين خبر كه با وجود تعامل خوب 
سازمان با قشر تحصيل كرده پزشكان و تمديد دوباره 
فرصت، پزشكان در آزمون شفاف سازي اقتصاد كشور 
و اعتماد سازي مردم به شفافيت اقتصادي كشور نمره 
خوبي را درياف��ت نكرده اند و اين درحالي اس��ت كه 
انجام اين فرآيند ۱۰ تا ۱5 دقيقه از وقت پزش��كان را 

خواهد گرفت.

شرايط تملك سهام بانك ها اعلام شد
بانك مركزي با صدور بخش��نامه اي ضوابط جديدي را 
در خصوص تملك سهام بانك ها و موسسات اعتب�اري 
غيرب�انكي اعلام كرد. به گزارش تعادل بانك مركزي با 
صدور بخشنامه اي به تمامي بانك ها و موسسات اعتباري 
غير بانكي اعلام كرد: پيرو بخش��نامه ۱۰ شهريور 97 
موضوع ابلاغ »قانون اصلاح قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساس��ي« مصوب سال ١٣٩٧، در 
خصوص حدود و ضوابط تملك سهام بانك ها و موسسات 
اعتب��اري غيربانكي، در ماده )١( قان��ون فوق الذكر كه 
جايگزين ماده )٥( قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 
٤٤ قانون اساسي مصوب سال ١٣٨٧ شده، مقرر گرديده 
است؛ تملك سهام موسسات اعتباري اعم از بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي كه قبل يا بعد از تصويب 
اين قانون تاسيس شده يا مي شوند يا بانك هاي دولتي 
كه سهام آنها واگذار مي شود تا سقف ۱۰ درصد توسط 

مالك واحد بدون اخذ مجوز مجاز است. 
همچنين تملك س��هام هر يك از موسسات اعتباري 
مزبور توسط مالك واحد در دو سطح بيش از ۱۰ درص�د 
تا 2۰ درصد و بي��ش از 2۰ درصد تا 33 درصد با مجوز 
بانك مركزي و به موجب دستورالعملي كه به پيشنهاد 
بانك مركزي و تصويب ش��وراي پ��ول و اعتبار مصوب 
مي شود مجاز اس��ت. تمل�ك سهام س��اير موسسات 
اعتباري به هر ميزان توسط مالك واحدي كه در يكي از 
موسس�ات اعتب�اري ب�يش از ۱۰ درصد سهامدار است، 
بدون مج��وز بانك مركزي ممنوع اس��ت. وفق تبصره 

)١( اين ماده، ضمن تعري�ف »مالك واحد«، مقرر شده 
است كه مصاديق آن به تش��خيص بانك مركزي و در 
قالب دستورالعمل مصوب شوراي پول و اعتبار تعيين 
گردد. همچنين، وفق ماده )۱8( »قانون احكام دايمي 
برنامه هاي توسعه كشور« كه مقرر مي دارد: »سقف سهم 
مشاركت طرف خارجي از تاسيس بانك ايراني با رعايت 
قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساس�ي 
مصوب 25 خرداد 89 و اصلاحات بعدي آن با پيشنهاد 
بانك مركزي و تصويب هيات وزيران تعيين مي شود...«، 
پيش�نهاد س��قف تملك سهام بانك هاي ايراني توسط 
اشخاص خارجي را با رعايت قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساس��ي، به عهده بانك مركزي و 
تصويب هيات محترم وزيران قرار داده است. ل�يكن، ب�ا 
تص�ويب »قانون اصلاح قانون اجراي سياست هاي كلي 
اصل 44 قانون اساس��ي« كه ضمن تعيين سقف هاي 
تملك سهام بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي 
توسط مالك واحد، شمول قانون مذكور را براي اشخاص 
ايراني و خ�ارجي يكسان دانسته است، مقرر شد مفاد 
دستورالعمل نحوه مشاركت اشخاص خارجي در سرمايه 
بانك ها نيز در »دس��تورالعمل تملك سهام بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي«، موضوع ماده )۱( قانون 
اصلاح قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون 
اساسي مصوب سال ۱397 ذكر شود. بنابراين، در اجراي 
تكاليف قانوني مذكور، »دس��تورالعمل تملك س��هام 
بانك ها و موسس��ات اعتباري غيربانكي« موضوع ماده 

)۱( »قانون اصلاح قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 
44 قانون اساس�ي« و م�اده )۱8( »قانون احكام دايمي 
برنامه هاي توسعه كش��ور«، در بانك مركزي تدوين و 
در يكهزار و دويست و هفتاد و هفتمين جلس�ه م�ورخ 
۱398.۰6.۱2 ش��وراي پول و اعتبار به ش��رح پيوست 

تصويب شد. 
دستورالعمل مورد اشاره، ضوابط جديدي را در خصوص 
تملك سهام بانك ها و موسسات اعتب�اري غيرب�انكي 
وض�ع نموده اس��ت كه مهم ترين موارد آن به شرح زير 

است: 
 مال��ك واحد مي توان��د فقط در يك بانك يا موسس��ه 
اعتباري غيربانكي بيش از ۱۰ درصد سهام را دارا باش�د. 
بنابراي��ن، در صورت س��هامداري در بيش از يك بانك 
يا موسس��ه اعتباري غيربانكي در س�طوح ب�الاي ۱۰ 
درصد، موارد مازاد بايد واگذار گردد.  مالك واحد كه در 
حال حاضر دارنده سهام هر يك از بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي بيش از ح�دود مجاز اس��ت، مكلف 
است ظرف مدت حداكثر شش ماه نسبت به اخذ مجوز 
لازم براي هر سطح، با توجه به شرايط مقرر در ماده )9( 
دستورالعمل، به ويژه ش��رط برخورداري از يك برنامه 
مشخص عملياتي ب�راي اداره بانك و موسسه اعتباري 
 غيربانك��ي، اقدام يا مازاد س��هام خ��ود را واگذار كند.

 چنانچه پس از سپري شدن مهلت هاي تعيين شده در 
دستورالعمل، مالك واحد )اشخاص مرتبط با يكديگر از 
طريق روابط تعيين شده در اين دستورالعمل در قالب 

مصاديق مالك واحد( بدون مج�وز لازم، همچن�ان دارنده 
سهام هر يك از بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي 
به ميزاني بيش از حدود مجاز باش��د، نس�بت به مازاد 
س��قف مجاز، در مجامع عمومي صاحبان سهام بانك 
و موسس��ه اعتباري غيربانكي ذيربط حق راي نخواهد 
داشت و متعاقب اعلام بانك مركزي، حق راي ناشي از 
سهام مازاد در مجامع عم�ومي ب�ه وزارت امور اقتصادي 
و دارايي تفويض مي شود. علاوه بر اين، درآمدهاي حاصل 
از سود سهام توزيع شده و حق تقدم فروش رفته نسبت به 
 س�هام مازاد، مشمول ماليات با نرخ ۱۰۰ درصد مي شود. 

 به موجب مقررات ياد ش��ده، بانك مركزي مي تواند با 
تصميم هيات انتظامي بانك ها، مج�وز تملك س���هام 
توسط مالك واحد در س��طوح بيش از ۱۰ درصد را در 
چارچوب مواردي كه در دس�تورالعمل تص�ريح ش�ده، 
ابطال كند. ضمن اشاره به اين موضوع كه دستورالعمل 
مزبور در راس��تاي اصلاح س��اختار مالكيت و تركيب 
س�هامداري بانك ها تدوين شده، مراتب به قيد تسريع و با 
لحاظ مفاد بخش�نامه ۱6 مرداد 96، به تمامي واح�دهاي 
ذي رب�ط و همچن�ين س���هامداران بانك و موسس�ه 

اعتباري غيربانكي ابلاغ گردد.
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روايت همتي از كنفرانس 
بين المللي بانكداري كويت

ظرف 2۰ سال آينده رشد سريع بدهي هاي شركتي 
با روند فعلي موجب مي شود كه مجموع بدهي ها را 
در سطح جهان به 5۰۰ درصد توليد ناخالص جهان 
برس��اند.  به گزارش تعادل، رييس كل بانك مركزي 
با اعلام اين مطلب، با ارايه گزارشي از حضور خود در 
كنفرانس بين المللي بانكداري در كشور كويت كه با 
حضور روساي بانك هاي مركزي كويت، قطر، امارات، 
عمان، عربستان سعودي، بحرين، مصر و اردن برگزار 
شده، گفت: روز دوشنبه اول مهر 98 به دعوت رييس 
بانك مركزي كويت در كنفرانس بين المللي بانكداري 
در اين كشور شركت كردم. در اين نشست بحث هاي 
مهمي در مورد چالش هاي سياسي و اقتصادي سيستم 
بانكي مطرح شد. وي افزود: دو چالش مهم به تفصيل 
در كنفرانس بحث شد: يكي سرعت رشد تكنولوژي 
و اينكه اگر سيس��تم بانكي نتواند خود را با تحولات 
تكنولوژي تطبيق دهد، به تدري��ج جايگاه خود را از 
دست مي دهد.  دوم، رشد سريع بدهي هاي شركتي 
اس��ت كه با روند فعلي رشدش ظرف 2۰ سال آينده 
مجموع بدهي ها را در سطح جهان به 5۰۰ درصد توليد 
ناخالص جهان خواهد رساند.  قبل از شروع، كنفرانس 
فرصتي بود براي گفت وگو و تب��ادل نظر با برخي از 
روساي بانك هاي مركزي منطقه. در اين كنفرانس 
روساي بانك هاي مركزي قطر، امارات، عمان، عربستان 

سعودي، بحرين، مصر و اردن شركت داشتند.

پيام  مديرعامل بانك رفاه   
به مناسبت روز بازگشايي مدارس

دكتر محمد علي س��هماني مديرعام��ل بانك رفاه 
كارگران، در پيامي روز بازگشايي مدارس و دانشگاه ها 
را تبريك گفت. به گزارش روابط عمومي بانك رفاه 
كارگران، متن پيام مديرعامل بانك رفاه به شرح زير 

است:  بسمه تعالي
اول مهرماه روز بازگشايي مدارس و استشمام شميم 
گلزار علم و دانش افزايي را محضر تمامي خانواده هاي 
معزز، نوگلان باغ تعليم و تربيت، معلمان و فرهنگيان 
زحمتكش به ويژه همكاران خدوم بانك معظم رفاه و 
خانواده هاي محترم ايشان تبريك و شادباش عرض 
مي نمايم.  آغاز مهرماه و بازگشايي مدارس و دانشگاه ها 
طليعه نوزايي، تكامل، پويايي و حركت توس��عه اي 
جامعه و كشور عزيزمان است كه با انديشه هاي متعالي 
و همت بلند فرزندان، دانش آموزان و دانشجويان كوشا 
و طالب دانش و علم اندوزي به منصه ظهور مي رسد.  
خداوند منّان را ش��اكريم در سالي كه مزين به شعار 
رونق توليد است، بانك رفاه با حضور در عرصه هاي 
مختلف اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي از جمله انجام 
اقدامات ارزشمند در زمينه احداث و تجهيز مدارس 
به ويژه در مناطق دور افتاده و كمتر برخوردار كشور 
گام هاي مثبت و ماندگار در بحث اقتصاد مقاومتي و 
حمايت از رونق توليد برداشته كه ان شاءالله و به حول 
قوه الهي اين مسير بلند تداوم و استمرار داشته باشد.  
دانش آموزان و دانش��جويان كشور عزيزمان به سان 
سرمايه هاي ارزشمند توس��عه و پيشرفت، نقشي 
بي بديل و تأثيرگذار در چشم انداز تكاملي ايران ايفا 
مي كنند و بانك رف��اه به عنوان يك بانك اجتماعي 
كه تعلق به بدنه اجتماع دارد براي تس��هيل شرايط 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي اين قشر معزز جامعه 
از هيچ كوششي فروگذار نخواهد كرد و با بسيج تمامي 
منابع و امكانات خود در جهت پويايي بيش از پيش 

عرصه علم، دانش، تعليم و تعلم اهتمام مي ورزد.

اهداي 30 هزار بسته نوشت افزار   
از سوي پارسيان

بانك پارس��يان در راس��تاي اجراي برنامه هاي 
مس��ووليت اجتماعي وفعاليت هاي نيكوكارانه 
خ��ود، تع��داد 3۰ هزار بس��ته نوش��ت افزار به 
دانش آموزان كم بضاعت مناطق كمتر برخوردار 
اهدا كرد. به گزارش روابط عمومي بانك پارسيان؛ 
اين بانك مقارن با آغاز س��ال تحصيلي در قالب 
طرح »پويش مشق احسان«، با اختصاص بخشي 
از هزينه تبليغات خود جه��ت امور نيكوكارانه، 
تعداد 3۰ هزار بسته نوشت افزار به دانش آموزان 
كم بضاعت اهدا كرد. گفتني است؛ فراهم آوردن 
زيرساخت ها و زمينه هاي لازم براي نقش آفريني 
مدارس به عنوان كانون و محور كسب تجربيات 
پرورش��ي و آموزش��ي و تقويت و نهادينه سازي 
مش��اركت در نظام آموزش��ي به ويژه در مناطق 
محروم به  منظور ارتقاي جاي��گاه نظام تعليم و 
تربيت كش��ور، از سياست ها و راهبردهاي بانك 
پارسيان در راستاي تحقق اهداف عاليه آموزشي 

و پرورشي نظام اسلامي است.

 بانك رفاه در حوزه سودآوري 
جزو بانك هاي برتر كشور است

 دكتر محمد علي سهماني در جلسه مجمع عمومي 
بانك رفاه به وضعيت مالي بانك از ابعاد مختلف در سال 
مالي ۱397 پرداخت و گفت: در سال گذشته منابع 
بانك 33 درصد رشد را تجربه كرده كه 9 درصد بالاتر 
از نرخ رشد نقدينگي در كشور بوده است و بانك رفاه 
از نظر سودآوري جزو بانك هاي برتر كشور محسوب 
مي شود. به گزارش روابط عمومي بانك رفاه كارگران، 
مديرعامل بانك رفاه با اشاره به وضعيت دارايي هاي 
بانك اظهار داشت: شرايط بانك در اين حوزه مطلوب 
است به گونه اي كه 75 درصد دارايي هاي بانك مولد 
هس��تند.  وي در ابعاد مطالبات مشكوك الوصول و 
تركيب درآمدها نيز خاطرنش��ان ساخت: بانك رفاه 
با ضريب مطالبات مشكوك الوصول )NPL( كمتر 
از 3 درصد، از وضعيت بسيار مطلوبي در نظام بانكي 
برخوردار است.  مديرعامل بانك رفاه همچنين به رشد 
عملكردي بانك در بخش هاي فن��اوري اطلاعات و 
بين الملل پرداخت و افزود: بانك رفاه طي سال گذشته 
در اين دو حوزه عملكرد قابل قبولي داشته و در تمامي 

بخش ها از خود رشد نشان داده است. 
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عرضه ميعانات گازي پارس جنوبي 
از ۱۵ مهر در بورس انرژي

مديرعامل بورس انرژي ايران از عرضه نفت سفيد 
در ب��ازار فروش داخلي و عرض��ه ميعانات گازي 

پارس جنوبي در بورس انرژي خبر داد.
به گزارش سنا، س��يدعلي حسيني مديرعامل 
بورس انرژي ايران ضمن بيان مطلب بالا گفت: 
از ابتداي ش��هريور، هفته اي ۲۵ ه��زار تن نفت 
س��فيد براي تقوي��ت رونق تولي��د و حمايت از 
صنايع كوچك و متوس��ط در اين بورس عرضه 
ش��د و اين روند همچنان ادامه دارد. وي با بيان 
اينكه حماي��ت از رونق تولي��د و صنايع داخلي 
از جمل��ه صنايع كوچك و متوس��ط همواره در 
دستور كار بورس انرژي است، افزود: اين صنايع 
سهم بسزايي در اشتغال كش��ور دارد و با عرضه 
نفت س��فيد به عنوان خوراك صنايع شيميايي 
و پالايش��گاه هاي كوچك و متوس��ط برخي از 
چالش هاي پيش روي اين صنايع مرتفع ش��د. 
حس��يني با تاكيد بر اينكه خريداران استقبال 
مناسبي از اين عرضه ها داشتند به قيمت عرضه 
نفت س��فيد نيز اش��اره كرد و گفت: قيمت هاي 
فعلي كاملا رقابتي و مناس��ب است و با توجه به 
توان توليد داخل در پالايشگاه هاي بزرگ كشور، 
محدوديتي در عرضه نفت سفيد در رينگ داخلي 
براي صنايع وجود ندارد و متناسب با تقاضا عرضه 
اين محصول نيز مي تواند افزايش يابد. مديرعامل 
بورس انرژي ايران از عرضه ميعانات گازي پارس 
جنوبي در بورس انرژي خب��ر داد و عنوان كرد: 
ميعانات گازي پارس جنوبي از ۱۵ مهر امس��ال 
در بورس انرژي ايران عرضه مي شود و در مرحله 
نخس��ت ۱۰ هزار تن از توليدات پارس جنوبي 
به صورت هفتگي عرضه خواهد ش��د. وي افزود: 
اين محصول، از كيفيت خوبي برخوردار است و 
تحويل آن نيز از انبارهاي متمركز عسلويه انجام 
خواهد گرفت. خريداران اي��ن محصول عمدتا 
پالايشگاه هاي كوچك و شركت هاي شيميايي 
كوچك و متوسط هستند و مي توانند در رينگ 
داخلي حضور داشته باشند و اين محصول را به 
عنوان خوراك خريداري كنند. حسيني ادامه داد: 
بر اساس تقاضاي خريداران و اقبالي كه از اين بازار 
صورت خواه��د گرفت امكان افزايش اين عرضه 
وجود دارد و برنامه ري��زي لازم براي تامين اين 
خوراك و تحويل آن از انبارهاي متمركز عسلويه 
انجام شده است. قيمت ها نيز رقابتي خواهد بود 
تا صنايع داخلي بتوانند آن را به راحتي خريداري 

و در توليد خود از آن استفاده كنند.

   درآمد »فلوله« افزايش�ي بود: شركت لوله 
و ماشين س��ازي ايران در دوره ۶ ماهه منتهي به 
پايان ش��هريور ماه ۱۳۹۸، معادل ۸۴۲ ميليارد و 
۴۹۸ ميليون ريال از محصولات خود را به فروش 
رساند كه نس��بت به دوره مش��ابه در سال پيش 
افزايش ۱۴درصدي را نش��ان مي دهد. به گزارش 
پايگاه خبري بازار سرمايه )س��نا(، شركت لوله و 
ماشين س��ازي ايران با سرمايه ۵۰۰ ميليارد ريال 
گزارش فعاليت يك ماهه منتهي به پايان شهريور 

ماه ۱۳۹۸ را منتشر كرد.
شركت لوله و ماشين سازي ايران در دوره يك ماهه 
ياد شده، معادل ۱۴۷ ميليارد و ۲۶۲ ميليون ريال از 

محصولات خود را به فروش رسانده است.
بررس��ي آمار توليد و فروش اين ش��ركت نش��ان 
مي دهد در اين دوره »لوله هاي نش��كن« با توليد 
يك هزار و ۱۰۱ هزار و ۷۴۶ تن در صدر بيشترين 
توليد در بين محصولات شركت لوله و ماشين سازي 
ايران قرار داش��ته اس��ت. در اين دوره يك ماهه، 
همين محصول با فروش يك هزار و ۵۸ تن در صدر 
فروش هاي مرداد ماه »فلوله« قرار گرفت. شركت 
لوله و ماشين س��ازي ايران از ابتداي سال جاري تا 
پايان شهريور ماه سال جاري، معادل ۸۴۲ ميليارد 
و ۴۹۸ ميليون ريال محصول به فروش رسانده است 
كه نسبت به دوره مشابه در سال پيش، از افزايش 

۱۴ درصدي برخوردار بوده است.

   ارزش بازار »اعتلا« افزايش�ي ب�ود: ارزش 
بازار ش��ركت س��رمايه گذاري اعتلا البرز در دوره 
يك ماهه منتهي به ۳۱ ش��هريور م��اه ۱۳۹۸، با 
افزاي��ش ۴۵۸ميلي��ارد و ۷۲۴ ميلي��ون ريال به 
۳ ه��زار و ۹ ميليارد و ۴۳۷ ميليون ريال رس��يد. 
شركت س��رمايه گذاري اعتلا البرز با سرمايه ثبت 
ش��ده ۶۰۰ ميليارد ريال صورت وضعيت پرتفوي 
سرمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي به ۳۱ 
شهريور ۹۸ را حسابرسي نشده منتشر كرد. شركت 
س��رمايه گذاري اعتلا البرز با انتشار عملكرد يك 
ماهه منتهي به ۳۱ شهريور سال جاري اعلام كرد 
در ابتداي دوره يك ماهه يادشده، تعدادي از سهام 
چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده يك هزار 
و ۳۹۱ ميليارد و ۸۱۴ ميلي��ون ريال و ارزش بازار 
معادل ۲ هزار و ۵۵۰ ميليارد و ۷۱۳ ميليون ريال در 
سبد سهام خود داشت. بهاي تمام شده سهام بورسي 
اين شركت طي اين مدت با افزايش ۱۹ ميليارد و 
۵۷۱ ميليون ريال به يك هزار و ۴۱۱ ميليارد و ۳۸۵ 
ميليون ريال رسيد. همچنين ارزش بازار شركت 
سرمايه گذاري اعتلا البرز نيز با افزايش ۴۵۸ ميليارد 
و ۷۲۴ ميليون ريال معادل ۳ هزار و ۹ ميليارد و ۴۳۷ 
ميليون ريال محاسبه شد. »اعتلا« در دوره ياد شده، 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
شده معادل ۶۱ ميليارد و ۳۵۰ ميليون ريال به مبلغ 
۱۰۳ميليارد و ۸۷۴ ميليون ريال واگذار كرد و از اين 
بابت ۴۲ميليارد و ۵۲۴ ميليون ريال س��ود كسب 
كرد. شركت س��رمايه گذاري اعتلا البرز طي دوره 
يك ماهه منتهي به ش��هريور ماه تعدادي از سهام 
چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده ۸۰ ميليارد 

و ۹۲۱ ميليون ريال خريداري كرد.

»تعادل«رشدبيوقفهقيمتهادربورسرابررسيميكند

تخت گاز سهام در »حافظ«
گروه بورس|محمد امين خدابخش| 

رونق بازار سهام همچنان ادامه دارد و در اين ميان هر روز 
شاهد رشد نماگرهاي بورس و فرابورس هستيم. مسير 
صعودي قيمت ها كه از ابتداي سال تاكنون بازدهي ۷۴ 
درصد داشته است، موجب شده تا بسياري از فعالان بازار 
سهام كه معاملات امسال خود را با خاطره تلخ سقوط 
قيمت ها در سال گذشته آغاز كرده بودند، سودهاي دور 

از انتظاري را در تركيب سبد سهام خود شاهد باشند.

    ريشه رونق كجاست؟
بازار سهام كه سال گذشته را با افزايش آرام قيمت دلار 
در سامانه نيما به اتمام رسانده بود از ابتداي اسفند ۹۷ 
و همزمان با مشخص شدن ثبات رويه در روند توليد و 
فروش شركت ها، رشدي آرام را آغاز كرد. رونق ياد شده 
كه ابتدا گمان مي ش��د، فقط به رونق سنتي معاملات 
در آغاز سال نو پيوند بخورد رفته رفته ادامه يافت و به 
سبب صورت هاي مالي منتشر شده از سال مالي قبل تا 
فصل مجامع ادامه يافت. در اين زمان بود كه بسياري از 
فعالان بازار با گمان به اينكه با اتمام مدت زمان برگزاري 
مجامع عادي س��الانه و تقسيم سود شركت ها، صعود 
بازار خاتمه خواهد يافت، دست به نقد كردن معاملات و 
شناسايي سود زدند. خروج اين بخش از معاملات گران 
از گردونه معاملات س��بب شد تا در نهايت شاهد افت 
نسبي قيمت ها و ش��روع رخوت نسبي بازار در اواسط 

تابستان باشيم. 
با اين حال اصلاح قيمت ها در اين دوره و نوسان منفي 
كم حجم در بهاي سهام حكايت از آن داشت كه بسياري 
از فعالان بازار همچنان به ارزندگي س��هام مخصوصا 
نمادهاي حاض��ر در بورس و تابلو هاي اصلي فرابورس 
اعتقاد جدي دارند و به اين راحتي ها حاضر به فروش 

سهام خود در قيمت هاي آن روزها نيستند.

    رشد واقعي ثروت يا تورم در »درآمد«
تفك��ر اين عده كه اغلب س��هامداران با س��ابقه بورس 
تهران بودند، بر اين مبنا استوار بود كه رشد سودآوري 
شركت ها به ارقام به دس��ت آمده در صورت هاي مالي 
س��ال ۹۷ محدود نخواهد ش��د و دليل اين مدعا رشد 
متوسط قيمت دلار نيمايي نسبت به سال گذشته بود. 
در ش��رايطي كه ميانگين دلار سامانه نيما در سال ۹۷، 
۶ هزار و ۵۰۰ تومان بود، در س��ال جاري و تا به اينجاي 
كار ش��اهد ميانگين بيش از ۱۱ هزار توماني براي دلار 
به فروش رفته در اين س��امانه بوده ايم. در واقع سقوط 
ارزش ريال كه به تورمي قدرتمند در يك سال گذشته 
منتهي شده بود تاثير اصلي خود را با يك سال تاخير در 
صورت هاي مالي شركت ها نشان داد. همين امر كافي 

بود تا با فرض ثبات در ساير شرايط، اين انتظار در ميان 
تحليلگران تقويت شود كه مجامع برآمده از صورت هاي 
مالي سال ۹۸ بسيار متفاوت تر از سال قبل از آن خواهد 
بود. از اين رو با چربش قدرت خريداران به فروشندگان 
و رخوت بازارهاي موازي همچون طلا و ارز، شاهد دور 
تازه اي از رون��ق در معاملات اين نمادها بوديم. گفتني 
است، افزايش درآمد ريالي شركت ها در حالي رخ مي دهد 
كه به دليل كاهش قيمت فروش برخي محصولات، در 
حوزه شيميايي و فلزي – معدني، ناشي از افت قيمت هاي 
جهاني و تاثير تحريم ها در عمل در آمد دلاري شركت ها 

نسبت به سال قبل تا حدودي كاهش نيز داشته است.
رش��د بهاي نمادهاي دلاري تنها روي سكه رونق در 
بورس تهران نبود. در حالي كه بس��ياري از نمادهاي 
بازار در ماه هاي اخير به دلايلي بنيادي موجه و مقبولي 
افزايش يافته بودند، نماده��اي ديگري نيز بودند كه 
به دليل خوش بيني بازار در خصوص رشد ارزش ذاتي و 
ارزش جايگزيني رونق گرفته بودند. همين امر موجب 
شد تا ش��اهد رش��د صعودي قدرتمندي از نيمه دوم 
مردادماه باشيم؛ صعودي كه تاكنون نيز ادامه يافته و 
نه تنها توانسته شاخص كل بورس را به سطوح بالاتري 

برساند بلكه موجب شده تا بسياري از نمادها حالا وارد 
محدوده حبابي قيمت نيز  شوند.

 در واقع رشد يك نفس و بي وقفه قيمت ها كه تا چندي 
پيش با تحليل هاي بنيادي كارشناس��ان همخواني 
داشت حالا چنان ادامه يافته كه ترس بسياري از فعالان 
قديمي بازار را برانگيخته اس��ت. اين ترس كه از رشد 
بيش از ارزش قيمت ها نسبت به سود پيش بيني شده 
آنها ناشي مي شود سبب شده تا بسياري از معامله گران 
حالا به عدم اطمينان بيش��تري نسبت به آينده اقدام 
به س��هامداري كنند. ب��ه همين دليل »تع��ادل« در 
گفت وگويي با دو تن از كارشناس��ان بازار سهام رشد 
۹هزار و ۳۶۸ واحدي شاخص بورس تهران )۳.۱ درصد( 
را مورد بررسي قرار داد و در خصوص شرايط فعلي بازار 

و مسير حركت آتي آن به پرسش و پاسخ پرداخت.
در همين زمينه عليرضا كديور درخصوص دلايل تداوم 
رش��د قيمت در بازار گفت و مهم ترين محرك افزايش 
قيمت ها در مقطع فعلي را اينگونه شرح داد: دليل اصلي 
اين رشد به خاطر نقدينگي سرگرداني بوده كه به دليل 
نبود فرصت س��رمايه گذاري در س��اير بازارها به سمت 
بورس آمده اس��ت. از اين رو مي توان گفت تا زماني كه 

بازارهاي ديگر نظير سكه، طلا و ارز با ركود مواجه شوند 
مي توان انتظار داش��ت كه گس��يل نقدينگي به سمت 

سهام ادامه يابد.

    پيش به سوي حباب 
وي در ادامه گفت: با اين حال آنچه كه در شرايط فعلي 
حائز اهميت است، حبابي شدن قيمت در بسياري از 
سهم هاست. اين نمادها بيشتر شركت هايي هستند 
كه اغلب با دلايلي نظير خوش بيني به افزايش سرمايه 
و از محل تجديد ارزيابي دارايي ها و س��اير ش��ايعات 
شكل گرفته با رشد قيمت مواجه شده اند. شركت هاي 
يادشده  اغلب نمادهايي در بازار دارند كه نسبت قيمت 
به درآمد بالايي داشته و از وضعيت درآمدزايي مناسبي 

برخوردار نيستند.
كديور خاطرنش��ان كرد: در حال حاضر بس��ياري از 
شركت ها شامل فلزي – معدني ها و پترو پالايشي ها نيز 
به قيمت معامله مي شوند و در سطوح غير معمول قرار 
نگرفته اند. با اين حال در صورت تداوم هجوم نقدينگي 
شاهد، حبابي شدن قيمت اين نمادها نيز خواهيم بود.

اين كارش��ناس بازار سرمايه در پاسخ به اين سوال كه 

چه عواملي مي تواند مسير صعودي قيمت ها را با تغيير 
مواج��ه كند، گفت: در چنين ش��رايطي محرك هاي 
بس��ياري وجود دارد كه مي توان��د در صورت وقوع به 
تغيير جهت قيمت ها منتهي شود. از جمله اين دلايل 
مي توان به عرضه بازيگران حقوقي بازار و شركت هايي 
اش��اره كرد كه حجم عظيمي از س��هام را در پرتفوي 
خود نگهداري مي كنند. از جمله عوامل ديگري كه به 
تضعيف قيمت ها منجر مي شوند مي توان به جذابيت 
ساير بازارها اشاره كرد. دليلش هرچه كه باشد، بايد به 
خاطر داش��ت كه روند فعلي قيمت ها دايمي نخواهد 
بود و بالاخره در زمان مقتضي پايان مي يابد. از اين رو 
بهتر است افرادي كه اقدام به سرمايه گذاري در سهام 
مي كنند در صورت نداشتن مهارت لازم تنها از طريق 
صندوق هاي سرمايه گذاري به بازار سرمايه وارد شوند.

    سواري بازار بر موج خوش بيني
همچنين محمد ج��واد فرهانيان در خصوص نگرش 
سرمايه گذاران به بازار و خبرهاي پيرامون آن گفت: در 
حال حاضر بازار با بلوغ بيشتري نسبت به وقايع سياسي 
برخورد مي كند. اين قضي��ه در خصوص تهديدهاي 
مقامات امريكايي نيز مشهود اس��ت. در شرايطي كه 
در س��ال گذشته بازار با حساسيت بيشتري نسبت به 
تهديدهاي امريكا نگاه مي كرد، حالا شاهد آن هستيم 

كه بازار اين تهديدهاي تو خالي را جدي نمي گيرد.
وي ادامه داد: خوشبيني ها به وضعيت بازار و درآمدهاي 
آتي محتملي كه فعالان حوزه س��هام در تحليل هاي 
ذهني خود مد نظر قرار داده اند س��بب شده تا جريان 

نقدينگي به معاملات سهام همچنان ادامه يابد.
فرهاني��ان در خص��وص احتمال تداوم رش��د گفت: 
خوش بيني مورد بحث مي تواند سبب شود تا در صورت 
وقوع هر نوع گشايش��ي در امور سياسي، شاهد اتكاي 
س��هامداران بر جريانات آتي در آمدي براي شركت ها 
باشيم كه شايد در حال حاضر وقوع آنها كمتر محتمل 
باشد. اين كارش��ناس بازار سهام گفت: بازار ما صرفا با 
تحولات سياسي و تاثير رواني آن بر روند معاملات قابل 
ارزيابي نيست. بايد به خاطر داشت كه بازارهاي موازي 
در حال حاضر سودآور نيستند و همين امر موجب شده 
تا سرمايه گذاران جايگزين بهتري براي سرمايه گذاري 
نداشته باش��ند. از اين رو حتي اگر قيمت هاي سهام را 
در محدوده مناسبي براي خروج تلقي كنند نيز ممكن 
است انگيزه لازم براي خروج از معاملات سهام را نداشته 
باشند. مهم ترين دليل اين امر را نيز مي توان مديريت 
مناس��ب بانك مركزي در س��اير بازارها نظير بازار ارز 
دانست كه توانسته از احتمال رشد غير مولد قيمت ها 

در اين بازارها بكاهد.

گروه بورس| 
روز گذشته شاخص كل بورس تهران با رشد بيش از 
۹۰۰۰ واحدي در پايان معاملات به ۳۱۱ هزار و ۴۷۱ 
واحد رسيد. بررسي آمار معاملات بورس نشان مي دهد 
كه همه ش��اخص هاي بورس در پايان داد و ستدها با 

افزايش بي سابقه اي مواجه شدند. 
بر اساس آمارهاي معاملاتي، ديروز اكثر شاخص هاي 
بورس با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص كل 
با ۹۳۶۷ واحد رشد معادل ۳.۱۰ درصد به ۳۱۱ هزار 
و ۴۷۱ واحد، ش��اخص  قيمت »وزني -  ارزش��ي« با 
۲۵۱۷واح��د افزايش معادل ۳.۱۰ درصد به ۸۳ هزار 
و ۷۱۴ واحد و شاخص كل »هم وزن« با ۲۱۶۵ واحد 
رش��د معادل ۲.۴۷ درص��د به ۹۰ ه��زار و ۱۸ واحد، 
ش��اخص قيمت »هم وزن« با ۱۴۴۹ واحد افزايش، 
معادل ۲.۴۷ درصد به ۶۰ هزار و ۲۵۸ واحد، شاخص 
آزاد شناور با ۱۰۱۰۱ واحد رشد، معادل ۲.۹۰ درصد 

به ۳۵۸ هزار و ۷۰۰ واحد رسيد.
از سويي ديگر در روز دوشنبه ۷ نماد » فارس با ۱۰۶۴ 
واحد، فولاد با ۵۴۷ واحد، فملي با ۵۳۱ واحد، رمپنا با 
۳۷۰ واحد، پارس با ۳۶۵ واحد، پارسان با ۳۴۳ واحد 

و ش��پنا با ۲۸۵ واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را 
بر شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. اين گزارش 
مي افزايد كه در روز گذشته شاخص هاي صنايع تالار 
شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص 
صنايع »زغال س��نگ با ۹۵۳۳ واح��د صعود معادل 
۱۳.۵۵ درصد به ۷۹ هزار و ۹۱۰ واحد، ذغالسنگ با 
۴۸۲ واحد افزايش معادل ۴.۹۹ درصد به ۱۰ هزار و 
۱۴۵ واحد، چند رشته اي صنعتي با ۱۳۳۱ واحد رشد 
معادل ۴.۷۸ درصد به ۲۹ هزار و ۱۶۵ واحد، شيميايي 
۸۴۸ واحد افزايش معادل ۴.۶۹ درصد به ۱۸ هزار و 
۹۵۴ واحد، فني مهندسي با ۱۳۶ واحد رشد، معادل 
۴.۶۸ درصد به ۳ هزار و ۴۶ واحد، ساير مالي با ۲۳۵ 
واحد افزايش معادل ۴.۵۶ درص��د به ۵ هزار و ۴۰۰ 
واحد، محصولات چوبي با ۱۴۸۱۵ واحد رشد معادل 
۴.۲۲ درصد به ۳۶۵ هزار و ۶۶۰ واحد« رسيد. در عين 
حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي بازار سهام مشخص 
مي كند كه قيمت سهام نمادهاي »كماسه، فارس، 
ولغدر، غپينو، كس��اوه، درزاك و بنيرو« بيش��ترين 
افزايش قيمت و نمادهاي »خمحور، شگل، كپشير، 
كبافق، لسرما، خكمك و واعتبار« بيشترين كاهش 

قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي بورس 
به ثبت رسيدند. به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي 
روز قبل در ب��ورس، در ۴۸۰ هزار نوبت معاملاتي، ۵ 
ميليارد و ۳۵۳ ميليون برگ��ه اوراق بهادار به ارزش 

۲۳ هزار و ۶۸۲ ميليارد تومان در بورس معامله شد.
در فرابورس ايران نيز ش��اخص كل افزايشي بوده و با 
رش��د ۱۰۴ واحدي به رقم ۴۱۲۱ واحد رسيد. ارزش 
روز ب��ازار اول و دوم فراب��ورس به بي��ش از ۲۲۹ هزار 
ميليارد تومان رسيد. ديروز معامله گران فرابورس بيش 
از ۱.۳ ميليارد سهام حق تقدم در قالب ۱۹۸ هزار نوبت 
معامله و به ارزش ۹۰۳ ميليارد تومان دادوستد كردند.  
نمادهاي تاثيرگذار در رشد شاخص فرابورس شامل 
پتروشيمي زاگرس، پتروشيمي مارون، سنگ آهن 
گهر زمين، توسعه و عمران استان كرمان،  پالايش نفت 
شيراز و پالايش نفت لاوان بوده اند. همچنين نمادهاي 
پربيننده در فرابورس شامل ذوب آهن اصفهان، بانك 
دي،  توسعه و عمران اس��تان كرمان، سرمايه گذاري 
ميراث فرهنگي، نيروگاه زاگرس كوثر، صنايع كاغذ 
پارس،  توليد و صادرات ريش مك،  ريل پرداز س��ير و 

سيمان لار سبزوار بوده اند.

جهشبازارسهام
نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورس

يك فعال بازار سرمايه، چشم انداز آتي بازار سرمايه را 
روشن توصيف كرد و گفت: عوامل مثبت فراواني در 
آغاز پاييز وجود دارند كه مي توانند محرك هاي بازار 

براي رشد مناسب باشند. 
شهاب الدين شمس در گفت وگو با سنا اظهار كرد: 
تا پايان شهريور بسياري از ابهامات در بازار سرمايه 
برطرف شد. در فضاي بين المللي هم به نظر مي رسد 
تحريم هاي مهمي را پشت سر گذاشتيم و چشم انداز 

بهتري را پيش رو داريم.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه ادام��ه داد: از طرفي 
گزارش ه��اي ۶ ماهه در راهند كه به نظر مي رس��د 

گزارش هاي مثبت و خوبي باشند.
ش��مس گفت: برخي از كارگزاري ها هم كه س��ال 
مالي آنها ۳۱ ش��هريور اس��ت، تس��ويه اعتباري را 
دارند؛ هرچند تاثير اين عامل بر بازار ممكن اس��ت 

ناچيز باشد.
شمس سپس در پاس��خ به اين سوال كه در تحليل 
ش��رايط آتي بازار چه وزني به اخبار تجديد ارزيابي 
دارايي  ش��ركت ها مي دهيد، اظهار داشت: تجديد 
ارزيابي، تاثير مستقيمي بر سودآوري ندارد؛ اما اين 

عامل با توجه به اينكه قيمت هاي دلار همچنان در 
دارايي ها و ترازنامه هاي بس��ياري از شركت ها ديده 

نشده است، اثر مثبت خود را خواهد گذاشت.
وي با اش��اره ب��ه اينكه بازار س��رمايه هنوز بس��يار 
پرپتانسيل است، افزود: اصلاح ساختار مالي شركت ها 
با استفاده از معافيت هاي مالياتي نيز نقش مثبتي در 
ميان مدت و بلندمدت براي ش��ركت ها ايفا خواهد 

كرد .
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه با بيان اينكه در ۶ 
ماهه اول سال، شركت هاي بزرگ همپاي شركت هاي 
كوچك رش��د نكردند، گفت: قطعا در مقام مقايسه 
خواهيم ديد كه شركت هاي بزرگ هنوز جا براي رشد 
زياد دارند . به همين دليل به نظر مي رسد بسياري از 
پول هاي هوشمند كم كم به اين سمت ميل كنند تا 
تعادل شركت هاي بزرگ و كوچك را دوباره به بازار 

برگردانند .
ش��مس در پايان ابراز اميدواري كرد كه با توجه به 
كاهش ابهامات سياسي و بين المللي، شركت هاي 
بورسي بتوانند با گزارش هاي خوب ۶ ماهه، ۹ ماهه و 

يك ساله بازار را تقويت كنند .

بهارشاخصدراولينروزپاييزي
يككارشناسبازارسرمايهمطرحكرد

فرصت ويژه عمليات بازار باز براي بازار سرمايه
اجرايي شدن عمليات بازار باز كه از سوي بانك مركزي 
با تعيين اعضاي كميته اجرايي وارد فاز تازه تري ش��د 
مي تواند به فرصت ويژه اي براي بازار سرمايه در جهت 
مشاركت در اجراي يك سياست پولي و مالي بنيادي 
شود. به گزارش ايبِنا، با اعلام بانك مركزي در خصوص 
تعيين اعضاي كميته اجرايي عملي��ات بازار باز و آغاز 
به كار اين كميته، رس��ما اين سياست جديد وارد فاز 
عملياتي شد تا بتواند اهداف تازه اي را در حوزه بازار پول 
در اقتصاد ايران عملياتي كند. بر اس��اس اين گزارش، 
در تعاريف آكادميك عمليات بازار باز به خريد و فروش 
اوراق قرضه دولتي در بازار آزاد، براي گسترش يا انقباض 
ميزان پول در سيستم بانكي گفته مي شود، كه توسط 
بانك هاي مركزي كشورها عملياتي مي شود به طوري 
كه خريد اوراق از سوي سرمايه گذاران به سيستم بانكي 
پول تزريق مي كند كه زمينه ساز رشد اقتصادي را فراهم 
مي كند. گفتني است كه در عين حال، عمليات بازار باز 
در كنار نرخ تنزيل و ذخيره لازم يكي از ابزارهاي اصلي 
سياست هاي پولي كشورهاست. هر چند كه عمليات 
بازار باز مي تواند اهداف متفاوتي را دنبال كند به طوري 
كه در بسياري از كشورها مهم ترين وظيفه بانك مركزي 
كنترل نرخ تورم است كه اين كنترل از طريق عمليات 
بازار باز صورت مي گيرد. در كشورهايي كه نرخ برابري 
ارز را كنترل مي كنند، عمليات بازار باز با هدف كنترل 

نرخ ارز صورت مي گيرد.

    فرآيند عمليات بازار باز
به صورت ساده تر فرآيند عمليات بازار باز به اين صورت 
است كه در مواقع افزايش يا »كاهش« تقاضاي ذخاير 
بانك ها كه احتمال انحراف نرخ س��ود بازار بين بانكي 
»قيمت ذخاي��ر« از ميزان هدف گ��ذاري وجود دارد، 
بانك مركزي از طريق خريد يا »فروش« اوراق بهادار و 
عرضه »جمع آوري« ذخاير، نرخ سود بازار را به حول و 
حوش نرخ سياستي هدف گذاري شده هدايت مي كند. 
در عين حال طبق بند ۲ قسمت »م« تبصره ۵ قانون 
بودجه س��ال ۹۸ به دولت اجازه داده شد تا در صورت 
اجراي عمليات ب��ازار باز و وثيقه گ��ذاري اوراق مالي 
اسلامي دولتي از بانك ها توسط بانك مركزي، بخشي 
از بدهي هاي قطعي و حسابرسي شده خود به بانك ها 

را تا سقف ۲۰۰ هزار ميليارد ريال بهادارسازي كند. 
از س��ويي ديگر، در بند يك قس��مت »م« اين تبصره 
آمده اس��ت بانك مركزي صرفا مجاز به خريدوفروش 
اوراق مالي اس��لامي منتش��ره دولت و بانك مركزي 
در بازار ثانويه و با قيمت هاي كشف ش��ده در اين بازار 
است و معاملات اين اوراق به عنوان دارايي بانك ها در 
نمادهاي »اخزا« در بازار ابزارهاي نوين مالي فرابورس 

انجام مي شود.

    مزيت هاي همكاري بازار سرمايه و بازار پول
در اي��ن ارتب��اط يك تحليلگ��ر بازاره��اي مالي در 

گفت وگو با خبرنگار ايبِنا درخصوص اجراي عمليات 
بازار باز و نقش بازار سرمايه »فرابورس« در اين ميان 
معتقد اس��ت: بازار ابزارهاي مالي نوين فرابورس از 
مدت ها قبل آم��اده اجرايي كردن اين سياس��ت و 
عرضه اس��ناد خزانه اس��لامي براي اهداف عمليات 
بازار باز اس��ت و مي توان اميد داش��ت اين همكاري 
بازار س��رمايه و بازار پول به ش��كل دهي نظم مالي، 
شفافيت و كنترل و هدايت نقدينگي هاي سرگردان 

در جامعه منجر شود.

    فرابورس ميزبان   اوراق مالي اسلامي  
فرهاد راد اعلام كرد: بر اس��اس ساز و كارهاي اعلام 
ش��ده، پس از ايجاد بستر مناس��ب در حوزه انتشار 
اوراق بده��ي دولت به ويژه اس��ناد خزانه اس��لامي 
»خري��د و فروش اين اوراق در ب��ازار ابزارهاي نوين 
مالي فرابورس« و تعميق بازار آن، با توجه به مصوبه 
جلسه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي و بند »م« 
تبصره ۵ قانون بودجه سال ۹۸ كل كشور، مجوزهاي 
قانوني لازم براي انجام عمليات بازار باز توسط بانك 
مركزي در قالب خريد و فروش اوراق مالي اسلامي 
منتشره دولت و وثيقه گيري اوراق مذكور با مشاركت 
بازار س��رمايه »فراب��ورس« در تب��ادلات با بانك ها 
فراهم مي شود كه مي تواند براي بازار سرمايه فرصت 

ويژه اي را شكل دهد.

    افزايش نقدشوندگي اوراق دولتي
اين تحليلگ��ر بازارهاي مالي اظهار داش��ت: به هر 
حال اجراي صحيح عمليات بازار باز ضمن افزايش 
نقدش��وندگي اوراق دولتي و تثبيت نرخ آن، سبب 
ارتقاء كيفيت و جذابيت اين اوراق مي شود و به اين 
ترتيب هزين��ه تأمين مالي دولت را كاهش مي دهد 
كه اي��ن اتفاق يك��ي از مهم ترين انتظ��ارات از اين 

سياست است. 
راد تصريح كرد: بنا بر آنچه كه در جزييات اين بازار 
آمده، لزوم ارايه وثيقه از سوي شركت كنندگان در 
عمليات بازار باز »بانك ها«، تركيب دارايي هاي آنها 
را به سمت دارايي هاي مورد پذيرش بانك مركزي 
هدايت مي كند و ساماندهي اضافه برداشت بانك ها 
و تعيين چارچوب مش��خص براي اعطاي اعتبار به 
بانك ها و موسس��ات اعتباري را به دنبال دارد و اين 
مهم نيز از ديگ��ر مزيت هاي اج��راي عمليات بازار 

باز است.

    زمينه ساز تحول بنيادي
وي در ادامه گفت: راهبري سياست پولي باعمليات بازار 
باز زمينه ساز تحول بنيادي در سياست گذاري پولي براي 
تغيير از هدف گذاري پولي به هدف گذاري نرخ سود در 
بازار بين بانكي ريالي و خروج از تعيين دستوري نرخ هاي 

سود بانكي خواهد شد.

    همسويي دو بازار تاثيرگذار
اين كارشناس بازارهاي مالي به جايگاه بازار سرمايه در اين 
ميان اش��اره كرد و گفت: بايد سياست گذاران در اين نهاد 
به صورت همه جانبه در اجراي اين سياست پولي مشاركت 
داشته باشند تا بازار پول و بازار سرمايه همانند هميشه همسو 

در جهت اجراي اهداف در كنار هم حضور داشته باشند.

    فرابورس حلقه تكميلي عمليات بازار باز
گفتني است در اين ارتباط چندي پيش مديرعامل فرابورس 
در خصوص انجام عمليات بازار باز توسط بانك مركزي در 
بازار ابزارهاي نوين مالي فرابورس اظهار داشت: بانك مركزي 
در نظر دارد در راس��تاي اجراي قانون بودجه سال ۹۸ كل 
و اجراي سياس��ت پولي و مديريت نرخ هاي سود، به انجام 
عمليات بازار باز و خريدو فروش اوراق مالي اسلامي منتشر 
ش��ده دولت از طريق بازارهاي موجود فرابورس بپردازد. 
همچنين امير هاموني به حضور بانك مركزي و حدود ۳۵ 
بانك و موسس��ه اعتباري داراي مجوز از بانك مركزي در 
عمليات بازار باز اشاره و بيان كرد: اين واحدها بنا به عمليات 
بانكي خود مي توانند تا حدي كسري يا مازاد وجه خود را از 
طريق فروش يا خريد اوراق مالي اسلامي منتشره در بازار 
ابزارهاي نوين مالي فرابورس جبران يا خرج كنند و بانك 
مركزي مي تواند وثيقه گيري اوراق مالي اسلامي منتشره 
دولت را در ازاي اضافه برداش��ت بانك ه��ا يا اعطاي خط 

اعتباري انجام دهد.



تشكلها6اخبار

در نشست مشترك اتاق تهران با متولي گمرك مطرح شد 

معاون سازمان ملي استاندارد تشريح كرد

چالش هاي گمركي فعالان اقتصادي 

نتايج سنجش ميزان گوگرد بنزين در سال جاري

تعادل|
اعضاي كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق 
بازرگاني تهران، در نشست اخير خود ميزبان رييس كل 
گمرك بودند تا مشكلات فعالان اقتصادي را در رابطه با 
امور گمركي بطور مستقيم با او در ميان بگذارند. در اين 
نشست، »ارزش غيرواقعي پايه كالا در گمرك، مشخص 
نبودن مس��ير كالاهاي وارداتي در گمركات، قطع بودن 
سيستم جامع گمرك در ساعات اداري براي مدت طولاني، 
نبود امكان ترخي��ص درصدي كالا براي ش��ركت هاي 
توليدكننده، چالش هاي تامين ارز براي ترخيص كالا از 
گمرك و هزينه هاي بالاي نگهداري و انبارداري« از جمله 
مسائلي بود كه از سوي فعالان اقتصادي مورد اشاره قرار 

گرفت و خواهان رفع اين معضلات شدند. 

      19 مساله گمركي
 نشس��ت اعضاي كميسيون تس��هيل تجارت وتوسعه 
صادرات اتاق بازرگاني تهران با بحث و بررس��ي پيرامون 
مسائل و مش��كلات گمركي با حضور رييس كل گمرك 
برگزار شد. در اين نشست چالش هاي متعددي از »عدم 
پذيرش ضمانتنامه ها ت��ا ارزش پايه كالاها، تفاوت وزن، 
دس��تورالعمل هاي متعدد، هزينه هاي بالاي انبارداري، 
چالش تخصي��ص ارز، آزمايش كالاه��اي وارداتي و...« 
با رييس كل گمرك در ميان گذاش��ته ش��د تا براي آنها 

راه حل هاي قانوني و مناسب انديشيده شود. 
در اي��ن نشس��ت، محمدرضا نجفي من��ش، رييس 
كميسيون بهبود محيط كس��ب و كار اتاق بازرگاني 
تهران، با اش��اره به اينكه بزرگ ترين مس��اله فعالان 
اقتصادي با تشريفات گمركي، »تخصيص و تامين ارز« 
است، توضيح داد: حدود 19 مساله در رابطه با گمرك 
احصا ش��ده كه يكي از اين موارد آن است كه ترخيص 
كالا من��وط به دريافت كد رهگي��ري از بانك مركزي 
اس��ت و كد رهگيري پس از تامين ارز صادر  مي شود. 
حال آنكه، به دليل كمبود ارز اين كار با تاخير صورت 
 مي گيرد. همچنين ارزش پايه كالا در گمرك براساس 
نرخ هاي بين المللي بورس است كه به علت عدم خريد 
مستقيم، اين نرخ ها براي ايران موضوعيت ندارد و نتيجه 
آنكه گفته  مي شود، بيش از 10هزار پرونده بيش بود، در 
هيات هاي حل اختلاف گمركي تش��كيل شده است. 
»قطع سيستم يكپارچه و برخط سامانه جامع گمركي«، 
»عدم توجه كارشناسان مجازي به اظهارات ارزياب و 
صاحب كالا«، »سختگيري هاي بي مورد در مورد ارزش 
كالا و تعرفه«، »عدم توجه به فسادپذيري كالاي خاص 
)دارويي، غذايي و برخي كالاهاي صنعتي( « و »تست 
و آزماي��ش مكرر كالاها« از جمله مش��كلاتي بود كه 
نجفي منش مورد اشاره قرار داد و البته راهكارهايي را نيز 
براي رفع اين مشكلات ارايه كرد. او همچنين درخواست 
كرد كه ساز و كاري براي ترخيص تعهدي كالاها براي 

كاهش رسوب در گمركات ترتيب داده شود.
پس از آن، مريم خزاعي، معاون بررسي هاي اقتصادي 
اتاق تهران با اشاره به اينكه انتشار آمار صادرات و واردات 
توسط گمرك از فروردين ماه سال جاري متوقف شده، 
گفت: گمرك در ماه هاي اخير به انتش��ار آمار كلي دو 
صفح��ه اي اكتفا  مي كند. رييس ات��اق تهران نيز طي 
نامه اي به رييس گمرك خواستار ارايه اين آمار حتي به 
صورت نامه و محرمانه به اتاق تهران شد. اكنون صرفا 
آمار واردات 4 ماهه نخست سال 98 به اتاق ارايه شده و 
گمرك از ارايه آمار صادرات امتناع كرده است. خزاعي 
دسترس��ي بخش خصوصي به اين آم��ار را براي ارايه 

تحليل و برنامه ريزي موثر دانست. او افزود: آمار واردات 
از كاهش واردات كالاهاي واسطه اي حكايت دارد كه 

اين مساله  مي تواند به تشديد ركود بينجامد.

      ضعف هاي زيرساختي  در گمرك 
در ادامه اين جلس��ه، اعضاي كميس��يون و ساير فعالان 
اقتصادي به طرح مس��ائل و مش��كلات گمركي خود در 
حضور رييس گمرك پرداختند. مهراد عباد با اشاره به اينكه 
گمرك به عنوان يكي از نهادهاي درگير فس��اد شناخته 
 مي شود، خواستار تشكيل سازوكاري براي گزارشگري 
فساد به رييس گمرك شد. او افزود: از 200 فعال اقتصادي 
در مورد مش��كلات گمركي نظرخواهي صورت گرفته و 
آنها اعلام كرده اند كه جو حاكم بر گمرك سوءظن است. 
همچنين سوابق فعالان اقتصادي به ويژه آنها كه خوشنام 
هستند مورد توجه قرار نمي گيرد. در عين حال ارزش پايه 

گمركي كالاها به روز نيست. 
او با اش��اره به اينكه قرار اس��ت كارگروه��ي در گمرك، 
ارزش پايه گمرك��ي كالاها را مورد بازنگ��ري قرار دهد، 
درخواست كرد كه نماينده اتاق تهران نيز به عضويت اين 
كارگروه درآيد. عباد در ادامه از ضعف زيرس��اخت ها در 
گمرك انتقاد كرد وگف��ت: پرونده ها چند بار از درِ خروج 
بازگردانده  مي ش��ود. افزون بر اي��ن، برخي كالاها خروج 
موقت  مي ش��ود و س��پرده هاي مربوط به آن ديرهنگام 
بازپس داده  مي شود. مش��كل ديگري كه وجود دارد اين 
اس��ت در زمان ثبت سفارش كالا، وزن آن حدودي اعلام 
 مي شود و زماني كه كالا ساخته شده و به گمرك  مي رسد، 
ممكن است وزن آن تغيير كند. بازه تغيير وزن 3 درصدي 
اندك است و ضرورت دارد كه اين بازه افزايش پيدا كند. 
همچنين ارتباط موثر گمرك با سازمان هاي ديگر براي 
كاهش بروكراس��ي وكاهش هزينه هاي انبارداري براي 
توليدكنندگان از درخواست هاي فعالان اقتصاي از گمرك 
است. محمدحسن ديده ور، ديگر عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگاني تهران هم تعيين ارزش پايه گمركي كالاها 
را يكي از مش��كلات فعالان اقتصادي خواند و احمدرضا 
فرش��چيان هم با بيان اينكه تفاوت وزن كالاها از مبدا و 
مقصد، در بازه اي بايد قابل پذيرش باشد، گفت: اين مساله 
به يك معضل در گمركات تبديل شده و هيچ بازه اي از اين 

تفاوت وزن پذيرفته نمي شود.
محمدرضا طلايي، عضو كميسيون تسهيل تجارت وتوسعه 
صادرات اتاق تهران، خواستار جلب مشاركت تشكل هاي 
زيرمجموع��ه اتاق تهران و اي��ران در تصميم گيري هاي 
گمرك شد. محمدمهدي طباطبايي نيز كه به نمايندگي 
از كنفدراس��يون صادرات در اين نشس��ت حضور يافته 
بود، تشخيص كانال سبز و قرمز را براي فعالان اقتصادي 
مشكل س��از توصيف كرد و گف��ت: ارزش پايه گمركي 
كالاها نيز معمولا بالاتر از نرخ واقعي تعيين  مي شود، كه 
اين مشكل ساز است.   در ادامه نيز علي تقوي فر از اعمال 
تبعيض ميان ترخيص كالاهاي مربوط به فعالان بخش 
خصوصي و ش��ركت هاي دولتي انتقاد كرد و خطاب به 
رييس گمرك درخواست كرد كه از اعمال اين تبعيض در 

بنادر جلوگيري كند. 

      چالش مسير سبز و قرمز
رييس كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق 
تهران نيز به برخي ديگر از مشكلات فعالان اقتصادي اشاره 
كرد كه عدم ترخيص كالا به صورت درصدي به ويژه در حوزه 
دارو، قرمز بودن مس��ير مواد اوليه ورودي با وجود ضرورت 
سبز بودن مسير مواد اوليه توليدي، هزينه بالاي نگهداري و 

انبارداري، تعيين مسير قرمز و زرد براي نمونه هاي ارسالي 
جهت صادرات و محدوديت براي ارسال نمونه هاي صادراتي 

دارو از جمله اين مشكلات بود.
محمد لاهوتي همچنين قيمت پاي��ه صادراتي را يكي از 
معضلات جدي صادركنندگان برش��مرد و گفت: اگرچه 
اين قيمت ها بعضا مورد بازنگري قرار گرفته است اما روي 
انتظارات در مورد بازگش��ت ارز حاصل از صادرات بس��يار 
اثرگذار است. پيشنهاد كميته ارزي اتاق ايران اين بود كه 
30درصد قيمت پايه همه كالاها كاهش پيدا كند كه بخشي 
از آن را بانك مركزي پذيرفته است. اما به نظر  مي رسد اين 
كاهش، تنها بخشي از هزينه هاي ناشي از تحريم را پوشش 
 مي دهد.  لاهوتي ادامه داد: يكي ديگر از مسائل، عدم پذيرش 
ضمانتنامه هاي صندوق ضمانت صادرات و ش��ركت هاي 
بيمه اي از سوي گمرك است. همچنين مساله بعدي، كيل 
مصرف اس��ت. به هر حال كالاهايي كه وارد  مي شود براي 
توليد به كار گرفته  مي ش��ود و لازم است كه در اين زمينه 

تجديدنظر صورت گيرد. 
او در ادامه از رييس كل گمرك درخواست كرد كه پارلمان 
بخش خصوصي را امين بداند و آمار تجارت خارجي را در 
اختيار اتاق قرار دهد. او افزود: تا تاريخ 31 تير ماه، حدود 76 
بخشنامه توسط دولت صادر شده، كه گمرك نيز به عنوان 
مجري بايد آن را اجرا كند. در همين ش��رايط و در س��ال 
1397حدود 127 دستورالعمل و بخشنامه توسط گمرك 
صادر شده، كه 51 بخشنامه مربوط به ابتداي سال 1398 تا 
شهريور ماه سال جاري است. همچنين طي 17 ماه گذشته 
178 دستورالعمل در گمرك صادر شده كه اكثرا يا اصلاح يا 
ابطال شده است. ما شرايط گمرك را درك  مي كنيم و انتظار 
اين است كه گمرك نيز شرايط سربازان اين جنگ اقتصادي 

را درك كرده و موانع را برطرف كند. 

      يك درخواست براي محصولات پتروشيمي
در ادامه اين جلسه، مهدي شريفي نيك نفس، نايب رييس 
اين كميس��يون س��خنان خود را به صادرات محصولات 

پتروشيمي معطوف كرد و گفت: به دليل اعمال تحريم ها، 
شركت ها محصولات صادراتي خود را با قيمت متفاوت به 
فروشنده اعلام  مي كنند و انتظار اين است كه گمرك بازه 
مثبت و منفي 5 درصد را در تفاوت قيمت ها در نظر بگيرد. 
همچنين برخي محصولات به دليل تحريم ها به انبارهاي 
خارجي منتقل شده و از اين انبارها صادر  مي شود. در واقع 
وقتي اين محصولات از كشور خارج شده، لزوما به فروش 
نرفته است. از اين رو درخواست ما اين است كه مجوز اظهار 
وقت براي محصولات پتروش��يمي  صادر شود. او افزود: درِ 
شماره 4 گمرك بندر امام نيز مدت ها است كه مسدود است. 
اين در حالي است كه صادرات محصولات پتروشيمي در اين 
بندر، داراي كريدور اختصاصي بوده و درخواست ما اين است 

كه با گشايش اين در موافقت شود.
در ادامه اين جلسه، مهدي ميراشرفي، رييس كل گمرك 
ايران در پاسخ به انتظارات و دغدغه هاي فعالان اقتصادي 
سخناني را ايراد كرد. او با اشاره به اهميت تسهيل تجارت 
گفت: توليد ناخالص داخلي جهان حدود 72 هزار ميليارد 
دلار برآورد شده است كه 20 هزار ميليارد دلار آن مربوط به 
امريكا و 11 هزار ميليارد دلار آن مربوط به چين است.350 
تا 450 ميليارد دلار توليد ناخالص داخلي دنيا نيز سهم ايران 
است. او با بيان اينكه تاكنون نفت و گاز ايران به عنوان مزيت 
صادراتي كشور به ش��مار  مي آيد، ادامه داد: اين واقعيت بر 
همگان آشكار شده است كه موقعيت جغرافيايي ايران و قرار 
گرفتن در كريدور شرق به غرب و شمال به جنوب يكي از 
مهم ترين مزيت هاي تجاري ايران است. ميراشرفي در بخش 
ديگري از سخنانش توضيح داد كه پيش از اعمال تحريم ها، 
زمان توقف كالا در گمركات حدود 20 روز بود و اكنون اين 
زمان به 30 الي40 روز افزوده شده و همه اين تاخير از چشم 

گمرك  مي بينند.
او با بيان اينكه گمركات دنيا از كنترل هاي مزاحم و ملموس 
به س��مت كنترل هاي غيرمزاح��م و غيرملموس پيش 
رفته اند، ادامه داد: براي توس��عه كشور راهي جز حمايت 
از توليد نداري��م و براي حمايت از تولي��د بايد از تجارت 

پشتيباني كنيم. ميراشرفي از دخالت حدود 30 نهاد در 
امر تجارت سخن گفت و ادامه داد: اين هنر نيست كه مدام 
قانون توليد كنيم. فساد محصول توليد قوانين متكثر و گاها 
متناقض است. او با اشاره به اينكه اسناد سازمان به شدت 
جعل  مي شد، راه اندازي اتوماسيون گمرك را گامي موثر 
درجهت كاهش جعل اس��ناد عنوان ك��رد وگفت: ايجاد 
سيستم كارشناسان مجازي نيز در كاهش تباني بسيار 
موثر بوده است.  ميراش��رفي اين وعده را داد كه گمرك 
از واحدهاي توليدي حمايت بيش��تري خواهد كرد و در 
ادامه گفت: »در موافقت نامه تسهيل تجارت TFA نسبت 
به حمايت از فعالان اقتصادي مجاز تاكيد ش��ده است. از 
اين رو براي نخستين بار، بيش از 200 سازمان توليدي و 
دانش بنيان براي بهره گيري بهتر از خدمات گمركي عنوان 
مجاز را دريافت كرده اند تا در واردات و صادرات در مسير 
سبز قرار گيرند. از اتاق بازرگاني تهران نيز  مي خواهيم كه 
نسبت به معرفي فعالان اقتصادي مجاز به گمرك اقدام 
كند. ريي��س گمرك توضيح داد ك��ه در حال حاضر 40 
درصد كالاها در مس��ير قرمز، 40 درصد در مسير سبز و 
20 درصد در مس��ير زرد قرار  مي گيرد. او در ادامه به اين 
نكته اشاره كرد كه كالاهايي كه فاقد ارزش وزني هستند، 
اخت��لاف وزن در آنها نبايد مانع ترخيص ش��ود. در عين 
حال، اختلاف وزن كالاهاي فله اي تا 1.5 درصد و غيرفله 
تا 3 درصد قابل پذيرش اس��ت.  رييس گمرك با اشاره به 
اينكه تعيين ارزش پايه گمركي كالاها به استان ها تفويض 
شده، ادامه داد: به دليل بازنگري در قيمت پايه كالاهاي 
گمركي، ارزش صادرات نس��بت به سال گذشته حدود 
35 درصد كاهش يافته است. در عين حال، اگر تشكل ها 
خواهان بازنگري در اين قيمت ها هستند با آنها همكاري 
 مي كنيم. او درباره پيش��نهاد پذي��رش ضمانتنامه هاي 
صندوق ضمانت صادرات و شركت هاي بيمه اي گفت: ما 
هم پيگير اين مساله هستيم. پيشنهاد اين است كه با يكي 
از شركت هاي بيمه اي قراردادي منعقد كنيم كه براي ورود 

موقت، به جاي ضمانتنامه بن بيمه بپذيريم. 

معاون نظارت بر اجراي استاندارد سازمان ملي استاندارد 
ايران روز گذشته در نشست خبري خود »كيفيت بنزين« 
را تش��ريح كرد. وحيد مرندي مقدم، نتايج آزمون هاي 
كيفيت بنزين را اميدواران��ه توصيف و اعلام كرد كه در 
نيمه اول سال جاري ميانگين ميزان گوگرد در بنزين به 
24.9 پي پي ام رسيده است. به گزارش ايسنا، وي گفت: 
براساس مصوبه هيات دولت در تاريخ 12 ارديبهشت 96 
قرار بود تا پايان تاريخ يكم تيرماه 96 در 15 كلان ش��هر 
بنزين با كيفيت يورو 4 توزيع شود. در اقدام دوم نيز قرار 
بود كه تا تاريخ يكم فروردي��ن 97 ميزان توزيع بنزين 
يورو چهار 60 درصد جمعيت كش��ور را پوش��ش دهد.

معاون نظارت بر اجراي استاندارد سازمان ملي استاندارد 
ايران با بيان اينكه اين ميزان از يكم فروردين ماه 98 به 
80 درصد جمعيت ارتقاء يافته، گفت: تا يكم فروردين 
ماه سال 1400 تمام بنزين كشور براساس استاندارد يورو 
4 توزيع خواهد شد. به گفته مرندي مقدم، در استاندارد 
جديد بنزين از سال 87 كه استانداردهاي جديد كيفيت 

بنزين بالا رفت، ميزان گوگرد بنزين از 300 گرم در ليتر 
به 50 گرم و ميزان سرب به صفر و بنزن نيز به يك رسيده 
اس��ت. وي در ادامه نتايج آزمون هاي كيفيت بنزين را 
اميدوارانه توصيف كرد و گفت: ميانگين گوگرد در بنزين 
استان تهران در سال 93 نزديك 50 پي پي ام، در سال 94 
حدود 42 پي پي ام، در سال 95 معادل 32 پي پي ام بود، 
اما در سال 96 به دليل مشكل پالايشگاه شازند، گوگرد 
بنزين به 69 پي پي ام رسيد و در سال 97 مجددا كاهش 
يافت و به 34 پي پي ام رسيد. در نيمه اول سال جاري نيز 
ميانگين ميزان گوگرد در بنزين به 24.9 پي پي ام رسيده 
است. به گفته اين مقام مسوول ميانگين گوگرد در بنزين 
كشور نيز در سال 93 نزديك 192 4. پي پي ام، در سال 
94 حدود 58 پي پي ام، در سال 95 معادل 48 پي پي ام، 
در سال 96 حدود 60 پي پي ام و در سال 97 معادل 47 

پي پي ام بوده است.
وي افزود: سال گذش��ته درصد حجمي بنزن در تهران 
مطابق اس��تاندارد بوده و با وجود اينكه حد مجاز سرب 

0.56 گرم بر ليتر در نظر گرفته ش��ده، آزمون هاي سال 
گذشته نشان مي دهد كه ميزان اين ماده در بنزين پنج 
هزار گرم بر ليتر بوده اس��ت. مرندي مق��دم در ادامه از 
احتمال تجديدنظر درباره حد مجاز گوگرد در بنزين خبر 
داد و تصريح كرد: حد مجاز آلاينده ها در سوخت بايد با 
ش��يبي تغيير كند كه پالايشگاه هاي كشور نيز بتوانند 
خود را با آن مطابقت دهند. اين مقام مسوول همچنين 
خاطرنشان كرد كه براي كاهش آلاينده هاي بنزين تنها 
ارتقاء كيفيت سوخت كافي نيست و خودروها نيز بايد 
تغيير كنند. معاون نظارت بر اجراي استاندارد سازمان 
ملي اس��تاندارد در ادامه از اظهارنظر درباره درخواست 
شركت  خودروس��از ايران خودرو ديزل مبني بر حذف 
فيلتر دوده خودداري كرد و گفت كه اين مساله در حيطه 

مسووليت سازمان حفاظت محيط زيست است.
طبق گزارش��ي كه شركت كنترل كيفيت هواي تهران 
هفته گذشته منتشر كرد، غلظت گوگرد در تمام نمونه ها 
- شامل بنزين معمولي و سوپر - فراتر از حد مجاز اعلام 

شد. در اين رابطه، مرندي مقدم از ارسال نامه اي از سوي 
سازمان ملي استاندارد به شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران خبر داد كه در آن خواسته شده اين شركت به چند 
سوال پاس��خ دهد. به گفته وي، شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران بايد اعلام كند كه نمونه ها براس��اس كدام 
اس��تاندارد و در كدام آزمايش��گاه بررسي شدند و روش 
نمونه برداري و حمل نمونه ها چگونه بوده است؛ چرا كه 
اين فاكتورها بر نتيجه آزمايش تاثيرگذار است. اين مقام 
مسوول خاطرنشان كرد كه بعد از بررسي موضوعات گفته 
شده نتايج آن به اطلاع عموم خواهد رسيد. وي افزود: در 
اين گزارش ميزان گوگرد بنزين بيشتر از گازوئيل اعلام 
شده كه بايد برعكس باش��د، اما تا نهايي شدن نتايج از 
اظهارنظر فني و قطع��ي در اين باره خودداري مي كنم. 
مرندي مقدم با بي��ان اينكه طبق قان��ون اندازه گيري 
آلاينده هاي بنزين به عهده سازمان ملي استاندارد است، 
تصريح كرد: بهتر بود قبل از انتشار اين گزارش نتايج آن از 

سوي سازمان ملي استاندارد نيز بررسي مي شد.

      مهلت 4 ماهه استاندارد به خودروسازان 
معاون نظارت بر اجراي اس��تاندارد س��ازمان ملي 
اس��تاندارد ايران با بيان اينكه ارتقاء استانداردهاي 
55 گانه خودرو ب��ه اس��تانداردهاي 85 گانه تا گام 
دوم پيش رفته، اظهار كرد: استانداردهاي 85 گانه 
از ابت��داي اج��راي اس��تانداردهاي جدي��د ب��راي 
خودروهاي وارداتي لحاظ ش��ده و خودروس��ازان 
داخلي نيز تا 98/10/1 فرصت دارند گام سوم ارتقاء 
استانداردهاي خودرو را نيز اجرا كنند. وي همچنين 
از احتمال تمديد مهلت براي خودروس��ازان اظهار 
بي اطلاع��ي كرد و گف��ت كه اين مس��اله در حيطه 
وظايف شوراي عالي اس��تاندارد است. به گفته اين 
مقام مسوول بيشترين مشكل اجراي استانداردهاي 
85 گانه در خودروهاي قديمي است و خودروهاي 
جديد اين اس��تانداردها را رعايت كردند و احتمالا 
گمانه زني ها درباره حذف برخي خودروهاي پرتيراژ 

نيز به همين مساله مربوط مي شود.

موافقت با پيشنهاد حذف ماليات علي الحساب واردات
محمدرضا نجفي منش، رييس كميسيون »بهبود محيط كسب و كار و رفع 
موانع توليد« اتاق تهران، با اعلام موافقت هيات مقررات زدايي با پيشنهاد اتاق 
تهران مبني بر حذف چهار درصد ماليات علي الحساب واردات، اين اقدام را 
گامي رو به جلو براي رونق توليد و كاهش بروكراسي پيش روي بنگاه هاي 
توليد خواند. در نشست اخير هيات مقررات زدايي و تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار كه به رياست وزير اقتصاد و با حضور نمايندگان قواي سه گانه و 
تشكل هاي بخش خصوصي برگزار شد، حذف دريافت ماليات علي الحساب 
4 درصد واردات كالا به تصويب رسيد. به گزارش روابط عمومي اتاق تهران، 
بر اساس اين مصوبه، واحدهاي توليدي داراي مجوز فعاليت معتبر، پروانه 
بهره برداري يا جواز تاس��يس، دستگاه هاي اجرايي داراي رديف بودجه در 
بودجه عمومي كشور، تعاوني هاي مرزنشينان، كالاهاي موضوع ماده )119( 
قانون امور گمركي، كالاهاي فاقد جنبه تجاري همراه مسافر يا وارده از طريق 
پست و كالاهاي اساسي طبق مصوبه كارگروه تنظيم بازار، ديگر مشمول 
پرداخت ماليات علي الحساب واردات نيستند. در همين رابطه، محمدرضا 
نجفي منش، رييس كميسيون بهبود محيط كسب و كار و رفع موانع توليد 

اتاق تهران، اين مصوبه را گامي رو به جلو در تس��هيل سختي و مشكلات 
موجود بنگاه ها عنوان كرد و گفت: با اين مصوبه، بنگاه هاي توليدي كه نياز 
به واردات مواد اوليه آنها در ش��رايط كنوني حياتي است، ديگر اجباري به 
پرداخت علي الحساب ماليات ندارند. همچنين واحدهاي توليدي خوشنام 
كه پرونده هاي مالياتي آنان نيز شفاف است، مشمول اين مصوبه هستند. وي با 
بيان اينكه، پيشنهاد حذف ماليات علي الحساب چهار درصد واردات واحدهاي 
توليدي يكي از پيش��نهادهاي اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ته��ران بود كه روي ميز هيات مقررات زدايي و تس��هيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار قرار داشت، افزود: در اتاق بازرگاني تهران، با همكاري و مشورت 
معاونت كسب و كار، معاونت بررسي هاي اقتصادي و كميسيون بهبود محيط 
كسب و كار و رفع موانع توليد، پيرامون معضلاتي كه بنگاه ها با آن دست به 
گريبان هستند و درخواست هايي كه از سوي تشكل ها مطرح مي شود، بحث 
و هم فكري صورت مي گيرد و در رابطه با حذف ماليات علي الحساب چهار 
درصد واردات نيز از يك سال پيش، اين پيشنهاد مطرح و از طرف اتاق تهران 
مطرح شد كه خوشبختانه در جلسه اخير اين هيات مورد موافقت قرار گرفت.

 روش هاي خلق استراتژي در سازمان هاي برتر
به گزارش موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني، »رويكردهاي خلق 
استراتژي« نوشته »هوشنگ نظامي وند چگيني« حاصل مطالعه اي است 
كه در آن تلاش شده است تا روش هاي خلق استراتژي در سازمان هاي 
برتر كشور شناسايي شود. ابتدا با به  كارگيري روش آماري تاكسونومي 
تلاش شد تا در بين 29 شركت عضو گروه هاي مختلف سازمان بورس 
و اوراق بهادار، 5 ش��ركت موفق كه در بيشتر سال هاي 1380 تا 1392 
رتبه هاي نخست گروه خود را به دست آورده  اند، شناسايي شود. براي اين 
منظور از 6 شاخص بازده دارايي، حاشيه سود، بهره  وري نيروي انساني، 
سهم بازار، نرخ رش��د فروش و نرخ رشد سودآوري استفاده شده است. 
سپس از ميان شركت  هاي بخش خصوصي يا كارآفرين محور 2 شركت 
موفق در صنعت انتخاب شد. براي دستيابي به نتايج قابل اتكا تلاش شد 
تا 2 شركتي كه داراي تجربه برنامه  ريزي استراتژيك به  صورت رسمي 
هستند، نيز انتخاب شود. به اين ترتيب 9 شركت و سازمان انتخاب شد 
كه امكان دستيابي به مستندات برنامه  ريزي آنها مهيا بود و همچنين 
آميزه  اي از شركت  هاي بسيار موفق تا متوسط را در برمي گرفت. پس از 

شناسايي اين شركت  ها روند تحول آنها بررسي و مهم ترين استراتژي    هايي 
كه موجب موفقيت آنها شده است تعيين ش��د. در نهايت با استفاده از 
مطالعه  اي پرسشنامه  اي و بهره  گيري از مشاركت بيش از 300 مدير ارشد، 
مدير مياني و كارشناسان اين سازمان ها رويكردهاي خلق استراتژي آنها 
شناسايي شد. اگرچه در اين مطالعه از مدل »مينتزبرگ« در شناسايي 
رويكردهاي خلق استراتژي كه ش��امل چهار رويكرد چشم  اندازسازي 
استراتژيك يا كارآفرينانه، يادگيري استراتژيك، برنامه  ريزي   استراتژيك 
يا رسمي و اقدام اكتشافانه   استراتژيك است، استفاده شد اما نتايج نشان 
داد   كه در شركت  هاي مورد بررسي رويكرد   يادگيري   استراتژيك وجود 
ندارد. در شركت  هاي كارآفرين  محور اعم از كارآفرين مالك يا كارآفرين 
سازماني رويكرد چشم  انداز  سازي حاكم است و در شركت  هاي موفقي 
كه از ثبات مديريت خوبي برخوردار است و نيز داراي اندازه   نسبتا بزرگي 
هستند، رويكرد جديدي به نام تيم استراتژيك است كه كارآمد است. در 
ساير سازمان ها شاهد به  كارگيري ضعيف رويكرد  هاي رسمي يا تلفيقي 

از رويكرد  هاي كارآفرينانه و رسمي هستيم.
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4 راهبرد توسعه صنعت 
لوازم التحرير اعلام شد

شاتا |سرپرست معاونت امور صنايع وزارت صنعت با 
اعلام چهار راهبرد اصلي توسعه صنعت لوازم التحرير 
گفت: توسعه صنعت لوازم التحرير مبتني بر الگوي 
ايراني- اسلامي يكي از برنامه هاي وزارت صنعت بوده 
و در اين راستا تحقق چهار محور اساسي تكميل سبد 
كالا  در صنعت لوازم التحرير، تعميق ساخت داخل، 
تامين نياز داخلي كش��ور و توسعه صادرات، بايد در 
اولويت قرار بگيرد. مهدي صادقي نياركي اظهار كرد: 
آغاز سال تحصيلي فرصت مغتنمي است كه به نقش 
صنعت لوازم التحرير به عنوان يك كالاي استراتژيك 
فرهنگ��ي و تاثيرگذار در قش��ر ك��ودك، نوجوان و 
دانشگاهي كشور با رويكردي تحولي بپردازيم. وي 
افزود: اين صنعت ارتباط مستقيمي با فرهنگ جامعه 
ايراني دارد و زيبنده كش��ور ما نيس��ت كه با قدمت 
تاريخي و برخورداري از الگوي ايراني - اس��لامي، از 
محصولات توليدي ساير كشورها تاثير بپذيرد. صادقي 
نياركي ضرورت برنامه ريزي براي توسعه اين صنعت با 
نماد و الگوي ايراني- اسلامي در محصولات صادراتي را 
مورد تاكيد قرار داد و افزود: كارگروه تخصصي متشكل 
از نمايندگان��ي از انجمن تخصص��ي، دفاتر صنايع 
غير فلزي و نساجي، پوشاك و سلولزي و همچنين با 
حضور مشاور ارشد معاونت امور صنايع براي تدوين 
برنامه راهبردي توسعه اين صنعت ايجاد شود. وي 
خاطرنش��ان كرد: برنامه توس��عه اين صنعت بايد با 
محوريت تكميل سبد كالا، توسعه و تعميق ساخت 
داخل، تنظيم بازار داخلي و توسعه صادرات در دستور 
كار قرار گيرد و مهم ترين محصولات داخلي سازي 

شده، شناسايي و احصاء شود.  

 همكاري دو دستگاه در
تامين تجهيزات توليدكنندگان

تسنيم |گمرك و شركت سهامي نمايشگاه هاي 
بين المللي ايران به منظور تأمين تجهيزات مورد نياز 
توليد كنندگان همكاري مي كنند. بهمن حسين زاده 
مع��اون وزير صنعت، معدن و تج��ارت، از همكاري 
گمرك با اين شركت به منظور تأمين تجهيزات مورد 
نياز توليدكنندگان در سال رونق توليد خبر داد. وي 
با اعلام اين خبر افزود: ساختمان گمرك در شركت 
نمايش��گاه هاي بين المللي وجود داش��ت، اما جزو 
گمركات تعطيل شده بود و از سال 97 تلاش شركت 
سهامي نمايشگاه هاي بين المللي جمهوري اسلامي 
ايران به منظور فعال كردن اين نمايندگي گمركات 
تلاش هاي بسيار انجام داد و در نهايت توانست بار ديگر 
ساختمان گمرك را در نمايشگاه بين المللي افتتاح 
كند. حس��ين زاده با يادآوري اين نكته كه ش��ركت 
سهامي نمايش��گاه هاي بين المللي ايران حدود 90 
نمايشگاه به صورت س��الانه برگزار مي كند، اظهار 
داشت: براي حضور ويژه شركت هاي خارجي در اين 
نمايشگاه ها و همكاري آنها با شركت هاي ايراني مطابق 
با كنوانسيون هاي موجود، گمرك در محل دايمي 
نمايشگاه هاي بين المللي ايران افتتاح شده است. وي 
تصريح كرد: اين شعبه از گمرك خدمات بسيار مهمي 
به شركت هايي خواهد داد كه قصد واردات تكنولوژي 
به ايران را داشته باشند كه در شرايط تحريم اقتصادي 
اي��ن گام تأثير بس��زايي در ايجاد رون��ق در صنعت 
ايراني خواهد داش��ت. مديرعامل ش��ركت سهامي 
نمايشگاه هاي بين المللي ايران گفت: اين نمايندگي 
گمرك ايران قرار است پس از اين خدمات گمركي به 
شركت هاي واردكننده كالاها كه در نمايشگاه هاي 
مختلف حاضر مي شوند ارايه دهد و امور ترخيص كالا 

را براي اين شركت ها تسهيل كند.

اعلام قيمت دولتي دفاتر مشق
وزارت صمت |معاون نظارت بر كالاهاي سرمايه اي 
و خدم��ات س��ازمان حمايت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان سقف قيمت مديريتي انواع دفترچه 
دانش آموزي با ارز ترجيح��ي 42000 ريال را اعلام 
كرد.  وحيد منايي اظهار داش��ت: به منظور اجراي 
مصوبه پنجاهمين جلسه كارگروه تنظيم بازار قيمت 
دفترچه 40 برگ، 60 ب��رگ، 80 برگ، و 100 برگ 
دانش آموزي باابعاد 24.5 در 17 جلد و مش��خصات 
گلاسه منگنه اي و خطوط يك و دورنگ باچاپ و كاغذ 
تحرير گراماژ 55 و 60 گرمي براي مصرف كنندگان به 
ترتيب 1700، 2500، 3400 و 4200 تومان تعيين 
ش��د. وي ادامه داد: قيمت عمده فروش��ي دفترچه 
دانش آموزي با مش��خصات ذكر ش��ده در 40 برگ 
1493 توم��ان، 60 برگ 2240 توم��ان، 80 برگ 
2987 تومان و دفترچه صد برگ 3733 تومان تعيين 
شده است . منايي اظهار داشت: براساس برنامه ريزي 
به عمل آمده توس��ط معاونت بازرگاني داخلي ونيز 
اعلام آمادگي شركت هاي توليدي دريافت كننده ارز 
رسمي، توليد و توزيع حدود 15 ميليون جلد دردست 
اقدام و به منظور تدوين ضوابط اجرايي و سهميه بندي 
در استان ها در حال انجام اس��ت. اين مقام مسوول 
افزود: همچنين قيمت دفاتر دانش آموزي با كاغذهاي 
وارداتي ارز نيمايي راسا توسط شركتهاي توليدي با 
رعايت ضوابط قيمت گذاري كالاهاي توليد داخل و 

سود مجاز تعيين مي گردد.

دبيركل اتاق ايران انتخاب شد
غلامحس��ين ش��افعي رييس اتاق ايران پس از 
پذيرش اس��تعفاي عليرضا اشرف، طي حكمي 
محمدرضا رمضاني را به عنوان دبيركل اتاق ايران 
منصوب كرد. غلامحسين ش��افعي رييس اتاق 
ايران طي حكمي، دبيركل ات��اق ايران در دوره 
جديد را منصوب كرد. بر اين اس��اس محمدرضا 
رمضاني به عنوان دبيركل اتاق ايران فعاليت خود 
را آغاز كرد. غلامحسين ش��افعي روز گذشته با 
استعفاي عليرضا اش��رف دبيركل اتاق ايران در 
دوره هشتم، موافقت كرده بود.رمضاني پيش از 
اين سال ها به عنوان معاون امور مجلس اتاق ايران 
فعاليت داشت و از مديران باسابقه پارلمان بخش 

خصوصي به شمار مي رود. 



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

بازار نفت دغدغه چه چيزي را دارد

اهميت آرامكو يا ريسك آرامكو؟ 
گروه انرژي|نادي صبوري|

ديروز در نخس��تين روز معاملات��ي هفته قيمت هر 
بش��كه نفت برنت ابتدا با رش��دي ي��ك درصدي تا 
رقم ۶۵ دلار و ۵۰ س��نت بالا رفت، اما بعدا با اندكي 
تعديل و رش��د ۷۰ س��نتي )۱.۰۹ درصدي( به ۶۴ 
دلار و ۹۸ سنت رس��يد. قيمت نفت خام امريكا نيز 
كه اوايل ديروز تا ۵۹ دلار و 3۹ س��نت رس��يده بود، 
با ۶2 س��نت معادل ۱.۰۷ درصد رشد به ۵۸ دلار و 

۷۱ سنت رسيد. 
بلومب��رگ افتي كه قيمت ه��ا در ميان��ه روز بعد از 
ركوردزني ابت��داي معاملات تجربه كردند را حاصل 
ترديد بازار نسبت به اينكه كدام اظهارنظرها درباره 
بازيابي توان صادرات نفت خام عربس��تان درس��ت 
است، توصيف كرد. اين اولين واكنش بازار به تصميم 
پنتاگون براي ارسال نيروي نظامي به عربستان بود 
اما عوامل مهم ديگري هم هس��تند كه واكنش هاي 
بازار در اين روزها از آنها اث��ر مي گيرد، مواضع خود 
عربستان درباره زمان لازم براي بازسازي تاسيسات، 
گزارش هاي افشاگرانه رسانه هاي بين المللي در ضد 
اين ادعاها و تنش ه��ا در خاورميانه. در اين گزارش 
با تكيه بر يادداش��ت امين ناص��ر مديرعامل آرامكو 
كه در عرب  نيوز منتش��ر ش��ده اس��ت، گزارشي از 
وال اس��تريت ژورنال كه با پيمان��كاران مورد تماس 
آرامكو براي بازس��ازي ارتباط داش��ته و تحليلي از 
جولين لي در بلومبرگ كه بر اثرات دراز مدت حملات 
بر بازار نفت پرداخته است تهيه شده، شما را به مطالعه 

آن دعوت مي كنيم. 
روز ش��نبه پنتاگون اعلام كرد كه به منظور تقويت 
سيس��تم هاي دف��اع هوايي و موش��كي عربس��تان 
نيروهاي بيشتري به منطقه ارس��ال مي شوند، اين 
نخستين واكنش رس��مي امريكا به حملاتي بود كه 
شنبه هفته گذشته، تاسيسات فرآورش نفت خام در 

شرق عربستان را نشانه گرفتند. 
بهاي نفت خام ديروز در نخس��تين معاملات هفته، 
ابتدا با افزايش ۱ درصدي ش��روع ش��د ك��ه به پاي 
حواش��ي حملات آرامك��و به ويژه همي��ن تصميم 
پنتاگون نوش��ته ش��د. در ادامه قيمت ها كمي افت 
كردند و س��ردرگمي مشخصا بر معامله گران چنبره 
زد. چيزهاي زيادي هس��ت كه اكن��ون بر روند بازار 
سايه افكنده كه يكي از آنها روند تنش بالا گرفته در 
خاورميانه است. ديروز در حالي صحبت هايي در مورد 
احتمال ديدار روساي جمهوري ايران و امريكا مطرح 
مي ش��د كه همزمان بوريس جانس��ون نخست وزير 
بريتانيا ايران را مس��وول حملات به تاسيسات نفتي 
آرامكو اعلام كرد. خب براي بازار نفت مهم است كه 

دنيا قرار اس��ت بر س��ر چه روايتي به توافق برسد اما 
همان طور كه اقتصاددانان موسسه موديز آناليتيكس 
در يادداشتي نوش��ته اند: »حتي اگر جلوي جنگ با 
ايران گرفته شود، همچنان سوالاتي جدي در مورد 

امنيت عرضه نفت عربستان باقي مي ماند.«
ولي قبل از اينكه بخواهيم س��راغ مس��اله »امنيت 
عرضه« برويم، خوب اس��ت بدانيم روند بازس��ازي 
تاسيساتي كه گفته مي شود در ميدان خريص توليد 
نفت را به 3۰ درصد ظرفيت يعني 3۶۰ هزار بش��كه 
در روز و در تاسيسات بقيق توان فرآورشي را از ۴.۵ 
ميليون بشكه در روز به 2 ميليون بشكه در روز رسانده 
چطور طي مي شود؟ اينجا ميان آنچه عربستان ادعا 
مي كند و آنچه برخي رسانه ها و بعضا نهادها مي گويند 

تفاوت هايي قابل مشاهده است. 
در حالي كه روز ش��نبه عبدالعزيز بن سلمان وزيري 
ك��ه تنه��ا ۱۰ روز از عمر وزارتش مي گ��ذرد عنوان 
كرد كه تا پاي��ان نوامبر توان توليدي عربس��تان به 
۱2 ميليون بشكه در روز مي رسد »ريستارد انرژي« 
برآورد كرده اس��ت كه بازس��ازي تاسيس��ات بقيق 
 ممكن است تا پايان سال جاري ميلادي زمان ببرد.

 ام��ا از اين ب��رآورد مهم تر گزارش��ي اس��ت كه در 
وال استريت ژورنال منتشر شده و منبع آن پيمانكاران 
و مقامات ارشد سعودي عنوان شده اند. اين گزارش 
مطرح مي كند كه سازندگان تجهيزات به وال استريت 
ژورنال گفته اند كه از ط��رف آرامكو با آنها مذاكرات 
اضطراري صورت گرفته تا با دريافت ارقامي بسيار بالا 

و پاداش به روند بازسازي سرعت ببخشند. 
آنها گفته اند كه بازسازي ممكن است ماه ها بيشتر از 
حداكثر ۱۰ هفته اي كه مقامات عربستان آن را وعده 
داده اند طول بكشد. وال استريت ژورنال مدعي شده 
كه مقامات آرامكو ط��ي روزهاي اخير كمپاني هاي 
خدم��ات نفتي مانن��د بيكر هيوز را ب��ا تلفن، فكس 
و ايميل هايي كه خواهان گرفتن دس��تياري اس��ت 

بمباران كرده اند. 
اين رسانه به نقل از يك مقام رسمي سعودي عنوان 
كرده كه ممكن است بازس��ازي صدها ميليون دلار 

هزينه ببرد.
واردات تجهي��زات از اروپا و امريكا براي بازس��ازي 

واحدهاي آسيب ديده آغاز شده است.
وال استريت ژورنال مي نويسد: ذره اي آرامش در رده 

بالاهاي آرامكو وجود ندارد. منابع خبري به اين رسانه 
گفته اند كه براي برخي از پيمانكاران ساخت بعضي 
از تجهي��زات دقيقا با مختصات م��ورد نياز در نقاط 
آس��يب ديده و تحويل آنها ممكن است تا حتي يك 

سال به طول بينجامد. 

   امين ناصر سخن مي گويد 
چند روزي قبل از اينكه زلزله  اي چند ريشتري خالد 
الفالح وزير انرژي عربس��تان را كنار زده و برادر ناتني 
محمد بن س��لمان يعني عزيز بن س��لمان را جاي او 
بنشاند، يك تغيير با ريشتري پايين تر هم اتفاق افتاده 
بود. الفالح از مديرعاملي آرامكو كنار گذاشته شده بود 
و امين ناصر كه گفته مي شد او نيز از نزديكان بن سلمان 
است اين س��مت را عهده دار شد. امين ناصر ديروز در 
يادداشتي در عرب نيوز به سبك مديران كمپاني هاي 
چند مليتي از آنچه در احوالات كمپاني اش مي گذرد 
نوشت. تيتر يادداشت ناصر به خوبي فضايي كه بر آن 
حاكم است را نشان مي دهد: »آرامكو اكنون قوي تر 
از هميشه«.  او حملات شنبه هفته گذشته را آزموني 
براي عزم جمعي و روحيه همكاري در آرامكو توصيف 

كرد، حملاتي كه طبق گفته او نه فقط بر تاسيس��ات 
بلكه بر جامعه محلي اين شركت نيز اثر گذاشته است. 
او حملات را نوعي تهديد براي اقتصاد جهاني وصف 
كرده كه همين حالا نيز در گزند تندبادها قرار دارد. 

امين ناصر نوشته نمي تواند بگويد حملات بار ديگر از 
كجا و چه زماني ممكن است اتفاق بيفتد اما مي تواند 
بگويد كه واكنش آنها هميش��ه به بازسازي سريع و 

قاطع است.
مديرعامل آرامك��و در اين يادداش��ت تحليل كرده 
اثري كه بازار از اين حوادث براي آرامكو گرفته نشان 
مي دهد كه چرا س��عودي آرامكو مهم ترين كمپاني 

نفتي دنيا است. 

   مخاطرات تخم مرغ ها در سبد عربستان 
جولين لي تحليلگر بلومب��رگ اما در مورد اينكه اين 
حملات اهميت آرامك��و را به دنيا ثاب��ت كرده اند يا 
ريس��كي كه اين كمپاني براي دنيا دارد با آقاي ناصر 
هم عقيده نيست. در حالي مس��ائلي مثل زماني كه 
براي بازسازي تاسيس��ات نفتي عربستان لازم است 
روي قيمت ها اثر دارند، از همان ابتدا مشخص بود كه 
كوتاه مدت و حتي ميان مدت تنها چيزهايي نيستند 
كه از حملات شنبه هفته گذشته اثر گرفتند. مساله 
افزايش ريس��ك هاي ژئوپليتيك و به مخاطره رفتن 
امنيت عرضه دغدغه اي بس��يار مهم تر از تاسيساتي 
به حس��اب مي آيد كه دير يا زود بالاخره به مدار وارد 
مي شوند. اين موضوع هفته گذشته سوژه گزارشي با 
عنوان » تغييرات بنيادين ب��ازار نفت بعد از حملات 
آرامكو« در روزنامه »تعادل« شد، در همين راستا عصر 
يك شنبه بلومبرگ در تحليلي به قلم لي حملات شنبه 
را تيري بر قلب مكانيس��مي توصيف كرد كه امنيت 
عرضه نفت خام را براي ۵۰ سال اخير ضمانت مي كرد. 
اين تحليلگر اين مساله را مطرح مي كند كه حملات 
شنبه فارغ از اينكه منشأ آن از كجا بوده است، نشان 
مي دهد دنيا در نگه داش��تن كل ظرفيت شناور نفت 
خام در يك جغرافياي خاص بس��يار ريسك كرده؛ با 
چنين تحليلي جولين لي بر اين باور است كه راه حل نه 
هيولاسازي از ايران بلكه »همزيستي مسالمت آميز« 
در خاورميانه از يك س��و و تخصيص منابع در دنيا به 
نقاط مختلف براي ايجاد ظرفيت ش��ناور نفت است، 
حتي براي امريكا كه همچنان واردكننده مهم نفت 

خام به شمار مي رود. 
لي در تحليلش نتيجه مي گيرد كه آنچه بعد از شنبه 
هفته گذشته كاهش يافته »اثرپذيري ظرفيت توليد 
۱2 ميليون بشكه در روز عربستان« به عنوان پوشش 

امنيتي هيدروكربوري دنيا بوده است. 

ايرنا|  نفت ب��ه عنوان منبع اصل��ي انرژي ممكن 
اس��ت رو به تحليل رفته باش��د اما يك توليدكننده 
اندونزيايي با اين حساب كه هنوز فرصت هاي زيادي 
براي بهره برداري وجود دارد، قصد دارد توليد خود 

را سه برابر كند.
هيلم��ي پانيگ��ورو، رييس ش��ركت »پي تي مدكو 
انرژي اينترنش��نال« كه ميادين نفت در كشورهاي 
مختلف از اندونزي تا ليبي و مكزيك داشته و به خريد 
چاه هاي فراساحلي علاقه دارد، قصد دارد ظرف مدت 
پنج تا ۱۰ سال آينده، توليد نفت و گاز خود را از ۱2۰ 
هزار بشكه در روز به معادل 3۰۰ هزار بشكه در روز 

افزايش دهد.

اس��تراتژي مدكو ب��ر مبناي اين ديدگاه اس��ت كه 
كمبود اكتش��اف و تقاضاي بالاي بخش هواپيمايي 
و پتروش��يمي، قيمت نفت را در ي��ك دهه آينده به 
بالاي ۱۰۰ دلار در هر بش��كه خواهد رس��اند. اين 
ديدگاه برخلاف نظر غول هاي نفتي مانند BP است 
كه اخيرا اعلام كرده ممكن است برخي از منابعش 
به دليل قيمت هاي پايين و فشار سرمايه گذاري براي 
اجراي پروژه ه��اي داراي آلايندگي اندك، هرگز به 

توليد نرسند.
رييس اين شركت در مصاحبه با بلومبرگ اظهار كرد: 
قيمت ه��اي نفت در كوتاه م��دت احتمالا در حدود 
۶۰ دلار در هر بش��كه خواهد ماند اما در بلندمدت 

قضيه فرق مي كند و سرمايه گذاري كافي در بخش 
بالادس��تي براي جبران افت توليد وجود ندارد. وي 
در ادامه افزود: حتي اگر مصرف سوخت فسيلي در 
نتيجه رونق خودروهاي برقي كاهش پيدا كند، نفت 

همچنان كمبود عرضه خواهد داشت.
بر اس��اس گزارش بلومبرگ، ش��ركت مدكو كه در 
اندونزي صاحب معادن مس و ط��لا و نيروگاه هاي 
گازسوز است، امسال به خريد اموال »اوفير انرژي« 
ب��ه ارزش ۵۱ ميليون دلار پرداخته اس��ت. »اوفير 
انرژي« در اندونزي، تايلند و ويتنام اموال نفت و گاز 
دارد و با اين خريد، حدود 2۵۰۰۰ بش��كه در روز به 

توليد سال 2۰۱۹ مدكو افزوده مي شود.

نفت هنوز فرصتي طلايي است 
ايرنا| »علي سليمان غانم« وزير نفت و منابع معدني 
سوريه در راس هياتي بلند پايه از فعالان حوزه نفت و 
انرژي اين كشور صبح روز دوشنبه وارد فرودگاه خليج 
فارس عسلويه شد. پايگاه اطلاع رساني سازمان منطقه 
ويژه اقتصادي انرژي پارس اعلام كرد: وزير نفت و منابع 
معدني و اين هيات سوري در بدو ورود مورد استقبال 
مديرعامل سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس، 
فرماندار عسلويه و مديرعامل شركت نفت و گاز پارس 
قرار گرفت. براساس گزارش اين پايگاه، بازديد از فازهاي 
پالايش��گاهي پارس جنوبي، صنايع پتروشيميايي و 
زيرساخت هاي منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس از 
مهم ترين برنامه هاي سفر يك روزه اين هيات سوري 

در پايتخت انرژي كش��ور است. س��يد پيروز موسوي 
مديرعامل سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس 
در آيين استقبال از اين هيات گفت: جمهوري اسلامي 
ايران همواره در مسير رشد و توسعه در انتقال تجارب به 
برادران ديني خود پيشقدم است و اميدواريم اين سفر 
بتواند در زمينه بازسازي و توسعه صنايع نفت و انرژي 

كشور سوريه اثرگذار باشد.
ريي��س دفتر بازار نفت و مديران عامل موسس��ه هاي 
زمين شناسي و منابع طبيعي، پالايش و پخش، شركت 
حمل و نقل نفت، پالايشگاه حُمص، مدير برنامه ريزي 
و همكاري هاي بين المللي سوريه در اين سفر وزير نفت 

و منابع معدني اين كشور را همراهي مي كنند.

وزير نفت سوريه در عسلويه 

نمايندگان گيلان مي گويند انتقادات غيركارشناسي اين منطقه را در فقر نگه داشته است

اميد خزرنشينان به پتروشيمي براي فقرزدايي 
گروه انرژي| 

مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي از دستور 
كار قرار گرفتن توسعه صنعت پتروشيمي در سواحل 
خزر و استان هاي گلستان، مازندران و گيلان خبر داده 
و اعلام كرده است: براي اين مناطق پروژه اي تعريف 
شده كه به دليل دسترس��ي به منابع گازي بتواند با 
خوراك گاز كار كند و با توجه به جمعيت اين استان ها 
تكرارپذير باشد. به گفته بهزاد محمدي طرح مناسبي 
كه براي منطقه اشتغال زا باشد تعريف شده و مباحث 

زيست محيطي نيز لحاظ خواهد شد.
اما س��وال اين اس��ت كه آيا با توجه به اينكه عسلويه و 
ماهشهر هاب پتروشيمي كش��ور هستند اجراي اين 
صنعت در س��احل خزر توجيه��ي دارد؟ عدم رعايت 
مباحث زيست محيطي چقدر مي تواند نگران كننده 
باشد؟ توجيه اقتصادي آن چگونه است؟ ممكن است 
براي تامين خوراك با مشكل مواجه شويم؟ وزن ايجاد 
اشتغال و ريسك آلودگي زيست محيطي هر كدام چقدر 
اس��ت؟ فكر صادرات محصولات را كرده ايم؟ ايلنا در 
گزارشي ديدگاه چند نفر را در اين مورد جويا شده است. 

   به بهانه آلودگي محيط زيست، گيلان را از 
صنعت محروم نكنيم

محمدحس��ين قرباني گفت: نبايد به بهانه آلودگي 
محيط زيس��ت استان هاي ساحلي ش��مال كشور از 
جمله گيلان را از همه صناي��ع محروم كنيم و فقر و 
بدبختي نصيب اين مناطق ش��ود، امروز دنيا دنياي 
تكنولوژي پيش��رفته و صنعت است، برخي انتقادات 

غيركارشناسي باعث شده گيلان در فقر باقي بماند.
وي افزود: ام��روز اروپا به عنوان قاره س��بز و با حفظ 
محيط زيس��ت، صنعتي ترين كش��ورهاي دنيا را در 

خود جاي داده است.
عضو هيات نمايندگان اس��تان گيلان گفت: در حال 

حاضر صنايع نوين آنقدر پيشرفته هستند كه مي توانند 
از آلودگي جلوگيري كنند، بنده شديدا موافق حفاظت از 
محيط زيست هستم ولي اين گونه نيست هر جا صنعت 
هست قوانين زيس��ت محيطي رعايت نمي شود. وي 
خاطرنشان كرد: پيشرفت تكنولوژي و صنعت به نحوي 
است كه در كنار حفظ محيط زيست مي توان صنايع را 

راه اندازي و توسعه داد.
قرباني يادآور شد: با توجه به وجود آب كافي در شمال 
كشور به راحتي مي توان در اين خطه صنايع نوين و از 
جمله پتروشيمي را راه اندازي كرد. ما تاكنون به جاي 
احداث صنايع از جمله پتروشيمي در مناطق ساحلي 
مثل شمال كشور به جاهايي رفته ايم كه مشكل آب 
وجود دارد و امروز همي��ن كم آبي گريبانگير صنايع 

فولاد و پتروشيمي شده است.

   خواست ما سياسي نيست
وي تاكيد كرد: به هر حال خواس��ت م��ا براي احداث 
پتروشمي در شمال كشور سياسي نيست ما مي خواهيم 

در منطقه صنعت داشته باشيم.

   تكنولوژي هايتك مشكل آلودگي را حل 
مي كند

اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: اكنون صنايع از 
تكنولوژي هايتك بهره مي برند نبايد با تصور تجربيات 
گذشته استان را از وجود صنعت محروم كنيم. امروز 
صنايع موظفند قوانين زيس��ت محيطي را رعايت و از 

آلودگي جلوگيري كنند.

   شمال را هم آلوده نكنيم
اما مهراد عباد يك عضو كميس��يون محيط زيست 
اتاق بازرگان��ي معتقد اس��ت: اين پ��روژه مخالفت 
زيس��ت محيطي زيادي دارد، طرح ه��ا و پروژه هاي 

زي��ادي در مناطقي احداث مي ش��وند كه نه توجيه 
اقتصادي دارند و نه دسترسي به خوراك آسان است. 
از طرف ديگر واقعا نياز نيس��ت ش��مال كشور را هم 
آلوده كنيم، وضعيت ماهشهر و عسلويه به اندازه كافي 
فوق بحراني اس��ت واقعا نياز نبود شهرهاي شمالي را 
هم آلوده كنيم. وي با بيان اينكه مناطق جنوبي هاب 
پتروشيمي كشور هستند، افزود: در جنوب به آب هاي 
آزاد دسترس��ي داريم و به راحتي امكان صادرات به 

مشتريان وجود دارد.
عباد در ادامه با اش��اره به مواردي ك��ه بايد در احداث 
مجتمع هاي صنعتي در نظر گرفته شود، گفت: اگر قرار 
اس��ت اين پروژه اجرا شود مهم ترين موضوع خروجي 
دودكش ها و فلرها اس��ت زيرا بيشترين آلايندگي را 
در مجتمع هاي گازي و پتروش��يمي از اين قس��مت 
داريم، س��ازمان اس��تاندارد نكاتي را به مجتمع هاي 
پتروشيمي اعلام كرده اما بعضا ديده شده كه برخي اجرا 
نمي كنند. وي افزود: يكي از نكات اين است كه خروجي 
دودكش ها مملو از گاز co2 است، اكنون يك تكنولوژي 
وجود دارد كه اين co2 را ريكاوري مي كند و به عنوان 
co2 صنعتي استفاده مي شود، ولي بسياري ترجيح 
مي دهند، اجرا نكنند. ما تلاش مي كنيم طرح هايي را 
كه اين موضوع را رعايت نمي كنند، متوقف كنيم. مثلا 
مي توانيم همه co2 مورد نياز كش��ور را از دودكش ها 
تامين كنيم و به جاي هدررفت مورد استفاده قرار دهيم.

   اوضاع خزر خوب نيست
عباد خاطرنش��ان كرد: موضوع ديگر گازهاي ناكس و 
H2S در خروجي دودكش ها هستند كه بايد كنترل 
شوند، مساله بعدي خروج پساب صنعتي است، اكنون با 
روانه شدن انبوهي از پلاستيك و زباله به خزر اوضاع اين 
درياچه اصلا خوب نيست اميدواريم با احداث مجتمع 

پتروشيمي اين مشكلات دوچندان نشود.

   رقيب عرب را فراموش نكنيم
حميدرضا صالحي هم گفت: پتروشيمي از صنايع مهم 
و زيرساختي است كه بخش صادرات غيرنفتي را هم 
پوش��ش مي دهد، در حال حاضر كه صادرات نفتي با 
معضل روبه رو ش��ده اين صنعت بخشي از درآمدها را 
تامين مي كند. اما نكته اينكه توسعه اين صنعت بايد 
در كنار تعريف بازارها باشد و از طرف ديگر قيمت تمام 
ش��ده را نيز در نظر بگيريم چرا كه ما يك رقيب بزرگ 

به نام سابيك عربستان در منطقه داريم.

   از يك سوراخ دوبار گزيده نشويم
وي افزود: اكنون تا حد مطلوبي در صنايع بالادستي 
س��رمايه گذاري كرده ايم اما در صنايع پايين دستي 
خلأ داش��ته و نياز داريم سرمايه گذاري شود، ولي در 
عين حال در انتخاب محل احداث آن بايد دقت شود. 
ما تجربه اح��داث خط لوله اتيلن غ��رب را داريم كه 
مجبور ش��ديم براي تامين خوراك از جنوب به غرب 
خط لوله احداث كنيم، به بهانه ايجاد اشتغال در اين 
مسير هزينه هاي زيادي را متقبل شديم، اكنون نبايد 
دوباره شاهد تجربه اينچنيني باشيم و يك اشتباه را 

بار ديگر تكرار كنيم.

   فكر صادرات محصولات را كرده ايم؟
دبيركل فدراسيون صادرات انرژي تصريح كرد: خوراك 
اصلي براي احداث پتروشيمي در در حاشيه درياي خزر 
گاز است ضمن اينكه بايد براي صادرات هم فكر كنيم. 
اگر به دنبال صادرات به منطقه قفقاز و روسيه هستيم 
بايد ببينيم كه آيا به صرفه اس��ت كه سرمايه گذاري 
كنيم و خوراك را تا ش��مال ببريم؟ ما در حال حاضر با 
رشد منفي سرمايه گذاري روبه رو هستيم و دولت توان 
تامين مالي انجام پروژه ها را ندارد، به لحاظ درآمد نفتي و 
مالياتي شرايط خوبي نداريم و نظام مالي و بانكي كشور 

هم نمي تواند تامين سرمايه كند.
وي تاكيد كرد: بدون اينكه مطالعات كامل شود احداث 
اين مجتمع ها نگران كننده است، چرا كه شايد منجر 

به هدررفت منابع و فرصت ها شود.
صالحي گفت: اگر توانسته باشيم با همسايگان شمالي و 
شرقي مثل تركمنستان مسائل مان را حل كنيم و تامين 
خوراك داشته باشيم پروژه توجيه دارد، مثلا دو كشور 
مي توانند با هم پروژه اجرا كنند در اين صورت پروژه بجا 
است، اما اگر قرار باشد خوراك را از ناحيه خليج فارس 
ببرند مشكلات گسترده اي دارد، در غير اين صورت اگر 

بي محابا جلو برود مي تواند نگران كننده باشد.
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بنزين اروپايي در خاورميانه 
بعد از حملات 

 تسنيم| اطلاعات كش��تيراني نشان مي دهد 
بيش از ۴۰۰ هزار تن سفارش بنزين و تركيبات 
مخلوط با بنزين در هفته گذشته براي بارگيري 
بين 2۱ تا 2۶ س��پتامبر از ش��مال غرب اروپا  به 
خاورميانه ثبت شده اس��ت. به گزارش رويترز، 
ص��ادرات بنزين از اروپا به خاورميانه و آس��يا در 
اين هفته پس از حملات اخير به تاسيسات نفتي 
عربستان كه توليد در پالايشگاه هاي اين كشور 
را مختل ك��رده، افزايش يافته اس��ت. اطلاعات 
كش��تيراني نش��ان مي دهد بيش از ۴۰۰ هزار 
تن س��فارش بنزين و تركيبات مخلوط با بنزين 
در هفته گذش��ته براي بارگي��ري بين 2۱ تا 2۶ 
س��پتامبر از ش��مال غرب اروپا ثبت شده است. 
اين مقدار بنزين معادل ۵۰۰ هزار بشكه در روز 
است.  هنوز مشخص نيست اين محموله ها كي 
پايان مي يابند ولي تاجران مي گويند ش��ركت 
نفت آرامكوي عربس��تان به دنبال خريد مقادير 
بالايي از محصولات نفت پالايش ش��ده اس��ت.  
طبق اطلاعات موسسه ورتكسا كه در لندن مستقر 
است، ميانگين صادرات بنزين اروپا به عربستان 
سعودي در پنج ماه اول سال جاري ميلادي ۶۰ 
هزار بشكه در روز بود. ورتكسا اعلام كرد: » مقدار 
بالاي ثبت سفارش بنزين اروپا در اين هفته براي 
خاورميانه باعث مي شود بنزين بيشتري از اروپا به 
سمت عربستان سعودي برود«. تاجران مي گويند 
افزايش اين سفارش ها مربوط مي شود به بالا رفتن 
تقاضا پس از حمله به تاسيسات نفتي عربستان .

 ريشه آلايندگي بنزين
در تابستان 

ايس�نا|  يك عضو كميس��يون انرژي مجلس 
ش��وراي اس��لامي گفت: عمده بنزين هايي كه 
يورو ۴ و يورو ۵ هس��تند در پالايش��گاه س��تاره 
خليج فارس توليد مي شوند و در زماني كه ميزان 
مصرف افزايش مي يابد اين پالايشگاه به تنهايي 

پاسخگوي كل كشور نيست.
اس��دالله قره خاني اظهار داش��ت: بخش��ي از 
بنزي��ن مصرفي كش��ور در پالايش��گاه تهران، 
ش��ازند، تبريز و اصفهان توليد مي ش��ود كه از 
پالايشگاه هاي قديمي هستند، بنزين هايي كه 
در اين پالايشگاه ها توليد مي شوند از نظر عدد 
اكتان و عناصر موجود در آن با اس��تانداردهاي 
يورو ۴ و يورو ۵ بعضا مطابق نيستند، اما زماني 
كه مصرف بنزين در فصل تابستان بالا مي رود 

مجبور به استفاده از آنها هستيم. 
وي در ادام��ه تاكيد ك��رد: بنزين هاي��ي كه در 
پالايشگاهاي قديمي توليد مي شود از نظر عناصر 
سولفور و اكتان بعضا متناسب با استانداردهاي 
روز نيستند و استفاده از آنها بعضا باعث افزايش 
آلودگي مي شود. از سوي ديگر به دليل تحريم ها 
بعضا در وارد كردن برخي از قطعات كاتاليزور به 
مشكل خورده ايم كه خود اين موضوع نيز مي تواند 

باعث افزايش غلظت آلاينده ها شود.

2 برابر شدن ارزش ذخاير 
نفت روسيه 

ايس�نا| وزارت منابع طبيعي و محيط زيست 
روس��يه مجموع ارزش ذخاير نفت اين كشور را 
يك تريليون و 2۰۰ ميليارد دلار اعلام كرد كه طي 
يك سال گذشته تقريبا دو برابر شده است. طبق 
آمار وزارت منابع طبيعي و محيط زيست روسيه، 
ارزش بازار ذخاير نفت اين كشور طي سال گذشته 
به دليل كش��ف ذخاير جديد و همچنين ارزش 

بالاتر عرضه ذخاير فعلي، ۸۸ درصد رشد كرد.
 ارزش ذخاير نفت روسيه به ميزان 3۸۵ ميليارد 
دلار افزايش پيدا كرد و ب��ه ۱.۰۷ تريليون دلار 
رس��يد. در خصوص ذخاير نفتي ك��ه به تازگي 
كشف شده اند، حجم آنها افزايش قابل ملاحظه اي 
نداشته و تنها ۸.۷ درصد رشد ثبت كرده است و از 
۹.۸3 ميليارد تن به ۹.۰۴ ميليارد تن افزايش پيدا 
كرد. با اين حال از نظر ارزش پولي، رش��د سالانه 
۷3 درصدي را ثبت كرد و ارزش ذخاير نفتي به 
۷۱.۷ درصد از توليد ناخالص داخلي روسيه در 

سال 2۰۱۸ رسيد.
 ارزش ذخاير گاز روسيه نيز حدود يك چهارم رشد 
ك��رد و از 22۱ ميليارد دلار به ۱۷۷ ميليارد دلار 
افزايش پيدا كرد و از نظر حجمي نيز 3.۶ درصد 

رشد داشت و به ۱۵تريليون متر مكعب رسيد. 

 بررسي پروژه پي وي ام
در غرب ايران 

ايلنا| معاون وزير نفت در امور پتروش��يمي از 
بررس��ي اجراي پروژه تبديل متانول به پروپيلن 
)PVM( در يكي از استان هاي غرب كشور خبر 
داد. بهزاد محمدي در مراسم امضاي توافقنامه 
همكاري ارايه دانش فني واحد توليد پلي اتيلن 
سنگين كه در حاشيه س��يزدهمين نمايشگاه 
بين المللي ايران پلاست برگذار شد، گفت: هدف 
شركت پژوهش و فناوري پتروشيمي ارايه خدمت 
به صنعت پتروشيمي است و اين وظيفه ذاتي اين 
شركت است، شركت ملي صنايع پتروشيمي به 
دنبال اعداد و ارقام نيست و تنها توسعه فناوري 

براي ما كافي است. 
محمدي با اش��اره به اهميت دانش فني تبديل 
متانول به پروپيلن ب��ه دليل فراواني گازطبيعي 
در كش��ور گفت: اجراي پروژه PVM در يكي از 
استان هاي غرب كش��ور در حال بررسي است و 
اميدوارم تا پايان سال عملياتي شود.  مديرعامل 
شركت ملي صنايع پتروشيمي ادامه داد: شركت 
پژوهش و فناوري پتروشيمي تاكنون هفت دانش 
فني را در حوزه توسعه دانش فني فرآيندها كسب 

كرده است.
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مقامات ايراني در سازمان ملل 

پيشنهادهاي مردم براي سخنراني روحاني
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روز يكشنبه، حسام الدين آشنا، مشاور رييس جمهوري 
طي توئيتي از مردم خواس��ت تا پيش��نهاد بدهند كه 
رييس جمه��وري ايران در س��خنراني خود در مجمع 
عمومي سازمان ملل روي چه محور يا موضوعاتي سخن 
بگويد . آش��نا از مردم خواسته بود تا »يك تا سه جمله 
كليدي و موثر پيشنهاد بدهيد كه به نظر شما مي تواند 
عصاره پيام ملت ايران به جهان باشد«. كاربران ايراني 
شبكه اجتماعي توئيتر در پاسخ به دعوت »حسام الدين 
آشنا« مش��اور رس��انه اي رييس جمهوري، از »حسن 
روحاني« خواس��تند تا موضوعاتي همچون »انتقاد از 
تحريم هاي ظالمانه ايران«، »پيام صلح به كشورهاي 
منطقه« و »تاكيد بر اقدامات يكجانبه و مخرب امريكا« 
را به عنوان محورهاي اصلي س��خنراني خود در هفتاد 
و چهارمين س��خنراني مجمع عمومي س��ازمان ملل 

انتخاب نمايد.
به گزارش ايرنا، با نزديك شدن زمان سخنراني »حسن 
روحاني« رييس جمهوري اسلامي ايران در گمانه زني 
رس��انه ها درباره محتواي احتمالي اين سخنراني آغاز 
ش��ده اس��ت. به نظر مي رس��د كه س��خنراني امسال 
رييس جمهوري اسلامي ايران، مورد توجه رسانه هاي 
جهان اس��ت. رييس جمهوري اسلامي ايران، بر طبق 
منتشر شده سازمان ملل متحده، چهارهمين سخنران 
اين اجلاس جهاني است و اگر همه چيز مطابق برنامه 
پيش برود، حسن روحاني در اولين روز از سخنراني هاي 
اجلاس عمومي و در نوبت صبح سخنراني خواهد كرد.

بر طبق همين برنامه سخنراني رييس جمهوري اسلامي 
ايران، پس از سخنراني »شيخ تميم بن حمد« امير قطر و 
پيش از سخنراني »سائولي نينيسته« رييس جمهوري 
فنلاند خواهد بود. در همين روز و پيش از حسن روحاني، 
روس��اي جمهوري هاي امريكا، تركيه و فرانس��ه نيز 
سخنراني خواهند داشت و بعيد نيست ايران و تحولات 
منطقه آس��ياي غربي، محور بخشي از سخنراني هاي 

اين سه تن باشد.
در همين حال »حس��ام الدين آشنا« مشاور رسانه اي 
رييس جمهوري اس��لامي ايران، در شبكه اجتماعي 
توئيتر، از شهروندان خواس��ت تا پيشنهادات خود در 
ارتباط با محورهاي س��خنراني رييس جمهوري را در 
همين شبكه اجتماعي به وي پيشنهاد دهند. در توئيت 
منتشر شده از سوي حس��ام الدين آشنا مي خوانيم: 
»سلام بر همگان لطفا براي سخنراني رييس جمهوري 
اسلامي ايران در اجلاس مجمع عمومي ملل متحد يك 
تا سه جمله كليدي و موثر پيشنهاد بدهيد كه به نظر 
شما مي تواند عصاره پيام ملت ايران به جهان باشد«. 
آش��نا در ادامه تاكيد كرد كه همه پيشنهادها بررسي 
خواهد ش��د. رييس »مركز بررسي هاي استراتژيك« 
ساعات پاياني نيمه شب اول مهر )ديشب( را زمان نهايي 
دريافت پيشنهادها تعيين كرد و از همه ايرانيان خواست 
ت��ا در تعيين محورهاي س��خنراني رييس جمهوري 

اسلامي ايران، مشاركت نمايند.

توصيههاييدربارهرويكردكليسخنراني
تاكنون شهروندان پيشنهادهاي متعددي درباره اين 

سخنراني، رويكرد كلي آن و محورها و موضوعات قابل 
طرح در اين سخنراني ارايه داده اند. برخي شهروندان 
در پاس��خ به اين فراخوان، درباره نحوه ارايه سخنراني، 
توصيه هايي به رييس جمهوري داشته اند. كاربري در 
همين ارتباط نوش��ت: »لطفا واضح و صريح صحبت 
كنيد، صحبت هاي فلس��في و پيچيده و دانشگاهي را 
كنار بگذاريد، شما قرار است بر افكار عمومي دنيا تاثير 
بگذاريد نه فيلسوفان. توجه داشته باشيد سخنان شما 
قابل ترجمه صريح به انگليسي باشد با عدد و رقم و نمونه 
راجع به تحريم، سلاح هس��ته اي و دخالت ديگران در 

منطقه مثال بياوريد«.
با توجه به اينكه سخنراني »دونالد ترامپ« و »امانوئل 
مكرون« پيش از سخنراني »حسن روحاني« صورت 
مي پذيرد، كاربران از رييس جمهوري ايران خواستند تا 
احتمالات را در نظر بگيرد و چند متن متفاوت را براي اين 
سخنراني آماده نمايد. كاربري با همين رويكرد، توئيت 
كرد كه رييس جمهور بايد آماده چند سناريو باشد. بعيد 
نيست لحظاتي پيش از سخنراني، شاهد شيطنت برخي 
كشورها باشيم. براي غافلگير نشدن، از الان بايد اتفاقات 
محتمل را در نظر داشت و در صورت وقوع يك اتفاق، يك 

متن آماده، مرتبط و موثر را در آستين داشت.
اما در مورد رويكرد كلي س��خنراني رييس جمهوري، 
اتفاق نظري در ميان كاربران وجود نداش��ت. در حالي 
كه گروهي از كاربران از رييس جمهور مي خواس��تند 
كه رويكردي قاطعانه و جدي در برابر كشورهاي مقابل 
ايران در پيش گيرد، گروهي ديگر خواستار آن بودند كه 
رييس جمهوري در عين قاطعيت؛ اما رويكردي دوستانه  

و منطقي در اين اجلاس از خود نشان دهد تا دشمنان 
ايران نتوانند به بهانه جويي هاي خود عليه سياست هاي 

جمهوري اسلامي ايران ادامه دهند.

انتقادازتحريمها؛مهمترينمحورپيشنهادي
كاربران

اغلب كاربران از رييس جمهوري اسلامي ايران خواستند 
تا در اين اجلاس، به بحث درباره تحريم هاي غيرقانوني 
و ظالمان��ه امريكا بپردازد و با بي��ان واقعيت تحريم ها، 
تحريم  كنندگان را رسوا كند. كاربري در همين ارتباط 
س��ه محور بحث را به رييس جمهوري پيش��نهاد داد 
و آورد: »تحريم ه��اي غيرقانوني بر پاي��ه هوا و هوس 
معدودي از افراد حق زندگي ملتي كه سهم بزرگي در 
پيشرفت تمدن بشريت داشته است را نشانه گرفته است. 
تحريم هاي يكجانبه امري��كا به خوبي بيانگر ناعادلانه 
بودن و ناكارآمدي نظام حقوق بين الملل است. وقت آن 
است كه نظام حقوق بين الملل مورد بازنگري قرار گيرد«

كارب��ري ني��ز آورد: »در دنياي امروز، س��عادت هيچ 
كشوري در حذف ديگري نيست. سعادت هيچ كشوري 
ابرقدرت بودن در عين بي قدرتي ديگران نيست. صلح 
پايدار، در نتيجه قدرت همگان به دس��ت مي آيد نه در 

نتيجه حذف يا تضعيف عده اي با جنگ يا تحريم«.
ي��ك كارب��ر ني��ز ضم��ن آرزوي موفقي��ت ب��راي 
رييس جمهوري، درباره س��ه محور پيشنهادي خود 
نوشت كه ۱-اعلان صريح و قاطع درخصوص غيرقانوني 
بودن خروج امريكا از برجام، ۲-رسواسازي و آگاه سازي 
جامعه بين الملل از تروريسم اقتصادي دولت امريكا، 

۳-آگاه س��ازي جامعه بي الملل از نيات ش��وم برخي 
كشورهاي منطقه

كاربر ديگ��ري نيز از رييس جمهوري اس��لامي ايران 
خواست تا بگويد: »ما رهبران جهان در قبال درد و رنجِ 
تك تك انسان ها مسووليم، بايد »گفت وگوي برابر« را 
جايگزين روش هاي غيرانساني چون تحريم و جنگ 

كنيم.«
ش��هروندي هم از روحاني خواست تا در مجمع عمومي 
سازمان ملل متحد، به جهانيان اقدامات بشردوستانه ايران 
در طول تاريخ را يادآور شود و آورد كه ايران از ديرباز پناه 
بي پناهان منطقه از اقوام و اديان مختلف بوده است و به 
كشورهاي غربي بگويد كه دست از تحريم و فشار بردارند 
و رويكرد خود در قبال ايران را تغيير دهند تا قدرت ما مايه 

امنيت همگان باشد، نه مايه پشيمان سازي متجاوزان.

پيامصلحبهكشورهايمنطقه
تنش هاي منطقه اي اخير نيز موضوعي بود كه بسياري 
از كاربران به آن اش��اره داش��تند. كاربران از »حس��ن 
روحاني« خواستند تا ضمن تاكيد بر استقلال، عزت و 
سربلندي ايران، دست دوستي را به سمت كشورهاي 
مسلمان منطقه دراز كند و نشان دهد كه ايران خواستار 
تنش با هيچ كشور مسلماني در منطقه نيست. كاربري 
پيش��نهاد داد كه رييس جمهوري ايران در سخنراني 
خود تاكيد نمايد كه ايران آماده اس��ت تا با همسايگان 
خود پيمان هاي دوستي امضا كند، با احترام به حاكميت 
دوس��تان خود در منطقه امنيت ش��بكه اي را همراه 
همسايگان ايجاد نمايد و يادآوري كند كه همه دولت ها 

در منطقه در برابر نسل هاي آينده براي ايجاد يك منطقه 
امن مسوول هستند.«

كاربري نيز در سه محور پيش��نهادي خود آورد: »۱- 
گفت وگو منطقه اي امنيت بدون دخالت خارجي، ۲- به 
رسميت شناختن ايران مستقل و منطقه و لزوم درك 
اين واقعيت و ۳- شكست فشار حداكثري با مقاومت 

فعال ايران.«
پيشنهاد يك كاربر: رييس جمهوري ايران پيام صلح و 
دوستي براي كشورهاي خاورميانه به ارمغان آورد و بر 
اين نكته تاكيد كند كه تصميم گيرندگان اين جغرافيا، 

ملت آنها هستند نه دولت هاي دور و دورتر.
يك كاربر نيز پيش��نهاد داد كه رييس جمهوري ايران 
پيام صلح و دوستي براي كشورهاي خاورميانه به ارمغان 
آورد و بر اين نكته تاكيد كند كه تصميم گيرندگان اين 

جغرافيا، ملت آنها هستند نه دولت هاي دور و دورتر.
كاربر ديگري نيز پيشنهاد مشابهي را طرح كرد و نوشت: 
»صلح و عدالت پايدار جهاني، آرزوي مردم ايران است كه 
جز با احترام ملت ها به تفاوت ها و خواسته هاي يگديگر، 
صبر و چشم پوشي از برخي خطاها و اشتباهات و طرد 
همه مرتجعين، غاصبين و جنگ طلبان توسط مردم 

جهان، شكل نخواهد گرفت.«

انتقادازرفتارهايامريكا
برخي كاربران نيز از رييس جمهوري اس��لامي ايران 
خواستند تا از فرصت حضور در مجمع عمومي سازمان 
ملل استفاده كند و به نقد اقدامات يكجانبه امريكا در 
دوران رياست جمهوري دونالد ترامپ بپردازد. كاربري 
پيش��نهاد داد تا رييس جمهوري بگويد: ملت و دولت 
ايران با تعهدنامه بين المللي برجام به جهان نشان دادند 
كه اهل مذاكره و گفت وگو هستند. اين امريكا بود كه 
با عوض شدن دولت خود، از اين تعهدنامه خارج شد و 
حالا از گفت وگو و تعامل حرف مي زند. با اين وجود اگر 
آنان به برجام و تعهدهاي خود بازگردند، خواهند ديد 

كه ما اهل تعامل هستيم.
يك كاربر هم در پيش��نهاد خود درخواس��ت كرد كه 
روحان��ي به خ��روج امري��كا از بس��ياري از تعهدات و 
قراردادهاي بين المللي اشاره كرده و بگويد: »كشوري كه 
به محيط زيست احترام نگذارد، به بشريت بي احترامي 
كرده است. خروج ترامپ از قرارداد آب و هوايي پاريس، 

لكه ننگي در تاريخ امريكا است.«
برخي از كاربران نيز از رييس جمهوري خواس��تند تا 
ضمن اش��اره به راهبرد ايران ب��راي مقاومت در برابر 
زورگويي هاي دولت امريكا، به شكست هاي نظامي اين 
كشور در برابر ايران نيز بپردازد. كاربري در همين ارتباط 
نوشت كه رييس جمهوري ايران در سخنراني هاي قبلي 
خود به بدقولي و بدعهدي امريكايي ها اشاره كرد؛ اما 
اين بار بهتر اس��ت به شكست هاي نظامي و اطلاعاتي 

امريكا اشاره كند.
كاربري ني��ز يادآور ش��د كه اكن��ون خطرناكترين 
اخطاري كه مي توان به دنيا داد اين است كه امريكا از 
معاهده هاي جهاني به صورت يكطرفه و بدون دليل 

موجه خارج مي شود.

نشست مجمع عمومي سازمان ملل متحد محلي براي 
بيان ديدگاه هاي كش��ورهاي عضو است كه در ماه هاي 
س��پتامبر و اكتبر )ش��هريور و مهر( برگزار مي شود. از 
ايران تاكنون نخست وزيران و روساي جمهوري مانند 
محمدعلي رجايي، حض��رت آيت الله خامنه اي، محمد 
خاتمي، محمود احمدي نژاد و حس��ن روحاني در اين 

نشست شركت كرده اند. 
به گزارش الف هفتاد و چهارمين نشست مجمع عمومي 
سازمان ملل متحد از ۲۶ شهريور آغاز به كار كرده است. 
حسن روحاني، رييس جمهور ايران اسلامي روز دوشنبه 
به نيويورك س��فر كرد و قرار اس��ت تا روز پنج شنبه در 
امريكا باشد. روحاني قرار است روز سوم مهرماه طبق روال 
سال هاي اخير در هفتاد و چهارمين دوره مجمع عمومي 

سازمان ملل سخنراني كند.
سازمان ملل در بيانيه اي اعلام كرد هدف اجلاس امسال 
صلح جهاني، سلامت، رش��د پايدار و تغييرات اقليمي 
اس��ت. گفتني است س��ازمان ملل متحد داراي ۶ ركن 
است كه يكي از اركان آن مجمع عمومي است. ديگر اركان 
سازمان ملل متشكل از شوراي امنيت، دبيرخانه، شوراي 
اقتصادي- اجتماعي و ديوان بين الملل دادگستري است. 
ركن اجرايي سازمان ملل، شوراي امنيت است و مي توان 
گفت مجمع بيشتر مكاني براي بحث و تبادل نظر سران 
كشورهاي عضو است. در مجمع عمومي كليه كشورهاي 
عضو سازمان ملل حضور دارند و هر كدام از كشورها يك 
حق راي دارند. مجمع، سالانه يك اجلاس در سپتامبر 
و اكتبر برگزار مي كند كه س��ران كشورها در آن به بيان 
ديدگاه ها و نظرات خود مي پردازند. مقامات ايران بعد از 
انقلاب اسلامي حضور فعالي در جلسات مجمع عمومي 
سازمان داشته اند. اولين مقامي كه بعد از انقلاب اسلامي 
در جلسات مجمع شركت كرد شهيد محمدعلي رجايي 
بود و بعد از وي، آيت الله خامنه اي، سيدمحمد خاتمي، 
محمود احمدي نژاد و حس��ن روحاني هم در جلسات 
مجمع عمومي سخنراني كرده اند. هاشمي رفسنجاني 
هيچگاه در جلسات مجمع شركت نكرد و در زمان وي، 

وزير امور خارجه در سازمان ملل حضور مي يافت.

اولينحضور؛شهيدرجايي
اولين حضور ايران بعد از انقلاب اسلامي در سازمان ملل 
به شركت محمد علي رجايي در قامت نخست وزير و به 
مهر سال ۱۳۵۹ باز مي گردد. شهيد رجايي در نشست 
مجمع سخنراني خود را با آيه »لايحب الله الجهر بالسوء 

من القول الامن ظلم: خداوند دوست ندارد كسي سخن 
درش��ت را فرياد بكش��د مگر وقتي كه مورد ستم قرار 
گرفته باشد«، از جايگاه هيات ايراني آغاز كرد و از نظام 
حاكم بر كشورهاي جهان سخن گفت و به موضوعاتي 
مانند جنگ سرد، درگيري هاي امريكا و شوروي، حمله 
عراق به اي��ران و انفعال نهادهاي بين المللي پرداخت. 
محمدعلي رجايي عن��وان كرد كش��ورهاي غربي با 
حمايت از صدام حس��ين در پي از بي��ن بردن انقلاب 
اسلامي هستند. تصويري كه از آن زمان به يادگار مانده 
و همان موقع س��ر و صداي فراواني ايجاد كرد نش��ان 
دادن كف پا توسط شهيد رجايي بود كه آثار شكنجه 
س��اواك بر آن مشهود بود. اين عكس بعدها به يكي از 
ماندگارترين تصاوير حضور هيات هاي ايراني در مجمع 

عمومي سازمان ملل تبديل شد.

آيتاللهخامنهايوتشبيهصدامبههيتلر
بعد از شهيد رجايي، علي اكبر ولايتي به مدت ۷ سال و 
به عنوان وزير امور خارجه در جلس��ات مجمع عمومي 
س��ازمان ملل ش��ركت مي كرد. اي��ن دوران مصادف با 
جنگ تحميلي ب��ود و به همين دليل نيز موضوع اصلي 
سخنراني هاي ولايتي، به دفاع مقدس و كمك كشورهاي 
غربي به صدام حسين بر مي گشت. در ۳۰ شهريور ۱۳۶۶ 
آيت الله خامنه اي به عنوان رييس جمهور ايران اسلامي 
در چه��ل و دومين نشس��ت مجمع عمومي س��ازمان 
ملل متحد ش��ركت كرد. حضرت آيت الله خامنه اي در 
سخنراني خود با اشاره به جنگ تحميلي اعلام داشتند 
كه ملت ايران در پي تنبيه متجاوز است. ايشان همچنين 
از كمك كش��ورهاي غربي به رژيم صدام حسين انتقاد 
كرد و وي را با هيتلر مقايس��ه ك��رد و در ادامه از رويكرد 
تبعيض آميز سازمان ملل سخن گفت. رييس جمهور آن 
روز ايران اسلامي نسبت به حق وتو و عضويت دايم برخي 
كشورهاي در شوراي امنيت هم انتقاد كردند و صراحتاً 
عنوان شد اين سازمان ها نسبت به تخلفات كشورهاي 

غربي از مقررات بين المللي واكنشي نشان نمي دهند. 
در دوران رياست جمهوري آيت الله هاشمي رفسنجاني، 
علي اكبر ولايتي، وزير امور خارجه به نمايندگي از ايران 
در جلسات مجمع عمومي سازمان ملل شركت مي كرد.

سيدمحمدخاتميوگفتوگويتمدنها
سيدمحمد خاتمي، رييس جمهور ايران در سال هاي 
۱۳۷۶ ت��ا ۱۳۸۴ دو بار در جلس��ات مجمع عمومي 

سازمان ملل شركت كرد. خاتمي در اولين حضور خود 
و در ش��هريور ۱۳۷۷ در س��خنراني كه ايراد كرد ايده 
گفت وگوي تمدن ها را مطرح كرد كه مورد اس��تقبال 
گرفت و س��ال ۲۰۰۱ به نام سال گفت وگوي تمدن ها 
نام گذاري شد.  اين س��خنراني مصادف با دوران بيل 
كلينتون در امريكا بود و از اين زمان بود كه زمزمه هايي 
مبني بر احتمال ديدار روساي جمهوري امريكا و ايران 
توسط رسانه ها مطرح شد. سيدمحمد خاتمي در سال 
۱۳۷۹ نيز در مجمع عمومي سازمان ملل شركت كرد 
و از ايده گفت وگوي تمدن هاي خود دفاع كرد اما با سر 
كار آمدن جورج بوش پسر توجهي به چنين ايده هايي 
نمي شد و در سال ۲۰۰۱ با حمله به برج هاي دوقلوي 
تجارت جهاني، نومحافظه كاران امريكا به افغانستان و 

عراق لشكركشي كردند.

محموداحمدينژادوحضورهرس�الهدر
نيويورك

محم��ود احمدي ن��ژاد در دوره هش��ت س��اله 
رياست جمهوري هر سال به نيويورك رفت و در مجمع 
عمومي سازمان ملل به سخنراني پرداخت. اما اولين و 
آخرين حضورهاي وي بسيار جنجالي و پرسروصدا شد. 
در اولين باري كه محمود احمدي نژاد به سازمان ملل 
رفت بعد از بازگش��ت عنوان كرد كه هنگام سخنراني 
هاله اي از نور در اطراف او وجود داشته و حاضرين جلسه 
نيز آن قدر مشتاق سخنان وي بوده اند كه پلك نزده اند. 
در سال ۱۳۹۰ نيز تعداد هيات ايراني شركت كننده در 
سازمان ملل جنجال برانگيز شده بود. اين سفر بيشتر 
از آنكه س��فر يك هئيت ديپلماتيك باشد به سفري 
خانوادگي تشبيه شد. احمدي نژاد در هشت سالي كه 
در سازمان ملل ش��ركت كرد از هولوكاست، ساختار 
نامناسب نهادهاي بين المللي، حق وتو، حق ايران در 
برنامه هسته اي، لزوم تش��كيل كميته حقيقت ياب 

پيرامون ۱۱ سپتامبر و ... سخن گفت. 

حس�نروحانيوحض�وريپررنگمانند
احمدينژاد

حجت الاسلام حسن روحاني نيز تا كنون در شش دوره 
اجلاس مجمع عمومي سازمان ملل شركت كرده است. 
اولين بار حسن روحاني در س��ال ۱۳۹۲ و در اجلاس 
شصت و هشتم به نيويورك رفت. رييس جمهور ايران 
در آن سال به ارايه طرح» جهان عليه خشونت و افراطي 

گري« و »ائتلاف براي صلح پايدار« پرداخت. روحاني 
همچنين در سخنراني خود به تحريم هاي غيرعادلانه 
عليه ايران، نفي خش��ونت و تعامل س��ازنده بر اساس 
احترام متقابل اشاره داشت. حس��ن روحاني در سال 
۱۳۹۳ و در اجلاس شصت و نهم مجمع سازمان ملل 
به افراطي گري و خشونت، اسلام هراسي و تروريسم در 
منطقه جنوب غرب آسيا پرداخت. روحاني همچنين 
از فرصت تاريخي براي دست يابي به توافق هسته اي 
از طريق مذاكره و تعامل با همس��ايگان سخن گفت. 
حسن روحاني در س��ال ۱۳۹۴ به توضيح فاجعه منا 
و سهل انگار عربستان س��عودي اشاره كرد و به جنگ 
سوريه، عراق، يمن و خسارت هاي تروريسم در منطقه 
پرداخت. رييس جمهور ايران همچنين از برجام سخن 
گفت و اينكه ايران آمادگي لازم براي تحقق توسعه در 
سايه تعامل اقتصادي را دارد. روحاني در هفتاد و يكمين 
اجلاس مجمع عمومي سازمان ملل در سال ۱۳۹۵ به 
پديده تروريس��م بدون مرز اشاره كرد و خواستار عدم 
حمايت از گروه هاي تروريستي، پرهيز از فرقه گرايي 
و دامن زدن به اختلافات مذهبي شد. روحاني امضاي 
برجام را بازي برد-برد دانست و بر دوري از افراط گرايي 

و خشونت و تاكيد بر صلح طلبي پافشاري كرد.
منبع: الف

حسن روحاني با پيروزي در انتخابات رياست جمهوري 
دور دوم، در سال ۱۳۹۶ به نيويورك رفت تا در هفتاد 
و دومين نشست مجمع عمومي سازمان ملل متحد 

ش��ركت كند. روحاني در اين س��خنراني از منشور 
حقوق شهروندي و صلح طلبي ايرانيان گفت. روحاني 
توافق هسته اي را به عنوان يك ابزار نو در مناسبات 
جهاني معرفي كرد و صراحتاً اعلام كرد ايران به برجام 
پايبند است ولي در مواجهه با نقض آن عكس العمل 
قاطع نشان خواهد داد. حسن روحاني سال گذشته 
و در هفتادو سومين نشست مجمع عمومي سازمان 
نيز حضور داشت و در سخنراني خود از خروج امريكا 
از برجام انتقاد كرد و گزارش هاي آژانس بين المللي 
انرژي هس��ته اي را دال بر پايبن��دي كامل ايران به 

تعهداتش دانست. 
روحاني همچنين از بي توجهي ب��ه نهادها و اصول 
بين الملل��ي انتقاد ك��رد و آن را خطري جدي براي 
صلح جهاني معرفي كرد. روحاني خواستار بازگشت 
امري��كا به برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ ش��وراي امنيت 
سازمان ملل متحد شد. امسال نيز حسن روحاني به 
نيويورك رفته تا در هفتاد و چهارمين نشست مجمع 
شركت كند. قبل از سفر مشكلاتي براي ويزاي سفر 
هيات ايراني به وجود آمده بود و زمزمه هايي مبني 
بر احتمال لغو سفر شنيده مي ش��د. انتظار مي رود 
روحان��ي در س��خنراني خود از سياس��ت تهاجمي 
امريكا در اعمال تحريم ها و جنگ افروزي در خليج 
فارس سخن بگويد و همچنين از اروپايي ها بخواهد 
به تعهدات خودش��ان در برجام پايبند باشند و آنها 

را اجرايي كنند.
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سازمانملل؛ازگرمايشزمين
تامنازعاتسياسي

»رو به گرمي گذاشتن زمين و حل بحران اقليمي، 
در كانون توجهات به گردهمايي اين هفته رهبران 
جهان در سازمان ملل قرار دارد. افزايش ملي گرايي، 
نابرابري و عدم بردباري كشورها در برخورد با امور، 
ديگر جنبه مورد بحث نمايندگان كشورها خواهد 
بود.« به گزارش ايس��نا، با نزديك شدن به هفتاد و 
چهارمين نشست سالانه رهبران جهان در مجمع 
عمومي سازمان ملل، خبرگزاري آسوشيتدپرس 
از موضوعات عم��ده اي مي گويد كه همگان انتظار 
حل ش��دن آنها توس��ط رهبران را مي كشند:  »در 
پي حملات اخير در تاسيسات نفتي عربستان كه 
بخشي كليدي از حوزه تامين انرژي را زمين گير كرد، 
بروز واهمه  از واكنش نظامي به اين رويداد، از جمله 
اموري است كه بر گردهمايي امسال مجمع عمومي 
سايه افكنده است. در كنار اين موضوع، مناقشاتي 
ديگر همچون بحران در سوريه و يمن تا ونزوئلا و نيز 
منازعات بين فلسطين و اسراييل تا اختلافات هند 
و پاكستان بر سر كش��مير، بر اهميت اين نشست 

افزوده است.
نظ��ر به اوج گي��ري تنش ها ميان دو كش��ور ايران 
و آمري��كا، هم��گان ب��ه نظ��اره رويكرد حس��ن 
روحان��ي، رييس جمهوري اي��ران و دونالد ترامپ، 
رييس جمهوري آمريكا در اقدام شان جهت كاهش 
احتمال رويارويي ها خواهند نشست. مواجهه اين 
دو كش��ور در صورت وقوع، خاورميانه و ديگر نقاط 
جهان را تحت تاثير قرار مي دهد. تا اين لحظه هيچ 
صحبتي از برگزاري ديدار ميان اين دو رييس جمهور 

نشده است.
آنتونيو گوترش، دبير كل س��ازمان ملل مي گويد: 
»جهان ما تحت س��ايه بروز جن��گ، بيش از پيش 
نيازمند هم��كاري بين المللي اس��ت، اما بيان اين 
موضوع به تنهاي��ي، از وقوع آن جلوگيري نخواهد 
كرد؛ حقيقت ناگوار اين است كه هيچ زماني براي 
از دس��ت دادن نداريم.« در برنامه امس��ال مجمع 
عمومي سازمان ملل كه از روز سه شنبه آغاز مي شود 
و در س��ي ام س��پتامبر پايان مي يابد، ۱۳۶ رهبر از 
۱۹۳ كش��ور عضو س��ازمان ملل گرد هم خواهند 
آمد. مش��اركت اين تعداد از رهبران جهان، بازتابي 
از توجه فزاينده كش��ورها به حل موضوع تغييرات 
اقليم و وضعيت مخاطره آميز امنيت و صلح است. 
از باقي كش��ورها، وزرا و معاونين رييس جمهوري 
شركت خواهند داشت؛ افغانستان به دليل در پيش 
رو بودن انتخابات رياست جمهوري اين كشور )در 
۲۸ ام سپتامبر( در مجمع شركت ندارد. كره شمالي 
نيز به احتمال زياد، به جاي ارسال يكي از وزراي خود، 
به شركت نماينده اش در سازمان ملل بسنده خواهد 
كرد. محمد بن سلمان، وليعهد عربستان سعودي و 
بنيامين نتانياهو، نخست وزير اسراييل، در سازمان 
ملل حضور نخواهند يافت و وزراي آنها نمايندگي 
عربستان و اسراييل را بر عهده خواهند داشت. هفته 
پيش، آنتونيو گوترش مجددا هشدار »تنش ها از حد 
فراتر گذشته اند« را تكرار كرد؛ او مي گويد وضعيت 
كنوني جهان در چندين عرصه بسيار بحراني است. 
فوريت تغييرات اقليمي، افزايش نابرابري، بالا گرفتن 
نفرت و عدم بردب��اري، در كنار امور نگران كننده و 
چالش هاي امنيت و صلح، از جمله عرصه هايي است 
كه دبير كل س��ازمان ملل به آنها اشاره كرده است. 
گوترش اظهار داشته كه با حضور روساي  جمهور، 
پادشاهان و نخست وزيران در مجمع عمومي امسال، 
» ما فرصت خواهيم داشت تا ديپلماسي براي صلح 
را پيش ببريم؛ موعد آرام كردن تنش ها فرا رسيده 
است«. برآورده ش��دن آنچه كه گوترش انتظارش 
را مي كش��د، هنوز دور از ذهن اس��ت و بسياري از 

ديپلمات ها در اين باره خوشبين نيستند.
ژانگ جون، سفير چين در سازمان ملل مي گويد: 
»اي��ن برهه ب��راي آمريكا چالش برانگيز اس��ت«؛ 
در ح��ال حاضر، كش��ور چين درگير مناقش��ه اي 
ادامه دار با آمريكا بر س��ر وض��ع تعرفه هاي كالا در 
دو كش��ور اس��ت. اين نماينده چين مي گويد: »ما 
با يك جانبه گرايي، پروتكشنيس��م، و چالش هاي 
جهان��ي ديگر نظير تغييرات اقليمي، تروريس��م و 
امنيت سايبري مواجهيم«. ژانگ جون مساله مهم تر 
را »نبود اعتماد« تلقي كرده است. او مي گويد: »چين 
قاطعانه از چندجانبه گرايي دفاع و از سازمان ملل نيز 
حمايت مي كند «. چين دومين اقتصاد بزرگ جهان 
و از اعضاي ش��وراي امنيت س��ازمان ملل به شمار 
مي رود. اختلافات ميان پنج عضو اين شورا - شامل 
آمريكا، روسيه، چين، انگليس و فرانسه- باعث ناكار 
ماندن اقدامات در مناقشه هشت ساله سوريه و ديگر 
بحران هاي جهاني ش��ده اس��ت. دولت ترامپ در 
موضوع گرمايش زمين، هنوز با بسياري از كشورها 
سر نزاع دارد. در گردهمايي امسال، پيش از برگزاري 
نشس��ت آب و هوا با حضور رهبران جهان، سازمان 
ملل براي روز دوش��نبه يك “نشست اقليم جوانان 
“ نيز ترتيب داده اس��ت. در آغاز مراس��م، گوترش 
درخصوص »وضعيت جهان« سخنراني خواهد كرد 
و بلافاصله پس از او، سخنراني ترامپ و ديگر رهبران 
كشورها از جمله برزيل، مصر و تركيه صورت خواهد 
گرفت. روحاني صبح چهارشنبه به ايراد سخنراني 
خواهد پرداخت. چهار نشست ديگر نيز در سازمان 
ملل مقرر به برگزاري است؛ موضوع اين نشست ها، 
پوشش همگاني سلامت، بررسي پيشبرد ۱۷ هدف 
سازمان ملل در مبارزه با فقر و محافظت از محيط 
زيست، طرق جديد حمايت مالي از توسعه اقتصادي 
و وضعيت توسعه كشورهاي جزيره اي درخصوص 
آنچه كه اين س��ازمان، فوريت اقليمي مي خواند، 
خواهد بود. گوترش هم��واره بر وجود ارتباط ميان 
فقر، منازعات و تغييرات اقليمي تاكيد ورزيده است. 
طبق گفته امينه محمد، معاون دبيركل س��ازمان 
ملل، آمار و ارقام نش��ان از »حجم عظيم كارهايي 
دارد ك��ه بايد درخصوص فقر و ديگ��ر امور« انجام 
گيرد. اين مقام، پيامِ ساده سازمان ملل را اين گونه 
بيان مي دارد: »وقت آن رس��يده كه اقدام در سطح 

كشورها افزايش يابد.«
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نيمه بدون تغيير ملك

گروه راه و شهرسازي|شهلا روشني|
به اعتقاد كارشناسان بازار مسكن مقايسه سطح پرش 
يافته قيمت مس��كن در سال جاري با اوضاع قيمتي 
در س��ال 84 تا 92 چند پيام معن��ادار براي فعالان 
كنوني بازار مس��كن دارد.اين پيام ها متفاوت شامل 
ادامه روند موجود، ركود تورمي يا رونق تورمي است. 
اما در اين ميان، برخي ديگر از كارشناسان معتقدند 
بررس��ي تحليل وضعيت 6 ماهه بازار مس��كن براي 
بخش مصرفي مي تواند يك پيام اساسي داشته باشد. 
اين پيام اساس��ي اين است كه آيا تجربه بازار مسكن 
در سال 92 دوباره تكرار ش��ده و قيمت هاي كنوني 
تفاوت محسوسي نسبت به سال يا حتي ماه هاي قبل 

خواهد داشت؟ يا نه؟
 اگرچ��ه انتظار عموم فعالان كنوني بازار مس��كن از 
نيمه دوم سال جاري ركود تورمي است، اما با تحليل 
داده هاي بازار مسكن مي توان به يك نتيجه مثبت در 
خصوص روند نزولي قيمت ها دست يافت. براي تحليل 
اين بازار نياز است نگاهي به بازار مسكن طي سال 84 
تا 92 و همچنين 92 تا 95 و 96 تا 98 داشته باشيم.

 رونق پرشي قيمت مسكن 
بر اساس آمارهاي اعلام شده از بانك مركزي متوسط 
قيمت مسكن در سال 84 حدود 649 هزار تومان، در 
سال 85 حدود 831 هزار تومان، در سال 86 حدود 
يك ميليون و 509 هزار تومان، 87 يك ميليون و 873 
هزار تومان، 88 حدود يك ميليون و 613 هزار تومان، 
در سال 89 حدود يك ميليون و 864 هزار تومان در 
سال 90 حدود 2 ميليون و 262 هزار تومان، در سال 
91 حدود 2 ميليون و 900 هزار تومان و در سال 92 

حدود 3 ميليون و 772 هزار تومان بوده است.
با دق��ت در آمارهاي مذكور مي ت��وان به وضوح ديد 
قيمت مس��كن طي س��ال هاي 84 تا فروردين 92 
روند غيرعادي را طي كرده و قيمت واقعي مس��كن 
در هرسال نسبت به سال قبل خود رشد قابل  رصدي 
داشته است. اين رش��د در هر مترمربع در سال هاي 
84 و 85 ح��دود 300 هزار تومان بوده اس��ت و اين 
رش��د در ماه هاي بعدي بالاتر از 700 هزار تومان تا 
يك ميليون و 700 هزار تومان بوده است. اين آمارها 
نش��ان مي دهد متوس��ط قيمت هر مترمربع واحد 
مس��كوني در تهران، از زمان شروع به كار دولت نهم 
تا پايان عم��ر كاري دولت ده��م –در فاصله ابتداي 
تابستان 84 تا پايان بهار 92- طبق آمار رسمي، 6.1 
برابر شد. در اين فاصله زماني ميانگين قيمت مسكن 
از متري 580 هزار تومان ب��ه 3 ميليون و 535 هزار 

تومان افزايش يافت.
اگرچه طي سال هاي ذكر شده انتقادهاي بي شماري 
از س��وي كارشناس��ان و فع��الان بازار مس��كن به 
رييس جمهور وقت مبني بر تأثير منفي مسكن مهر 
بر بازار ملك اعلام ش��د اما متأسفانه دولت و به ويژه 
وزير مسكن و شهرسازي دولت دهم، بارها در جلسات 
غيررس��مي اعلام ك��رده كه معتقد اس��ت با اجراي 
پروژه مسكن مهر مي توان اشتباه بودن تئوري هاي 

اقتصادي را اثبات كرد.
به هرروي بازار مسكن از سال 84 تا 92 در هر مترمربع 
بالاي 3 ميليون تومان افزايش يافت، اين افزايش از 
آن  جهت مهم تلقي مي شود كه بدعت گذار افزايش 

مسكن به صورت پرشي شد.
اگرچه دليل اصلي پرش قيمت مسكن در دولت نهم 
و دهم شروع مسكن مهر بود، اما به گفته كارشناسان 
اين افزايش به دليل افزايش درآمد دولت و رشد مالي 
ش��هروندان نيز بوده است. چراكه در اين دوره دولت 
به واس��طه فروش نفت زياد و گران توانس��ت سطح 
درآمدي و خرج شهروندان را بالاتر از حد معمول بالا 
ببرد.بر اين اساس، طي س��ال هاي يادشده شاخص 
دسترسي شهروندان به مس��كن بر اساس پس انداز 
صد در صد درآمد خانوار از 8 سال به 12 سال تغيير 

رويه داد. در اين بازه زماني قدرت تس��هيلات خريد 
مسكن برحسب پوشش هزينه خريد آپارتمان تنها 

18 مترمربع بوده است.
 رشد پلكاني قيمت مس��كن در بين سال هاي 84 تا 
86 و رشد پرشي قيمت مسكن در دو سال 86 و 92 
به خوبي نشان مي دهد بازار مسكن در برابر نوسانات 

داخلي و خارجي بسيار حساس و آسيب پذير است.
اما نكته قابل تأمل رفتار ش��هروندان در س��ال هاي 
يادشده است. از آنجايي كه رشد قيمت مسكن قبل 
از سال 84 روند عادي داش��ته و رشد قيمتي آن در 
سال هاي متوالي پلكاني بوده شهروندان با احساس 
قيمت هاي پرشي به يك باره نگران آينده شده و تصور 
كردند بايد هر چه س��ريع تر با وجود فاصله و توانايي 
خريد ملكي براي خود مهيا كنند. با بررسي نوع رفتار 
متقاضيان خريد مس��كن را مي توان عين��اً در رفتار 
منحني قيمت مسكن مشاهده كرد كه حاكي از اين 
است كه با افزايش قيمت ها بازار مسكن كشور به طرف 
ركود رفته و با كاهش قيمت ها معاملات مس��كن در 

كشور به نسبت بيشتر شده است.
افزايش قيمت مسكن و ركود نسبي معاملات در سال 
92 نس��بت به ماه هاي قبل، مالكان را بر آن داشت تا 
اندكي از مواضع خود كوتاه بيايند و ماحصل اين اقدام 
باعث ش��د، در ماه هاي پاياني سال 92 شاهد كاهش 

قيمت محسوس در بخش مسكن باشيم.

 رونق پلكاني قيمت مسكن 
چنانچه گفته شد، متوس��ط قيمت مسكن در سال 
92 حدود 3 ميلي��ون و 900 هزار تومان بود كه اين 
قيمت به واس��طه ركود و نبود تقاضاي مصرفي موثر 
در سال 93 به رقمي در حدود 3 ميليون و 962 هزار 

تومان رسيد.
بعدازآن قيمت مسكن در سال 94 حدود 4 ميليون 
و 189 هزار تومان و در س��ال 95 حدود 4 ميليون و 

346 هزار تومان ثبت شد.
س��ه عامل بي توجهي بخش عرضه به بازار مس��كن، 
تحريم هاي متعدد، نابساماني اقتصادي، عدم پوشش 
دهي تسهيلات مس��كن باعث شد قيمت مسكن در 
يك بازه سه س��اله رشدي در حدود 400 هزار تومان 
داشته باش��د، يعني هر مترمربع از واحد مسكوني از 
س��ال هاي 92 تا 95 در هر مترمربع تنها 400 هزار 

تومان افزايش داشته است.
ركود س��نگين بازار مسكن در سال 92 نه تنها باعث 
ثبات نسبي قيمت مسكن شد بلكه تعداد معاملات 
مس��كن را نيز كاهش داد تا مال��كان تغيير جدي در 

قيمت اسمي اين املاك داشته باشند.
چنانچه بر اس��اس آمارهاي موجود بررسي تحولات 
بازار معاملات مس��كن در س��ال 95 نشان مي دهد، 
در اين سال، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
شهر تهران به 162.1 هزار واحد مسكوني رسيد كه 
در مقايسه با سال 94 برابر 5.4 درصد افزايش داشته 
است. همچنين اين بررسي ها نشان مي دهد، در اين 
مدت متوسط قيمت يك مترمربع بناي واحد مسكوني 
معامله ش��ده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در 
شهر تهران 4.39 ميليون تومان بوده است كه نسبت 
به سال قبل رشد بالايي نداشته است. در سال 1395 
حجم معاملات شهر تهران نسبت به سال قبل از رشد 
5.4 درصدي برخوردار بود كه نشان از بهبود وضعيت 
بازار مس��كن در اي��ن س��ال دارد؛ بنابراين به وضوح 
مشاهده مي شود، در دوره هايي كه قيمت بازار مسكن 
رشد پلكاني دارد معاملات مسكن رونق يافته و نرخ 

رشد قيمتي آن در حد معقول پيش مي رود.

 سير صعودي قيمت 
 بر اساس آمارهاي منتشرش��ده قيمت هر مترمربع 
از واحد مس��كوني در س��ال 95 ح��دود 4 ميليون و 
189 هزار تومان بوده كه اين رقم در سال 96 حدود 

5 ميليون و 91 هزار تومان ش��ده اس��ت. قيمت هر 
مترمرب��ع از واحد مس��كوني در س��ال 97 حدود 6 

ميليون 868 هزار تومان بود.
به وضوح ديده مي شود قيمت مسكن از سال 96 بار 
ديگر تحت تأثير عوامل مختلف دچار تنش شده و سير 

صعودي بي منطقي را به خود مي گيرد.
اين سير صعودي از ابتداي جاري به سه علت نوسانات 
شديد ارز، عدم ثبات اقتصادي و تنش هاي بيروني و 
دروني به يك باره با يك پرش بلند بطور متوس��ط به 

قيمتي بالاتر از 12 ميليون تومان رسيد.
اين در حالي اس��ت كه قيمت ه��ر مترمربع از واحد 
مس��كوني در پنجمين ماه س��ال ج��اري يعني در 
مردادماه سال 1398، حدود 13 ميليون و 300 هزار 
تومان بوده اس��ت كه نس��بت به ماه قبل 4.2 درصد 
كاهش و نس��بت به ماه مشابه سال قبل0.76 درصد 

افزايش نشان مي دهد.

 افت معاملات در نيمه نخست 98
همچنين تعداد معاملات آپارتمان هاي مس��كوني 
شهر تهران در پنج ماهه نخست سال 1398 به حدود 
29.6 هزار واحد مسكوني بالغ شد كه در مقايسه با 
مدت مشابه س��ال پيش از آن، 54.1 درصد كاهش 
نش��ان مي دهد. در اين مدت متوس��ط قيمت يك 
مترمربع بناي واحد مس��كوني معامله شده از طريق 
بنگاه ه��اي معاملات ملكي در ش��هر تهران 12.72 
ميليون تومان بوده اس��ت كه نسبت به دوره مشابه 
سال قبل 96.4 درصد افزايش نشان مي دهد.اما در 
اين ميان، به گفته كارشناس��ان و مش��اوران املاك 
قيمت واحدهاي مسكوني از ابتداي شهريورماه به سه 
علت بي اعتنايي بخش سرمايه گذار و مصرف كننده 
به بازار مس��كن، عدم ش��فافيت اقتصادي كشور و 
عدم اطمينان از آينده افتي در حد 10 تا 30 درصد 

داشته است.

 پيامد تداوم افت قيمت
البته اين موضوع چند نكته مثبت و يك نكته منفي 
و بس��يار ناگوار دارد. اولين نكته مثبت اين ريزش را 
مي توان در كاهش حضور سوداگران، ايجاد اميد در 
بخش مصرفي و تداوم ريزش قيمتي مسكن دانست. 
بر اين اساس بنا به باور كارشناسان حوزه مسكن، افت 
قيمت مسكن باعث ش��ده تا سوداگران رغبتي براي 

حضور در بازار مس��كن نداشته باشند. بنا به گزارش 
واسطه گران املاك از ابتداي شهريورماه سوداگران 
رانده ش��ده از ب��ازار س��كه و ارز، از بازار مس��كن نيز 
خارج شده اند و اين خود نويدي خوب براي متقاضيان 

واقعي خريد مسكن است.
اما دومين نكته ريزش قيمت مسكن مربوط به ايجاد 
اميد در بخش مصرفي است. بنا بر آمارهاي موجود در 
حال حاضر قيمت اوراق مسكن به شدت كاهش يافته و 
با توجه به ريزش قيمتي مسكن در اكثر نقاط كلانشهر 
تهران مي توان انتظار داشت، بخش تقاضاي مصرفي 
در روزه��اي آتي حضور فعال ت��ري در اين عرصه به 

خصوص شهرهاي جديد داشته باشند.
 از ابتداي س��ال ج��اري قيمت مس��كن در پرديس 
حدود 500 درص��د، در پرند حدود 200 درصد و در 
هشتگرد 100 تا 150 درصد نسبت به قبل از نوسانات 
بازار مسكن افزايش يافته است. با لحاظ اين واقعيت 
كه معمولًا رشد قيمت در شهرهاي اطراف پايتخت 
با فاصله زماني از ش��هر م��ادر رخ مي دهد، مي توان 
نتيجه گيري كرد كه قيمت مسكن در شهرهاي جديد 
حباب گونه است. البته به گفته واسطه گران املاك 
قيمت مسكن در مناطق شهرهاي جديد نيز همانند 

شهرهاي مادر سير نزولي به خود گرفته است.
تخليه حباب قيمتي در شهرهاي جديد مي تواند چند 
برآيند مثبت بر بازار مسكن داشته باشد. در نگاه اول 
اين شهرها به هدف غايي خود يعني جذب متقاضيان 
مصرفي شهرهاي مادر نزديك تر خواهند شد. چنانچه 
بر اس��اس آمارهاي رس��مي بعد از تنش قيمتي در 
شهرهاي مادر مانند تهران تعداد معاملات مسكن در 

اين شهرها به شدت كاهش يافته است.
دوم اينك��ه با حضور گ��رم متقاضي��ان مصرفي در 
ش��هرهاي جدي��د، فش��ار كمبود مس��كن از دوش 
كلانشهرها برداشته خواهد شد. اين مورد در نهايت 
منتج به كاهش قيمت در شهرهاي مادر خواهد شد.

بدون ترديد حضور بخش مصرفي در شهرهاي جديد 
باعث آباداني اين شهرها شده و معاملات در برخي از 

شهرهاي جديد راكد رونق خواهد گرفت.
 اما تجربه نش��ان داده با شروع ريزش قيمت مسكن، 
اين ريزش تداوم خواهد يافت چراكه چنانچه مطرح 
ش��د معاملات بازار مس��كن همواره در برابر افزايش 
قيمت مقاومت كرده و هيچگاه همس��و با آن رش��د 
نمي كند. ام��ا نكته منفي اين ري��زش را مي توان در 

كاهش حضور سرمايه گذاران و توسعه گران در بازار 
مسكن ديد. آمارهاي رسمي نش��ان داده زماني كه 
قيمت مسكن افزايش مي يابد، اين بازار از سوي بخش 

سرمايه گذاران جذاب تر است.
در بخش صدور پروانه هاي ساختماني در شهر تهران 
 نيز تم��ام ماه هاي بهار و تيرماه امس��ال نس��بت به

4 ماهه نخست سال گذشته كاهش داشته به گونه اي 
 ك��ه در فاصله ماه ه��اي فروردين تا تيرماه پارس��ال 
27 هزار و 626 فقره پروانه ساختماني صادرشده بود. 
اما در مدت مشابه امسال اين رقم به 21 هزار و 822 
فقره كاهش يافته اس��ت ك��ه از كاهش 21 درصدي 

حكايت دارد.
البته آمارهاي رسمي از بازار ساخت وساز در مرداد و 
ش��هريور نيز حاكي از آن است كه صدور پروانه هاي 
ساختماني در دو ماه اخير نيز به شدت كاهش يافته 
است.دلايل كاهش صدور پروانه را مي توان در چند 
عامل افزايش هزينه هاي س��اخت، نب��ود متقاضي 
واقع��ي، افزايش قيمت نهاده هاي س��اختماني نبود 
تسهيلات موثر در بخش ساخت وساز و عدم همكاري 
مس��وولان از س��ازنده هاي ذي صلاح است. چراكه 
به گفته اين س��ازندگان نهادهايي مانند شهرداري، 
نظام مهندسي و سازمان آبفا در دوران ركود اقتصادي 

به دنبال درآمد كلان از جيب سازندگان هستند.
 به هرروي با تفاسير گفته ش��ده به باور كارشناسان 
صنعت س��اختمان، ب��ازار مس��كن در ماه هاي آتي 
مي تواند ش��اهد چند رويكرد باشد كه تحليل مثبت 
يا منفي بودن آن وابس��تگي تامي به وضع اقتصادي 

كشور و اطمينان از آينده دارد.
در وهله اول بطور حتم قيمت مسكن در روزهاي آتي 
روند كاهشي خواهد داش��ت و اين كاهش در برخي 
از مناطق مانند شهرهاي جديد، مناطق ارزان قيمت 
واملاك چند س��ال ساخت بيش��تر از مناطق ديگر 

خواهد بود.
دوم آنك��ه بطور حتم در روزهاي آتي ش��اهد حضور 
موثرتر بخ��ش تقاضاي مصرفي در بازار مس��كن به 
علت كاهش اسمي و رسمي بازار مسكن خواهيم بود.

و در نهايت اينكه بازار روزهاي آتي همچنان ش��اهد 
ركود هم��راه با ريزش قيمت خواهد ب��ود چراكه به 
گفته كارشناسان بازار كنوني مسكن براي بازگشت 
به دوران رونق نيازمند ايجاد و بهبود زيرساخت هاي 

اقتصادي است.

با نزديك ش��دن به روزهاي 
پاياني نيمه ابتدايي س��ال، 
تح��ركات و تح��ولات بازار 
مس��كن در بخش معاملات 
ب��ه پايين ترين س��طح خود 
در س��ال 98 رس��يده است. 
در حالي كه در ابتداي فصل 
بهار قيمت مسكن در بازار به 
اوج خود رس��يد و بسياري از 
سرمايه گذاران و البته سودجويان را براي ورود به اين 
بازار اغوا كرد، اما با وجود انتظار بسياري از كارشناسان 
و پيش بيني فعالان بازار مس��كن در تابستان امسال 
شاهد كاهش شديد حجم معاملات انجام شده بازار 
مسكن بوديم. كاهش شديد معاملات در پر رونق ترين 
اصل بازار مسكن نش��ان دهنده وجود پاييزي سرد و 

نويد دهنده زمستاني سردتر در اين بازار است.
براي بررسي علت اين ش��رايط بايد تحولات شرايط 
كلي اقتصاد در سال گذشته و همچنين ابتداي سال 
جاري را بررسي كرد. افزايش شديد و ناگهاني قيمت 
ارز در نيمه ابتدايي سال 97 موجب غافلگيري بسياري 
از ايران و همچنين سياس��ت گذاران در بخش هاي 
مختلف اقتصاد كشور شد به نحوي كه در دوره زماني 
4 ماهه ابتدايي سال 97 بخش هايي از سيستم مالي 

اقتصاد كشور به نوعي فلج شد. 
اين تغييرات س��ريع و خارج از كنترل موجب اتخاذ 
تصميمات عجولانه و كارشناسي نشده در بخش هاي 
مختلف اقتصاد كش��ور شد به نحوي كه برخي از اين 
تصميمات موجب تشديد شرايط وخيم در بخش هاي 
مختلف اقتصاد و به تبع آن ورود بخش هايي از اقتصاد 

به ركود بي سابقه گرديد. يكي از بزرگ ترين اشتباهات 
انجام شده در سال گذشته كه سهم قابل توجهي در 
مش��كلات كنوني دارد، توزيع حجم زيادي ارز و طلا 
در بازار و تزريق آن به بدنه اقتصاد جامعه براي كنترل 
قيمت ارز در ش��رايط بحراني آن زمان بود. ورود اين 
حجم از ارز و طلا در شرايطي كه بخش هاي مختلف 
اقتصاد به دليل نوس��انات همين اقلام در آس��تانه از 
دس��ت دادن توجيه اقتصادي و ورود به دوران ركود 
بودند، موجب تشديد جريان سيل نقدينگي سرگردان 
به سمت كالاهاي سرمايه اي شد و موجب تشديد تورم 
و رشد خارج از كنترل قيمت ها در بازارهايي مانند ارز 
و طلا گرديد. اين چرخه توزيع ارز و طلا توسط دولت 
و هجوم براي خري��د آن از طرف بخش هاي مختلف 

فعال در اقتصاد كشور، حجم نقدينگي را در يك سال 
گذشته بيش از پيش افزايش داد. 

پس از اش��باع اين بازارهاي كوتاه مدت و به س��قف 
رس��يدن قيمت ها در اين بازارها، شاهد ورود جريان 
نقدينگي به بازارهاي متوسط مانند خودرو در كشور 
بوديم. افزاي��ش قيمت ها در اي��ن بازارها با تاخيري 
چند ماهه نسبت به بازارهاي كوتاه مدت اتفاق افتاد و 
همانطور كه شاهد بوديم موجب افزايش قيمت ها تا 

بيش از صد در صد شد. 
حجم ش��ديد نقدينگي موجود در بازار در كنار ورود 
بخش ه��اي مختلف اقتص��اد به س��يل نقدينگي به 
دليل ناتواني در س��ود دهي، موجب ورود نقدينگي 
به بازارهاي بلندمدت و س��رمايه بر و سنگيني مانند 

مسكن ش��د. بازار مسكن كه پيش از نوسانات شديد 
يك س��ال اخير دوران نقاهت پس از ركود چند ساله 
دوران قب��ل را مي گذرانيد، با ورود مهمانان ناخوانده 
دوباره دچار تشنج ش��ديد شد به نحوي كه در مدت 
زمان كوتاهي تورم اين بخش از اقتصاد كه در حالت 
عادي به دليل دوره بازگشت سرمايه طولاني و سرمايه 
بر بودن نبايد بيش از تورم عادي سالانه باشد، افزايش 
بيش از 100 درصدي را تجربه كرد. اين افزايش شديد 
قيمت ها در بازار مسكن موجب تاثيرات مخرب شديد 
و طولان��ي مدتي در اين بازار و بخش قابل توجه اي از 

اقتصاد شده است.
 اين رشد شديد قيمت ها در بازار مسكن موجب برهم 
خوردن تعادل عرضه و تقاض��ا در اين بازار گرديد به 
نحوي كه بخش قابل توجهي از متقاضيان خريد در 
اين بازار به دليل نوسانات شديد قيمتي و همچنين 
كاهش قابل توجه سطح عمومي درآمدها، به سمت 

بازار رهن و اجاره گسيل شدند. 
اين كاه��ش تقاضا در س��مت خريداران مس��كن و 
افزايش اين تقاضا در س��مت متقاضي��ان بازار رهن 
و اجاره، همزمان با افزايش ش��ديد هزينه س��اخت، 
موجب عدم تعادل در بازار ساخت مسكن نيز شد به 
نحوي كه همزمان با ش��روع افزايش شديد قيمت ها 
در بازار مسكن و ورود سرمايه گذاران و البته بخشي 
از س��ودجويان به اين بازار، شاهد رشد ساخت و ساز 
در اين ب��ازار بوديم؛ اما با تخلي��ه حباب قيمت ها در 
س��اير بازارها و رس��يدن آن به بازار مس��كن، شاهد 
ترديد بسياري از سازندگان در ادامه ساخت يا شروع 

پروژه هاي جديد مسكن هستيم. 
در حال حاضر شرايط ساخت مسكن وارد مرحله اي 

ش��ده اس��ت كه به عقيده برخي كارشناسان هزينه 
خريد مسكن آماده پايين تر از هزينه ساخت مسكن 
اس��ت. با توجه به روند تحولات اقتصادي يك سال و 
نيم گذشته در كش��ور و شرايط فعلي اقتصاد، حال و 
روز بازار مسكن شرايط غير قابل پيش بيني را نشان 
نمي دهد. همانطور كه در س��اير بخش هاي اقتصاد و 
بازارهاي متوسطي مانند خودرو نيز امروز شاهديم، 
ركود عميقي در اين بخش ها كم شده است، اين ركود 
ماحصل موج شديد ورود نقدينگي به اين بازارها و به 

سقف رسانيدن قيمت ها در آنها است. 
اكنون كه اين سيل نقدينگي از اين بازارها خارج شده 
و عده زيادي براي حفظ ارزش دارايي ها يا كسب سود 
ب��ادآورده اقدام به س��رمايه گذاري در آنها نموده اند، 
س��قف قيمتي در اي��ن بازارها با وجود ع��دم وجود 
متقاضي در مقابل كاهش قيمت ها به شدت مقاومت 
مي كند. با توجه به شرايط فعلي به نظر نمي رسد در 
نيمه دوم سال جاري شرايطي بهتر از وضعيت فعلي 

بازار مسكن را بتوان شاهد بود. 
به خصوص اينكه با توجه به در پيش بودن انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي بعيد به نظر مي رسد، فعاليت 
نمايندگان در چند ماهه منتهي به پايان سال تمركز 
زيادي روي خروج از ركود و بحران اقتصادي فعلي در 
بخش هاي مختلف اقتصاد داشته باشد. البته بايد توجه 
داشت عامل ايجاد تحرك و خروج از ركود و بحران در 
هر بازاري تقويت توان خريدار و ايجاد تحرك در سمت 
توليد است كه با توجه به شرايط فعلي اقتصاد و تنظيم 
سالانه شرايط كلي بودجه كش��ور، به نظر نمي رسد 
بتوان در نيمه دوم سال جاري تغيير قابل توجهي در 

شرايط بازار مسكن مشاهده كرد.
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 اميد واهي به مسكن 
در 6 ماه نخست

س��ال 98 بحراني ترين  
س��ال مال��ي ب��راي 
متقاضيان مسكن است. 
به گون��ه اي ك��ه تأمين 
ثمن خري��د يك واحد 
كوچك متراژ براي اكثر 
متقاضيان موثر مسكن 
امكان پذير نيس��ت. با 
شروع س��ال جديد در 
پِي آشفتگي بازار مسكن متقاضيان همچنان در 
انتظار بازگشت ثبات به بازار ماندند، ولي اين انتظار 
اميدي در پِي نداشت.با شروع فصل رهن و اجاره 
تعداد مع��دودي از متقاضيان كه از قبل به خانه 
گزيني در مس��كن ملكي در سال جديد مصمم 
بودند با مرارت هاي فراواني روبرو شدند و بالأخره 
با مشكلات مضاعفي توانستند واحدهاي متراژ 

پايين خريداري كنند.
پس از اتمام فصل معمول رهن و اجاره و كاهش 
ش��ديد تقاضا، قيمت ها با چن��د درصد كاهش 
مواجه شد ولي همچنان متقاضيان از تأمين بهاي 
معاملات ناتوان بودند. گروهي نيز همچنان منتظر 
برنامه و اقدامات دولت جهت خانه دار شدن ماندند. 
در اين ميان برنامه هاي دولت از قبيل اقدام ملي، 
تكميل و تحويل واحدهاي مسكن مهر و افزايش 
وام مسكن در روزهاي اخير هم ره به جايي نبرد و 
جهش قابل توجهي در افزايش معاملات مسكن 
ايجاد نكرده است.بنابراين شش ماه اول سال براي 
متقاضيان مسكن بيشتر در حالت انتظار و اميد 
به كاهش قيمت ها و بازگشايي معاملات ناشي از 
قفل گراني معاملات مسكن سپري شد، هر چند 
كه سازندگان و فرشندگان واحدهاي تازه ساز و 
لوكس با كاهش چند درصدي قيمت ها س��عي 
در جذب خريداران داش��تند اما رغبتي از سوي 
متقاضيان ديده نشد و اين بي رغبتي اين بار صرفا 

از سر نداشتن سرمايه و ثمن معامله است.
چنانچه بر اساس آمارهاي به دست آمده اين آمار 
نشان مي دهد متوس��ط قيمت مسكن در شهر 
تهران در هر 3 ماه بهار امسال نسبت به ماه هاي 
فروردين تا خرداد پارس��ال، افزايش بالاي 100 
درصد داشته اس��ت؛ اما در ماه هاي تير و مرداد 
امس��ال نس��بت به ماه هاي تير و مرداد پارسال، 

ميزان افزايش كمتر از 100 درصد بوده است.
با اين حال، ميزان افزايش ماه به ماه متوسط قيمت 
مسكن در سال جاري، روند بسيار كندي داشته 
و نهايتاً در مرداد امسال براي نخستين بار شاهد 
كاهش قيمت نس��بت به تير ماه 98 بوده ايم. به 
گونه اي كه فروردين امسال نسبت به اسفند سال 
قبل رشد 3.7 درصدي، در ارديبهشت نسبت به 
فروردين امسال رشد 11.4 درصدي، در خرداد 
نسبت به ارديبهشت رشد 5.4 درصدي، در تير 
ماه نسبت به خرداد رشد 1.4 درصدي و در مرداد 
نسبت به تير ماه كاهش 3.1 درصدي ميانگين 
قيمت ثبت شده اس��ت.چنانچه آمارهاي بانك 
مركزي نشان مي دهد، ميانگين قيمت مسكن 
در 5 ماهه اول پارس��ال )فروردين لغايت مرداد 
97( 6 ميليون و 495 هزار و 200 تومان در هر متر 
مربع بود در حالي كه اين شاخص )ميانگين قيمت 
مسكن( در پنج ماه ابتداي امسال 12 ميليون و 
870 هزار و 500 تومان در هر متر مربع بوده است 
كه از رشد 98.2 درصدي حكايت دارد.اما در اين 
ميان، در بخش س��رمايه گذاري در بازار مسكن 
شهر تهران نيز آمار ثبت شده نشان مي دهد ارزش 
ريالي اين بازار در 5 ماهه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 12.5 درصد كاهش يافته است.

ارزش ريالي مبايعه نامه هاي امضا شده در ماه هاي 
فروردين تا مرداد سال 97 معادل 37 هزار و 110 
ميليارد تومان بود كه اين شاخص در بازه زماني 
مش��ابه در س��ال جاري به رقم 32 هزار و 470 

ميليارد تومان كاهش يافته است.
به عبارت ديگر، ارزش معاملات مسكن در 5 ماهه 
امسال در شهر تهران نسبت به مدت مشابه سال 

قبل كاهش 12.5 درصدي داشته است.
اين كاهش س��رمايه گذاري را مي توان در تغيير 
رويه س��ازندگان از ابتداي س��ال ج��اري ديد. 
سازندگان و فروشندگان از ابتداي امسال سراغ 
صاحبان و مالكان املاك كلنگي و داراي قابليت 
تغيي��ر به آپارتم��ان رفتند و ب��ا قيمت هاي بالا 
درصدد خريد اين املاك شدند. اين مورد باعث 
شد شاهد افزايش فوق العاده قيمت چنين املاكي 
در ماه هاي اخير باشيم.اما متاسفانه به دليل نبود 
برنامه ه��اي جامع حمايتي و هدايتي از س��وي 
مس��وولان اين املاك خريداري شده به عنوان 
پشتوانه مالي توسط سازندگان بلوكه شده و هنوز 
به پروانه ساخت تبديل نشده است.در حال حاضر 
سازندگان به س��ه علت گراني مصالح، افزايش 
هزينه هاي س��اخت و عدم اطمينان از آينده به 
دنبال تخريب و ساخت املاك كلنگي خريداري 
شده نيس��تند. در اين ميان نبود تقاضاي واقعي 
باعث شده اين سازندگان براي بلوكه كردن اين 
املاك جدي تر شوند. اين در حالي است كه وزارت 
راه وشهرسازي مي توانست در دوران ركود حامي 
سازندگان باش��د تا در زمان رونق مسكن دچار 
چالش و تنش نشود.اين وزارتخانه مي توانست با 
ترغيب بخش خصوصي و تواتر ساخت و ساز هاي 
آنها با زمين ها يا ام��وال دولتي براي دوران رونق 
آتيه س��ازي كند؛ اما متاس��فانه عدم استفاده از 
نظرات كارشناس��ي س��ازندگان در برنامه هاي 
مطروحه وازرتخانه فرصت ركود نيز سوخت شد 
و به طرح هاي اين وزارتخانه و حكمرانان محلي 
در آينده نزديك دچار تنش هاي زيادي خواهند 
شد.به هر حال با توجه به افق پيش رو و تكاپوي 
س��ازندگان روزهاي اميدوار كنن��ده اي از حيث 
كاهش و توانمند سازي متقاضيان مسكن از سوي 

دولت در ماه هاي پيش رو پيش بيني نمي شود.

ايمان رفيعي 
 كارشناس ساخت وساز

محمدعلي مهري 
كارشناس شهرسازي
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از اين باورها درباره باتري گوشي دست  برداريد

كاربراناينترنتدرايرانكاهشيافتندايرانجزو۴كشوربرتردررشددامنهاينترنتي

گروه دانش و فن|
اگر تصور مي كنيد با گذاش��تن گوشي خود از شب تا 
صبح، باعث آسيب زدن به باتري آن مي شويد، اينكه 
هميش��ه منتظر مي مانيد باتري گوشي تان به صورت 
كامل شارژ شود و سپس آن را از شارژ خارج مي كنيد 
يا مواردي مانند اين، كارشناس��ان فناوري واقعيت را 
 ،readersdigest برايتان آشكار كرده اند. وب سايت
گزارشي درباره تصورات اش��تباهي كه برخي هنگام 
ش��ارژ كردن گوش��ي هاي موبايل دارند، نوشته شده 
اس��ت. يكي از تصوراتي كه افراد دارند، اين اس��ت كه 
نبايد گوشي موبايل خود را در طول شب در شارژ نگه 
دارند. اما حقيقت اين است كه در فناوري هاي هوشمند 
جديد، پس از اينكه باتري گوشي شما پر شد، فرآيند 
شارژ شدن متوقف مي شود. سرجيو فلورس- مهندس 
برق شركت سامسونگ- مي گويد: »اگر باتري گوشي 
ش��ما زماني كه همچنان در برق اس��ت، كاهش يابد، 
تلفن مي داند كه بايد دوباره فرآيند شارژدهي را شروع 
كند. بدين ترتيب حتي اگر ش��ما گوشي خود را تمام 
طول شب در شارژ نگه داريد، تنها زماني كه نياز باشد، 

شارژ مي شود.«
يكي ديگر از تصورات اش��تباه درباره ش��ارژ گوشي ها 
اين است كه بايد گوش��ي را هميشه در حالت كارآمد 
)efficiency mode( و آم��اده به كار نگه داش��ت. 
درحالي كه بايد بدانيد پس از اينكه گوشي خود را شارژ 
كرديد، نگه داش��تن گوشي در حالتي كه باتري كمي 
دارد، باعث آسيب رس��اندن به نرم افزار آن نمي شود، 
ممكن اس��ت تنها تجربه كاربري ضعيف تري برايتان 
داشته باشد. براد نيكولز -تكنيسين شركت خدمات 
تعمير فناوري استي موبايل- مي گويد: »گوشي هاي 
موبايل طراحي ش��ده اند كه هميش��ه جذاب باشند و 
تجربياتي فوق العاده به ش��ما بدهند. وقتي گوشي را 
در حالت كارآمد نگه مي داري��د، همه اين موارد مازاد 
برايتان از دس��ت مي رود؛ روشنايي كم باعث مي شود 
ديدن صفحه نمايش س��خت باش��د يا ممكن اس��ت 
صداي گوشي به اندازه دلخواهتان بلند نباشد. علاوه 
بر اين، نوتيفيكيش��ن هاي برنامه هاي گوشي ممكن 
است تنها هر 10 دقيقه يك بار بررسي شوند، بنابراين 
ش��ما نمي توانيد آن بازخورد فوري كه قبلا داشتيد را 

دريافت كنيد.«
افسانه ديگري كه برخي درباره گوشي ها دارند اين است 
كه قبل از استفاده از گوشي، بايد حتما آن را به صورت 
كامل شارژ كرد، اما واقعيت اين است كه عبور از شارژ 
اوليه گوشي نمي تواند در عمر طولاني مدت آن تاثيري 
داشته باش��د. تنها دليلي كه برخي از توليدكنندگان 
و فروش��ندگان توصيه مي كنند اولين بار گوشي را به 
صورت كامل شارژ كنيد، اين است كه تاثير اوليه خوبي 

روي شما داشته باشد. زماني كه يك گوشي جديد را 
در دست مي گيريد، فرآيند توليد و آزمون هايي كه روي 
گوشي انجام شده، قبلا نيمي از باتري آن را تخليه كرده 
است. نيكولز مي گويد: »وقتي در ابتدا از باتري گوشي 
انتظار داريد هشت ساعت برايتان كار كند و اما باتري آن 
چهار ساعته تمام مي شود، اين همان تجربه اي نيست 
كه توليدكننده بخواهد شما در استفاده اولتان از گوشي 
داشته باشيد. درواقع بيشتر اوقات اين توصيه ها براي 
اين است كه كاربران احساس كنند كيفيت موردنظر 

را از دستگاه خود دريافت مي كنند.«
برخي ديگ��ر تص��ور مي كنند ت��ا زماني ك��ه باتري 
گوشي شان به پايان نرسيده اس��ت، نبايد آن را شارژ 
كنند. در حالي كه گوش��ي هاي جدي��د عمدتا داراي 
باتري هاي ليتيوم يوني هستند و بهترين كار اين است 
كه قبل از به پايان رس��يدن مايعي كه موجب حركت 
الكترون در اين باتري ها مي ش��ود، آن را ش��ارژ كنيد. 
فلورس مي گويد: »اين نوع از باتري  ها طوري طراحي 
ش��ده اند كه س��طح ظرفيت كامل خ��ود را فراموش 
مي كنند، بنابراين هنگام شارژ مجدد، تا آن سطحي از 
ابتدا در آن قرار داشتند، شارژ نمي شوند. برندهاي عمده 
تا حدودي اين مش��كل را حل كرده اند، اما مدل هاي 

قديمي هنوز ممكن است اين مشكل را داشته باشند.«
يكي از تصورات اش��تباه اين است كه يك اپليكيشن، 
باتري زيادي مصرف نمي كند، اما واقعيت اين اس��ت 
كه گاهي اوقات يك اپليكيشن مي تواند مقدار بسيار 
زيادي از باتري تلفن شما را از بين ببرد. براي مثال يكي 
از اپليكيشن هايي كه چنين قابليتي دارد، فيس بوك 
است. نيكولز مي گويد: »بسياري از اپليكيشن ها مانند 
فيس ب��وك، در صفحه زمينه گوش��ي در حال انجام 
فعاليت هايي هستند، حتي اگر شما در لحظه در حال 
اجراي آن اپليكيش��ن نباشيد. اين اپليكيشن ها دايما 
پيام ها و صفحه به روزرس��اني شما را بررسي مي كنند 
و در پس زمين��ه، صفحه را رف��رش مي كنند.« حتي 
برخي از كارب��ران اندرويد گزارش داده اند كه با حذف 
اپليكيشن فيس بوك از گوشي هايشان، موجب شده 
ساير اپليكيشن هايي كه داشتند، 15 درصد سريع تر 
عمل كنند و 20 درصد از باتري گوشي هايش��ان هم 
حفظ ش��ده اس��ت. به همين دليل اس��ت كه نيكولز 
پيشنهاد مي دهد اپليكيشن فيس بوك را از گوشي هاي 
خود پاك كرده و به جاي آن، از طريق مرورگرهاي وب 
روي گوشي، به فيس بوك خود وارد شويد تا بتوانيد در 

مصرف باتري گوشي خود صرفه جويي كنيد.

برخي ممكن است فكر كنند خاموش كردن گوشي، 
يك روش بي فايده براي حفظ باتري است، در حالي كه 
تنظيم مجدد تلفن مي تواند به نگهداري باتري كمك 
كند. بسياري از افراد زماني كه كارشان با اپليكيشن ها 
تمام مي شود، آنها را نمي بندند، بنابراين، اين برنامه ها 
هنوز در پس زمينه كار مي كنند. اگرچه ممكن است 
هر يك از اين اپليكيش��ن ها، باتري زيادي را مصرف 
نكنند، اما هرقدر كه اين اپليكيشن ها بيشتر در حال 
فعاليت باشند، عمر باتري شما كوتاه تر خواهد بود. اگر 
عادت نداريد اپليكيشن ها را ببنديد، حداقل هفته اي 
يك بار تلفن خود را خاموش كنيد تا اين مكنده هاي 
باتري هم خاموش شوند. نيكولز مي گويد: »راه اندازي 
مجدد تلفن شما دو دقيقه طول مي كشد، اما پس از 
آن مي توانيد تفاوت را احساس كنيد. اينكه بخواهيد 
آن را در تمام طول ش��ب خاموش نگه داريد، ممكن 
است چندان راه حل كارآمدي نباشد، بنابراين سعي 
كنيد آن را قبل از يك جلسه طولاني يا هنگام مشاهده 

فيلم ها خاموش كنيد.«
يكي ديگ��ر از تصوراتي كه افراد دارند اين اس��ت كه 
زماني كه گوشي در ش��ارژ است، نبايد از آن استفاده 
كنند، اما حقيقت اين است كه وقتي تلفن شما شارژ 

مي شود، مي توانيد برنامه هايش را باز كرده يا تماس 
برقرار كنيد. فلورس مي گويد: »اگرچه وقتي تلفن خود 
را شارژ مي كنيد، قدرت باتري آن با زمان هاي ديگري 
كه معمولًا از آن اس��تفاده مي كنيد، متفاوت اس��ت، 
اما نتايج و ش��دت جريان برق هميشه يكسان است. 
البته بايد توجه داش��ته باشيد كه اپليكيشن هاي باز 
هنگام شارژ تلفن، انرژي بيشتري استفاده مي كنند، 
اين بدان معناس��ت ك��ه پر كردن ماي��ع باتري هاي 
ليتيوم يوني زمان بيشتري طول مي كشد. بنابراين اگر 
نياز داريد كه گوشي  تان در مدت زمان كمتري شارژ 
شود، بهتر اس��ت كار كردن به آن را به زمان ديگري 

موكول كنيد.«
اگر تصور مي كنيد با خريد يك شارژر با برند معمولي و 
غيراصل، پول پس انداز مي كنيد، در اشتباهيد. درواقع 
شارژرهاي غيراصل، مي توانند به باتري گوشي شما 
آسيب برسانند. نيكولز مي گويد: »شارژرهاي ارزان تر 
لزوما استانداردهاي لازم را براي پر كردن مداوم باتري 
تلفن تان با ولتاژ صحيح ندارند. نوسان ولتاژ مي تواند 
به درگاه ش��ارژر صدمه بزند و حتي به باتري شما نيز 
آسيب برس��اند. بنابراين بهتر است كه از شارژرهايي 
كه با محصولات گواهينامه سازنده سازگار هستند، 

استفاده كنيد.«
يكي ديگر از تصورات اش��تباه اين است كه نيازي به 
ايجكت كردن گوشي از ساير محصولات الكترونيكي 
نيست، اما حقيقت اين است كه بيرون كشيدن تلفن 
از رايانه بدون ايجكت كردن آن، مي تواند به فايل هاي 
شما آسيب برس��اند. نيكولز مي گويد: »اگر شما قبل 
از انتقال تصاوير يا داده ه��ا، آن را از رايانه جدا كنيد، 
با قطع اين اتصال ممكن است خيلي زود اين ارتباط 
قطع شود و فايل هاي شما تقطيع شده يا از بكاپ گيري 
تلفن تان جلوگيري كنيد، اما اگر تلفن شما به پريزهاي 
برق ديوار وصل شده اس��ت، مي توانيد هر زمان اين 

پلاگين را بكشيد.«
برخ��ي تص��ور مي كنن��د اينك��ه گوشي ش��ان در 
جست وجوي واي فاي باشد، موجب هدر رفتن باتري 
مي شود. در حالي كه اگرچه جست وجوي واي فاي، 
باعث مصرف انرژي مي ش��ود، اما به آن اندازه نيست 
كه قابل توجه باش��د. وقتي گوشي شما براي اتصال 
به واي فاي تنظيم شده اس��ت، سيگنال ها را از نقاط 
دس��تيابي جس��ت وجو كرده و س��يگنال هاي خود 
را ارس��ال مي كند تا به آنها اطلاع ده��د كه در آنجا 
هس��تند. اما اين بدان معنا نيس��ت كه هر بار خانه را 
ترك مي كنيد، لازم است كه واي فاي را خاموش كنيد. 
نيكولز مي گويد: »شما درباره كارهايي بسيار كوچك 
صحبت مي كنيد كه اصلا آن اندازه كه فكر مي كنيد، 

باتري مصرف نمي كنند.«

آخرين وضعيت تعداد دامنه هاي اينترنتي فارسي در كشور 
از ثبت تعداد يك ميليون و 11۳ هزار و 1۶۳ سايت  ايراني 
تا پايان شهريورماه سال ۹۸ حكايت دارد. به گزارش مهر، 
آخرين آمار از تعداد پسوندهاي ايراني كه در داخل كشور 
از س��وي كاربران به ثبت رسيده، مطابق اعلام مركز ثبت 
پسوندها و دامنه هاي اينترنتي پژوهشگاه دانش هاي بنيادي 
يك ميليون و 11۳ هزار و 1۶۳ پسوند است. بر اساس آخرين 
آمارهاي ارايه ش��ده از تعداد دامنه هاي اينترنتي، پسوند 
دات آي آر )ir.( بيشترين پسوند سايت هاي ايراني را به خود 
اختصاص داده است. آمار تعداد دامنه هاي اينترنتي كه به 
نام ايران در اينترنت به ثبت رسيده است نشان مي دهد كه 
تا پايان شهريورماه سال ۹۸ بيش از يك ميليون و 11۳ هزار 
و 1۶۳ دامنه اينترنتي در اينترنت فعاليت مي كنند و اين در 
حالي است كه تا آذرماه سال ۹۷ كمتر از يك ميليون سايت 
به نام ايران ثبت شده بود.   بر مبناي اين آمار، پسوند دات 
ir همچنان در صدر دامنه هاي ثبت شده فعال اينترنتي با 
هويت ايراني قرار دارد و پسوند net.ir نيز كمترين ميزان 
ثبت دامنه را در ميان سايت هاي ايراني دارد. آخرين وضعيت 
ثبت دامنه هاي اينترنتي نشان مي دهد كه هم اكنون يك 
ميليون و 10۴ هزار و ۶۶۴ دامنه با پس��وند ir در كش��ور 
فعال است كه بيشترين تعداد دامنه اينترنتي را در ميان 
وب سايتهاي ايراني شامل مي ش��ود. از سوي ديگر شمار 
پسوندهاي ثبت ش��ده co.ir بالغ بر ۳۹۸۷ دامنه، شمار 

دامنه هاي ثبت شده با پسوند فارسي ايران 1۸55 دامنه 
و شمار دامنه هاي ثبت شده با پسوند ac.ir حدود 1۳2۸ 
دامنه فعال اعلام ش��ده است. تعداد سايت هاي اينترنتي 
 gov.ir فعال حاكميتي و دستگاه هاي اجرايي با پسوند
بالغ بر 21۸ پسوند است. در همين حال تعداد دامنه هاي 
فعال به ثبت رسيده با پس��وند sch.ir حدود 25۷ دامنه، 
با پس��وند org.ir بالغ بر 2۹۳ و id.ir بالغ بر 52۹ پسوند 
برآورد مي شود. تاكنون ۳2 پسوند اينترنتي نيز با net.ir به 
ثبت رسيده است. گفته مي شود كه ايران از نظر تعداد دامنه 
اينترنتي فعال، نه تنها بزرگ ترين كشور در منطقه است؛ 
بلكه از كشورهايي نظير سنگاپور، مالزي، هنگ كنگ، تركيه، 
اس��لواكي، يونان و فنلاند هم عبور كرده و با رشد سالانه 
۴5درصدي، در ميان چهار كشور برتر جهان از نظر رشد 

دامنه اينترنتي قرار دارد.

آخري��ن آمارهاي رگولاتوري كاهش تع��داد كاربران 
اينترنت را طي ۳ ماهه اول سال ۹۸ نشان مي دهد. ضمن 
آنكه تعداد مشتركان تلفن همراه در كشور افزايش و 
تعداد روس��تاهاي داراي ارتباط نيز در همين مدت با 
افزاي��ش روبرو بوده اند. به گزارش ديجياتو، س��ازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي در آخرين آماري 
كه از ۳ ماهه اول سال ۹۸ منتشر كرده  ، از كاهش تعداد 
كارب��ران اينترنت پهن باند ثابت و س��يار و همچنين 
ضريب نفوذ اينترنت پهن باند در كل كشور خبر داده 
است. بر اساس آمارها تعداد كاربران اينترنت پهن باند 
ثابت از انتهاي سال ۹۷ تا انتهاي خرداد ماه امسال يك 
ميليون و ۴20 هزار و ۷۸1 نفر كاهش يافته اند همچنين 
اينترنت پهن باند سيار هم در همين بازه زماني با كاهش 
يك ميليون و ۹۶۶ هزار و ۳۴۳ كاربر مواجه شده است. 
بر همين اساس تا پايان ۳ ماهه امسال، تعداد مشتركين 
اينترنت پهن باند ۷1 ميلي��ون و 1۳1 هزار و ۴۷1 نفر 
بوده اند كه از اين تعداد ۸ ميليون و ۹۶0 هزار و ۷02 نفر، 
كاربر اينترنت پهن باند ثابت و ۶2 ميليون و 1۷0هزار و 

۷۶۹ نفر، كاربر اينترنت بهن باند سيار هستند. 
در نتيجه اين تع��داد كاربر، ضريب نفوذ اينترنت پهن 
باند ۸5.۶2 درصد اس��ت كه از اين رقم پهن باند ثابت 
10.۷۹درصد و پهن باند سيار ۷۴.۸۴ درصد سهم دارند؛ 
ضمن آنكه تمامي اين آمارها نشان دهنده روند كاهشي 

نسبت به سال گذشته است. همچنين آمارها نشانگر 
آن است كه تا انتهاي ۳ ماهه امسال ۶2 ميليون و 1۷0 
هزار و ۷۶۹ نفر، معادل ۸۷ درصد كاربران اينترنتي از 
فناوري اينترنت ۳G و ۴G استفاده مي كنند، 11درصد 
 كاربران از اينترنت xDSL هستند، دو رصد از اينترنت

 WiFi و يك درصد هم هن��وز از كاربران TD-LTE 
هستند. تعداد مش��تركان تلفن همراه و به دنبال آن 
ضريب نفوذ آن در كل كش��ور از انتهاي سال 1۳۹۷ تا 
انتهاي ۳ ماهه امسال با افزايش همراه بوده است. طبق 
آمارهاي رگولاتوري تعداد مش��تركان تلفن همراه به 
بيش از 22 ميليون نفر و ضريب نفوذ هم بيشتر از 2۶.21 
درصد افزايش داش��ته اس��ت. منتها ضريب پوشش 
جاده هاي اصلي، فرعي و ريلي، كاهش 0.2۳ درصدي 
داشته است. آمار قابل توجه ديگر به تعداد مشتركان 

اپراتوره��ا برمي گردد كه نش��ان مي دهد ۶0 ميليون 
و ۷۸۸ ه��زار و ۳۸2 نف��ر، مع��ادل 52.۴۳ درصد كل 
مشتركان، از اپراتور همراه اول استفاده مي كنند. بعد از 
آن ايرانسل با ۴۹ ميليون و ۹5۳ هزار و ۹۷0 مشترك، 
س��هم ۴۳.0۹درصدي از بازار تلفن همراه دارد. رايتل 

نيز با سهم ۴.۴۷درصدي در رده سوم قرار مي گيرد.
حوزه تلفن ثابت در ۳ ماهه ابتداي سال، نسبت به سال 
قبل، با كاهش اندك در تع��داد خطوط دايري و البته 
افزايش تعداد خطوط منصوبه همراه بوده است. با كنار 
هم قرار دادن آماره��ا در بخش هاي مختلف مي توان 
متوجه شد تعداد مشتركان تلفن همراه تا پايان خرداد 
۹۸ به بيش از 115 ميليون نفر رسيده  است اما از اين 
تعداد رقمي بيش از ۶2 ميلي��ون نفر يعني رقمي در 
حدود 5۴ درصد مشتركان از اينترنت پهن باند سيار 
استفاده مي كنند، اين در حالي است كه تا انتهاي سال 
۹۷ تعداد مش��تركان اپراتورهاي همراه بيشتر از ۹۳ 
ميليون نفر بوده و بيش��تر از ۶2 ميليون نفرشان هم 
كاربر اينترنت سيار بوده اند، يعني در حدود ۶۷درصد 

مشتركان.
 در نتيجه هرچند تعداد مشتركان تلفن همراه بيشتر از 
22 ميليون نفر افزايش داشته اما ميزان استفاده كاربران 
موبايل از اينترنت موبايل شان بطور تقريبي 1۳ درصد 

كاهش داشته است.
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 اقدام گوگل براي
حفظ حريم شخصي كاربران

گوگل اعلام كرده از اين پس بطور خودكار محاورات 
صوتي كاربران را ذخيره نمي كند. قبلا گوگل براي 
ارتقاي سرويس هايش محاورات صوتي كاربران را 
با دس��تيارهاي صوتي ذخيره مي كرد. به گزارش 
مهر به نقل از انگجت، گوگل اعلام كرده اقدامات 
بيشتري براي حفاظت از حريم شخصي كاربران 
دستيار صوتي شركتش انجام مي دهد. همچنين 
اين شركت تاييد كرده از اين پس كليپ هاي صوتي 
را بطور خودكار ذخيره نمي كند. اين اخبار در حالي 
منتشر مي ش��ود كه چندي قبل فاش شد يكي از 
پيمانكاران گوگل كليپ هاي صوتي ثبت ش��ده 
كاربران را فاش كرده است. از اين كليپ هاي صوتي 
براي ارتقاي سرويس هاي گوگل استفاده مي شد. 
علاوه بر گوگل، آمازون و اپل نيز اخيرا تاييد كرده اند 
دستيارهاي صوتي شان براي ارتقاي الگوريتم هاي 
هوش مصنوعي، محاورات را ثب��ت مي كرده اند. 
اپل ماه گذشته اين سرويس را تعليق كرد. در اين 
ميان آمازون نيز اعلام كرد بطور پيش فرض برخي 
محاورات ثبت شده را بررسي مي كند اما كاربران 
مي توانند اجازه اس��تفاده از محاورات ثبت ش��ده 
را به ش��ركت ندهند. در بيانيه اين ش��ركت آمده 
است: بطور پيش فرض محاورات ثبت شده كاربران 
ذخيره نمي شوند. اين روند از ابتدا اجرا مي شده و 
همچنان بدون تغيير مانده است. ما مشغول ارتقاي 
سياست هاي خود هستيم تا ميزان اطلاعات صوتي 
ذخيره شده را به ميزان وسيعي بكاهيم. همچنين 
اگر عده اي از كاربران به ش��ركت اجازه استفاده از 
محاورات صوتي را بدهند، به زودي بخش زيادي 
از اطلاعات صوتي فرد كه عمر آن از چندماه بيشتر 
باشد را بطور خودكار حذف مي كند. اين سياست 

در سال جاري اجرايي مي شود.

مقايسه زمان شارژ گوشي هاي 
پرچمدار

بررسي هاي صورت گرفته نشان مي دهد كه شارژ 
سريع آيفون »11 پرو« عملكرد باتري و زمان شارژ 
گوشي هاي آيفون را به ميزان قابل توجهي ارتقا داده 
است. به گزارش ايسنا، توجه غول هاي تكنولوژي 
و ش��ركت هاي توليدكننده موبايل در سال هاي 
اخير بر افزايش مدت زمان شارژدهي گوشي هاي 
هوشمند و ارتقاي كيفيت باتري بوده است، حالا 
كارشناس��ان و تحليلگران فعال در حوزه فناوري 
با انجام تحقيقات و بررس��ي هاي جديد گزارش 
جديدي را منتش��ر كرده اند كه نش��ان مي دهد 
آيفون 11 پرو در مقايسه با ساير گوشي هاي آيفون 
عملكرد باتري بهتر و موفقيت آميزتري را به نام خود 
به ثبت رسانده است. با توجه به گزارش وب سايت

phonearena، آيفون 11 پرو با بهره مندي از 
سيستم فناوري شارژ سريع و كابل شارژ 1۸ واتي 
پرسرعت، بس��يار بهتر از مدل هاي قبلي آيفون 
همچون آيف��ون ايكس اس، آيف��ون ايكس اس  
مكس و آيفون ايكس آر ثبت شده است. البته اين 
در حالي است كه عملكرد شارژ سريع گوشي هاي 
آيفون حتي در جديدترين و سريع ترين نسخه از 
آن، هنوز فاصله زيادي تا سامسونگ گلكسي نوت 
10 پلاس، گلكس��ي اس 10 پ��لاس، وان پلاس 
۷پرو و گوگل پيكسل ۳ دارد و آنها در مدت زمان 
بسيار سريع تري به حالت فول شارژ در مي آيند. در 
اين ميان، بهترين عملكرد باتري و شارژ سريع در 
ميان گوشي هاي هوشمند به گوشي سامسونگ 

گلكسي نوت 10 پلاس اختصاص يافته است.

  قاب هاي مجهز به باتري
 براي آيفون ۱۱ در راهند

ش��واهد جديد در آپديت »آي او اس 1۳.1« اپل 
نشان مي دهد اپل تصميم دارد قاب هاي محافظ 
مجهز به باتري براي سري آيفون 11 به بازار عرضه 
كند. به گزارش مهر به نقل از بي جي آر، به تازگي 
شواهدي نشان مي دهد اپل قصد دارد قاب هاي 
Smart Battery Case را براي نس��خه هاي 
مختلف آيفون 11 عرضه كند. عمر شارژ باتري 
آيفون هاي جديد به ميزان قابل توجهي ارتقا يافته 
است. اما بسياري از كاربران همچنان خواهان يك 
قاب محافظ مجهز به باتري براي آيفون هاي خود 
هستند. در همين راستا ش��واهدي از سه مدل 
قاب Smart Battery Case مجهز به باتري 
در آپديت سيستم عامل iOS1۳.1 مشاهده شده 
است. هنوز مشخص نيست اپل چه زماني تصميم 
دارد قاب هاي جديد را عرضه كند اما با توجه به 
آنكه نام رمز آنها در آپديت iOS1۳.1 ذكر شده، 
احتمالا در فصل خريد براي تعطيلات سال جديد 

ميلادي عرضه مي شوند.

 سرمايه گذاري گوگل 
براي ديتاسنترهاي پاك

گوگل براي راه اندازي مراكز داده پاك و سازگار با 
محيط زيست در قاره اروپا سه ميليارد يورو هزينه 
خواهد كرد. ب��ه گزارش مهر به نق��ل از رويترز، 
گوگل اعلام كرده كه ظرف دو س��ال آينده سه 
ميليارد يورو براي توسعه ديتاسنترهاي خود در 
كش��ورهاي مختلف اروپايي هزينه مي كند. به 
گفته س��اندر پيچاي - مديرعامل گوگل- ۶00 
ميليون يورو نيز بطور اختصاصي به سرمايه گذاري 
در ديتاس��نتر هامينا در فنلاند اختصاص ي ابد. 
با اين كار، مجم��وع س��رمايه گذاري گوگل در 
ديتاسنتر يادش��ده به دو ميليارد يورو مي رسد. 
گوگل ديتاس��نتر خ��ود در فنلاند را در س��ال 
200۹ راه اندازي كرد. اين مركز به مرز روس��يه 
بس��يار نزديك بوده و از آب خلي��ج فنلاند براي 
خنك كردن رايانه هاي س��رور و كاهش مصرف 
انرژي م��ورد نياز براي خنك ك��ردن تجهيزات 
سخت افزاري بهره مي گيرد. ساير ديتاسنترهاي 

گوگل در هلند، ايرلند و بلژيك واقع هستند.

راه اندازي مجدد ماهواره »آيات«
ماهواره آيات، يكي از پروژه هاي كلان ملي اس��ت كه در 
عتف )دبيرخانه شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري( و 
با محوريت سازمان پژوهش هاي علمي و صنعتي تعريف و 
تصويب شد اما اين پروژه به دلايل منابع بودجه به مرحله 
نهايي نرسيد. رييس سازمان فضايي ايران از رايزني براي 
راه اندازي مجدد پروژه آيات خبر داد. به گزارش ايرنا، پس 
از عضويت ايران در باشگاه فضايي، ارسال ماهواره به فضا 
و فراهم شدن توان و فناوري ساخت ماهواره در كشور، 
طرحي براي ساخت يك ماهواره بومي با هدف پيش بيني 
زلزله مطرح شد. استارت اين كار سال ۸۸ و با استناد به 
پروپوزال مشترك سازمان پژوهش هاي علمي و صنعتي 
ايران و پژوهش��گاه مهندسي زلزله شناس��ي، زده شد. 
ماهواره آيات قرار بود بين 50 تا ۷0 كيلوگرم وزن داشته 
باش��د و سيگنال هايي كه قبل و بعد از وقوع زلزله از كره 
زمين متصاعد مي شود را شناسايي كند. اين طرح كلان 
ملي پس از مدت كوتاهي در شوراي عالي عتف با نام پروژه 
ماهواره اي زلزله شناسي آيات، به تصويب رسيد و معاونت 
علمي و فناوري رياس��ت جمهوري و وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات از جمله حاميان آن اعلام شدند. سه سال 
پس از تصويب اين طرح، سازمان پژوهش هاي صنعتي 
ايران و پژوهشگاه زلزله شناسي و مهندسي زلزله اقدام به 
طراحي مفهومي اين ماهواره زلزله شناسي كردند. يك 

سال بعد فاز طراحي مفهومي ماهواره زلزله شناسي آيات 
به پايان رس��يد و مدتي نگذشت كه رييس پژوهشكده 
مخابرات و فناوري ماهواره س��ازمان پژوهش ها در يك 
نشست خبري اعلام كرد اين ماهواره كه با بودجه هشت 
ميليارد ريالي در حال تهيه است و سال ۹5 در مدار زمين 
قرار خواهد گرفت. به گفته محمدحسن انتظاري -معاون 
وقت سازمان پژوهش هاي علمي و صنعتي ايران- طرح 
مفهومي اين ماهواره به دليل تامين نشدن اعتبارات كه 
قرار بود از سوي ستاد هوافضا و بنياد ملي نخبگان تامين 
ش��ود، در مرحله طراحي مفهومي باقي ماند و توليد آن 

متوقف شد.
بر اساس آخرين گزارشي كه سازمان ملل ارايه كرده، 
ايران از لحاظ ريسك وقوع بلاي طبيعي رتبه 11 دنيا 
را دارد و در ح��وزه زلزله نيز در صدر اين فهرس��ت قرار 
گرفته اس��ت. از طرف ديگر ۹0 درصد بلاياي طبيعي 
از فرآيندهاي آسماني است و 10 درصد مابقي را بلاي 
زميني مانند زلزله، فرونشس��ت زمين و آتش فش��ان 
تشكيل مي دهند. به دليل همين مسائل، هشت سال 
قبل بحث ماهواره آيات مطرح شد و طراحي آن تا مرحله 
مفهومي نيز جلو رفت. اما بودجه  مناسبي براي پيشبرد 
اين ماهواره در نظر گرفته نشد و به همين دليل توليد 
آن متوقف ش��د. مرتضي براري در اين باره گفت: »به 

دليل زلزله خيز بودن ايران، خصوصا در چند سال اخير، 
سال ۹0 بحث طراحي ماهواره آيات تا مرحله طراحي 
مفهومي رفت و بعد از مدتي به دليل مباحث بودجه اي 
متوقف ش��د. امروزه ماهواره ها بس��تري هستند براي 
پيش بيني، پيشگيري و مديريت بلايا. در حوزه فضايي 
نيز يكي از كارگروه هاي مهم در س��ازمان ملل همين 
كارگروه مديريت بلاياس��ت. امروزه ماهواره مي تواند 
براي مديريت بخش بلايا كشورها كمك كند، تلاش ما 
بر اين است كه حتما از اين ظرفيت استفاده كنيم. يكي 
از پروژه هاي كلان ملي كه در عتف دبيرخانه ش��وراي 
عال��ي علوم، تحقيقات و فناوري با محوريت س��ازمان 
پژوهش هاي علمي و صنعتي تعريف به تصويب رسيد، 
ماهواره آيات بود ك��ه به دلايل منابع بودجه اين پروژه 
شكل نگرفت. اما همچنان يكي از دغدغه هاي جدي ما 

در حوزه ماهواره ها به حساب مي آيد.«
رييس س��ازمان فضايي كش��ور با بيان اينكه اين طرح 
مجددا به س��ازمان گسترش ارسال ش��ده است، افزود: 
»در راستاي اين طرح جلساتي برگزار شده است. تمام 
تلاش مان راه اندازي دوباره اين پروژه است و حتما نتيجه 
اين جلس��ات را اطلاع رس��اني خواهيم كرد.« او درباره 
پيش بيني اش از روند ساخت ساخت ماهواره آيات، گفت: 
»ما اكنون چند پروژه را در اين حوزه شروع كرده ايم و به 

دنبال اين هستيم كه آن ماهواره هاي سنجشي را در مدار 
تزريق كنيم. اولويت ما ماهواره سنجش��ي و تثبيت اين 
فناوري است. اينكه به ش��كل پراكنده در همه حوزه ها 
به ش��كل هم زمان فعاليت كنيم كه فعلا براي ما مقدور 
نيست. زماني كه بتوانيم از ماهواره هاي سنجش از دور 
پاسخ بگيريم، قطعا با يك تغيير كوچك مي توانيم كارمان 
را در حوزه ماهواره آيات آغ��از كنيم. اولويت اول ما اين 

است كه ماهواره را در مدار تزريق كنيم، زماني كه مستقر 
ش��د مي  توانيم فازهاي بعدي را آغ��از كنيم. با توجه به 
كمبود منابع و بودجه، معمولا از غير متمركز و واگرا بودن 
پروژه ها پرهيز مي كنيم اما اگر بخش خصوصي و حتي 
سازمان هاي مرتبط علاقه مند به همكاري در اين پروژه 
ملي و مهم باشند با آنها انواع همكاري را انجام خواهيم داد 

و اين اعلام آمادگي در حوزه ما وجود دارد.«



11 بنگاهها

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( تأكيد كرد

»تعادل« فرآيند واگذاري اختيارات اقتصادي به استان ها را بررسي مي كند

ايجاديكشبكهمردميبراياشتغالزايي

تفويض 215 اختيار دولتي به استان ها 

گروهبنگاهها|
رييس س��تاد اجراي��ي فرم��ان حضرت ام��ام )ره( 
تأكيد كرد: به دنبال ايجاد يك ش��بكه مردمي براي 
اش��تغال زايي در مناط��ق محروم و توانمندس��ازي 

اقتصادي كشور هستيم.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركت س��تاد اجرايي 
فرمان حض��رت امام )ره(، محمد مخب��ر كه در آيين 
افتت��اح ۳۴۰۰ طرح اش��تغال زايي، توانمندس��ازي 
اقتصادي، اجتماعي و عمراني س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( در استان كرمانشاه سخن مي گفت، 
افزود: همه موفقيت هاي كشور مرهون مردم انقلابي 
و متوسط و متوس��ط رو به پايين جامعه است و ما در 
ستاد اجرايي به دنبال ايجاد يك شبكه با حضور همين 
مردم براي اش��تغال زايي و توانمندس��ازي اقتصادي 

ايران هستيم.
وي با اشاره به تأكيد مقام معظم رهبري مبني بر كاهش 
نرخ بيكاري در اس��تان كرمانشاه گفت: ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره( طي تفاهم نامه اي با استانداري 
كرمانشاه، قول ايجاد ۱۵ هزار شغل در اين استان را طي 
دو سال داديم كه ۱۲ هزار شغل تا به امروز ايجاد شده 

و الباقي نيز تا آخر سال به بهره برداري خواهد رسيد.
مخبر تصريح كرد: س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( در حال حاضر روزانه ۱۰۰ طرح اش��تغال زايي با 
ايجاد ۳۰۰ شغل را در كش��ور راه اندازي مي كند. اين 
ستاد همچنين ۸ هزار روس��تا را در كشور تبديل به 

كارگاه هاي كوچك اقتصادي كرده است.
وي با اشاره به س��رمايه گذاري ۵۵۰۰ ميليارد ريالي 
س��تاد اجرايي در اس��تان كرمانش��اه تصريح كرد: تا 
آخر س��ال جاري ۱۵ هزار شغل هدف گذاري شده در 
 كرمانشاه ايجاد خواهد ش��د و در ۳ سال آينده سالي

۵ هزار شغل در استان راه اندازي خواهد شد.

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با تأكيد 
بر اينكه انتخاب اس��تان كرمانشاه براي سفر و ديدار، 
اتفاقي نبوده اس��ت، خاطرنشان كرد: براي چهارمين 
مرتبه است كه به استان كرمانشاه سفر مي كنم. اين 
استان، در جريان جنگ تحميلي، يكي از نقاط سربلند 
كشور بوده است.مخبر اظهار داشت: تقابل ما با امريكا 
و غرب كاملا ريشه اي است. هژموني و رهبري امريكا 
توسط انقلاب اسلامي مورد هجمه قرار گرفته است. 

وي ادامه داد: امريكايي ها ب��راي ممانعت از پيروزي 
انقلاب اس��لامي، همه نوع مانع تراشي كردند و پس 

از پيروزي انقلاب نيز جنگ تحميلي را راه انداختند.
مخبر با تأكيد بر اينكه دفاع مقدس داراي بركاتي بوده 
كه امروز تاثيرش را در كش��ور مي بينيم، خاطرنشان 
كرد: ما از مرحله بازدارندگي در برابر امريكا، به مرحله 
تهديد اين كشور رسيده ايم. در اين ميان، تنها مشكل، 
مسائل اقتصادي است كه مشاركت و به ميدان آوردن 

مردم و مردمي كردن اقتصاد را مي طلبد.
گفتني است، در جريان سفر رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( به استان كرمانشاه، علاوه بر افتتاح و 
بهره برداري از ۱۳۰۰ طرح اشتغال زايي و ۱۵6۰ پروژه 
عمراني بركت در مناطق مح��روم، به ويژه در مناطق 
زلزله زده اين اس��تان، بزرگ ترين و مجهزترين مركز 
توزي��ع دارو و مواد غذايي در غرب كش��ور، راه اندازي 
شد. براي س��اخت و راه اندازي اين مركز بزرگ توزيع 
دارو و مواد غذايي ۱۵۰ ميليارد ريال اعتبار تخصيص 
داده شده اس��ت. آغاز به كار اين مركز، ايجاد اشتغال 
براي ۲۵۰ نفر را به طور مستقيم و غيرمستقيم در پي 
خواهد داش��ت. همچنين بهره برداري از ۱۳۰۰ طرح  
اش��تغال  زايي اجتماع محور بنياد بركتِ ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره( با پوش��ش ۳77 روس��تا در 
مناطق محروم و كمتر توسعه يافته ۱۴ شهرستان استان 

كرمانشاه، شامل اسلام آباد غرب، پاوه، ثلاث باباجاني، 
جوانرود، دالاهو، روانسر، سرپل ذهاب، سنقر، صحنه، 
قصر شيرين، گيلانغرب، هرسين، كرمانشاه و كنگاور 
از مهم ترين برنامه ها ي سفر دكتر مخبر رييس ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام )ره( به اس��تان كرمانشاه 
بود. آغاز ب��ه كار ۱۳۰۰ طرح اش��تغال زايي مذكور با 

حجم سرمايه گذاري ۱۰7۲ ميليارد ريال، اشتغال زايي 
براي ۳6۴۰ نفر را در پي خواهد داشت. لازم به توضيح 
است بخش قابل توجهي از اين طرح هاي اشتغال زايي 
در مناط��ق زلزله زده به اجرا در آم��ده، كه ۳۱۵ مورد 
از اين طرح ها به زنان سرپرس��ت خان��وار اختصاص 
 دارد.رييس س��تاد اجرايي فرمان حض��رت امام)ره( 

همچنين ضمن بازديد از واحد كش��اورزي دامداري 
۲ هزار رأس��ي پرورش گاو ش��يري كاوات روانس��ر از 
طرح هاي مشاركتي و توانمندسازي اقتصادي بركت در 
شهرستان روانسر، فاز توسعه اين واحد دامي صنعتي 
را با سرمايه گذاري ۳۸۰ ميليارد ريال و اشتغال آفريني 

براي ۳۲۵ نفر عملياتي كرد.

موضوع واگذاري اختيارات اجرايي و اقتصادي به استان ها 
يكي از مطالبات جدي فعالان بخش خصوصي اقتصاد از 
ساختارهاي اجرايي و دولتي است؛ مطالبه اي كه هرچند 
دولت ه��اي مختلف وعده هاي متع��ددي در خصوص 
اجرايي شدن آن مطرح كرده اند؛ اما در صحنه عمل مايل 
به تفويض اختيارات به تشكل هاي استاني و... نبوده اند. 
دولت تدبير و اميد از ابتداي زعامت بر راس هرم اجرايي 
كشور اعلام كرد كه به دنبال كوچك سازي واقعي دولت 

و تفويض اختيارات بيشتر به استان هاست. 
بر همين اساس ديروز سخنگوي وزارت كشور خبر داد 
كه با پيگيري هاي وزير كش��ور تاكنون ۲۱۵ عنوان از 
وظايف و اختيارات دستگاه هاي ملي و وزرا به استانداران 

و دستگاه اجرايي استاني تفويض شده است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، سيد  سلمان 
س��اماني ديروز با بيان اينكه با پيگيري هاي عبدالرضا 
رحماني فضلي وزير كشور تاكنون ۲۱۵ عنوان از وظايف و 
اختيارات دستگاه هاي ملي و وزرا به استانداران و دستگاه 
اجرايي استاني تفويض شده است، اظهار داشت: با اين 
اقدام دولت، قدرت تصميم گيري دستگاه هاي اجرايي در 

استان ها و استانداران افزايش مي يابد. 
وي در ادام��ه افزود: هر چقدر اختيارات دس��تگاه هاي 
اجرايي استاني و استانداران تقويت شود ميزان بروكراسي 
اداري در استان ها كاهش پيدا كرده و به خصوص روند 
صدور مجوزهاي سرمايه گذاري تسهيل مي شود بنابراين 
مسير توسعه استان ها با اين اقدام دولت شتاب گرفته و 

اين رويكرد دولت با قوت بيشتر ادامه دارد.
 معاون هماهنگي وزارت كشور با بيان اينكه تمركز زدايي 
يكي از مولفه هاي مهم توسعه است، تصريح كرد: تحقق 
توسعه متوازن و متعادل در استان ها يكي از اولويت هاي 

مهم استانداران است و وزارت كشور تلاش دارد اين روند 
را براي آنها تسهيل كند، استانداران بايد از اين ظرفيت 
مناسب كه دولت در راستاي تفويض اختيارات فراهم 

كرده بيشترين استفاده را داشته باشند. 

 ارايه گزارش عملكرد اختيارات تفويض شده
ساماني يادآور شد: وزارت كشور در كارگروهي با مسووليت 
معاونت توسعه مديريت و منابع نتيجه اجراي اين تفويض 
اختيارات به اس��تان ها را مورد بررسي قرار مي دهد لذا از 
استانداران خواسته شده است، گزارش عملكرد اجراي اين 
اختيارات واگذار شده به دستگاه اجرايي استاني را ظرف 
۱۰ روز آينده از آن دستگاه ها مطالبه و به اين وزارتخانه 
ارايه كنند.وي خاطرنشان كرد: تلاش وزارت كشور اين 

است تا در اين شرايط اقتصادي بتواند اختيارات بيشتري 
را از هيات وزيران براي استانداران و دستگاه اجرايي استاني 
اخذ كند تا از اين طريق روند توس��عه و س��رمايه گذاري 
استان ها و اخذ مجوزها و صدور پروانه ها با شتاب بيشتري 

در استان ها انجام شود.

 بخ�ش خصوص�ي از واگ�ذاري اختيارات  
استقبال مي كند

در شرايطي كه بر اساس اعلام سخنگوي وزارت كشور تا 
به امروز بيش از ۲۰۰عنوان اختيارات اجرايي و اقتصادي 
از سوي دولت به استان ها تفويض شده؛ پايش صورت 
گرفته در اس��تان ها نشان مي دهد كه بخش خصوصي 
از اين تفويض اختيارات استقبال مي كند. رييس اتاق 

بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي استان كرمان در 
همين خصوص و در پاس��خ به اين پرسش كه نظر شما 
درباره فرآيند تفويض اختيارات چيست؟ مي گويد: بخش 
خصوصي از واگذاري اختيارات به استان كرمان كه مورد 
تاييد رياس��ت جمهوري قرار گرفته، اس��تقبال كرده و 
منتظر تحقق وعده رياست جمهوري در اين زمينه است.

سيد مهدي طبيب زاده روز افزود: رياست جمهوري در 
سفري كه س��ال 97به كرمان داشتند، اين استان را به 
عنوان پايلوت واگذاري اختيارات معرفي كردند. نتايج 
و دستاوردهاي يك چنين تصميمي هم در زمان هاي 
مختلف نشان داده كه به نفع رونق توليد، اشتغالزايي و 
بهبود شاخص هاي صادراتي استان ها و در نهايت بهبود 

وضعيت معيشتي مردم موثر است.
وي با تاكيد بر اينكه يكي از اساسي ترين موارد در بهبود 
فضاي كس��ب و كار، تفويض اختيارات اقتصادي است 
گفت: كرمان يك اس��تان صادراتي اس��ت و در رابطه با 
تثبيت نرخ ارز دفاع مي كني��م و بايد ببينيم كه دولت 
در اين حوزه چه برنامه هايي دارد.وي تاكيد كرد: سهم 
قانوني كرمان از ماليات واريزي به خزانه تاكنون به اين 
استان پرداخت نشده و اين در حالي است كه اين استان 
بيشتر از ميزان تعيين شده، ماليات پرداختي مردم را به 
خزانه واريز كرده است.وي با اشاره به اينكه بدهي دولت به 
پيمانكاران مشكلات اساسي ايجاد مي كند گفت: از وزير 
اقتصاد براي كاهش حقوق گمركي درخواست پيگيري 
داريم. كرمان مي تواند در حوزه بهبود فضاي كسب و كار 

نيز به عنوان استان پايلوت معرفي شود.
وي بر رفع مش��كلات نيروگاه ها نيز تاكيد كرد و گفت: 
بي توجهي به اين موضوع موجب مي ش��ود كه در زمان 

پيك مصرف با مشكلات جدي مواجه شويم.

 تفويض اختيارات مالياتي به استان ها
يكي ديگر از موضوعات مهم در روند واگذاري اختيارات 
اقتصادي به اس��تان ها، اختياراتي اس��ت كه دولت در 
حوزه مالياتي براي استان ها در نظر گرفته است. شرايط 
بخش��ودگي جرايم مالياتي در قالب تفويض اختيارات 
دولتي به اس��تان ها ط��ي بخش نامه اي اواي��ل مرداد 
امسال ابلاغ شد. دستورالعمل تكميلي آن نيز در قالب 
بخش نامه اي اواخر م��رداد به منظور حمايت از فعالان 
اقتصادي و تكريم و جلب رضايت موديان مالياتي از سوي 
رييس كل امور مالياتي كش��ور به ادارات كل استان ها 

فرستاده شد.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي استان 
زنجان در همي��ن زمينه گفت: اين بخش نامه از طرفي 
كار پسنديده و مناسبي است زيرا سازمان امور مالياتي با 
تغيير رويكرد، سياست هايي در مورد بخشودگي جرايم 
دارد و بخش خصوصي هم به دليل اينكه برخي بدهي ها 
ع��دد قابل توجهي اس��ت از اين بخش نامه اس��تقبال 
مي كند. اينكه دولت اختيارت اجرايي و اقتصادي اش را 
به استان ها تفويض كند به روند توسعه پايدار استان ها 

كمك مي كند. 
وي توضيح داد: اين بخش نامه و بخش��نامه هايي از اين 
دست كه با هدف واگذاري بيشتر اختيارات به تشكل هاي 
اقتصادي انجام مي ش��ود فرصتي براي دولت و بخش 
خصوصي اس��ت زي��را دولت مطالبات خ��ود را وصول 
مي كند و بخش خصوصي نيز از فرصت بخشودگي جرايم 
بهره مند مي شود. جميلي خاطرنشان كرد: اطلاع رساني 
لازم در خصوص اي��ن بخش نامه به واحدهاي توليدي 
انجام شده است و در دوره هاي زماني مختلف نيز براي 

يادآوري اطلاع رساني خواهد شد.

استقرار پليس در 13 گمرك  
 كشور  تا پايان سال

نش��ين  هرمزگان|جا
فرمان��ده ناجا ب��ا تأكيد بر 
اينك��ه امنيت، قان��ون عام 
اس��ت و در تمام ش��ؤونات 
جامعه و كشور بايد جاري 
 ش��ود، گف��ت: پلي��س در
۱۳ گمرك   كش��ور  تا پايان 
سال استقرار خواهد يافت.س��ردار ايوب سليماني در 
مراسم افتتاحيه پليس امنيت اقتصادي گمرك شهيد 
رجايي، اضافه كرد: وقتي وظايف پليس امنيت اقتصادي 
را مرور كنيد خواهيد ديد بحث برخورد در فرع كار قرار 
دارد و اين ما هستيم تا براي رزمندگان جبهه اقتصادي 
توليد امنيت مي كنيم و مي خواهيم مطمئن شويم اين 
رزمندگان كارشان در امنيت و بدون حاشيه و با سرعت 
 انجام مي شود.جانشين فرمانده ناجا اضافه كرد: ما روز 
سه شنبه تفاهم نامه اي با سازمان تعزيرات امضا كرديم 
كه خدمت و كمك كنيم به اين س��ازمان كه بتواند به 
چرخه اقتصادي كمك كند و در كل چرخه اقتصاد از 
توليد تا مصرف پليس امنيت اقتصادي حضور خواهد 
داشت.وي بيان كرد: امروز ديگر نياز نيست تعقيب و گريز 
در خليج فارس راه بيندازيم و بايد از طريق جي پي اس و 
مانيتورينگ ترددها را كنترل كنيم و اين مسائل نيازمند 
همكاري ساير دستگاه ها و نهادهاست.سردارسليماني 
اظه��ار كرد: ما خدمت ب��ه مردم و دول��ت مي كنيم و 
مي گوييم ابزار به ما بدهيد تا كنترل كنيم و اينطور هم 

كار ما راحت مي شود و هم بازده كار دولت بالا مي رود.

اتمام حجت امور مالياتي 
فارس با پزشكان

فارس|مدي��ركل ام��ور 
مالياتي ف��ارس با تاكيد بر 
الزام پزش��كان ب��ه نصب و 
اس��تفاده از پايانه فروش از 
ابتداي مهرماه، اعلام كرد: 
براساس بند )ي( تبصره )6( 
قانون بودجه س��ال ۱۳9۸ 
صاحبان مشاغل پزشكي، پيراپزش��كي، داروسازي و 
دامپزشكي مكلف به اس��تفاده از پايانه فروشگاهي از 
ابتداي س��ال جاري بوده اند.به گزارش روابط عمومي 
امور مالياتي فارس، ناصر هاشمي افزود: با توجه به فراهم 
كردن بسترهاي مناس��ب فني و همچنين برگزاري 
نشست هاي مختلف با نظام پزشكي و ارايه آموزش هاي 
لازم و اطلاع رساني از طرق مختلف جهت آگاه سازي 
پزشكان به تكاليف خود در اين خصوص، موكدا يادآور 
 POS مي شود در صورت عدم نصب و استفاده از دستگاه
از ابتداي مهرماه مشمول جرايم خواهند شد.مديركل 
امور مالياتي فارس تاكيد كرد: با توجه به جرم انگاري 
موارد ف��رار مالياتي در ماده ۲7۴ قان��ون ماليات هاي 
مس��تقيم و مجازات هاي تعيين ش��ده و در راس��تاي 
شفاف سازي درآمدهاي واقعي، از تمامي ظرفيت هاي 
قانوني در راستاي برخورد قاطع با مرتكبان فرار مالياتي 
اس��تفاده خواهد شد.هاشمي يادآور ش��د: استفاده از 
دستگاه pos ديگران، استفاده از حساب بانكي ديگران 
و استفاده از pos صندوق هاي قرض الحسنه و موسسات 

خيريه تخلف و جرم مالياتي محسوب مي شود.

عجله در تصميم گيري پيرامون 
هپكو كار را خراب تر مي كند

مركزي|ريي��س ات��اق 
مركزي معتقد است: »نبايد 
براي حل مشكلات شركت 
هپكو عجله كرد.« چرا كه 
از منظر توسطي »عجله در 
تصميم گيري مشكلات را 
نه تنها ح��ل نخواهد كرد، 

بلكه بر شدت آن خواهد افزود.«
منوچهر توسطي در گفت وگو با فارس با اشاره به دستور 
رييس جمهور مبني بر رس��يدگي سريع به مشكلات 
شركت هپكو اظهار كرد: براي حل اساسي مشكلات بايد 
چالش ها را به درستي شناخت و ايراد كار را دانست. اگر 
قرار بر تغيير مالكيت شركت هپكو است متقاضي جديد 
بايد با مديران، كارگران و سرمايه گذاران قبلي صحبت 
و وضعيت كارخانه را به درستي بررسي كند، با شناخت 
كامل از ش��ركت هپكو پا جلو بگذارد، مشكلات را به 

درستي بشناسد و توانايي خود را در حل آنها بسنجد.
توسطي گفت: مالك جديد بايد براي احيا و پويايي هپكو 
برنامه قابل قبولي ارايه دهد و اين توانايي را داشته باشد 

كه رونق را مجدد به كارخانه بازگرداند.
وي بيان ك��رد: هپكو يكي از مجموعه هاي پرافتخار و 
صاحب نام و برند در كش��ور و حتي خاورميانه است، 
توليدات آن در بازار داخل خريدار دارد و قرار نيس��ت 
محصول��ي روي دس��تش باقي بماند، بر اين اس��اس 
متقاضي اين شركت بايد دغدغه توليد داشته باشد نه 

رفع دغدغه كار و حقوق.

 پيش بيني تردد بيش از 
4 ميليون زائر از مرز مهران

ايلام|اس��تاندار اي��لام 
با اش��اره به ت��ردد بيش از 
۵۲9 هزار نفر از مرز مهران 
از ابتداي مح��رم تاكنون، 
گفت: پيش بيني مي شود 
بيش از ۴ ميليون نفر از مرز 
مهران به عتب��ات عاليات 
سفر كنند.به گزارش ايلنا، »قاسم سليماني دشتكي« 
از استقبال گسترده زائران ايراني از مرز مهران در ايام 
محرم خبر داد و اظهار كرد: در حالي كه خروج زائران 
ايراني از مرز مهران در بازه زماني اول محرم تا ۲۱ محرم 
سال 97 حدود ۳۵ هزار و ۲67 نفر بوده است، اين ميزان 
در سال 9۸ به ۲۱9 هزار و 67۸ نفر رسيده كه رشدي 

۵۲۲ درصدي داشته است.
وي افزود: در اين ب��ازه زماني تعداد ورود زائران ايراني 
از مرز مهران در س��ال 97 ح��دود ۴۰ هزار و 7۲7 نفر 
بوده كه اين ميزان در سال 9۸ به ۱۸7 هزار و ۲77 نفر 
رسيده و رشدي ۳۵9 درصد داشته است. استاندار ايلام 
در ادامه از رشد ۱9۱ درصدي تردد از مرز مهران از اول 
محرم تاكنون خبر داد و گف��ت: از اول محرم تاكنون 
بيش از ۵۲9 ه��زار و ۴79 هزار زائر از مرز مهران تردد 
داش��ته در حالي كه از اول محرم تا ۲۱ محرم پارسال 
حدود ۱۸۱ هزار و 96۰ تردد به ثبت رس��يده اس��ت.
استاندار ايلام گفت: زيرگذر ارغوان، آسفالت و تكميل 
كمربند غربي مهران ، مسير مهران به پايانه تا اربعين 

و... از جمله اين كارهاست.

 طرح اصلاح باغات 
در دستوركار قرار گرفت

چهارمحالوبختياري| 
ريي��س س��ازمان جه��اد 
كش��اورزي  چهارمحال و 
بختياري گفت: با تصويب 
پرداخت ۵۰ درصد هزينه 
يارانه اي نهال، طرح اصلاح، 
احيا، حذف و جايگزيني و 
توسعه باغات چهارمحال و بختياري در دستوركار دولت 
قرار گرفت.ذبيح الله غريب روز دوشنبه در گفت وگو با ايرنا 
اظهار داشت: طرح اصلاح، احيا، جايگزيني و توسعه باغات 
به منظور افزايش توليد محصولات باغي در سال زراعي 
جاري با حمايت مستقيم دولت در سطح باغات اين استان 
اجرا مي شود.وي با اشاره به خشكسالي هاي اخير و حمله 
آفات، بيماري ها و ضعف درختان در باغات استان گفت: 
با اجراي طرح تقسيم بندي باغات استان به درجه بندي، 
باغات درجه ۳ حذف و با كشت نهال هاي جديد، اصلاح 
شده و از طريق اعتبارات يارانه اي استاني احيا مي شوند.

رييس س��ازمان جهادكش��اورزي پيش بيني كرد: با 
برنامه ريزي انجام شده در سال جاري ۲ هزار و ۲۵۰ هكتار 
از باغات استان اصلاح و 6۵۰ هكتار باغ جديد جايگزين 
ش��ود.وي با بيان اينكه بيشترين سطح باغات درجه ۲ 
اس��تان به ترتيب در شهرستان هاي سامان و بن وجود 
دارد، تصريح كرد: اقدامات اصلاح و احياي باغات درجه۲ 
با عمليات هرس، حذف و جايگزيني درختان فرسوده، 
تغذيه، افزايش ماده آلي خاك، اصلاح و بهبود سيستم 

آبياري و مديريت كشت باغ نيز در دستوركار قرار دارد.
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توقيف 3 شناور حامل كالاي 
قاچاق در خليج فارس

بوش�هر|فرمانده درياباني استان بوشهر از توقيف
۳ ش��ناور حامل كالاي قاچاق ب��ه ارزش ۵ ميليارد 
ريال در آب هاي خليج فارس خبر داد. سردار ولي الله 
رضايي نژاد در اين خصوص اظهار كرد: دريابانان طي 
يك عمليات برنامه ريزي ش��ده و منسجم شناوران 
متخلف را شناسايي و متوقف و در بازرسي از آن موتور 
يخچال صنعتي، شارژر فندكي خودرو، اسباب بازي 
و لوازم آرايشي بهداشتي كشف كردند. رضايي نژاد 
افزود: در اين عمليات 9 نفر متهم دستگير و سه فروند 
شناور، يك دستگاه خودرو و دو دستگاه موتورسيكلت 
توقيف شد و كارشناسان ارزش محموله كشف شده را 

۵ ميليارد ريال ارزيابي كردند.

 عمليات رايروبي مخزن
40 ميليون ليتري سقف ثابت

ش�ازند|براي اولين بارعمليات لايروبي مخزن 
سقف ثابت ۴۰ ميليون ليتري ۱۰۲B  مركز انتقال 
نفت شازند با موفقيت انجام شد. ابوالفضل شفيعي، 
مهندس ارشد نگهداري و تعميرات مكانيك اين 
منطقه، با اشاره به ۱6روز فعاليت مداوم واحدهاي 
تعميرات مكانيك، HSE  و ترابري در اين عمليات، 
گفت: پس از تميز كردن و خارج كردن لجن هاي 
كف مخزن ب��راي اولين بار، تعميرات بر روي لوله 
۱۲ اين��چ در محل نصب ارتفاع س��نج كه داراي 
انحنا و شكستگي بود انجام شد.شفيعي ادامه داد: 
به دليل بس��ته بودن مخزن و وجود بخارات نفتي، 
شرايط ريسك و خطر افزايش پيدا كرده بود كه با 
وجود اقدامات صحيح  HSE قبل از انجام هرگونه 
فعاليت، اين موضوع كنترل ش��د و با بررسي هاي 
دقيق كارشناسي، عمليات لايروبي در نهايت دقت و 
رعايت نكات ايمني و زيست محيطي صورت گرفت.

 اورهال پتروشيمي شازند 
به پايان رسيد

اراك|مديرعامل شركت پتروشيمي شازند گفت: 
با توجه به شرايط تحريمي موجود، اقدامات لازم در 
اورهال امسال اين شركت نيازمند يك خوداتكايي بود 
و با توجه به اينكه اين ظرفيت در پرسنل و نيروهاي 
شركت وجود داشت، اين مهم انجام و دستاوردهاي 

بي بديلي در اين مسير حاصل شد. 
ابراهيم ولدخاني در جمع خبرن��گاران اظهار كرد: 
عمليات اورهال در س��طح گس��ترده در ۲۳ واحد 
)۱7+6 يوتيليتي( اين مجموعه و در عمق بس��يار 
گسترده اي توسط متخصصان داخلي صورت گرفت 
كه اين مهم يك ركورد در داخل كش��ور است و اين 
دانش فني مي تواند به واحدهاي ديگر پتروشيمي در 
سراسر كشور منتقل شود. اين اورهال زماني صورت 
گرفت كه تحريم هاي شديد عليه كشور وضع شده 
است و امكان فراهم كردن تجهيزات و قطعات مورد 
نياز وجود نداشت، بر اين اساس با اقدام جهادي كه در 
راستاي اقتصاد مقاومتي و توليد ملي در اين شركت 

صورت گرفت، دستاوردهاي موفقي كسب شد. 

 بزرگ ترين مزيت هاي
فولاد مباركه

اصفهان| غريب پور مع��اون وزير صنعت، معدن 
و تجارت و رييس هيات عام��ل ايميدرو در ديدار با 
مديرعام��ل، معاونان و اعض��اي هيات مديره فولاد 
مباركه ضمن قدرداني از زحمات مديران و كاركنان 
فولاد مباركه گفت: اينكه در اين شرايط اقتصادي و با 
وجود همه فشارهايي كه از سوي دشمنان بر اقتصاد 
اي��ران وارد مي آيد، فولاد مبارك��ه بدون هيچ گونه 
توقف در خط توليد، توسعه هاي هدفمندي را تعريف 
مي كند و براي اجراي آن آستين همت بالا مي زند، 
بسيار ارزشمند است. وي از همت و حمايت ايميدرو 
براي اجراي توسعه هاي فولاد مباركه خبر داد و گفت: 
مشاوران و معاونان معدني ايميدرو تمام وقت تلاش 
خواهند كرد تا برنامه هاي توس��عه اي اين شركت 
به خوبي و بدون هيچ گونه مشكلي وارد فاز اجرا شود. 
در اين ديدار عظيميان  گفت: فولاد مباركه به عنوان 
مولود انقلاب اسلامي، در حال حاضر با توليد حدود 
نيمي از فولاد كش��ور، بزرگ ترين فولادساز كشور، 

منطقه منا و خاورميانه است.

چهره هاي استاني

خبر آخر

اخبار شهرستان ها

موافقت  براي اختصاص 
يارانه هاي حذفي به معلولان 

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از موافقت اس��حاق 
جهانگيري، مع��اون اول رييس جمهوري مبني بر 
اختصاص يارانه ه��اي حذفي ب��ه جامعه معلولان 
كش��ور خبر داد.  به گزارش مرك��ز روابط عمومي و 
اطلاع رس��اني وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، 
محمد شريعتمداري با اعلام اين خبر در اولين كميته 
نظارت و هماهنگي بر قانون حمايت از معلولان اظهار 
اميدواري كرد: با اين اقدام بتوان بسياري از مشكلات 
و مس��ائلي كه معلولان كشور با آن دست به گريبان 
هستند حل و فصل شود. وي با اشاره به تصويب قانون 
حمايت از معلولان در اسفند ماه 96 در مجلس بيان 
كرد: 6 ايين نامه از سوي وزارتخانه در اين خصوص 
تهيه شده كه حداكثر تا آذرماه در دولت مطرح خواهد 
شد. در اين نشست همچنين، احمد ميدري، معاون 
رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي نيز 
ضمن ارايه گزارشي در اين زمينه بيان داشت: قانون 
حمايت از معلولان كشور اسفندماه 96 در مجلس 
شوراي اسلامي تصويب و از ارديبهشت تا آذرماه 97 
ايين نامه هاي مرتبط با آن تهيه شد. در اين جلسه، 
عملكرد همه دستگاه ها در اجراي قانون ارايه و مقرر 
شد كه از سوي معاون اول براي اجراي بهتر اين قانون 

دستورات لازم ابلاغ شود.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش»تعادل« از آخرين تحولات و آمارهاي سازمان ملل درباره تغييرات اقليمي

براساس آمارهاي جهاني »زمين« روزبه روز گرم تر مي شود

زميننفسهايآخرراميكشد
»خانه مان را حفظ كنيم«. اين را معترضان به تغييرات 
اقليمي در سراس��ر جهان مي گوين��د. تغييراتي كه 
مي توان��د خانه ما يعن��ي زمين را تبدي��ل به مكاني 
غيرقابل س��كونت كند. فعالان معترض به تغييرات 
اقليمي در جهان مي گويند زمين نفس هاي آخرش را 
براي حيات بخشي به ساكنان مي بخشد. فرصتي 18 
ماهه براي حفظ زمين ك��ه در مقابل عمر 4 ميليارد 

ساله سياره سبز و آبي فرصتي ناچيز است.

آغازاعتراضاتباپرچمداريدانشآموزان
از سال گذشته اما روند اعتراضات به تغييرات اقليمي 
در جهان سرعت بيشتري گرفت. اوايل سال 2019 
بود كه اين اعتراضات گس��ترده تر شد ميداندار اين 
اعتراضات اين بار به جاي فعالان حوزه محيط زيست 

دانش آموزان بودند.
رهبري اين اعتراضات را »گرتا تونبرگ« دانش آموز 
شانزده س��اله سوئدي در دنيا برعهده دارد و عجيب 
اينكه دانش آموزان در سراس��ر جهان او را به عنوان 
كس��ي كه اعتراضات تغييرات اقليم��ي را رهبري 
مي كنند قبول كرده اند. آنها مي گويند زمين محل 
زندگي آيندگان اس��ت و بايد براي نس��ل هاي بعد 
حفظ ش��ود و تغييرات اقليمي باعث مي ش��ود كه 
نس��ل هاي آينده نتوانند بر روز زمين زندگي كنند. 
جمعه گذش��ته اما اين اعتراضات گسترده تر از هر 
زماني برگزار شد. ميليون ها دانش آموز در كشورهاي 
مختلف جهان در اروپا، آفريقا، آس��يا و اقيانوس��يه، 
امريكا و آسيا در حمايت از حفاظت از محيط زيست 
و عليه تغييرات اقليمي تظاهرات كردند. تظاهراتي 
كه با شعار »ما جوان هستيم اما لال نيستيم« بازتاب 
گسترده اي در رسانه هاي جهان داشت. اعتراضات 
اوليه اين راهپيمايي بزرگ ابتدا از استراليا آغاز شد 
و س��پس از جزاير اقيانوس آرام تا هند و تركيه و در 
سرتاسر اروپا گس��ترش يافت. دانش آموزان در اين 
راهپيمايي از بزرگس��الان خواس��تند كه گرمايش 

زمين را جدي تر بگيرند. 

آمارهاچهميگويند؟
جديدترين بررسي ها در مورد تغييرات اقليمي حاكي 
از آن است كه علائم و تاثيرات گرماي جهاني با سرعت 
در حال افزايش است. ايسنا در گزارشي نوشته است 
كه پيش از ش��روع نشست اقليمي س��ازمان ملل در 
نيويورك اطلاعات و آمارهاي علمي اي منتشر شده 
كه نشان دهنده افزايش سرعت تاثيرات و نشانه هاي 
گرماي جهاني اس��ت. در اين بررسي آمده  است كه 
بازه زماني پنج ساله 2014 تا 2019 بالاترين ركورد 

دمايي را داشته  است.
بنا بر اين گزارش طبق بررس��ي هاي سازمان جهاني 
هواشناس��ي )WMO( در اي��ن بازه زماني س��طح 
آب درياها به ش��كل چشمگيري- به دليل آب شدن 
كوه هاي يخ- افزايش پيدا كرده و ميزان انتش��ار گاز 
كربن دي اكسيد به سطح جديدي رسيده  است. اين 
س��ازمان در گزارش خود آورده  است: ضروري است 
اقدام��ات لازم براي كاهش ميزان انتش��ار گاز كربن 

بي درنگ تقويت شود.

دمايكرهزمينروبهافزايشاست
در اين گزارش با تاكيد بر اين حقيقت كه دماي جهاني 
از سال 18۵0 حدود 1.1 درجه سانتي گراد افزايش پيدا 
كرده اين نكته ذكر شده  كه در فاصله سال هاي 2011 
تا 201۵ با افزايش 0.2 درجه سانتي گرادي دما روبرو 
بوده ايم. همچنين اطلاعات مربوط به افزايش س��طح 
درياها بيشتر نگران كننده است. ميانگين ميزان افزايش 
سطح آب درياها از سال 199۳ تاكنون ۳.2 ميلي متر 
در س��ال بوده  است. هرچند، از ماه مه 2014 تا 2019 
اين افزايش به پنج ميلي متر در سال رسيده  است. در 
بازه زماني 10 ساله 200۷ تا 201۶ ميانگين افزايش 
سطح آب دريا حدود چهار ميلي متر در سال بوده  است.

افزايشسطحآبدرياهاسرعتگرفتهاست
در اين گزارش تاكيد شده  است كه افزايش سطح آب 
درياها سرعت پيدا كرده و اين نگراني وجود دارد كه 

آب شدن پهنه هاي يخ در منطقه جنوبگان و گرينلند 
بالا آمدن سطح آب درياها در آينده را تشديد مي كند.

همچنين در اين گ��زارش به تهديدهايي كه متوجه 
اقيانوس هاس��ت اش��اره ش��ده و بيش از 90 درصد 
گرماي مازاد ناش��ي از تغييرات اقليمي به آب ها راه 

پيدا مي كنند.

نهادهايبينالملليدركنارمعترضان
اين اولين بار نيست كه در سال هاي گدشته معترضان 
به مس��ائل زيس��ت محيطي در برابر سياس��ت هاي 

اداره دنيا از س��وي رهبران جهان اعتراض مي كنند. 
اين بار اما جنس اعتراض كمي با دفعات گذشته فرق 
مي كند. جوان ترها به ميدان آمدند و بزرگ ترها براي 
حمايت از اعتراضات آنها پا به عرصه مقابله با تغييرات 
اقليمي گذاشته اند. تونبرگ دانش آموزي كه رهبري 
دانش آموزي اين اعتراضات را برعهده دارد، روز شنبه 
در آخرين صحبت هاي خود گفته است كه »نسل هاي 
پيش از ما نتوانسته با بزرگ ترين بحران بشريت مقابله 
كند، آينده ما فروخته شده تا افراد كمي بتوانند پول 
زيادي را به دس��ت بياورند«. كارشناسان مي گويند 

اشاره او ترامپ است كه مساله تغييرات اقليمي را زير 
سوال برده است«. تونبرگ البته مي گويد نمي تواند 
ترامپ را در اين زمينه قانع كند اما اميدوار اس��ت كه 
رييس جمهور امريكا نگاهي ب��ه آخرين آمار جهاني 
در زمينه تغييرات اقليمي بيندازد. حالا او از اعضاي 
كنگره امريكا خواس��ته كه در مقابل اين مساله بيدار 
شوند و البته اميداور اس��ت كه بتواند با سخنراني در 
همايش تغيي��رات اقليمي كه در مقر س��ازمان ملل 
برگزار مي شود رهبران جهان را نسبت به آخرين آمار 

تغييرات اقليمي آگاه كند.

روحاني در مراسم آغاز سال تحصيلي: 

بودجهآموزشوپرورش3برابروحقوقمعلمان۴برابرشدهاست
مراس��م آغ��از س��ال تحصيل��ي جدي��د، ب��ا حضور 
حجت الاسلام حس��ن روحاني رييس جمهوري روز 
گذشته برگزار شد. روحاني در مراسم آغاز سال جديد 
تحصيلي با بيان اينك��ه بودجه آموزش و پرورش طي 
سال هاي اخير ۳ برابر شده و در طول اين ۶ سال حقوق 
معلمان 4 برابر افزايش يافته است،  گفت: در كنار تلاش 
معلمين، دانش آموزان، خانواده ها و دولت، امروز حس 
مي كنيم كمبودي كه بايد بهتر جبران شود كدام است؟ 
از طرف دولت تمام تلاش ما اين است وزارت آموزش و 
پرورش، بخش هاي مديريتي و بخش هاي آموزشي همه 
بتوانند آماده كار باشند و فضا و مكان درس يعني مدرسه 

به عنوان محيط آموزشي آماده باشند.
وي افزود: كاري كه ما بايد انجام دهيم اين اس��ت كه 
مدرس��ه ها را بس��ازيم و تعمير كنيم، معلمان لازم را 
استخدام كنيم، بودجه آموزش و پرورش را به اندازه و 
به موقع تامين و پرداخت كنيم و در حد توان معلمان 

عزيز را ياري كنيم.
روحاني با اشاره به بخش��ي از اقدامات دولت يازدهم و 
دوازدهم عنوان كرد: براي اينك��ه در ياد بماند، از آغاز 
دولت يازدهم بودجه آموزش و پرورش 1۵ هزار ميليارد 
تومان بوده اس��ت و امروز اين بودجه 4۶ هزار ميليارد 
تومان اس��ت. يعني در طول ۶ سال اين بودجه به سه 

برابر افزايش پيدا كرده است. رييس جمهور با اشاره به 
تغيير حقوق معلمان در دولت يازدهم و دوازدهم بيان 
كرد: حقوق معلمين در س��ال 92 از بالاي بالا تا پايين 
پايين بطور متوس��ط يك ميليون و ۳00 هزار تومان 
بوده و امروز حقوق معلمين شما 4 ميليون و 100 هزار 
تومان بطور متوسط اس��ت يعني در طول اين ۶ سال 

تقريبا حقوق معلمين 4 برابر افزايش پيدا كرده است. 
پس دولت در حد توان و امكانات تلاش كرده مدرسه 
بهتر، حقوق بيشتر براي معلمين، تلاش بيشتر براي 
كتاب هاي درسي شما و محيط مناسب براي آموزش و 

پرورش شما آماده كند.
وي افزود: در كنار دولت خانواده هاي شما هستند كه 

بي ترديد همه آرزويشان موفقيت شماست. موفقيت 
شما بزرگ ترين آرزوي آنهاست. درس خوب خواندن 
و ياد گرفتن و آماده ش��دن ب��راي پله هاي ترقي در 
آينده، تا اينكه بتوانيد بار مس��ووليت را در آينده بر 

دوش بگيريد.
روحاني خطاب به دانش آموزان خاطرنشان كرد: شما 
نسل س��وم و چهارم انقلاب هستيد. نس��ل اول و دوم 
انقلاب در حال پايان مسووليت و ماموريت خود است. 
همه كشور در اختيار شماست بنابراين شما بايد آينده 
كشور را بسازيد. پس خانواده ها بايد به شما در اين امر 
ياري برسانند و اگر مشكلي درمدرسه داريد خانواده شما 
بدون تعارف با مسوولان مدرسه درميان بگذارند چون 
آموزش شما، آينده شما و زندگي شما بدون تعارف براي 

همه ما بسيار اهميت دارد.
رييس جمهور با توجه به حق��وق معلمان تاكيد كرد: 
س��نگين ترين بار روي دوش معلمين است. معلم ها 
هستند كه آينده كشور را مي سازند و اين گل هاي زيبا 
و اين بوس��تان را براي اينكه عطر آن در سراسر كشور 

بپيچد آماده مي كنند.
وي با تاكيد ب��ر اينكه زحمات معلم��ان قابل جبران 
نيس��ت خطاب به دانش آموزان بي��ان كرد: معلمين 
براي ش��ما همانند پدر و مادر هستند و همانقدر بايد 

براي شما عزيز باشند و هم آنها شما را به عنوان فرزند 
عزيز خود مي بينند. معلميني موفق هستند كه عشق 
به دانش آموزان و تربيت آنها دارند و احساس رضايت 
مي كنند وقت��ي مي بينند بچه ها چيزي را آموختند و 
راهي را ياد گرفتند و بر كمالات اخلاقي ش��ان افزوده 
شده است. خيلي مهم است شما به اول مهر كه نزديك 
مي شويد با احساس خوشحالي نزديك مي شويد يا با 

احساس سختي و غم.
او همچنين به رس��م هر س��ال، همزمان با آغاز سال 
تحصيلي 99-98 در پرسش مهر امسال از دانش آموزان 
خواست تا نظر خود را درباره محيط مدرسه مطرح كنند 
و بگويند كه دولت، معلمان و خانواده ها براي دلپذيرتر و 
شادتر شدن محيط مدارس چه كاري بايد انجام دهند.

پرسش مهر س��ال تحصيلي 99-98 كه، بيستمين 
پرسش مهر و هفتمين پرسشي است كه روحاني طرح 
مي كند. به موضوع وضعيت محيط مدارس اختصاص 
داده ش��د و رييس جمهور از دانش آموزان سوال كرد: 

»محيط مدرسه از نظر شما چگونه است؟«
روحاني در تكميل پرسش خود از دانش آموزان سراسر 
كش��ور س��وال كرد: دولت، معلمان و خانواده ها براي 
دلپذيرتر و شادتر شدن محيط مدارس چه كاري بايد 

انجام دهند؟
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زمينخواريسيستمياست
عضو كميس��يون اجتماعي مجلس ب��ا بيان اينكه 
زمين خواري در برخي موارد سيس��تمي اس��ت از 
دستگاه هاي متولي خواستار همكاري بيشتر با قوه 
قضاييه براي تخريب س��اخت  و  سازهاي غيرمجاز 
شد. شكور پورحس��ين درباره اين موضوع گفت: با 
ارزيابي مثبت قلع و قمع بناهاي احداثي غيرمجاز در 
اراضي كشاورزي، گفت: همراهي دستگاه قضا براي 
صدور مجوز مقابله با ساخت و ساز غيرمجاز در اراضي 
كش��اورزي جاي تقدير دارد. از دستگاه هاي متولي 
خواستار همكاري بيش��تر دستگاه ها با قوه قضاييه 
براي تخريب س��اخت و سازهاي غيرمجاز هستيم 
چرا كه بايد با سودجوياني كه اقدام به تغيير  كاربري 
اراضي كش��اورزي مي كنند با جديت برخورد شود. 
وي با تاكيد بر ضرورت مقابله با تغيير كاربري اراضي 
كشاورزي، ادامه داد: با تغيير كاربري اراضي كشاورزي 
اقتصاد دچار مشكل خواهد شد بنابراين نياز است با 
سودجويان در حوزه ساخت و ساز غيرمجاز قاطعانه 
برخورد ش��ده و هيچ مماشاتي در اين رابطه صورت 
نگيرد. اين نماين��ده مردم در مجل��س دهم افزود: 
اغماض ها، تخلفات و رانت هايي در اين رابطه وجود 
دارد كه منجر به ساخت هاي غيرمجاز مي شود كه 
مي طلبد گشت هاي ش��هرداري ها و بخشداري ها 
نظارت مناسبي را بر ساخت و سازها داشته باشند و 
بي شك با اقدامات پيشگيرانه مناسب شاهد ساخت 
و سازهاي غيرمجاز نخواهيم بود و هزينه مضاعفي به 
مردم وارد نمي شود. متخلفان و سودجويان بايد بدانند 
كه در صورت هر گونه ساخت و ساز غيرمجاز قانون 
به شدت با آنها برخورد خواهد كرد. زمين خواري در 
برخي موارد سيستمي اس��ت زيرا درآمد سرشاري 
براي دولت در پي دارد البته قوه قضاييه در اين رابطه 

نيز مي تواند ورود و از ساخت و ساز جلوگيري كند.

تحريمها،دارووموادغذايي
راهدفقراردادهاست

معاون كل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
تحريم هاي دش��منان مش��خصا دارو، تجهيزات 
پزش��كي و مواد غذايي را هدف قرار داده اس��ت. 
ايرج حريرچي درباره تش��ديد تحريم هاي بانك 
مركزي ايران از سوي امريكا كه خريد غذا و دارو را 
دچار اختلال مي كند، گفت: تحريم هاي دشمنان 
برخلاف ادعاي دروغين آنها كه مطرح مي كنند، 
هيچ تاثيري بر دارو و مواد غذايي نخواهد گذاشت، 
مش��خصا دارو، تجهيزات پزشكي و مواد غذايي را 
هدف قرار داده است. عمده اقداماتي كه براي اعمال 
اين تحريم ها انجام مي دهند، ايجاد محدوديت هاي 
بانكي است و س��عي مي كنند آن را تشديد كنند. 
او اف��زود: البته تنها تلاش آنه��ا از طريق اقدامات 
بانكي نيست، بلكه برخي ش��ركت هاي داروئي و 
تجهيزات پزشكي بطور مستقيم محصولات را به ما 
تحويل نمي دهند. حريرچي با تاكيد بر بي اثر بودن 
تحريم ها بيان كرد: با توجه به خودكفايي عمده اي 
كه در تامين دارو داريم، و با توجه به اينكه از لحاظ 
عددي 9۷ درصد داروهاي كشور و ۶۷ درصد مواد 
اوليه توليدات داروئي را خودمان تامين مي كنيم و 
همچنين با توجه به پيش بيني ها و تمهيداتي كه 
انجام شده است، هيچ نگراني  از لحاظ تامين دارو و 
تجهيزات پزشكي وجود نخواهد داشت. معاون كل 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با تاكيد 
بر اينكه پيش بيني هاي لازم در اين زمينه صورت 
گرفته است، گفت: مردم مطمئن باشند كه تمام 
نيازهاي داروئي آنها به موقع و با قيمت مناسب در 

دسترس شان خواهد بود. 

آغازثبتنام»وامضروري«
بازنشستگانكشوري

مدي��ركل ام��ور فرهنگ��ي و اجتماع��ي صندوق 
بازنشستگي كشوري، گفت: ثبت نام اينترنتي مرحله 
نخست وام ضروري ۷ ميليون توماني بازنشستگان 
و وظيفه بگيران اين صندوق در س��ال 98 از امروز 
)دوشنبه اول مهرماه( آغاز شد. زهرا  زاده غلام با بيان 
اينكه مبلغ وام ضروري امسال ۷ ميليون تومان است، 
اظهار كرد: كليه بازنشستگان و وظيفه بگيران تحت 
پوشش صندوق بازنشستگي كشوري، مي توانند از 
امروز )اول مهرماه( و به مدت يك ماه يعني تا پايان 
مهرماه 98 با مراجعه به سايت صندوق بازنشستگي 
به نش��اني cspf.ir ثبت نام اينترنتي خود را انجام 
دهن��د. او اقس��اط وام ضروري امس��ال را همچون 
س��ال هاي گذش��ته، ۳۶ ماهه و با كارمزد سالانه 4 
درصد اعلام و بيان كرد: متقاضيان طبق ش��رايطي 
كه در سامانه ثبت نام وام ضروري در سايت صندوق 
درج شده اس��ت مي توانند اقدام به ثبت نام كنند و 
توصيه ما به اين عزيزان خواندن دقيق موارد مطرح 
شده است.  زاده غلام با بيان اينكه ثبت نام در سامانه 
وام ض��روري، حقي را براي پرداخت وام به متقاضي 
ايج��اد نمي كند، تصريح كرد: پ��س از اتمام مهلت 
ثبت نام، سوابق متقاضيان از جمله مجموع وام هاي 
دريافتي، بهره مندي از سايرتسهيلات، ميزان حقوق 
دريافتي و... مورد بررسي و اولويت بندي قرار گرفته و 
بر اساس ميزان اعتبار تخصيصي توسط بانك عامل، 
»واجدين ش��رايط« تعيين و اسامي آنها در سايت 
صندوق بازنشس��تگي اعلام خواهد شد. به گزارش 
اداره كل روابط عموم��ي و امور بين الملل صندوق 
بازنشس��تگي كش��وري، مديركل امور فرهنگي و 
اجتماعي صندوق بازنشستگي كشوري همچنين 
گفت: پرداخت وام ضروري ۷ ميليون توماني مرحله 
نخست به بازنشستگان و موظفيني كه واجد شرايط 
دريافت وام تشخيص داده شوند، به صورت ماهانه و با 
توجه به سقف تعيين شده توسط بانك عامل صورت 
مي گيرد و بديهي است، وام ضروري متقاضيان داراي 
اولويت هاي اول به ترتيب در ماه هاي ابتدايي پرداخت 
مي شود. پرداخت نوبت ششم و پاياني وام ضروري 
۵ ميليون توماني نيز در مهرماه 98 و به زودي انجام 

خواهد شد.

دو راهي بر سر نگهداري خرده فروشان مواد مخدر
ماده 42 قانون اصلاح مبارزه با مواد مخدر به قوه قضاييه 
اجازه داده تا بخشي از محكومان مواد مخدر را به جاي 
زندان در اردوگاه هاي خاص ) با شرايط سخت و عادي( 
نگهداري كند اما رييس پليس مبارزه با مواد مخدر ناجا 
به تازگي خواستار تغيير محل نگهداري خرده فروشان 
از زندان به اردوگاه ها ش��ده اس��ت؛ اين درحالي است 
كه برخي كارشناس��ان و صاحب نظران حوزه درمان 
اعتياد، ضمن تاكيد بر فراهم آوردن تجهيزات درماني 
اردوگاه ها، اجراي اين پيشنهاد را اقدامي مثبت مي دانند 
و برخي ديگر به مجازات هاي��ي مانند جرايم نقدي و 
جايگزين براي بازدارندگي خرده فروشان تاكيد دارند.

چن��دي پي��ش س��ردار مس��عود زاهدي��ان، رييس 
پليس مب��ارزه با مواد مخدر ناجا با بي��ان اينكه بايد با 
خرده فروش��ان برخورد جدي تري صورت بگيرد، به 
همين دليل درخواست كرديم كه افزايش مدت حبس 
اين اف��راد و نيز تغيير محل نگهداري آن��ان در قانون 

پيش بيني شود.
او درباره تغيي��ر محل نگهداري خرده فروش��ان هم 
افزود: »درخواس��ت ما اين اس��ت كه محل نگهداري 
خرده فروش��ان از زندان به اردوگاه منتقل شوند، چرا 
كه در اردوگاه هم دسترسي اين افراد محدودتر است و 
هم مي توان يكسري آموزش هاي خاص را به اين افراد 
ارايه داد تا ديگر س��راغ چنين اعمالي نروند، از طرف 
ديگ��ر در اردوگاه مي توان از ظرفيت اي��ن افراد براي 
كارآفريني استفاده كرد كه همين امر سبب مي شود 
پس از آزادي افراد بتوانند دس��ت به كارهاي ديگري 
بزنند اما اين اظهارات در حالي اس��ت كه مديرعامل 
موسس��ه دانش اعتياد و روان شناس��ي ايرسا نسبت 
به تغيير محل نگهداري خرده فروش��ان از زندان ها به 
اردوگاه ها انتقاد دارد و معتقد اس��ت با توجه به اينكه 

هنوز تعداد و گنجايش اردوگاه هاي موجود در كشور 
ب��راي نگهداري آنها مناس��ب نيس��ت، قانون گذاران 
بايد ب��راي خرده فروش��اني كه يك ب��ار مرتكب جرم 
شده اند مجازات هايي مانند جرايم نقدي و جايگزين 
)مانند سلب امكانات و حمايت هاي اجتماعي( و براي 
قاچاقچيان و متخلفاني كه بيش از دو بار تخلف كرده اند، 

نگهداري در اردوگاه ها را مد نظر قرار دهند.

70درصدزندانيانسابقهاعتياددارند
سعيد صفاتيان با بيان اينكه براساس آمار ستاد مبارزه 
با مواد مخدر حدود ۷0 درصد زندانيان، داراي س��ابقه 
اعتياد ي��ا جرم هاي مرتبط با اعتياد هس��تند، گفت: 
سالانه حدود 2۵0 هزار قاچاقچي مواد مخدر در كشور 
دستگير مي شوند، اين آمارها نشان مي دهد كه بطور 

كلي نگه��داري خرده فروش��ان و قاچاقچيان هزينه 
مالي سنگيني را براي سيس��تم قضايي، دولت، نظام 
و هزينه هاي معنوي بالايي را نيز ب��راي خانواده ها به 

همراه دارد.
مديرعامل موسس��ه دان��ش اعتياد و روان شناس��ي 
ايرسا با اش��اره به اينكه موضوع تغيير محل نگهداري 
خرده فروش��ان از زندان ها به مراكز اردوگاه ها، در ماده 
42 قانون مبارزه با مواد مخدر مطرح شد، افزود: ماده 
42 قانون مبارزه با مواد مخدر، اجراكنندگان قانون را 
براي نگهداري خرده فروشان در اردوگاه  يا زندان ها به 
نوعي بر سر دو راهي قرار داده است. يكي از مباحثي كه 
هم اكنون درباره مجازات خرده فروشان مطرح مي شود 
تغيير محل نگهداري خرده فروشان از زندان ها به مراكز 
اردوگاه هاست و اينكه آيا بايد مجازات خرده فروشان 

تشديد شود يا خير؟. اما نكته اي كه وجود دارد آن است 
كه آيا نگه��داري خرده فروش��ان در زندان ها راه حلي 

مناسبي است؟.
وي با تاكيد بر اينكه اگرچه در حال حاضر براي مجرماني 
مانند خرده فروش��ان كه در فضاهاي بس��ته  همچون 
زندان ها نگهداري مي شوند، حبس بين دو تا ۵ سال در 
نظر مي گيرند، اما بسياري از آنها با دريافت مرخصي هاي 
طولاني مدت، اجازه كار در خارج زندان و كاهش مدت 
حبس به دليل عفو خوردن در مناسبت ها، بطور واقعي 
مجازات نمي ش��وند و در صورتي كه در اردوگاه هايي 
با شرايط س��خت نگهداري شوند نيز به معناي واقعي 
كلمه به آنها آموزشي ارايه نمي شود افزود: اين در حالي 
است كه برخي كش��ورها در اين باره معتقدند كه بايد 
براي خرده فروشان جرايمي در نظر گرفت كه شخص 
به راحتي نتواند از فشار جرم خارج شود؛ اين دسته از 
كشورها به منظور مجازات خرده فروشان و قاچاقچيان 
جرايم نقدي و جايگزيني مانند منع امكان استفاده از 
حمايت هاي اجتماعي براي مجرم، منع امكان استفاده 
از حق��وق اجتماعي، منع اجازه معامل��ه و منع صدور 

كارت هاي شناسايي و... در نظر مي گيرند.
به گفته صفاتيان، مطالعات انجام شده درباره وضعيت 
زندانيان بيانگر آن است كه هنگامي كه خرده فروشان 
در كنار افرادي كه مرتكب جرايم غيرعمدي هستند 
نگهداري مي شوند، شروع به تبادل اطلاعات، تشكيل 
باند و شبكه سازي مي كنند، همين روند موجب افزايش 
فعاليت در حوزه آسيب هاي اجتماعي مي شود، بطوري 
مثال ممكن اس��ت جوان 20 س��ال هاي كه به دليل 
تصادف محكوم به حبس زندان ش��ده اس��ت، توسط 
خرده فروشان به مواد مخدر آلوده و وارد باند آنها شود، 
لذا به نظر مي رسد نگهداري خرده فروشان در اردوگاه ها 

بهتر از زندان ها باشد اما معتقدم بايد براي خرده فروشاني 
كه يك بار مرتكب جرم ش��ده اند مجازات هايي مانند 
جرايم نق��دي و جايگزي��ن )مانند س��لب امكانات و 
حمايت هاي اجتماعي( و براي قاچاقچيان و متخلفاني 
كه بيش از دو بار تخلف كرده اند، نگهداري در اردوگاه ها 

را در نظر گرفت.
وي ادامه داد: در صورتي كه قرار باشد خرده فروشان در 
اردوگاه ها نگهداري شوند، بايد حرفه آموزي و آموزش هاي 
رفتاري براي خاص قاچاقچيان و خرده فروشان ارايه شود 
و برخورد جدي تري با آنها صورت گيرد، همچنين بايد 
به بخش هاي خصوصي و سازمان هاي مردم نهاد اجازه 
دهيم كه براي ارايه آموزش هاي تخصصي متخلفان، به 

اردوگاه ها ورود كنند.
البته صفاتيان ب��ا توجه به وضعي��ت فضاي فيزيكي 
اردوگاه هاي كش��ور براي نگهداري خرده فروش��ان، 
معتقد است: با توجه به اينكه سالانه حدود 2۵0 هزار 
قاچاقچي در كشور دس��تگير مي شوند، هنوز تعداد و 
گنجايش اردوگاه هاي موجود در كشور براي نگهداري 
آنها مناسب نيست. هرچند كه همه قاچاقچيان پس از 
دستگيري حكم زندان نمي گيرند و تعداد افرادي كه 
حكم مي گيرند نيز بسيار كم است، اما عموما معتادان 
بار مالي بسيار سنگيني را براي كشور به همراه دارند، 
زيرا ساخت فضاي فيزيكي و تامين هزينه  براي نگهداري 
آنها بسيار دشوار است، لذا باتوجه به اين گفته ها به نظر 
مي رس��د قانون گذاران بايد براي خرده فروش��اني كه 
يك بار مرتكب جرم شده اند مجازات هايي مانند جرايم 
نقدي و جايگزين )مانند سلب امكانات و حمايت هاي 
اجتماع��ي( را در نظ��ر بگيرند و ب��راي قاچاقچيان و 
متخلفاني كه بيش از دو بار تخلف كرده اند، نگهداري 

آنها در اردوگاه ها را مد نظر قرار دهند.
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ترافيككلانشهرهادرروزهايآيندهسنگينترميشود

مهار شوك ترافيكي مهر در پايتخت؟
گروه راه و شهرسازي|

 اول مهرماه براي بس��ياري يادآور روزهاي خوش دوران 
مدرسه و كودكي است و هر سال با فرا رسيدن اول مهر و 
ديدن دانش آموزاني كه براي بار اول به مدرسه مي روند، 
خاطرات دوران مدرس��ه زنده مي ش��ود. اما مهرماه براي 
تهراني ها و س��اير كلان شهرهاي كشور روي ديگري هم 
دارد كه زياد خوشايند نيست. افزايش ترافيك و به تبع آن 
آلودگي هوا. در واقع شهر تهران هر سال در اين فصل يك 
شوك بزرگ ترافيكي را تجربه مي كند. مسوولان دولتي و 
شهري نيز هر يك به نوبه خود براي كاهش شدت ناگهاني 
بار ترافيك اقدام هايي را انجام مي دهند. براي مثال چند 
سالي است كه براي كاهش بار ترافيك مهر ماه، ساعات كار 
اداري را شناور مي كنند و امسال نيز انوشيروان محسني 
بندپي، استاندار تهران اعلام كرد كه بر اساس بخشنامه اي 
كه معاون اول رييس جمهوري ابلاغ كرده، ساعت آغاز به 
كار دستگاه هاي اجرايي تا ۱۵ مهر از ساعت ۷ تا ۹ صبح 
شناور خواهد بود. بر اس��اس بخشنامه ابلاغي، كاركنان 
دستگاه هاي اجرايي استان تهران مي توانند تا ساعت ۹ در 
محل كار خود حاضر شوند و تاخير آنها تا اين ساعت، مجاز 
تلقي مي شود. كاركنان موظفند تا تاخير خود را از طريق 

گرفتن مرخصي ساعتي جبران كنند.
اما ش��هرداري تهران نيز امس��ال تمهي��دات مختلفي 
براي كاه��ش طرح ترافيك انج��ام داد. از جمله افزايش 
۱۵ درص��دي ناوگان مترو و كاهش س��رفاصله قطارها، 
كاهش سرفاصله اتوبوس هاي بي.آر.تي به 30 ثانيه و نيز 
ساماندهي سرويس هاي مدارس را در دستور كار قرار داد 
كه نتيجه آن به گفته محسن پورسيدآقايي معاون حمل و 
نقل و ترافيك شهرداري تهران، كاهش ترافيك مهرماه ۹8 
نسبت به سال گذشته بود. موضوعي كه سردار مهماندار 
رييس پلي��س راهور پايتخت نيز آن را تاييد كرد و گفت: 
براساس آن چيزي كه در دوربين هاي تردد شمار ما نشان 
مي دهد، ميزان ترافيك در روز اول مهر س��ال ۹8 نسبت 
به اول مهر س��ال ۹۷ افزايش��ي نيافته است. البته پيش 
بيني پليس بر اين بود كه در اين روز افزايش 30 درصدي 
ترافيك را در تهران تجربه خواهيم كرد اما به گفته نوشين 
س��رور، مدير مركز كنترل ترافيك ته��ران، ترافيك در 

نخستين روز از فصل پاييز فقط 8 درصد افزايش داشت.

   گره ترافيكي نداشتيم
پورسيدآقايي در ستاد »استقبال از مهر ٩٨ و رصد ترافيك 
آغاز سال تحصيلي« به بيان اقدام هاي انجام شده براي آغاز 
سال تحصيلي پرداخت و گفت: تمهيدات بسياري اعم از 
عمراني، خدمات ش��هري و ترافيكي از سوي شهرداري 
ته��ران به منظور ش��روعي بي دغدغه براي ش��هروندان 
صورت گرفته اس��ت. خوش��بختانه با تمهيدات صورت 
گرفته در بخش ترافيك اول مهر، كاهش حجم ترافيك 
صبحگاهي را نسبت به سال گذشته شاهد بوديم.به گفته 
پورس��يدآقايي، ترافيك صبحگاهي نخستين روز مهر 
از بزرگراه هاي نواب و ش��يخ فضل الله در مسير جنوب به 
شمال و بزرگراه شهيد همت و آيت الله هاشمي رفسنجاني 
در مسير غرب به شرق آغاز شد و شاهد اين بوديم وضعيت 

سرعت آزاد در سطح شهر نسبت به سال گذشته افزايش 
يافت.او با بيان اينكه در نخستين روز مهر 6 درصد طول 
معابر جري��ان آزاد افزاي��ش يافته اس��ت، از افزايش ۱۵ 
درصدي ناوگان در خطوط مترو خب��ر داد و گفت: ۱۵0 
دس��تگاه اتوبوس هم كه به دليل خراب��ي متوقف بودند 
اورهال شده و از امروز در خطوط اتوبوس تندرو به كارگيري 
خواهند شد. پورسيدآقايي با بيان اينكه تلاش شده است با 
توسعه حمل ونقل عمومي و محدوديت تردد خودروهاي 
شخصي ترافيك مهر ماه را مديريت و كنترل كنيم، عنوان 
كرد: كاهش س��رفاصله حركت ن��اوگان عمومي از ديگر 
اقدامات صورت گرفته است به طوري كه از امروز سرفاصله 
حركت قطار در خطوط ۱، 2، 4 به 3.۵ دقيقه كاهش يافت. 
همچنين سرفاصله حركت اتوبوس در خطوط ۱0 گانه 

بي.آر.تي نيز به 30 ثانيه كاهش يافت.
هر چند مسوولان ش��هري از افزايش ناوگان اتوبوسراني 
و بي.آر.تي صحبت مي كنن��د و آن را جزو موفقيت هاي 
خود بر مي ش��مارند اما برخي كارشناسان حوزه شهري 
معتقدند، اس��تفاده از خطوط بي.آر.تي براي ش��هري با 
شرايط تهران راه حل مناسبي نيست و نبايد بيش از اين 
آن را توسعه داد. ش��ايد دليل اين مخالفت اين است كه 
حمل و نقل با اتوبوس، شيوه اي قديمي از حمل و نقل به 
شمار مي آيد كه هر چقدر كارآمد و به روز شده باشد، باز 
هم ظرفيت محدودي داشته و تنها مي تواند نقش مسكن 
براي تسكين موقت درد ترافيك را ايفا كند و هرگز قادر به 

درمان درد نخواهد بود.

   ترافيك كلان شهرها چطور بود؟
از سوي ديگر، هر چند مسوولان شهرداري تهران مي گويند 
توانسته اند با اقدام هاي خود ترافيك روز اول مهر را نسبت 
به سال گذشته كاهش دهند و به نوعي ازكنترل ترافيك 
سخن مي گويند، اما سرهنگ نادر رحماني رييس مركز 
اطلاعات و كنت��رل ترافيك پليس راه��ور نظر ديگري 
دارد و معتقد است با توجه به اينكه هنوز عده اي در سفر 
به سر مي برند، ترافيك كلان شهرها از روزهاي آتي شكل 
خواهد گرفت و در روزهاي آينده بر حجم ترافيك افزوده 
خواهد شد. به گزارش تسنيم، سرهنگ رحماني درباره 
وضعيت ترافيكي معابر درون شهري كلان شهرها در روز 
نخست مهر ماه اظهار كرد: در روزهاي نخست مهر انتظار 
افزايش 2۵ تا 30 درصدي ترافيك را نسبت به ساير ايام 
در كلان ش��هرها داريم. با توجه به اينكه هنوز عده اي در 
سفر به سر مي برند، ترافيك كلان شهرها از روزهاي آتي 
شكل خواهد گرفت و انتظار داريم بر حجم ترافيك افزوده 
ش��ود.او با بيان اينكه از ابتداي مهر ح��دود 20 ميليون 
دانش آموز و دانش��جو و كادر آموزشي به چرخه ترافيك 
اضافه مي شوند، گفت: در اين روز ترافيك در كلان شهرها 
در مناطق بزرگراهي و مركزي شهرها متراكم بود و هنوز 
در برخي ش��هرها ادام��ه دارد. او به والدي��ن و رانندگان 
سرويس مدارس توصيه كرد: در روزهاي نخست مهر ماه، 
كوتاه ترين و مناسب ترين مس��ير را براي رفت وآمد خود 
انتخاب كنند تا به مرور شاهد كاهش بار ترافيكي در ۱0 تا 

۱۵ روز آينده باشيم.

   استفاده از »هلي شات« در مديريت ترافيك
علاوه بر شهرداري، پليس راهور پايتخت نيز تمهيداتي 
را براي روز نخست مهر و همزمان با بازگشايي مدارس و 
دانشگاه ها در نظر مي گيرد. امسال اما پليس از تجهيزات 
جديدي اس��تفاده كرد و براي اولين بار پليس راهور، 
استفاده از هلي شات براي مديريت و كنترل ترافيك را 
در دستور كار قرار داد.سردار حسين رحيمي، رييس 
پليس پايتخت در حاش��يه حضور در مركز هوشمند 
كنترل ترافيك پليس راهور فاتب )فرماندهي انتظامي 
تهران ب��زرگ( با بيان اينكه پليس پايتخت تمام توان 
خ��ود را براي ايجاد وضعيت مطل��وب ترافيك در روز 
نخست مهر به كار گرفته است، اظهار كرد: خوشبختانه 
وضعيت مطلوب ترافيكي را در سطح شهر شاهد بوديم. 
البته حجم ترافيك پايتخت در مقايسه با دوشنبه هفته 
گذش��ته، اندكي افزايش يافت اما در مقايس��ه با سال 

گذشته ترافيك مطلوب تر است.
او تصري��ح كرد: تمام يگان ه��اي مختلف انتظامي در 
مقابل تمامي مدارس، محوره��اي اصلي و بزرگراهي 
و جاي جاي شهر حضور دارند و امكان جديد استفاده 
از »هلي شات« به پليس راهور براي مديريت ترافيك 
اضافه شده است. از اين ظرفيت به ويژه در معابري كه 
شايد مجهز به دوربين نباشد، استفاده مي كنيم.رحيمي 
با بيان اينكه مدارس بايد از سرويس هايي با رانندگان 
داراي صلاحيت و خودروهاي ايمني اس��تفاده كنند، 
گفت: تاكنون بيش از ۱۵ هزار راننده سرويس مدارس 

در سامانه »سپند« ثبت نام كرده اند.

   ترافيك امسال ۱۵ دقيقه ديرتر آغاز شد
نوش��ين س��رور، مدير مركز كنترل ترافي��ك تهران نيز 
توضيحاتي درباره ترافيك پايتخت در نخستين روز از مهرماه 
۹8 ارايه كرد و گفت: ترافيك روز اول مهر ۱۵ دقيقه ديرتر 
نسبت به مدت مشابه سال قبل آغاز شد.او با بيان اينكه در 
ساعت ۷ و 30 دقيقه صبح طول ترافيك سطح شهر 3 درصد 
كاهش پيدا كرده بود، اظهاركرد: با توجه به ش��ناور شدن 
ساعات ادارات، سفر گروه دوم از ساعت ۷ و 4۵ دقيقه شروع 
و تا 8 و 30 دقيقه ادامه داش��ت. همچنين نسبت به سال 
۹۷ هيچ تغييري در افزايش طول ترافيك مشاهده نشده 
است.به گفته او، عدم افزايش طول ترافيك نسبت به مهرماه 
سال گذشته به علت تأثير طرح هايي است كه شهرداري و 
پليس با همكاري يكديگر در شهر اجرا كردند. يعني با وجود 
افزايش سالانه تردد در سطح شهر تهران بسياري از گره هاي 
ترافيكي رفع شده است.مدير مركز كنترل ترافيك تهران با 
اعلام اينكه مجموع طول ترافيك در نخستين روز مهرماه 
سال جاري نسبت به شهريور ماه سال ۹8، 8 درصد افزايش 
يافته است، تصريح كرد: اين به آن معنا نيست كه ترافيك 
كلي تهران افزايش داشته ممكن است در هفته ابتداي مهر 

اين عدد افزايش پيدا كند.

   حمايت شهردار از »اسكوتر« راني 
پيروز حناچي شهردار تهران نيز با حضور در ستاد استقبال 
از مهر ۹8 و رصد ترافيك آغاز سال تحصيلي، با بيان اينكه 
انتظار ما از معاونت حمل ونقل و ترافيك اين است كه به 
تغيير رويكردها هم فكر كند، گفت: ترافيك و رسيدگي به 

آن قطعا ضرورت است اما شايد به شكل ديگري هم بتوان 
به اين مقوله نگاه كرد. فرض بر اين اس��ت كه حضور هر 
دوچرخه سوار مي تواند يك خودرو از سطح شهر كم كند؛ 
البته اين اقدام به زمينه سازي نياز دارد.شهردار ادامه داد: 
ما از آنهايي كه به اسكوترهاي برقي متمايل هستند نيز 
حمايت مي كنيم چراكه شايد بسياري از محدوديت هاي 
موجود در مورد دوچرخه درمورد اسكوتر وجود نداشته 
باشد. از دوستان مي خواهم فضاي امن استفاده از اسكوتر 
را همانند دوچرخه فراهم كنند.حناچ��ي ادامه داد: اگر 
مردم را راضي كنيم كه از ابتداي س��فر بدون خودروي 
شخصي از خانه خارج شوند يعني ما موفق شده ايم. اين امر 
مي تواند آلودگي و ترافيك تهران را تحت تاثير خود قرار 
دهد. اميدوارم با همه تلاش ها بتوانيم اين تغيير رويكرد را 
داشته باشيم. امروز ثابت شده كه توسعه مسيرهاي سواره 
كمكي به كاهش ترافيك نمي كند. بايد تلاش كنيم به اين 
نكته به شكل موثر و كيفي وارد شويم. به طور مثال، وقتي 
از توسعه دوچرخه حرف مي زنيم يعني مسيرهاي آن را 
هم بايد ايمن سازي كنيم. ما حدود ٣ ميليون موتورسوار 
داريم كه بخش اعظم آنها چندان قائل به قانون نيستند و 
نبايد بگذاريم خطوط دوچرخه به تصرف موتورها درآيد.

همچنين بر اساس تحليل هاي انجام  گرفته در شركت 
كنترل كيفيت ه��وا، در اولين روز پايي��ز، اكثر مناطق 
پايتخت كيفيت هوا در وضعيت ناسالم براي گروه هاي 
حس��اس قرار گرفت ك��ه عمدتاً ناش��ي از افزايش قابل 
ملاحظه غلظت ذرات معلق ب��ه دليل وقوع گرد و خاك 

همچنين ازدياد تردد خودروهاست.

درنامهايبهمعاونتمسكنوزارتراهوشهرسازيعنوانشد

درخواست انبوه سازان براي افزايش سقف وام خريد و ساخت
گروه راه و شهرسازي|

همگام با كاهش تاثير تسهيلات خريد و ساخت مسكن 
به دليل جهش قيمت ها، انبوه سازان در نامه اي به وزارت 
راه و شهرسازي خواس��تار افزايش تسهيلات خريد و 
ساخت مسكن شدند تا ساخت و ساز و خريد و فروش 
مسكن جان تازه اي بگيرد درحالي كه بهترين راهكار 
در شرايط كنوني براي رونق بخش مسكن، بازگشت 
تعادل به بخش عرضه و تقاضا از طريق ورود خانه هاي 
خالي به بازار و تحويل واحدهاي مسكن مهر است و رشد 
سقف تسهيلات چندان راهگشا نيست. با جهش قيمت 
مسكن از ابتداي س��ال ۹۷ و تداوم آن در ماه هاي بعد، 
حجم قراردادهاي خريد و فروش مسكن روندي كاهشي 
داشت و علت آن هم افت قدرت اقتصادي متقاضيان 
خريد مس��كن بود، در اين ميان و طي يكس��ال و نيم 
گذشته كه قيمت ها در بخش مسكن بيش از ۷0 درصد 
رشد داشت، سقف تسهيلات خريد و ساخت مسكن 

تغييري نكرده و ثابت مانده است.
براساس گزارش بانك مركزي درباره تحولات بازار مسكن 
پايتخت درمرداد ۹8، متوس��ط نرخ خري��د و فروش يك 
مترمربع واحد مسكوني معامله شده ۱3ميليون و 30 هزار 
تومان بوده است؛ بنابراين با تسهيلات ۱60 ميليون توماني 
زوج هاي خانه اولي كه بيشترين سقف تسهيلات پرداختي 
است، مي توان حدود ۱2 متر خانه خريد،  اين درحالي است 
كه زوج ه��اي خانه اولي در مرداد ماه س��ال ۹۷ با وام ۱60 
ميليوني، قادر به خريد 2۱ مترمربع واحد مسكوني بودند. 
طبق اين آمار، سهم تسهيلات خريد مسكن طي يك سال 
گذشته به شدت كاهش يافته و به عنوان نمونه از مرداد ۹۷ 
تا مرداد ۹8 از 2۱ متر به ۱2 مترمربع رس��يده است.البته 

كم اثرشدن وام ها فقط مربوط به تسهيلات خريد مسكن 
نيست بلكه با نوس��ان نرخ ارز از ارديبهشت سال گذشته 
تاكنون، قيمت مصالح، دس��تمزد كارگ��ر و... هم افزايش 
چشمگيري داشته است موضوعي كه موجب كم رنگ شدن 
تسهيلات ساخت مسكن هم شده است برهمين اساس 
كانون سراسري انبوه سازان مسكن و ساختمان كشور در 
نامه اي به سرپرست معاونت ساختمان وزارت راه خواستار 
افزايش تسهيلات بانكي به رقم ۱۵0 ميليون تومان براي 
خريد مسكن، 2۵0 ميليون تومان بابت ساخت هر واحد 

مسكوني و ۱۵0 ميليون تومان براي بافت فرسوده شدند.
درهمين راستا »فرشيد پورحاجت«، دبيركانون انبوه سازان 
كشور درباره خواسته هاي انبوه سازان به ايرنا گفت: اين كانون 

به عنوان متولي بخش خصوصي كش��ور در حوزه توليد و 
عرضه مس��كن در اين نامه خطاب به محمود محمودزاده 
)سرپرست معاونت س��اختمان وزارت راه( آورده است كه 
به دليل افزايش قابل توجه قيمت تمام ش��ده ساخت و در 
نتيجه افزايش قيمت واحدها، مبلغ تسهيلات فعلي براي 

خريد مسكن انفرادي كافي نيست.
پورحاجت ادامه داد: تس��هيلات فعلي براي خريد مسكن 
انفرادي با سپرده گذاري قبلي به ميزان 60 ميليون تومان به 
اضافه 20 ميليون تومان به عنوان جعاله، سهم ناچيزي در 
قيمت واحدهاي مسكوني دارد و براي خانه دار شدن گروه 
هدف جامعه به هيچ عنوان كافي و موثر نيست.او اظهار كرد: 
افزايش سقف تسهيلات خريد و افزايش مبلغ قابل تقسيط 

همراه با افزايش مدت بازپرداخت مي تواند موجب تسهيل 
و تقويت قدرت خريد متقاضيان و خانه دار شدن افراد فاقد 

مسكن، به ويژه گروه هدف جامعه باشد.
دبير كانون انبوه سازان كشور اضافه كرد: در اين نامه پيشنهاد 
شده است سقف تس��هيلات خريد به صورت انفرادي و با 
سپرده گذاري حداقل تا مبلغ ۱۵0 ميليون تومان افزايش 
يافته و مدت بازپرداخت آن نيز متناسب افزايش داده شود، 
همچنين ب��راي متقاضيان خريد بدون س��پرده گذاري، 
تس��هيلات خريد تا س��قف 2۵0 ميليون تومان و با سود 

تسهيلات حداكثر ۱2درصد پيش بيني شود.
پورحاجت گفت: افزايش تس��هيلات بانكي براي ساخت 
مسكن نيز مورد تقاضاي انبوه سازان است، درواقع به دليل 
افزايش هزينه هاي توليد مسكن و كاهش نقدينگي بخش 
خصوصي و كاهش ارزش پول ملي، تسهيلات فعلي به ميزان 
۱30ميليون تومان و در صورت اجراي فناوري نوين ۱60 
ميليون تومان بابت هر واحد مسكوني پاسخگوي نياز بخش 

توليد و ساخت و ساز مسكن نيست. 
او اظهار كرد: براي تأمين قدرت خريد متقاضيان و خانه دار 
شدن افراد بدون مسكن، افزايش آن حداقل به 2۵0 ميليون 
تومان براي انبوه سازان و توليد كنندگان حرفه اي مسكن، آن 
هم مشروط به اجازه فروش اقساطي و انتقال آن به خريداران 

با كاهش نرخ سود تسهيلات پيشنهاد مي شود.
دبير كانون انبوه س��ازان كش��ور افزود: تسهيلات بانكي 
براي بافت فرس��وده به مبلغ ۵0 ميليون تومان مصوب 
سال ۹3 است كه با توجه به افزايش هزينه توليد و تفاوت 
فاحش آن با سال ۱3۹3، تعديل مبلغ مذكور ضروري به 
نظر مي رسد و پيشنهاد مي شود اين تسهيلات حداقل 
به ۱۵0ميليون تومان تعديل ش��ود. به گفته پورحاجت 

در خصوص س��ود تسهيلات آن هم پيشنهاد مي شود تا 
مبلغ ۱00 ميليون تومان از همان محل يارانه دولتي مورد 
محاسبه قرار گيرد و براي مازاد آن با تصويب شوراي پول 
و اعتبار، سقف سود تسهيلات، از ۱8درصد فعلي حداكثر 

به ۱2درصد تقليل يابد.

   افزايش سقف تسهيلات و ايجاد تورم 
اما در ش��رايطي كه انبوه سازان خواس��تار افزايش سقف 
تسهيلات خريد و ساخت مسكن شدند، برخي كارشناسان 
معتقدند كه اين اقدام مي تواند به تورم در بخش مسكن منجر 
شود، فرهاد بيضايي كه از منتقدان رشد سقف تسهيلات 
خريد مسكن است چندي پيش در گفت وگو با »تعادل« 
گفت: حدود ۷0 درصد نرخ يك واحد مسكوني، مربوط به 
زمين است اما دولت، سياست مشخصي در اين زمينه ندارد.
بيضايي افزود: در شرايط كمبود مسكن، افزايش وام مسكن 
هم در س��اماندهي بازار نقش��ي ندارد و فقط تاثير تورمي 
دارد، بنابراين نباي��د روي وام خريد تمركز كرد بلكه بايد 
سياست گذاري متنوعي در بخش هاي گوناگون مرتبط با 
مسكن داشته باشيم؛ سياست هاي متنوعي كه همزمان 
اجرا ش��ود و اثر تورمي در حوزه مسكن نداشته باشد بلكه 
نقش تنظيم گري داشته باشد و بتواند بازار را كنترل كند.

او ادامه داد: ارايه زمين رايگان، راهكاري براي خانه دارشدن 
متقاضيان مصرفي اس��ت كه در اوايل انقلاب هم اجرايي 
شد و با وجود تمام كم و كاستي ها بسياري از خانواده ها را 
صاحبخانه كرد، البته اين راهكار كه براي بازگشت تعادل به 
بازار مسكن است، تاكنون مورد توجه مسوولان وزارت راه 
و شهرسازي قرار نگرفته و بر همين اساس ضرورت دارد كه 

اين روش هم مورد بررسي بيشتري قرار گيرد.

وضعيتاورژانسيامنيتمالكيتومقابلهبازمينخواري
نماينده تام الاختيار س��ابق وزير راه و شهرس��ازي در 
ش��وراي حفظ حقوق بيت المال با اش��اره به وضعيت 
اورژانس��ي مقابل��ه ب��ا زمين خ��واري، گفت: ش��يوه 
زمين خواري به اين صورت است كه ابتدا زمين تصرف 
مي شود؛ سپس دور زمين ديوار مي كشند و پس از آن 
شروع به ساخت و ساز مي نمايند. در پايان نيز با اسناد 

قولنامه اي و عادي، ملك به فروش مي رسد.
به گ��زارش ف��ارس حس��ين معص��وم در خصوص 
بزرگ ترين پرونده زمين خواري به متراژ ۱200 هكتار، 
در ش��هر پرديس افزود: اين پرون��ده در زمان خودش 

بزرگ ترين زمين خواري بود، به گونه اي كه متهم آن به 
سلطان زمين خوار معروف شد.

معصوم ادامه داد: متهم ابتدا ب��ه دنبال زميني براي 
احداث مرغ��داري ب��وده و 4 هزار مت��ر مربع زمين 
مي خرد، هنگام شروع احداث سوله به اراضي دولتي 
تجاوز و پرونده قضايي تش��كيل مي شود، در اين راه 
عده اي هم به او كمك مي كنند و در ادامه متهم ۱200 
هكتار را كراسه بندي مي كند و پس از طي دعوا در قوه 
قضاييه اين پرونده پس از كش و قوس هاي فراوان و 
بعد از ۷ سال به نتيجه رسيد و باعث بازگشت زمين ها 

به بيت المال شد.نماينده تام الاختيار سابق وزير راه 
و شهرس��ازي اظهاركرد: زمين خواران كلان با ايجاد 
روابط، قدرتمند هستند و براي خود پشتوانه هاي ذي 
نفوذي نيز در دستگاه هاي دولتي دارند اما اگر عزمي 
در اجراي صحيح قانون وجود داشته باشد، مي توان 
به شدت با آنها برخورد كرد و مشكل زمين خواري تا 

۹0 درصد حل خواهد شد.
او اضافه كرد: در سعادت آباد تهران زميني براي احداث 
حس��ينيه از طرف وزارت راه و شهرس��ازي در اختيار 
فردي قرار مي گيرد. با وجود اينكه كاربري اين زمين 

در قرارداد حس��ينيه تعريف شده و حقي براي فروش 
و تغيي��ر كاربري آن وجود ندارد، ام��ا اين فرد با تغيير 
كاربري و عم��ل غيرقانوني، اقدام به تغيير كاربري آن 
و برج سازي مي كند. به گفته معصوم، در اين خصوص 
البته اهمال و اعمال نفوذ هم صورت گرفته است اما با 
ورود شوراي حفظ حقوق بيت المال حكم به تخريب برج 
داده مي شود اما اين تخريب تا به حال انجام نشده است.

اين كارش��ناس مقابله با زمين خواري با بيان اينكه در 
لواسان هم چنين مش��كلي به طور جدي وجود دارد، 
گفت: در لواس��ان كارگروهي تحت نظر دادستان كل 

كشور تشكيل شده است، در آنجا كوه خواري رواج دارد 
و براي متخلفان پرونده هاي قضايي تشكيل شده است.

معصوم در خصوص س��اخت هتل در بستر رودخانه 
گفت: اين هتل ابتدا قرار بود ۹ طبقه باش��د اما تخلف 
ص��ورت گرفت و ۱2 طبقه س��اخته ش��د ك��ه با راي 
كميس��يون ماده ۱00 بايد 3 طبقه اين هتل تخريب 
شود. او در خصوص اسناد عادي افزود: بحث قولنامه ها 
و اسناد عادي خيلي به كشور ضرر زده است، متاسفانه 
اين اس��ناد 4 دهه است كه مشكلاتي به وجود آورده و 

۵0 درصد دعاوي قضايي را شامل مي شود.
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سهم ۵۰  درصدي بيمه رانندگان 
كاميون پرداخت نشد

دبير كانون كاميون داران كشور درباره وضعيت 
رانندگان كاميون گفت: ح��دود ۱0 هزار راننده 
كاميون از سال گذشته تاكنون بيمه شده اند اما 
هيچ كدام از اين رانندگان مشمول پرداخت حق 
بيمه ۵0 درصدي از سوي سازمان تامين اجتماعي 
نشدند.احمد كريمي در گفت وگو با ايرنا گفت: با 
وجود اينكه زمان بررس��ي بودجه، كميس��يون 
تلفيق مجلس پرداخت سهم ۵0 درصدي بيمه 
رانندگان از س��وي سازمان اجتماعي را تصويب 
كرد اما رانندگان در بدو خدمت از ۵0 درصد سهم 
دولت محروم هستند.او افزود : پس از اعتراض هاي 
رانن��دگان حمل و نقل برون ش��هري قرار بر اين 
بود كه ۵0 درصد حق بيمه همه رانندگان برون 
شهري اعم از رانندگان در حال فعاليت و رانندگان 
ب��دو خدمت توس��ط دولت پرداخت ش��ود؛ اما 
سازمان تامين اجتماعي رانندگان در بدو خدمت 
را مش��مول اين مصوبه قرار نداد.كريمي گفت: 
راننده اي كه در س��ال هاي گذش��ته بيمه شده 
ماهانه 3۱۷ هزار تومان حق بيمه پرداخت مي كند 
اما راننده اي كه به تازگي كارت هوشمند دريافت 
كرده ماهانه 634 هزارتومان حق بيمه پرداخت 
مي كند.دبير كانون كاميون داران كشور ادامه داد: 
استدلال سازمان تامين اجتماعي اين است كه 
فقط فهرس��ت رانندگاني كه در سال اجراي اين 
قانون بيمه شده اند را مد نظر قرار دارد. درحالي 
كه هيچ محدوديت زماني و آماري براي اين قانون 
وجود ندارد ضم��ن اينكه تعداد زيادي از افرادي 
كه از اين قانون استفاده مي كردند يا بازنشسته 
شدند يا با همكاري كانون به دليل اينكه راننده 
واقعي نبودند كارت هوشمند آنها باطل شده است.

ممنوعيت تردد كاميون ها  در 
اربعين از مرزهاي چهارگانه عراق

معاون حمل و نقل س��ازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي اعلام كرد: تردد كاميون ها به عراق از 
۱۷مهر تا 3 آبان امسال از 4 مرز خسروي، مهران، 
چزابه و ش��لمچه ممنوع است.مهران قرباني در 
گفت وگو با مهرگفت: كاميون هاي صادراتي كه 
كالا به عراق حمل مي كنند، مي توانند در اين ايام 
از مرزهاي جايگزين استفاده كنند كه شامل مرز 
باشماق در استان آذربايجان غربي و سه بازارچه 
مرزي در استان هاي آذربايجان غربي و كرمانشاه 
است.او تصريح كرد: اين س��ه بازارچه مرزي به 
ترتيب »كيله« در سردش��ت آذربايجان غربي و 
»تيله رش« و »شوش��مي« در استان كرمانشاه 
هستند.سال هاي گذش��ته در ايام اربعين تردد 
كاميون ها به س��مت عراق از س��ه پايانه مرزي 
مهران در استان ايلام و چزابه و شلمچه در استان 
خوزستان ممنوع بود اما تردد كاميون ها از پايانه 
مرزي خس��روي برقرار بود چرا كه زائران از مرز 
خس��روي تردد نمي كردند. اما امس��ال به دليل 
رفع ملاحظات امنيتي، پايانه مرزي خسروي نيز 
براي تردد زائران بازگشايي شده است؛ بنابراين 
كاميون هاي حامل كالاهاي صادراتي به عراق، 

اجازه تردد از مرز خسروي را هم ندارند.

ناكارآمدي روش هاي اجباري 
پرداخت عوارض طرح ترافيك

محمدعلي كروني، كارش��ناس ترافيك گفت: 
روش ه��اي غيرمتعارف��ي همچ��ون اجبار به 
پرداخت عوارض طرح هنگام اخذ معاينه فني و 
عوارض سالانه خودرو در جبران كاهش درآمد 
حاص��ل از اجراي طرح ترافيك كارس��از نبوده 
است.به گزارش مهر، كروني با اشاره به افزايش 
تردد موتور س��يكلت در محدوده طرح ترافيك 
جديد گفت: استفاده از موتور در داخل محدوده 
طرح كاهش آلودگي هوا و ترافيك افزايش يافته 
و قطعا در كاهش كيفيت هوا و افزايش آلودگي 
تاثير گذاشته اس��ت. متاس��فانه وقتي هنگام 
تصويب طرح به همه ابعاد آن پرداخته نمي شود و 
پيوست هاي مطالعاتي ارايه نمي شود، نتيجه اي 
جز اي��ن نخواهد داش��ت. همچني��ن افزايش 
ترافيك در داخل محدوده و گسترش ترافيك به 
معابر خارج محدوده همگي نشان از عدم كارايي 
ترافيكي ط��رح دارد.او ادامه داد: عدم جريمه از 
سوي پليس تاثير بسزايي در ناكارآمدي طرح 
داشته و روش هاي غيرمتعارفي همچون اجبار 
ب��ه پرداخت عوارض طرح هن��گام اخذ معاينه 
فني و عوارض س��الانه خودرو ني��ز در جبران 
كاهش درآمد حاصل از اج��راي طرح ترافيك 
كارساز نبوده اس��ت.به گفته كروني، از طرفي 
شكس��ت قابل پيش بيني پ��روژه اخذ عوارض 
پارك حاشيه اي در منطقه 2 و عدم ساماندهي 
فضاهاي پارك حاشيه اي در سطح شهر تهران، 
همگي نش��ان از اختلال در سياست هاي كلان 
ح��وزه حم��ل و نق��ل و ترافيك طي دو س��ال 
گذش��ته دارد.قطعا بدون ارايه ش��اخص هاي 
قابل س��نجش از سوي شهرداري و تا زماني كه 
معاونت حم��ل و نقل بر اجراي طرح هاي بدون 
پشتوانه مطالعاتي اصرار مي ورزد نتيجه اي جز 
عدم اعتماد و نارضايتي شهروندان در پي نخواهد 
داشت.اين كارشناس ترافيك تاكيد كرد: ادعاي 
مربوط به كاهش س��رفاصله قطارها از س��وي 
معاونت حمل و نقل ش��هرداري تهران درحالي 
مطرح مي شود كه اين موضوع صرفا مربوط به 
بهره ب��رداري از واگن هاي درحال تعمير و رزرو 
بوده در حالي كه براي كاهش قطعي سرفاصله 
قطارهامجموعه اي از اقدامات بايد انجام شود. 
از جمله اين اقدامات ايج��اد پايانه و پاركينگ 
و تعميرگاه هاي لازم، تغييرات در س��امانه هاي 
برق رس��اني و س��يگنالينگ، اصلاح و تكميل 

دسترسي هاي ايستگاه ها و است.
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»تعادل«ازنقشكسبوكارهاينويندرتقويتشبكهتوزيعگزارشميدهد

جاي خالي استارت آپ ها در شبكه توزيع
تعادل| نيلوفر جمالي|

ش��بكه توزيع س��نتي كه مش��كلات خاص خود را 
براي دنياي پيش��رفته امروز رق��م مي زند، مي تواند 
در س��ايه اس��تارت آپ ها از تردد در راه ها و مسيرها، 
بكاهد و واس��طه هايي كه بيش از هر فرد ديگري، از 
جابه جايي محصول نهايي نفع مي برند را حذف كند. 
اما چگونه مي توان از ش��بكه توزيع سنتي گذر كرد و 
از طريق كسب و كارهاي جديد سيستم توزيع نوين 
را جايگزين كرد؟ براي پاسخ به اين پرسش به سراغ 
صاحب��ان كس��ب وكاري نوين در كش��ور رفتيم. به 
گفته آنها با ورود سيستم هاي نوين توزيع به بازارها، 
اطلاعات طبقه بندي ش��ده اي از نيازهاي مشتريان 
جامعه هدف به خوبي قابل شناسايي مي شوند كه با 
داشتن چنين اطلاعاتي است كه مشخص مي شود، 
هر محدوده جغرافيايي نيازمند چه محصولاتي است 
و ش��بكه توزيع در آن محدوده، محصولات مورد نياز 
همان جغرافي��ا را پخش و از توزي��ع محصولاتي كه 
طرفداري ندارند، خودداري مي كنند. از سوي ديگر، 
با ظهور اين نوع شبكه هاي توزيع؛ اگر هر توليدكننده 
بخواهد براي توزيع محصولات خود در محدوده هاي 
جغرافياي متعدد تلاش كن��د، بايد در هر يك از آنها 
انبارهاي بزرگي برپا كند ك��ه خود هزينه هاي تمام 
ش��ده محصول را افزايش مي دهد؛ ب��ه همين دليل 
جاي خالي استارت آپ هاي لجستيك در شبكه توزيع 
كشور به خوبي احساس مي شود. شكل گيري و رشد 
استارت آپ هاي لجس��تيك بزرگ در كشور نياز روز 
جامعه اس��ت؛ چراكه با شكل گيري اين شركت هاي 
نوآور، بخشي از بار زنجيره توزيع كشور كاسته شده و 
فشار كمتري به سيستم سنتي توزيع وارد مي شود. 
همچنين آنها با حذف واسطه ها، رابطه دراز مدتي با 
مصرف كننده نهايي برقرار مي كنند كه زنجيره توليد 

تا مصرف را مديريت مي كند.

كاهشهزينهتوزيعدراستارتآپها
كس��ب و كارهاي نوين چه نقش��ي در تقويت شبكه 
توزيع دارند؟ فعالان اين حوزه در گفت وگو با »تعادل« 
ضمن پاسخ به اين پرسش مهم كه اين روزها اهميت 
بالايي در توسعه اقتصادي كشور دارد، از جاي خالي 
اس��تارت آپ ها در صنعت لجس��تيك مي گويند. در 
همين رابطه، يك عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران در پاس��خ به خبرنگار »تع��ادل« درباره نقش 
كسب و كارهاي نوين در تقويت شبكه توزيع كشور 
مي گويد: سيس��تم مويرگي توزيع توان جمع آوري 
اطلاع��ات دقيق از رفت��ار مصرف كنن��ده را ندارد تا 
توليدكنندگان بتوانند بر اس��اس آن توليد خود را با 
تقاضا هماهنگ كنند؛ اما اس��تارت آپ ها مي توانند 
اين اطلاعات را در اختيارش��ان قرار دهد تا بدانند در 
هر محدوده جغرافيايي چه محصولاتي با چه شرايطي 

قابل قبول و مورد استفاده است.
عليرضا كلاهي صمدي، با اشاره به گزارش هاي اتاق 
بازرگاني ته��ران در زمينه توزي��ع مي گويد: يكي از 
چالش هاي اقتصادي ايران ناكارآمدي سيستم توزيع 
در كشور و هزينه هاي بالاي آن است. با استناد به آمار 
ارايه ش��ده در گزارش 2 سال گذش��ته كشور درباره 
قيمت ها از نس��بت قيمت كالا در كارخانه به قيمت 
مصرف كننده 48 به 100 را نشان مي دهد كه شاخص 
بسيار نامناسبي در مقايسه با كشورهاي پيشرفته دنيا 
است. ورود ش��ركت هايي مانند ديجي كالا به حوزه 
كالاهاي مصرفي به ويژه SMCG ها )كالاهاي كند 
FMCG مصرف با عمر مفيد طولاني تر از يكسال( و

ها )كالاي تندمصرف با عمر مفيد كوتاه تر از يكسال( 
مي تواند اتفاقي مثبت تلقي شود.

ب��ه گفته كلاهي صم��دي، ورود اس��تارت آپ ها هم 
هزينه ه��اي توزي��ع و هم قيم��ت تمام ش��ده براي 
مصرف كننده را كاهش مي دهد كه دليلي بر افزايش 
قدرت خريد مصرف كننده خواهد شد. همچنين به 
توليدكنن��دگان و برندها كمك مي كند تا با دريافت 
اطلاعات مرتب از رفتار مشتري هايشان؛ رفتار خود 
را به سمت عملكرد مناسب هماهنگ كند. او معتقد 
است كه طبيعتا نمي توان در سيستم توزيع مويرگي 

و فروش��گاه هاي كوچك محلي اطلاعات درس��تي 
جمع آوري كرد كه بتوان بر اس��اس آن روند فعاليت 
توليدكنندگان و فعالان اقتصادي را متناسب سازي 
كرد. در اين راس��تا، با فعاليت استارت آپ ها مي توان 
شاخصي را اندازه كرد و ديد در اين محدوده جغرافيايي 
نسبت قيمت كالا در كارخانه به قيمت مصرف كننده 

چقدر است.
اين فعال اقتصادي، در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود،  اظهار مي كند: در حوزه اس��تارت آپ ها درباره 
مشكلاتي كه هكرها در سيستم فعاليت استارت آپ ها 
ايجاد مي كنند و باعث ايجاد رعب و وحشت در ميان 
مصرف كنندگان مي ش��وند، متاس��فانه اين موضوع 
وجود دارد و طبيعي است و براي جلوگيري از به دام 
افتادن مصرف كنندگان بايد دقت لازم در انتخاب وب 
سايت هاي خريد خود را داشته باشند. او معتقد است 
كه مش��كلات كلاهبرداري تنها در اين اكوسيستم 
وجود ندارد بلكه در بس��ياري از رشته ها دچار تقلب 
و كم فروش��ي و ... هستيم.، اما كش��ورهاي معتبر و 
بزرگ با فرهنگ س��ازي درست و تبليغات موثر خود 
توانس��ته اند رفتار مناس��ب براي خريدهاي مجازي 
را به مصرف كننده آموزش دهن��د و اطمينان آنها را 

جلب كنند. 

10سالتادستيابيبهنوآوريدرلجستيك
نائب ريي��س كميس��يون اقتصاد ن��وآوري و تحول 
ديجيتال اتاق بازرگاني تهران نيز درباره نقش كسب و 
كارهاي نوين در تقويت شبكه توزيع كشور به خبرنگار 
»تعادل« مي گويد: اكنون ما نيازمند گروه هاي خلاق 

و نوآوري هستيم تا بتوانند با حذف واسطه ها، رابطه 
دراز مدتي با مصرف كننده نهايي در شهرهاي بزرگ 

بسازند و اين زنجيره را مديريت كنند 
فرزين فرديس با تاكيد بر گزارش هاي آسيب شناسي 
صورت گرفته در شبكه توزيع كشور به مشكلات اين 
حوزه اشاره كرده و معتقد است: سه مشكل اصلي در 
شبكه توزيع ايران وجود دارد. به گفته او، اولين مشكل 
شبكه توزيع كشور وجود افراد واسطي است كه قابليت 
نظارت دقيق ندارن��د. به عنوان مثال، اگر يك كالاي 
كش��اورزي در منطقه جنوبي كرمان؛ مثل جيرفت 
توليد مي شود؛ توسط بخش هاي واسطي به شهرهاي 
ديگر كش��ور مي رسد كه عملا هزينه تمام شده چند 
برابري ب��راي آن كالا را ايجاد مي كن��د. پس يكي از 
مشكلات اصلي وجود واسط هايي است كه قابل كنترل 
و نظارت نيستد و حاشيه سود آنها به قدري بالاست كه 
در مواردي از مكانيزم دلالي در آن استفاده مي شود.

اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران، مشكل 
دوم شبكه توزيع كش��ور را پراكندگي جغرافيايي و 
پيك ه��اي مصرف متفاوت آنها دانس��ته و مي گويد: 
ما در كش��وري با جغرافياي ب��زرگ و پراكندگي بالا 
زندگي مي كنيم و دچار پي��ك مصرفي جغرافيايي 
متفاوتي هس��تيم. پيك هاي مصرفي جغرافيايي به 
اين معني اس��ت كه نياز به يك كالا در زمان هايي از 
س��ال در يك منطقه جغرافيايي بسيار بالا است؛ در 
صورتيكه آن منطقه جغرافيايي توان توليد آن كالا را 
ندارد. پس بايد از يك جغرافياي ديگر وارد آن شود. 
اين فاصله زماني ميان برداشت محصول يا ترخيص 
كالا يا به توليد رس��يدن كالايي در ي��ك كارخانه تا 
زماني كه در قفسه هاي فروشگاه ها قرار مي گيرد تا به 
دست مصرف كننده نهايي برسد، بسيار زياد است. به 
گفته فرديس، مديريت اين بازه زماني مي تواند زمان 
رسيدن محصول نهايي را در پيك تقاضا به آن محدوده 
جغرافيايي كاهش دهد؛ چراكه ما نمي توانيم در همه 
محدوده هاي جغرافيايي نزدي��ك مصرف انبارهاي 
بزرگ داشته باشيم و انبارهاي بزرگ هزينه تمام شده 
محصول را افزايش مي دهد. نائب رييس كميسيون 
اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال اتاق بازرگاني تهران 
به افزايش حجم دور ريز به واسطه عدم مديريت زمان 
به عنوان مشكل سوم سيس��تم توزيع كشور اشاره و 

بيان مي كند: به دليل ياد شده مقداري از كالاهاي ما 
كه فساد پذير هستند، از بين مي روند و به همين دليل 
نيازمند انبار كردن آنها هس��تيم و اين نياز باز هم به 

هزينه تمام شده محصول نهايي مي افزايد.
فردي��س، در ادامه اما نقش اس��تات آپ ها را در رفع 
دو مشكل سيس��تم توزيع موثر مي داند و مي گويد: 
اكنون اس��تارت آپ هايي داريم كه در نقطه ش��روع 
هس��تند؛ اما ب��ه نظر مي رس��د، فعاليت خ��ود را به 
خوبي انجام مي دهند و كارش��ان حذف واسطه ها از 
سيس��تم توزيع كشور اس��ت. به عنوان مثال اكنون 
اس��تارت آپي وجود دارد كه در زمين��ه زعفران ورود 
پيدا كرده اند و فعاليتش��ان در ش��بكه توزيع نيست. 
آنها سراغ كشاورزاني رفته اند كه زعفران را در منطقه 
قائنات خراسان جنوبي به عمل مي آورند و به صورت 
تضميني و با قيمت مناسب تري از واسطه ها و دلالان 
محصولاتش��ان را از آنها خريداري مي كنند. به البته 
بنابر توضيحات ارايه شده از سوي اين فعال اقتصادي، 
اين خريد تضميني به صورت خريد هاي دولتي نيست؛ 
چراكه آنجا قيمت تضميني وجود دارد، اما در خريد 
اين اس��تارت آپ خريد تضميني به اين معني است 
كه كش��اورز محصول را براي آنها نگ��ه مي دارد و در 
زمان خريد درباره قيمت با يكديگر مذاكره مي كنند 
تا به توافق برسند. او ادامه مي دهد: از طرف ديگر اين 
استارت آپ به كشاورزان آموزش مي دهد كه چگونه 
از آب كمتري براي كاشت محصولش استفاده كند. 
يعني در اين استارت آپ، دو هدف پيگيري مي شود 
كه يكي از آنها تجارت محصول و ديگري جلوگيري 
از تهديدي بزرگ است؛ چراكه منابع سفره هاي آب 
زيرزميني اين اس��تان در حال تحليل است و در دراز 
م��دت آن كش��اورزان ديگر توان كاش��ت آن ميزان 

محصول را نخواهند داشت. 
به گفته فرديس، در نتيجه فعاليت اين اس��تارت آپ 
هم از كش��اورز خريد صورت مي گي��رد، هم آموزش 
مي بين��د كه چگون��ه با مصرف آب كمت��ر به همين 
ميزان كاشت محصول داشته باشد؛ پس حس خوبي 
در مشتري ايجاد مي كند. او مي گويد: از سوي ديگر 
براي جذب مصرف كننده نهايي، سيستم بسته بندي 
و س��فارش گذاري، متنوعي ايجاد شده كه نمونه آن 
را در فروش��گاه ها نمي توان يافت و تنها از طريق وب 

س��ايت مجموعه قابل دسترسي است. در نتيجه اين 
خلاقيت باعث ش��ده تا تماي��ل مصرف كنندگان به 
خريد از اين كش��اورزها بيشتر شود، ضمن اينكه در 
بسته بندي ها كشاورزي كه محصول را توليد كرده، 

نيز معرفي شده است. 
فرديس همچنين به اس��تارت آپ هاي كوچك تري 
اش��اره مي كند كه كمي عقب تر از فعالان بزرگ اين 
حوزه هس��تند كه س��رمايه گذاران خوب��ي را جذب 
كرده اند. س��رمايه گذاراني كه روي استارت آپ هايي 
مانن��د »اس��نپ، ديج��ي كالا، كاف��ه ب��ازار و ...« 
سرمايه گذاري كرده اند. فعاليت استارت آپ هاي ياد 
ش��ده اين است كه محصولات كش��اورزي گيلان را 
خريداري كرده و پس از بسته بندي توسط تعاوني هاي 
روستا به صورت مستقيم به دست مصرف كننده نهايي 
مي رسانند. اين موارد نمونه هاي كوچكي هستند كه 
افراد دغدغ��ه مند جامعه يا اف��رادي كه مدل خريد 

اينترنتي دارند را هدف قرار مي دهد. 
به گفته او، اما اصل ماجرا زماني رخ مي دهد، كه بتوانيم 
گروه ه��اي بزرگ مصرف را ب��ه مصرف كننده اصلي 
وصل كنيم. به عنوان مثال عمده مصرف سبزيجات 
و صيفي جات در رس��توران ها اس��ت و م��ا نيازمند 
شكل گيري استارت آپ هايي هستيم كه بتواند اين 
محصولات را براي مصرف كنن��دگان عمده و بزرگ 

ارسال كنند. 
نائب ريي��س كميس��يون اقتصاد ن��وآوري و تحول 
ديجيتال اتاق بازرگاني تهران به حضور چندين هزار 
رستوران در تهران اشاره كرد كه نيازمند محصولاتي 
از اين دس��ت در تمام فصول سال هستند و نيازشان 
محدود به يك پيك مصرف نيست. پس اكنون نيازمند 
گروه هاي خلاق و نوآوري هستيم كه بتوانند با حذف 
واس��طه ها، رابطه اي بلندمدت ب��راي ارايه تضميني 
كالاهايي با كيفيت خوب به مصرف كنندگان نهايي در 
شهرهاي بزرگ بسازند و اين زنجيره را مديريت كنند. 
اودر ادامه به جاي خالي اين استارت آپ ها در سيستم 
توزيع كشور اشاره و اظهار مي كند: اين شركت هاي 
نوآرو بايد شكل گرفته و رشد كنند؛ چراكه با رشد آنها 
بخش��ي از بار زنجيره توزيع كشورمان كاسته شده و 
فشار كمتري به سيستم سنتي توزيع وارد مي شود. به 
گفته فرديس، هرقدر اين درصد بزرگ تر باشد افرادي 
كه در سيستم س��نتي فعاليت مي كنند، نيز مجبور 
خواهند شد، كه حاشيه س��ود خود را كاهش داده و 

راندمانشان را افزايش دهند. 
اين فعال حوزه اس��تارت آپي در ادام��ه مي گويد: به 
عنوان مثال 5 س��ال پيش آمار زنجيره توزيع مدرن 
فروش��گاه هايي مانن��د فروش��گاه هاي زنجيره اي يا 
فروشگاه هاي محلي افق كوروش، جامبو ... ايران زير 
2 تا 3 درصد حجم را نشان مي داد و بيشتر فروش در 
امثال درياني ها و س��وپر ماركت هاي كوچك محلي 
صورت مي گرفت؛ اما اكنون مي بينيم كه نسبت آنها 
به 12 تا 13 درصد رسيده است. او به نكات مثبت اين 
فروشگاه ها اش��اره مي كند و مي گويد: با آغاز فعاليت 
اين فروشگاه ها چند اتفاق خوب رقم خورد؛ نخست 
اينكه برخي از مردم آموزش پيدا كردند كه مي توانند 
خريد خود را به صورت يكج��ا در هفته انجام دهند. 
خريد عمده از فروش��گاه هاي بزرگ مزاياي از جمله 
وجود پاركينگ، تخفيف ه��اي كوچك تنوع جنس 
بالاتر و ... را دارد كه باعث مي شود كه از ترافيك هاي 
بالا در زمان شلوغي شهر كاسته شود. نكته دوم اينكه 
سوپر ماركت هاي كوچك محلي به تكاپو افتاده اند؛ 
چراكه يك گروه بزرگ شكل گرفته كه كم كم حاشيه 
س��ود و ميزان فروش آنها را كاه��ش مي دهد؛ پس 
سوپر ماركت هاي كوچك تر حذف مي شوند و سوپر 
ماركت هاي قوي تر كه رفت��ار حرفه اي تري دارند، بر 
تنوع محصول و نوع ارتباط خود با مش��تريان تمركز 
كرده و سعي در ارايه خدمات بهتري مي كنند. همه 
اينه��ا در نهايت به نفع جامعه اس��ت؛ چه در كاهش 
هزينه، چه افزايش كيفيت خدماتي، چه كاسته شدن 
از ميزان ترافيكي كه در گذرگاه هاي باريك شهر وجود 
دارد و همچنين باعث مي شود تا واسطه هايي كه اصل 

سود را از آن خود مي كنند، نيز حذف شوند.
فرديس درباره زمان رسيدن به چنين لجستيك هايي 
در ايران مي گويد: بايد بگويم بيش از 10 سال زمان نياز 
داريم تا مساله توزيع به اين شكل در كشور حل شود. 
در واقع بايد شركت هاي نوآوري ظهور كنند تا با حذف 
واسطه ها از هزينه ها بكاهند و باعث افزايش كارايي، 
تنوع شيوه هاي عرضه و خلاقيت شوند. او به رويكردي 
ديگري اشاره كرد كه بر اساس آن فرد مي تواند در هر 
جاي ممكن سفارش خود را صورت دهد و كالاي مورد 
نظرش را به ف��رد ديگري تحويل دهند؛ چراكه هنوز 
اين سرويس در كشور وجود ندارد و كالا را تنها به فرد 

سفارش دهند، تحويل مي دهند.

مشاورقائممقاموزيرصنعت،معدنوتجارتخبرداد

تخليه۵كشتيحاملكالاياساسيدرچابهار
يك مقام مسوول از دستور ويژه قائم مقام وزير صنعت، 
معدن و تجارت براي تخليه كالاها در بندر چابهار خبر 
داد و گفت: به زودي ٥ كشتي حامل كالاهاي اساسي به 

ظرفيت ٢٨٠ هزارتن در اين بندر تخليه مي شود.
ايرج حسن پور در گفت وگو با خبرنگار مهر، با بيان اينكه 
پنج كشتي به ظرفيت 280 هزارتن، به زودي كالاهاي 
اساسي را در چابهار تخليه مي كنند، گفت: با دستور قائم 
مقام وزير صنعت، معدن و تجارت مبني بر ورود 50درصد 
كالاهاي اساس��ي دولتي از طريق بن��در چابهار، اولين 
محموله از نهاده هاي دامي )جو( به ظرفيت ۶۷۷00تن 

در اسكله شهيد بهشتي چابهار پهلو گرفت.
وي افزود: بر اساس اعلام شركت پشتيباني امور دام مقرر 

شد در مناقصات آينده، مقصد تخليه كالاهاي اساسي، 
چابهار اعلام گردد. حسن پور تصريح كرد: شركت هاي 
دولتي در حال رايزني هستند تا در صورت امكان كالاهايي 
كه از قبل خريداري ش��ده و در حال وارد شدن به كشور 

است، مسيرشان را به بنادر چابهار تغييردهند. 
مش��اور قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در ادامه 
گفت: بر اس��اس برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، شركت 
بازرگاني دولتي ايران نيز اعلام كرد به جز واردات روغن 
بدليل عدم وجود مخازن نگهداري، مقصد تخليه كالاهاي 
اساسي چابهار اعلام گردد.وي با اشاره به ورود پنج كشتي 
به ظرفيت 280 هزار تن جهت تخليه كالاهاي اساسي 
در چابهار گفت: براساس اعلام دو شركت بزرگ دولتي، 

اين تعداد كشتي ها داراي محموله هاي ذرت، جو، برنج 
و شكر هس��تند كه به زودي در چابهار تخليه خواهند 
شد. حس��ن پور افزود: بخش خصوصي نيز براي تخليه 
و بارگيري كالا از چابهار تمايل نشان داده وبرنامه ريزي 
كرده كه بزرگ ترين وارد كنن��ده بخش خصوصي 30 
درص��د از كالاي وارداتي را در بندر چابهار تخليه نمايد.

وي تصريح كرد: با توجه به نشستي كه براي توسعه بندر 
چابهار با حضور معاون استاندار، فرماندار و مديران استاني 
در چابهار برگزار كرديم، پس از بحث و تبادل نظر مقرر شد 
تمامي دستگاه ها در زمينه هاي مختلف از جمله انبارش، 
حمل ونقل، سوخت، گمركي، استاندارد، قرنطينه و ساير 

موارد همكاري تنگاتنگي داشته باشند.
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تقويتلجستيك
بااستارتآپها

ش��بكه توزيع در كشور 
نيازمند يك جابه جايي 
س��مت  ب��ه  مه��م 
شكل گيري سازمان هاي 
بزرگ لجستيك است. 
اكن��ون در اي��ران آنجه 
وج��ود ن��دارد، مفهوم 
س��ازمان هاي بزرگ در 
قال��ب اس��تانداردهاي 
پذيرفته شده لجستيك 
است. به عنوان مثال، اكنون براي توزيع يك كالا 
در فروشگاه كوچكي در تهران از صبح تا عصر ميان 
پنج تا هفت بار شركت هاي پخش مختلف به آن 
مراجعه كرده كه تنها يك محصول اين فروشگاه 
را تامين كنند. اكنون ما در كشورمان لجستيك 
به معناي واقعي كلمه نداريم بلكه ش��ركت هاي 
پخشي وجود دارند كه مسووليت توزيع كالاها را 

در سطح شهر به عهده گرفته اند.
يك محصول مورد اس��تفاده جامعه با برندهاي 
متنوع توس��ط ميان پنج تا هفت شركت توزيع 
مختلف به فروشگاه محلي تحويل داده مي شد كه 
بحث ترافيك، آلودگي هوا و ناكارآمدي هزينه و 
فايده توزيع را ايجاد مي كرد كه اكنون شبكه توزيع 

در كشور درگير آن است. 
ب��راي رفع اي��ن مي��زان از ت��ردد در خيابان ها و 
ص��رف زم��ان نيازمن��د راه اندازي ي��ك يا چند 
لجس��تيك بزرگ جهت س��اماندهي سيستم 
توزيع در شهرهاي بزرگ كشور هستيم. اكنون 
استارت آپ هايي در كشور ش��كل گرفته اند كه 
ظرفيت لجستيك بزرگي را پش��توانه خود قرار 
داده اند. آماده سازي يك لجستيك بزرگي در پس 
فعاليت استارت آپ ها باعث مي شود كه توانايي 
توزيع كالاهاي متنوعي را براي خود فراهم كنند. 
در واقع شكل نگرفتن لجستيك يا لجستيك هاي 
بزرگ زمينه را براي كاهش شديد جذابيت هاي 
ش��بكه توزيع كه اغل��ب آنها در لبه ه��اي زيان 
حركت مي كنند، فراهم كرده است. از طرف ديگر 
فروش��گاه هاي محلي نيز جذابيت فروششان به 
دليل قابل قبول نبودن ميزان سودشان كاهش 
پيدا كرده و توليدكننده ني��ز هرچه دارد تقديم 

شبكه هاي توزيع متعدد مي كند. 
پس ش��بكه توزي��ع كش��ور نيازمن��د فعاليت 
لجستيك ها است. حال بايد ديد كه استارت آپ ها 
چگون��ه مي توانند به ش��كل گيري ي��ا تقويت 
لجس��تيك كمك كنند؟ در واقع لجس��تيك به 
اين معناست كه بتواند تيراژ بسيار بالا و متنوعي 
از كالاها را زير يك سقف جمع آوري كند و پس از 
سفارش گيري بتواند با تركيب مناسبي آنها را در 
سطح شهر يا كشور توزيع كند. در صورت وجود 
لجستيك حرفه اي در كشور، توزيع يك كالا كه 
توسط شركت هاي پخش متعدد در طول روز بارها 
انجام مي گرفت، تمام كالاها به صورت يكجا و فقط 

يك بار تحويل فروشگاه مي شد. 
برخي از شركت هاي اس��تارت آپي با جمع آوري 
اطلاعات از مصرف كنندگان و تعامل مستقيم با 
آنها، توانس��ته اند اين نوع از لجستيك ها را شكل 
دهند و آنها را توجيه پذي��ر منطقي و اقتصادي 
كرده اند. لازم به ذكر است، اين نوع از استارت آپ ها 
فعاليت خود را با راه اندازي لجستيك آغاز نكرده 
اند؛ اما توس��عه و فراگير ش��دن فعالي��ت آنها در 
سطح گسترده، زمينه شكل گيري لجستيك را 
به صورت اقتصادي براي آنها فراهم كرده اس��ت. 
در واقع استارت آپ ها نقش موثري در اقتصادي 
شدن راه اندازي لجستيك ها دارند. به اين معني كه 
زماني كه استارت آپ ها با هزينه اي ناچيز اطلاعات 
متقاضيان كالا را جمع آوري مي كنند، شرايط را 
براي شكل گيري لجس��تيك ها فراهم خواهند 
كرد؛ چراكه لجستيك ها نيازمند سرمايه گذاري 
بالاي��ي هس��تند و انبارهاي ب��زرگ در نزديكي 
ش��هر لازم دارند كه هزينه هاي آنه��ا را افزايش 
مي دهد؛ به علاوه اينكه نيازمند نظام هاي پيچيده 
انبارداري نوين هستند. از اين رو، استارت آپ ها 
مي توانند در كوتاه مدت ب��ا ارايه اطلاعات دقيق 
و درس��ت از واقعيت آنچه در فض��اي توزيع رخ 
مي دهد، مي توانند انگيزه لازم براي شكل گيري 

لجستيك ها را فراهم كنند.

    ما در كشوري با جغرافياي بزرگ و پراكندگي بالا زندگي مي كنيم و دچار پيك مصرفي جغرافيايي متفاوتي هستيم. پيك هاي 
مصرفي جغرافيايي به اين معني اس�ت كه نياز به يك كالا در زمان هايي از سال در يك منطقه جغرافيايي بسيار بالا است؛ در 
صورتيكه آن منطقه جغرافيايي توان توليد آن كالا را ندارد. پس بايد از يك جغرافياي ديگر وارد آن شود. اين فاصله زماني ميان 
برداشت محصول يا ترخيص كالا يا به توليد رسيدن كالايي در يك كارخانه تا زماني كه در قفسه هاي فروشگاه ها قرار مي گيرد 
تا به دست مصرف كننده نهايي برسد، بسيار زياد است. به گفته فرديس، مديريت اين بازه زماني مي تواند زمان رسيدن محصول 
نهايي را در پيك تقاضا به آن محدوده جغرافيايي كاهش دهد؛ چراكه ما نمي توانيم در همه محدوده هاي جغرافيايي نزديك 

مصرف انبارهاي بزرگ داشته باشيم و انبارهاي بزرگ هزينه تمام شده محصول را افزايش مي دهد.

    يك�ي از چالش ه�اي اقتص�ادي اي�ران ناكارآم�دي سيس�تم توزي�ع در كش�ور و هزينه ه�اي ب�الاي آن اس�ت. با 
اس�تناد به آمار ارايه ش�ده در گزارش 2 س�ال گذش�ته كش�ور درب�اره قيمت ه�ا از نس�بت قيم�ت كالا در كارخانه به 
 قيمت مصرف كننده 48 به 100 را نش�ان مي دهد كه ش�اخص بس�يار نامناس�بي در مقايس�ه با كش�ورهاي پيش�رفته

 دنيا است. 
ورود شركت هايي مانند ديجي كالا به حوزه كالاهاي مصرفي به ويژه SMCG ها )كالاهاي كند مصرف با عمر مفيد طولاني تر 

از يكسال( و FMCGها )كالاي تندمصرف با عمر مفيد كوتاه تر از يكسال( مي تواند اتفاقي مثبت تلقي شود.

برش

حسن فروزان فرد
فعال اقتصادي در حوزه 

كسب وكارهاي نوين



15 جهان

بالا گرفتن هشدارها از اروپا تا امريكا: 

سي ان ان: دموكرات ها احتمالا چاره اي جز استيضاح ترامپ ندارند

»ركود«  از آنچه مي بينيم ،نزديك تر است

رسوايي اوكراين و تله انتخاباتي استيضاح 

گروه جهان| 
كريس��تين لاگارد رييس بعدي بان��ك مركزي اروپا، 
هشدار داده كه رش��د اقتصاد جهاني شكننده و مورد 
تهديد است، گزارشي از بروز علائم ركود كم سابقه در 
اقتصاد آلمان منتشر شده و همزمان ديويد روزنبرگ 
اقتصاددان و استراتژيست ارشد، پيش بيني كرده ركود 
از آنچه تصور مي شد به اقتصاد امريكا نزديك تر است. 
به گزارش فرانس پرس، كريستين لاگارد با هشدار درباره 
ش��كننده بودن وضعيت اقتصاد جهاني تصريح كرده 
است كه براي مقابله با اين چالش، سياست گذاران بايد 
نوسان ناشي از تصميم هاي فردي را به حداقل برسانند.

لاگارد كه اخيرا بطور رسمي از صندوق بين المللي پول 
كنار رفته از تصميم هايي مانند برگزيت و جنگ هاي 
تجاري به عنوان مثال هايي براي زخم هاي غير ضروري 
براي اقتصاد جهان نام برده و گفته اس��ت اشتباهات 

انساني مي تواند با تصميمات درست برطرف شوند.
او كه نخستين زني خواهد بود كه سكان هدايت بانك 
مرك��زي اروپا را در اختيار مي گيرد، پيش��تر نيز بارها 
درباره تبعات جنگ تجاري بر اقتصاد جهان هش��دار 
داده بود. در حال��ي كه ابراز نگراني درب��اره مذاكرات 
تجاري چين و امريكا به عنوان بزرگ ترين اقتصادهاي 
جهان به پاي ثابت سخنان اخير رييس سابق صندوق 
بين المللي پول تبديل شده، كريستين لاگارد چندي 
پيش به رويترز گفت: »اگر مس��اله اختلافات تجاري 
چين و امريكا حل نشود، چشم انداز اقتصادي جهان با 

يك ريسك روبروست.« 
لاگارد با اشاره به پيش بيني صندوق بين المللي پول از 
چشم انداز اقتصاد جهان گفته: »بطور مشخص ريسكي 
كه در اين چشم انداز مي تواند شرايط را از پيش بيني ها 
بدتر كند، تداوم تنش هاي تجاري بين چين و امريكا 
است و اگر اين تنش ها حل نشود، اين ريسك به مسير 

خود ادامه خواهد داد.«
امريكا و چين از سال گذشته وارد يك جنگ تجاري با 
يكديگر شده اند كه به وضع تعرفه روي واردات كالاها 
به ارزش ميلياردها دلار منجر شده است. هر دو كشور 

در دسامبر موافقت كرده بودند از وضع تعرفه جديد به 
مدت ۹۰ روز دست نگه دارند و در اين مدت تلاش كنند 

به توافق برسند.
در تازه ترين اظهارنظر ديويد روزنبرگ اقتصاددان ارشد، 
هش��دار داده كه با وجود تلاش بان��ك مركزي امريكا 
براي كمك به رشد اقتصادي با كاهش نرخ بهره، رشد 
اقتصادي ايالات متحده بزودي منفي خواهد شد و اين 
اتفاق بسيار زودتر از آنچه سرمايه گذاران انتظارش را 
دارند روي خواهد داد. روزنبرگ با اشاره به اينكه ركود 
اقتصادي امريكا حت��ي با نرخ بهره منفي هم غيرقابل 

اجتناب است، به شبكه سي ان بي سي گفته: »ركود در 
12 ماه آينده اتفاق خواهد افتاد.« 

بانك مركزي امريكا چهارش��نبه گذشته در نشست 
خود با اش��اره به نااطميناني نسبت به چشم انداز رشد 
اقتصادي، براي دومين بار ظرف دو ماه اخير نرخ بهره 
را پايين آورد. كاه��ش 25 صدم درصدي نرخ بهره به 
اين معني است كه دامنه نرخ 1.75تا 2 درصدي براي 
نرخ بهره تعيين شده اس��ت. كمتر از دو ماه پيش هم 
بانك مركزي امري��كا، يا فدرال رزرو، يك بار ديگر نرخ 
بهره را پايين آورد. پيش از آن سال ها بود كه نرخ بهره 

پايين نيامده بود. از بحران مالي جهاني در سال 2۰۰۸ 
ميلادي، كه باعث ش��د نرخ به��ره از نزديك 5 درصد 
تقريبا به صفر برس��د، بانك مركزي نرخ بهره را پايين 

نياورده بود.

  ركود كم سابقه در اقتصاد آلمان
يورونيوز ني��ز گ��زارش داده كه همزم��ان با كاهش 
رونق اقتصاد آلمان به نگران كننده ترين س��طح در 7 
سال گذشته، فش��ارها بر دولت اين كشور براي اعطاء 

مشوق هاي مالياتي افزايش يافته است. 

مطابق گ��زارش موسس��ه آمار و اطلاع��ات صنعتي 
»آي اچ اس ماركي��ت«، فعاليت واحدهاي صنعتي در 
آلمان طي ماه سپتامبر با بالاترين سرعت در يك دهه 
گذشته كاهش يافته و رشد بخش خدمات نيز در اين 
كشور كند شده اس��ت. اين گزارش همچنين از بروز 
علائمي مبني بر كاهش تقاضا در بازار كار آلمان حكايت 
دارد، رخدادي كه اقتصاد آلمان را در آس��تانه ورود به 
مارپيچ كاهش تقاضاي كل و تش��ديد ركود اقتصادي 

قرار داده است.
انتشار اين گزارش موجب شد تا طي معاملات دوشنبه 
بازارهاي مال��ي، نرخ برابري يورو در برابر دلار امريكا 2 
دهم درصد كاهش يابد و به 1.۰۹۹2 برسد. همزمان 
شاخص سهام استاكس۶۰۰ كه متوسط قيمت سهام 
۶۰۰ شركت بزرگ بورس هاي اروپايي را نشان مي دهد، 

بيش از 1 درصد كاهش يافت.
گزارش ماركيت تاكيد دارد كه تبعات جنگ تجاري 
ميان چين و امريكا و افت تقاضاي صنعت خودروي 
آلمان به دليل بيم وابهام موجود از تبعات بركسيت، 
بزرگ ترين اقتصاد اروپا را به سمت ركود كشانده است. 
بر پايه اين گزارش، توقف رشد بازار كار آلمان كه در 
۶ س��ال گذشته بي سابقه اس��ت، مي تواند نمودي از 
افت رونق اقتصاد اين كشور در نيمه دوم سال جاري 
ميلادي به پايين ترين سطح در 7 سال گذشته باشد.

ركود در اقتصاد آلمان انتظارات عمومي براي اعطاي 
مشوق هاي مالي و مالياتي از سوي دولت اين كشور 
را افزايش داده ولي با وجود اعلام تصميم اخير بانك 
مركزي اروپا ب��راي اعمال سياس��ت هاي حمايتي، 
دولت آلمان همچنان در برابر اتخاذ چنين سياستي 

مقاومت مي كند.
آنگلا م��ركل، صدراعظم آلمان، همچن��ان بر اجراي 
سياست كس��ري بودجه صفر تاكيد دارد با وجود اين 
دولت آلمان روز جمعه از تصويب بودجه 5۴ ميليارد 
يوروي��ي براي پيگيري اهداف زيس��ت محيطي خبر 
داد، اقدامي كه انتقادها نسبت به بي توجهي دولت به 

شرايطي اقتصادي كشور را تشديد كرده است.

گروه جهان|
 رييس جمهوري امريكا مي گويد گفت وگوي تلفني اش 
با همتاي اوكرايني خود »بس��يار عالي و معمولي« بوده 
اس��ت. افش��اي مكالمه تلفني دو رهبر، در رسانه هاي 
امريكايي جنجالي ش��ده اس��ت. تحليل گ��ران بر اين 
باورند كه جنجال رسوايي اوكراين احتمالا دموكرات ها 
را مجب��ور خواهد كرد تا با گزينه نامحبوب اس��تيضاح 

رييس جمهوري امريكا روبرو شوند. 
به گزارش رويترز، دونالد ترامپ گفته 25 جولاي يك تماس 
عالي با وولوديمير زلنسكي رييس جمهوري اوكراين، داشت 
و مشكلي با شهادت دادن رودي جولياني، وكيلش، در كنگره 
ندارد. گزارش شده كه ترامپ در تماس تلفني به زلنسكي 
گفته احتمال سوءاستفاده جو بايدن در اعمال نفوذ براي 
گرفتن پست رياست يك ش��ركت گازي در اوكراين براي 
پسرش را بررسي و در اين زمينه با وكيل شخصي اش رودي 

جولياني همكاري كند.
ي��ك مام��ور اطلاعات��ي امري��كا پيش��تر ب��ه روزنامه 
»وال اس��تريت ژورنال« گفته بود كه ترامپ در تماس با 
زلنس��كي به دفعات از او خواسته است كه درباره هانتر، 
پسر جو بايدن كه مدير يك شركت گاز در اوكراين است، 
تحقيق كند و در ازاي آن امريكا به اوكراين كمك نظامي 
خواهد كرد. اين مامور اطلاعاتي گفته اظهارات ترامپ 
را چنان »دردسرساز و نامتعارف« تشخيص داده كه به 

نهادهاي اطلاعاتي امريكا شكايت كرده است.
جو بايدن، معاون باراك اوباما رييس جمهوري س��ابق 

امريكا و يكي از بخت هاي اصل��ي انتخابات پيش روي 
رياس��ت جمهوري امري��كا و رقيب ترامپ اس��ت. اين 
گزارش ه��ا در حالي اس��ت كه ترامپ گفت��ه: »دنبال 
آسيب زدن به بايدن نيستم ولي او كار خيلي نادرستي 
كرده است. بايدن وقتي كه گفت هرگز با پسرش حرف 
نزده اس��ت مرتكب اشتباه شد. او با پسرش حرف زده و 
دوباره دروغ گفت.« ترامپ گفته است به هر تقدير بايد 
درباره موضوع هانتر بايدن تحقيقات صورت گيرد. جو 
بايدن خواستار انتشار كامل فايل صوتي مذاكره ترامپ 
و زلنسكي شده است. از سوي ديگر، آدام شيف، رييس 
كميته اطلاعاتي مجلس نمايندگان امريكا، گفته: »اگر 
تحقيقات ثابت كند كه دونالد ترامپ همتاي اوكرايني اش 
را تحت فشار قرار داده تا درباره جو بايدن تحقيق كند، در 

نتيجه استيضاح او تنها گزينه خواهد بود.« 
سي ان ان در گزارشي به اجبار دموكرات ها براي استيضاح 
ترام��پ در درام جنجالي اوكراين پرداخته و نوش��ته: 
رسوايي اوكراين ترامپ دموكرات ها را مجبور مي كند تا 
با گزينه سرنوشت ساز استيضاح ترامپ روبرو شوند كه نه 
تنها نتيجه انتخابات رياست جمهوري 2۰2۰ را مشخص 
خواهد كرد بلكه اثرات آن تا سال ها ادامه خواهد داشت. 
در اين ميان جمهوري خواهان كه قويا از ترامپ حمايت 
مي كنند سكوت كرده اند. با اين حال ميت رامني سناتور 
يوتا، در توييتر نوشته كه اگر ثابت شود كه ترامپ تلاش 
كرده تا رييس جمهوري اوكراين را مجبور كند كه عليه 
پسر بايدن تحقيق كند، شرايط سختي پيش خواهد آمد.

  بازي دو سر باخت 
گمانه زني ها براي استيضاح ترامپ در شرايطي بالا گرفته كه 
پايگاه خبري هيل نوشته: يكي از بزرگ ترين رسوايي هاي 
سياسي در تاريخ و رسوايي بزرگ تر از واترگيت؛ اينها عباراتي 
هستند كه ترامپ چندي پيش عليه اوباما استفاده كرده 
بود؛ آن هم در واكنش به گزارشي كه بر اساس آن اوباما به 
سواستفاده از اختيارات رياست جمهوري براي تحقيق درباره 
نامزد رياست جمهوري حزب سياسي رقيب در سال 2۰1۶ 
متهم شده بود. البته سه سال پيش موضوع بر سر تحقيقات 
درباره دستياران كمپين انتخاباتي ترامپ درباره يك سري 
معاملات تجاري خارجي و اعمال نفوذ روس��يه بود. حالا 
ترامپ با همان جنس محكوم شدن ها به اتهام اعمال فشار بر 
رييس جمهور اوكراين براي تحقيق كردن درباره جو بايدن 
و پسرش هانتر روبرو است؛ درخواستي جنجالي كه همزمان 
با تصميم گيري در امريكا درباره دادن يا ندادن يك كمك 

نظامي 25۰ ميليون دلاري به اوكراين مطرح شده است. 
در سه س��ال گذش��ته انواع رس��وايي هاي گوناگون عليه 
ترامپ مطرح شده اند اما اين رسوايي اخير مي تواند نه فقط 
براي ترامپ بلكه براي دموكرات ها نيز خس��ارت بار باشد... 
اتهام زني هاي اخير مي توانند پايه و اساس يك اتهام با قابليت 
به جريان انداختن استيضاح ترامپ همچون سواستفاده از 
قدرت باشند؛ همان كاري كه در بند دوم استيضاح ريچارد 
نيكسون رييس جمهور اسبق امريكا، انجام شد. با اين حال 
خيلي مس��ائل هنوز بايد مشخص ش��وند و طبق معمول 
بسياري در عرصه سياست امريكا الزام براي مشاهده اسناد و 

مدارك عملي را ناديده گرفته اند؛ چيزي كه در گفته هاي اخير 
جوليان كاسترو، از نامزدهاي دموكرات و وزير سابق مسكن 
و توسعه شهري امريكا در مجرم خواندن ترامپ و تقاضايش 
براي آغاز فوري استيضاح ترامپ نمود دارد... اما مشكل بزرگ 
در اينجا به دست آوردن سند و مدركي براي اثبات يك اتهام 

كيفري يا يك اتهام در سطح رقم زدن استيضاح است.  
هر چند كه بازرس كل جامعه اطلاعاتي امريكا به اين نتيجه 
رسيده كه اتهام زني هاي اخير عليه ترامپ در چارچوب قانون 
مربوط به حمايت از افشاگران اطلاعاتي قرار مي گيرند اما 
وزارت دادگستري بر طبق پايه و اساس محكمي مي تواند اين 
تفسير را رد كند. اين قانون براي رسيدگي به موارد مربوط به 
سوءمديريت، اسراف، سواستفاده يا تهديد امنيت عمومي از 
سوي مقام هاي اطلاعاتي طراحي شده است. رييس جمهور 
امريكا عالي ترين مقام اطلاعاتي است و نمي توان استدلال 
كرد كه بحث با رهبران كش��ورها را بايد به عنوان موضوع 

اين قان��ون در نظر گرفت. از طرف ديگر هر مقام اطلاعاتي 
نيز ممكن است مدعي شود كه يك رييس جمهور منافع 
ملي را در بحث با رهبر يك كشور ديگر تضعيف كرده است. 
ترامپ شايد به درستي به خاطر افشاي اطلاعات محرمانه به 
چهره هاي خارجي از سوي ديگران محكوم واقع شده باشد اما 
او از اختيار كامل براي از حالت محرمانه خارج كردن اطلاعات 
برخوردار است... مساله استيضاح ترامپ مي تواند تله اي باشد 
كه در نهايت به رويگرداني راي دهندگان از دموكرات ها منجر 
شود. تاكنون رهبران دموكرات نيتي براي استيضاح ترامپ 
نداشته اند. آنها شايد بخواهند ترامپ را ضعيف و نيمه جان 
ببينند اما او را براي انتخابات زن��ده مي خواهند... چرا كه 
بركناري ترامپ از رياست جمهوري مي تواند باعث خشم 
ميليون ها نفر شده و و انرژي مضاعفي به راي دهندگان حامي 
ترامپ ببخشد و در ادامه به نفع نامزد جديد و آسيب نخورده 

جمهوري خواهان تمام شود. 

دريچه

كوتاه از منطقه

طرح ۹ ماهه دولت سودان براي 
رهايي از بحران اقتصادي 

گروه جهان| دولت سودان به منظور نجات اقتصاد 
و رهايي از بحران اقتصادي، اجراي يك طرح ۹ ماهه 
را آغاز مي كند. طرح ۹ ماهه دولت س��ودان ش��امل 
اصلاح الگوي مخارج دولت و ارايه راهكار براي كاهش 
تورم خواهد بود. به گزارش رويترز، »ابراهيم البدوي« 
وزير دارايي س��ودان گفته، همه مردم س��ودان بايد 
براي نجات اقتصاد كشور تلاش كنند، اكنون سودان 
به ع��زم همگاني ني��از دارد. او گفت��ه: »اصلاح جامع 
اقتصاد كشور، توسعه توانمندي هاي اقتصادي كشور 
و برنامه هاي رياضتي از اولويت هاي اقتصادي كشور 
در س��ال هاي آينده خواهد بود.« پيشتر نيز عبدالله 
حمدوك نخست وزير سودان در ديدار با مديران ارشد 
بانك جهاني، گفته بود: »دولت آماده است در راستاي 
مصالح سودان با بانك جهاني همكاري كند.« البدوي 
تاكيد كرده: »هدف از ارايه طرح نه ماهه، كاهش فقر و 
بيكاري، ايجاد شغل، افزايش درآمد طبقات ضعيف و 
حمايت از مناطق جنگ زده خواهد بود.« سودان از 1۹ 
دسامبر 2۰1۸ شاهد اعتراض مردمي به علت افزايش 
قيمت نان بود؛ اين اعتراض ها به س��رعت رنگ و بوي 
سياسي به خود گرفت و معترضان خواستار سرنگوني 
البشير شدند. دولت البشير سرانجام با دخالت ارتش 
سرنگون و پس از آن، ارتش با تشكيل نهادي با عنوان 
ش��وراي نظامي انتقالي به رياس��ت ژنرال عبدالفتاح 
البرهان قدرت را در دس��ت گرفت. اما مردم بار ديگر 
با اعتراض عليه شوراي نظاميان خواستار كناره گيري 
آن��ان از قدرت و واگذاري آن به غير نظاميان ش��دند. 
شوراي نظامي انتقالي سودان و نيروهاي آزادي و تغيير 

سند توافق سياسي را در دوره انتقالي امضا كردند. 

همدستي انتخاباتي عبدالله گل 
و قليچدار اوغلو عليه اردوغان 
گروه جهان| ستون نويس سرشناس روزنامه حريت 
كه ارتباط نزديكي با حزب حاكم دارد دوشنبه گزارش 
داد، انتخابات ملي تركيه احتمالا پيش از موعد تعيين 
شده در 2۰2۳ برگزار مي ش��ود و رجب طيب اردوغان 
رقاب��ت جانانه اي ب��ا متحدان قديمي خواهد داش��ت. 
او همچني��ن از توافق عبدالله گل ب��ا رهبر حزب مردم 
جمهوري خواه در اعلام يك نامزد مشترك براي انتخابات 
رياست جمهوري خبر داده است.  عبدالقادر سلوي نوشته، 
 يك جنبش سياسي جديد از سوي علي باباجان، معاون 
سابق نخست وزير از حزب عدالت و توسعه )آك  پارتي( 
تشكيل ش��ده كه در واقع نيروي محركه متحد سابق 
اردوغان، عبدالله گل براي ب��ه جريان انداختن چالش 
براي رياس��ت جمهوري است. او همچنين مدعي شده 
گل به توافقي با اين حزب اپوزيسيون براي نامزدي گل 
براي رياست جمهوري دس��ت يافته است. عبدالله گل 
اولين نخست وزير آك پارتي بعد از پيروزي اين حزب در 
انتخابات پارلماني 2۰۰2 بود، اما كنار رفت و اجازه داد تا 
اردوغان سال بعد آن اين سمت را بگيرد. عبدالله گل كه 12 
سال در عرصه سياسي تركيه حضور داشت، در پست هاي 
رييس جمهوري، نخست وزيري، وزير امور خارجه فعاليت 
داش��ته و يكي از اصلي ترين بنيانگذاران آك پارتي بوده 
است. اما از زماني كه اردوغان در سال 2۰1۴ سال جاي 
را در رياست جمهوري گرفت، از سياست فاصله گرفت. 
سلوي نوشته، مخالفت با اردوغان درون آك پارتي رو به 
افزايش اس��ت و عبدالله گل در نظر دارد تا به عنوان يك 
نامزد متحد در انتخابات رياس��ت جمهوري آتي حاضر 
شود و هم از جانب شورشي هاي آك پارتي و هم حلقه هاي 

اپوزيسيون حمايت شود. 

بانك اروپايي ۱۰‚ ۵ ميليارد 
دلار به بازار مصر تزريق كرد

گروه جهان| بانك س��رمايه گذاري اروپا از ۴۰سال 
قبل تاكنون 1۰‚ 5 ميلي��ارد دلار به بازار مصر تزريق 
كرده است. به گزارش پايگاه رسمي بانك سرمايه گذاري 
اروپا، اين بانك از زمان آغاز همكاري خود با مصري ها در 
سال 1۹7۹ تاكنون موفق شده اين ميزان پول را به بازار 
مصر به عنوان پرجمعيت ترين كشور عربي تزريق كند. 
اين كمك ها بيشتر به چندين طرح توسعه زيرساختي 
تعلق گرفت تا زمينه رشد شركت هاي كوچك و متوسط 
اين كشور شمال آفريقا را فراهم آورد. براساس قراردادي 
كه دسامبر 2۰17 ميان اين بانك اروپايي و بانك مصر 
منعقد شد، قرار است طرف اروپايي 5۰۰ ميليون دلار 
وام را نيز در دو فقره در اختيار طرف مصري قرار دهد. 
بانك س��رمايه گذاري اروپا )EIB( بانك اتحاديه اروپا 
است و مالكان آن 2۸ كشور عضو اين اتحاديه هستند. 
اين نه��اد همزمان يك بانك و يك موسس��ه اروپايي 
است كه از طرح ها و پروژه هايي پشتيباني مي كند كه 
كمك شاياني به رشد اقتصادي، استخدام نيروي كار و 
همزيستي  اجتماعي و همچنين تقويت ثبات محيط 
زيس��ت مي كنند. اين بانك بزرگ ترين نهاد عمومي 
اعطاكننده وام در جهان اس��ت كه بيش از ۹۰ درصد 
فعاليت آن در كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا صورت 
مي گيرد اما اين بانك سرمايه گذاري هايي نيز در سطح 
جهان��ي دارد. اين بانك پس از معاهده رم و در س��ال 
1۹5۸ در بروكسل تأسيس و بعدها دفتر مركزي آن 
به لوكزامبورگ منتقل شد. ماموريت اين نهاد آن است 
كه با پش��تيباني مالي از پروژه هايي كه سياست هاي 
اتحاديه اروپا را توسعه مي دهند، اعضاي اين اتحاديه و 

نيز كشورهاي هم پيمان با آن را تقويت كند. 

ورشكستگي قديمي ترين 
شركت گردشگري بريتانيا 

گروه جهان| قديمي ترين شركت گردشگري انگليس 
موس��وم به »تامس كوك« در رقابت با س��ايت هاي 
اينترنتي گردشگري و  بحران هاي اقتصادي ناشي از 
خروج انگليس از اتحاديه اروپا، دوش��نبه ورشكست 
شد و ميليون ها مسافر را سرگردان كرد. در حال حاضر 
تمامي پروازها و برنامه هاي مس��افرتي اين ش��ركت 
گردشگري لغو و از مسافران خواسته  شده تا از سفر به 
فرودگاه خودداري كنند. به گزارش ايسنا، اين شركت 
كه اولين بار در 1۸۴1 توسط يك كابينت ساز بريتانيايي 
تشكيل شد، تلاش مي كرد تا براي فرار از ورشكستگي 
2۰۰ ميليون پوند به دست بياورد اما موفق نشد. با اين 
حال 21هزار كارمند اين شركت گردشگري كار خود 
را از دست داده و برنامه سفر ميليون ها مشتري به هم 
خورده است. مقامات بريتانيايي در تلاش هستند تا از 
طريق هماهنگي با دو شركت »بريتيش ايرويز« و »ايزي 
جت« دستكم 15۰هزار مسافر انگليسي را دردو هفته 
آينده به اين كشور برگردانند. گرنت شاپس وزير حمل 
و نقل بريتانيا، اي��ن رويداد را ناراحت كننده توصيف و 
تصريح كرده دولت تلاش مي كند تا تعهدات باقيمانده 
اين ش��ركت را اجرا كند. تامس ك��وك با 2۰ميليون 
مش��تري، 1۰5هواپيما و 2۰۰ هتل در 1۶ كشور در 
اختيار داشت.  تحولات اقتصادي و تجاري بريتانيا در 
آستانه خروج رسمي اين كشور از اتحاديه اروپا تعريف 
چنداني ندارد و بانك مركزي انگليس پيش  بيني كرده 
كه اين كش��ور ممكن است در سال جاري دچار ركود 
اقتصادي ش��ود. پيش  از اين اتاق بازرگاني بريتانيا نيز 
هشدار داده بود كه هزاران شركت فعال خارجي به فكر 

خروج از اين كشور افتاده اند. 

حمايت احزاب عرب از 
نخست وزيري بني گانتس 

گ�روه جه�ان| ائت��لاف عمدتا عرب »فهرس��ت 
مش��ترك« كه در جايگاه س��وم اح��زاب راه يافته به 
پارلمان س��رزمين هاي اش��غالي قرار دارد، از ائتلاف 
ميانه رو به رهبري بني گانتس و تشكيل دولت توسط 
اين سياستمدار حمايت كردند. حمايت اعراب چالش 
ديگري براي بنيامين نتانياهو است. آن چه ممكن است 
وضعيت را تغيير دهد تغيير موضع آويگدور ليبرمن 
رهبر حزب دس��ت راستي »اسراييل بيتنا« است كه 
هشت كرسي در اختيار دارد. به گزارش آسوشيتدپرس، 
ائتلاف »آبي- س��فيد« به رهب��ري گانتس موفق به 
كسب ۳۳ كرسي شده است. حزب ليكود به رهبري 
نتانياهو هم ۳1 كرسي به دست آورده است. پارلمان 
رژيم صهيونيستي 12۰كرسي دارد و حزبي كه بتواند 
۶1 كرسي را به دس��ت آورد، مي تواند دولت تشكيل 
دهد. در اين انتخابات، نه ائتلاف »آبي- س��فيد« و نه 
»ليكود«، از حمايت نصف به علاوه يك اعضاي مجلس 
يعني ۶1 نماينده مجلس برخوردار نيستند. در نتيجه 
هر دو حزب در تلاش براي كس��ب اكثريت و تشكيل 
دولت هستند. اعلام حمايت رسمي 1۳عضو پارلمان 
از »فهرست مشترك« كار را براي آنكه بنيامين نتانياهو 
براي پنجمين بار هدايت دولت رژيم صهيونيستي را 
برعهده بگيرد، پيچيده تر و سخت تر مي كند. حمايت 
اعراب يك اقدام تاريخي ا ست و نخستين بار طي تقريبا 
سه دهه اخير است كه احزاب عرب از يك نامزد براي 
پست نخست وزيري حمايت مي كنند. احمد طيبي 
قانون گذار عرب، گفته: »بني گانتس گزينه دلخواه ما 
نيس��ت، ولي وعده داديم كه همه كار خواهيم كرد تا 

نتانياهو را از قدرت كنار بگذاريم.« 
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 سياست نرخ بهره منفي 
چگونه كار مي كند

گروه جهان| بسياري از بانك هاي مركزي جهان 
در مواجهه با شرايط فعلي مجبور شده اند نرخ بهره 
را بيش از پيش كاهش دهن��د. به گزارش رويترز، 
بانك مرك��زي اروپا چند روز پيش تصميم گرفت 
نرخ به��ره را به منفي ۰.5درص��د كاهش دهد كه 
اين نرخ، كمترين سطح نرخ بهره در منطقه يورو از 
ابتداي زمان تشكيل اين منطقه پولي تاكنون بوده 
است. علاوه بر بانك مركزي اروپا، بانك هاي مركزي 
ژاپن و سويس نيز نرخ بهره منفي را اتخاذ كرده اند و 
احتمال رسيدن نرخ بهره به سطح منفي در استراليا 
و برخي نقاط ديگ��ر جهان نيز وجود دارد. س��ال 
2۰۰۸ و پس از ورشكستگي نهاد »برادران لمان« 
كه يكي از بزرگ ترين تامين مالي كنندگان جهان 
بود، دومينوي سقوط نظام بانكي در بسياري از نقاط 
جهان آغاز شد كه همين مساله باعث ورود جدي 
بانك هاي مركزي مختلف به ميدان شد. نرخ بهره 
در بس��ياري از كشورها در آن زمان به مانند اكنون 
وارد محدوده صفر يا منفي شد. اما نرخ بهره منفي 
چگونه كار مي كن��د؟ هنگامي كه نرخ بهره منفي 
است، نهادهاي مالي براي نگهداري حساب هاي خود 
نزد بانك مركزي بايد به بانك مركزي بهره پرداخت 
كنند. با توجه به اينكه س��پرده بانك ها نزد بانك 
مركزي بر حسب ميزان سپرده هاي نزد اين بانك ها 
تعيين مي شود، بانك ها براي پرداخت بهره كمتر به 
بانك مركزي تشويق مي شوند كه بيشتر وام بدهند 
و س��پرده هاي كمتري از مشتريان را نزد خود نگه 
دارند. در نتيجه اين سياست، جريان نقدي بزرگي به 
اقتصاد تزريق مي شود كه مي تواند در صورت هدايت 
درست اين جريان به تقويت رشد اقتصادي منجر 
شود. البته اين سياست يك سياست كاملا مثبت 
نيست چرا كه با كاهش هزينه هاي استقراض، انگيزه 
پس انداز و س��رمايه گذاري را كاهش مي دهد و در 
بلندمدت مي تواند تبعاتي براي اقتصاد داشته باشد. 
از سوي ديگر نرخ بهره منفي معمولا به كاهش ارزش 
پول ملي آن كش��ور منجر مي شود چرا كه آن را به 
مقصدي با جذابيت كمتر براي سرمايه گذاري مبدل 
مي كند. در خصوص تصميم اخير بانك مركزي اروپا 
پيش بيني مي شود نظام بانكي اين منطقه با زيان 
سه ميليارد يورويي مواجه شود. در بين كشورهاي 
اروپايي، هلند يكي از مخالفان سرس��خت كاهش 
بيشتر نرخ بهره بود تا جايي كه برخي نمايندگان 
مجلس اين كشور با ارسال نامه اي به ماريو دراگي 
رييس بانك مركزي اروپا، خواهان منصرف شدن 

بانك مركزي از اين تصميم شده بودند.

سفر هيات طالبان به پكن
سخنگوي طالبان گفته اعضاي اين گروه با نماينده 
ويژه چين در مسائل افغانس��تان در پكن، پايتخت 
چين ديدار و در مورد مذاكرات صلح اين گروه با امريكا 
گفت وگو كرده اند. اين نشس��ت پس از آنكه دونالد 
ترامپ در اوايل ماه جاري مذاكرات بين كش��ورش 
و طالب��ان را لغو كرد صورت گرف��ت. ايالات متحده 
به دنبال راهي براي دستيابي به صلح با شبه نظاميان 
طالبان و پيايان دادن به جنگ 17ساله در افغانستان 
است. افغانستان در هفته پيش رو چهارمين انتخابات 
رياست جمهوري خود را از زمان سرنگوني نيروهاي 

طالبان در 2۰۰1 طالبان برگزار خواهد كرد.

پاكستان در خطر تعطيلي 
كارخانه هاي خودرو سازي 

كاه��ش ۴۰ تا ۶۰ درصدي توليد خودرو از س��وي 
شركت هاي خارجي و خطر تعطيلي آنها در پاكستان 
باعث شده تا موقعيت شغلي صدها هزار نفر در اين 
كشور تهديد شود. خودروسازي در اين كشور يكي 
از صنعت هاي پيشرو محسوب مي شود كه تقريبا 2 
ميليون فرصت شغلي به وجود آورده است. به گزارش 
رسانه هاي پاكستان، در حال حاضر حدود سه هزار و 
2۰۰ مركز توليد قطعات خودرو در مناطق مختلف 
پاكس��تان وجود دارد كه سالانه حدود 5۰ ميليارد 
روپيه براي معيشت اين كشور درآمدزايي دارد. گفته 
شده، كاهش ارزش روپيه باعث افزايش قيمت شده 
و در نتيجه كاهش چشمگير تقاضاي خريد خودرو 

را در اين كشور به همراه داشته است.

عراق سكوي حمله به 
همسايگان نخواهد بود

وزير دفاع عراق در س��خناني تأكيد كرده كشورش 
سكويي براي اقدام نظامي عليه كشورهاي همسايه 
نخواهد بود. به گزارش ايس��نا، نجاح الشمري گفته: 
»سياست حكومت اين است كه اجازه ندهيم هيچ گونه 
تجاوزي از خاك كشورمان عليه كشورهاي همسايه 
انجام ش��ود و ما به عدم تجاوز به كشورهاي همسايه 
متعهد هستيم. ما بايد سامانه هاي پدافند هوايي را 
براي مقابله با تجاوزات هوايي كه كشورمان از سوي 
طرف هاي خارجي در معرض آنهاست، توسعه دهيم.«

 ديدار امير قطر 
با همتاي كويتي اش 

امي��ر قطر در ديدار با همت��اي كويتي خود در مقر 
اقامت��ش در نيويورك به بررس��ي روابط دوجانبه 
پرداخت. به گزارش الجزيره، تميم بن حمد آل ثاني 
امير قط��ر با صباح الاحمد الجاب��ر الصباح همتاي 
كويتي خ��ود، در مقر اقامت��ش در نيويورك ديدار 
كرد و اين ديدار با هدف كسب اطمينان از وضعيت 
جسماني امير كويت بعد از تكميل معاينات پزشكي 
صورت گرفت. دو طرف همچني��ن در جريان اين 
ديدار به بررس��ي روابط دوجانبه و راه هاي تقويت 
آن پرداختند. امير كويت پيشتر براي انجام پاره اي 
معاينات پزشكي وارد بيمارستاني در امريكا شده بود.
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عكسروز

چهرهروز

»برات اصلاحي« نوازنده سرنا  درگذشت
»برات اصلاحي«، نوازنده چيره دست سرنا و اهل تربت جام كه مدتي از سرطان شديد ريه رنج مي برد، روز گذشته در مشهد درگذشت. 
اين هنرمند حدود ۵۰ سال سن داشت و در روستاي محمودآباد سفلي تربت جام زندگي مي كرد. برات اصلاحي در سرنانوازي بعد از 
مرحوم غلامعلي نينواز در منطقه تربت جام چهره اي شاخص بود البته شايد در تكنيك هاي جديد افراد بهتري باشند ولي در تكنيك هاي 
خطه جام پس از استاد نينواز، اصلاحي حرف اول را مي زد. او در جشنواره هاي مختلفي شركت و مقام كسب كرده بود. همچنين آثاري 
را با گروه فرداي جام منتشر كرد. برات اصلاحي در كشورهاي يونان، آلمان، دانمارك، عمان، تركيه، قطر و چندين كشور ديگر اجرا و در 

جشنواره هاي مختلف داخلي شركت كرده بود. او هنرمند شناخته شده و معروفي در منطقه بود و جايگاه هنري داشت.

بازارهنر

چهارمين حضور بين المللي »باران براي تو مي بارد« در برزيل

»قصر شيرين« دو جايزه جشنواره گرجستان را گرفت

»شريعتي؛ پوشه دوم« با نمايش آثار ۲۴ هنرمند 

نوه چارلي چاپلين فيلم »چاپلين« را مي سازد

فيلم كوتاه »باران ب��راي تو مي بارد« 
تازه تري��ن س��اخته محمدمه��دي 
دل خواسته چهارمين حضور خارجي 
خود را در برزيل خواهد داشت. »باران 
براي ت��و مي ب��ارد« در اي��ن دوره از 
جش��نواره از بي��ن ۱۹۷۹ فيلم از ۹۸ 
كشور انتخاب شده است. در خلاصه 
داس��تان فيلم كوتاه »ب��اران براي تو 

مي ب��ارد« آمده اس��ت: »اين برگ ه��اي زرد، به 
خاطر پاييز نيس��ت كه از ش��اخه مي افتند. قرار 

اس��ت تو از اين كوچه بگ��ذري و آنها 
پيش��ي مي گيرند از ي��ك ديگر براي 
فرش كردن مسيرت… گنجشك ها 
از روي عادت نمي خوانند، س��رودي 
دسته جمعي را تمرين مي كنند براي 
خوش آمد گفتن به تو.« علي اوس��ط 
س��يفي و بهجت مجيدي بازيگراني 
هس��تند كه در اين فيلم ايفاي نقش  
كرده اند. اين جش��نواره از ۲۱ تا ۲۷ اكتبر ۲۰۱۹ 

در برزيل برگزار مي شود.

فيل��م س��ينمايي »قصر ش��يرين« به 
كارگرداني رضا ميركريم��ي پس از دو 
حضور موفقيت آميز در جش��نواره هاي 
خارجي حالا از جش��نواره گرجس��تان 
ني��ز دو جايزه معتب��ر دريافت و كامش 
ش��هددار ش��د. اين فيلم در س��ومين 
حض��ور بين المللي خود در جش��نواره 
فيلم باتومي گرجستان دو جايزه اصلي 

بهترين كارگردان و بهترين فيلم از نگاه منتقدان را 
كسب كرد. جش��نواره بين المللي فيلم هاي هنري 
باتومي از تاريخ ۱۵ تا ۲۲ اكتبر )۲۴ تا ۳۱ ش��هريور 
ماه( در كشور گرجس��تان برگزار شد. قصر شيرين 
به تهيه كنندگي و كارگرداني رضا ميركريمي پيش 
از اين جوايز بهتري��ن فيلم، بهتري��ن كارگرداني و 
بهترين بازيگر مرد را از جش��نواره فيلم شانگهاي و 
جايزه بهترين فيلم را از جش��نواره بين المللي شرق 

 و غرب اورنب��ورگ دريافت ك��رده بود.  
قصر ش��يرين همچنان در سينماهاي 
سراس��ر كش��ور در حال اكران است و 
تاكنون نزدي��ك به ۴ ميليارد گيش��ه 
داشته اس��ت. ش��ركت ايريماژ پخش 
 بين المللي قصر شيرين را بر عهده دارد. 
حامد بهداد، ژيلا شاهي، اكبر آيين، آزاده 
نوبهار، محمد اشكان فر، محمد عسگري، 
يونا تدين، نيوش��ا عليپور، بابك لطفي خواجه پاشا 
و زهير ياري بازيگران اين فيلم هس��تند. در خلاصه 
داستان قصر ش��يرين آمده اس��ت: جلال مرادي ۴۲ 
ساله طي تصادفي خانواده اي را به قتل مي رساند، اما 
تصادف در دادگاه غيرعمد شناخته مي شود. او پس از 
گذراندن دوران زندان، همسر و فرزندانش را ترك كرده 
و به ش��هري ديگر مي رود، پس از دو سال به شهرش 
باز مي گردد زيرا كه زنش دچار مرگ مغزي شده است.

»شريعتي؛ پوش��ه دوم« دومين پروژه از 
مجموعه سه گانه شهري  پس از وليعصر 
و محصول يك سال فعاليت مستمر يك 
گروه ۳۵ نفره است كه با نمايش آثار ۲۴ 
هنرمند در مهرماه ۹۸ در دو گالري آريا و 
ديلمان به نمايش در مي آيد.  اين پروژه يك 
كارگاه آموزشي منسجم است كه تلاش 
دارد هر سال نسل تازه هنرمندان جوان و 

نوجو را در دل خود پرورش دهد و بر اين باور است كه 
شهر به عنوان يك امكان و پتانسيل بالقوه فرصتي  براي 
مكاشفات هنري است. راميار منوچهرزاده كيوريتور 
اين پروژه در توضيح اين فعاليت هنري نوش��ته است: 
جاده قديم تهران كه در قب��ل از انقلاب به آن كورش 
گفته مي شد پس از انقلاب )با توجه به فضاي حسينيه 
ارشاد و سخنراني هاي دكتر علي شريعتي( به خيابان 
دكتر شريعتي تغيير نام داد؛ وسعتي ۱۲ كيلومتري كه 
مركز تهران را به شمال تهران پيوند مي دهد. خيابان 
شريعتي بر خلاف ديگر شاهراه هاي تهران كمتر مورد 
توجه عموم مردم و كارشناس��ان قرار گرفته است كه 
البته اين نكته سختي كار را دوچندان مي كرد. تلاش 
بر آن بود تا بر خلاف پروژه وليعصر تمركز هنرمندان 
فقط بر پوشش تصويري و اس��تفاده از تصاوير صرف 

نباشد و اين بدان معنا بود كه اين خيابان از 
زواياي مختلف و در مديوم هاي مختلفي به 
نمايش در بيايد؛ تجربه اي بديع و متفاوت 
كه ما را در مسير جديدي قرار مي داد كه 
ش��كل گيري و ارايه آن مس��تلزم زمان و 
تمركز بسيار بالاتري بود. تجربه نمايش 
فضاه��اي چيدماني وس��يع، ويدئوآرت، 
عكاسي، طراحي سازه هاي بينارشته اي 
و صدا در كنار اش��كال ارايه متفاوت ما را در موقعيت 
پيچيده تري در نسبت با نمايشگاه قبلي قرار مي داد. 
بي ش��ك، لذت تجربه هاي جديد ومشترك يك ساله 
يك تيم بزرگ و استمرار در آن با حمايت هاي آموزشگاه 
آريا به عنوان پايگاه فعاليت هاي هنري و گالري ديلمان 
به عنوان يكي از همراهان اين دوره و حمايت مجموعه 
زيب��ان به عنوان حامي مالي به دس��ت نمي آمد. اميد 
كه در س��ايه تلاش هاي اين گروه پروژه بعدي مربوط 
به خيابان انقلاب با اس��تاندارد بالاتري از آنچه پيش 
روي شما عزيزان است در سال آينده برپا گردد. گالري 
آريا در خيابان وليعصر)عج(، بالاتر از خيابان بهش��تي 
)عباس آباد(، كوچه زرين، ش��ماره ۱۰ اس��ت. گالري 
ديلمان در خيابان ش��ريعتي، بالات��ر از خيابان ظفر 

)دستگردي( نبش خيابان كودكان غزه است.

براي نخستين بار يكي از اعضاي خانواده 
چارلي چاپلين دس��ت به كار ساخت 
فيلمي درب��اره زواي��اي كمتر پيداي 
او شده اس��ت. كارمن چاپلين فيلمي 
مستند با عنوان »چارلي چاپلين: مرد 
دنياديده« مي سازد. اين فيلم مستند 
جنبه هايي از زندگي اين چهره  نمادين 
سينما را بررسي مي كند كه پيش از اين 

كمتر مورد توجه قرار گرفته اند. از جمله موضوعاتي 
كه در اين مس��تند بررسي مي ش��ود، ريشه هاي 
رومانيايي چارلي چاپلين اس��ت. كارمن چاپلين 
نخستين عضو از خانواده چارلي چاپلين است كه 

به اين شكل در ساخت فيلمي درباره 
كمدين مشهور تاريخ سينما مشاركت 
مي كن��د. كارمن ن��وه چارلي چاپلين 
است و علاوه بر كارگرداني در نوشتن 
فيلمنامه اثر هم مشاركت دارد. كارمن 
درب��اره ريش��ه هاي رومانيايي چارلي 
چاپلين گفت: »پدربزرگم كاملا از اين 
موض��وع آگاه بود. او به پ��درم و ديگر 
فرزندانش گفته بود كه اصالت رومانيايي دارد. او به 
اين موضوع افتخار مي كرد اما ناديده گرفته ش��ده 
است.« كار س��اخت اين فيلم از نيمه نخست سال 

۲۰۲۰ آغاز مي شود.

تاريخنگاري

اعتصاب كارگران پالايشگاه نفت آبادان 
بعد از واقعه هفده شهريور، اعتصابات سراس��ري كشور را دربرگرفت. با اين همه 
اعتراض كاركنان ش��ركت نفت تاثير چشمگيرتري داشت. يك روز بعد از رخداد 
جمعه خونين، ابتدا صدها نفر از كاركنان پالايشگاه تهران و روزهاي بعد كاركنان 
پالايشگاه هاي تبريز، آبادان، اصفهان و شيراز اعتراض خود را اعلام كردند. اعتراضاتي 
از اين دس��ت البته در آغاز تاثير چنداني بر كيفيت صدور نفت نداشت، اما زماني 
 كه كاركنان صنعت نفت آبادان و اهواز دست به اعتصاب زدند، وضعيت تا حدودي 
دگرگون شد. روز دوم مهر ۱۳۵۷ صدها نفر از كارگران و كارمندان پالايشگاه نفت 
آبادان دست به اعتراض زدند و اين اتفاق تاثير مهمي در تحولات سياسي منتهي به 
پيروزي انقلاب اسلامي در بيست ودوم بهمن همان سال داشت. اعتصاب كاركنان 
صنعت نفت، توليد و صادرات نفت ايران را كاهش داده بود به گونه اي كه در آن برهه 
»شريف امامي« نخست وزير وقت اذعان كرد كه اين واقعه روزانه ۵۷ ميليون دلار از 
درآمد ارزي كشور را كاهش داده است. خبر اعتصاب كارگران پالايشگاه آبادان به 
دليل اهميت جهاني اين پالايشگاه همان شب از طريق راديوهاي خارجي پخش 
شد. در پي اين رويداد حكومت براي كنترل اوضاع در آبادان و ۹ شهر ديگر حكومت 
نظامي اعلام كرد. اين اعتصاب و تحصن با دخالت نيروهاي نظامي به خش��ونت 
كش��يد. به دنبال اعتصاب كارمندان و كارگران پالايش��گاه آبادان، چندروز بعد، 
كاركنان اداره مركزي شركت نفت نيز به پشتيباني از كاركنان پالايشگاه دست از 
كار كشيدند. اعتصاب كنندگان كه در حدود ۳ هزار نفر بودند، خواستار عدم دخالت 
نظاميان در پالايشگاه و ساير قسمت هاي صنعت نفت شدند. اعتصاب كنندگان 
همچنين خواستار ۵۰ درصد افزايش حقوق خود شدند.   همان روز ها »تابان سر«، 

رييس پالايشگاه آبادان و ساير مقامات صنعت نفت در اين شهرستان اعلام كردند 
خواسته هاي كارمندان و كارگران موردتوجه قرار دارد و تبعيضات موجود از بين 
خواهد رفت. رييس پالايشگاه آبادان از طرف خود و هيات مديره شركت نفت از واقعه 
پالايشگاه و دخالت ماموران ابراز تاسف كرد. سپس با پيوستن كاركنان پالايشگاه 
تهران و در پي آن اعتصاب همگاني كاركنان و كارمندان صنعت نفت، پالايشگاه هاي 

سراسر كشور در معرض تعطيل شدن قرار گرفت.

میراثنامه

تخريب يك خانه تاريخي با صدور مجوز از سوي ميراث فرهنگي 
يك خانه با ارزش تاريخي ديگر واقع در كوچه مولا رو به روي مسجد حاج نظام واقع 
در بافت تاريخي شيراز تخريب ش��د. آن طور كه رسانه ها و فعالان گردشگري در 
فضاي مجازي منتشر كردند در واقع بخش هايي از سقف  اين خانه در سال هاي قبل 
تخريب شده بود و مالك آن نيز مي خواسته تا به جاي اين خانه تاريخي هتل بسازد. 
 اگرچه اين خانه در فهرست ميراث ملي استان فارس به ثبت نرسيده بود اما معماري،

 گچ بري، نقش برجسته، موزاييك كاري و نقاشي هاي سقف، ديواره و سردر ورودي، 
اين بنا را جزو خانه هاي ارزشمند بافت تاريخي شيراز قرار داده بود. اين وضعيت در 
حالي است كه معاون ميراث فرهنگي كشور از دستور توقف تخريب اين بناي تاريخي 
خبر داد با اين حال دوستداران ميراث فرهنگي در استان فارس مي گفتند كه اين 
تخريب با مجوز اداره كل ميراث فرهنگي استان فارس انجام شده اما در مجوز اين 
تخريب نوشته شده كه سردر و متعلقات آن بايد حفظ شود.  عبدالرضا نصيري معاون 
ميراث فرهنگي استان فارس اما دست روي ثبت نبودن اين بنا گذاشته و گفت: اين 
خانه اگرچه در بافت تاريخي شيراز واقع شده بود، اما نه تنها ثبت ملي نشده بود، بلكه 
فاقد ارزش ثبت بود و از طرفي در سال هاي اخير اين خانه به يك زباله داني و محلي 
براي تجمع افراد معتاد تبديل شده بود كه اين موضوع نيز مغاير با مسووليت هاي 
اجتماعي اداره كل ميراث فرهنگي استان فارس است؛ از اين رو با توجه به اينكه اين 
خانه فاقد ارزش تلقي مي شود، مجوز تخريب آن صادر شده است. او افزود: موضوع اين 
خانه به قبل از سال ۹۰ بازمي گردد، تا پيش از آن، اين خانه مانند صدها خانه تاريخي 
در شيراز از سوي اداره كل ميراث فرهنگي استان فارس به عنوان يك خانه تاريخي 
ارزشمند ديده مي شد و نگاه ما براي ثبت و حفظ اين اثر تاريخي بود اما قبل از سال ۹۰ 
اين خانه دچار آتش سوزي شد و با ۸۰درصد تخريب تقريباً غير از اسكلت اصلي خانه 
چيزي از آن باقي نماند. نصيري بيان كرد: با توجه به وجود برخي از ارزش هاي معماري 
در اين خانه از جمله هشتي آن، اداره كل ميراث فرهنگي درصدد حفظ و صيانت از 
اين بناي تاريخي بود اما سال ۱۳۹۴ نيز بخش هاي ديگر اين خانه از جمله هشتي 
آن آسيب ديد و اين خانه تقريبا به بنايي كه فاقد ارزش ثبت است تبديل شد. در اين 
مدت مالك كه فردي حقيقي است بارها درخواست دريافت مجوز براي تجديد بنا 
را داشت كه بنا به دلايلي با آن مخالفت مي شد، اما بعد از بررسي هاي به عمل آمده 
مجوز تخريب اين بنا در بافت تاريخي شيراز صادر شد. معاون ميراث فرهنگي استان 

فارس بيان كرد: در طول سال هاي متمادي اين اداره كل براي صيانت و حتي ثبت 
اين خانه در بافت تاريخي شيراز تلاش كرد اما به نتيجه نرسيد، اين در حالي است در 
همين سال ها ده ها خانه تاريخي ديگر از سوي اين اداره كل حفظ و صيانت شده اند. 
اما اين خانه فاقد ارزش ثبت بود و با درخواس��ت مالك در خصوص تجديد بنا برابر 
قانون موافقت ش��ده و كار غيرقانوني صورت نگرفته است. معاون ميراث فرهنگي 
استان فارس بيان كرد: در طول سال هاي متمادي اين اداره كل براي صيانت و حتي 
ثبت اين خانه در بافت تاريخي شيراز تلاش كرد اما به نتيجه نرسيد، اين در حالي 
است در همين سال ها ده ها خانه تاريخي ديگر از سوي اين اداره كل حفظ و صيانت 
ش��ده اند. اما اين خانه فاقد ارزش ثبت بود و با درخواست مالك در خصوص تجديد 
بنا برابر قانون موافقت شده و كار غيرقانوني صورت نگرفته است. با اين حال محمد 
حسن طالبيان معاون ميراث فرهنگي كشور روز گذشته درباره اين موضوع گفت: 
از مديركل استان فارس استعلام گرفتم و او گفت كه اولين تخريب در واقع سال ۹۰ 
انجام گرفته است اگر هم مجوزي داده شده به اين دليل بوده كه بخشي از آن را مالك 
تخريب كرده است. با اين حال گفتم تخريب را متوقف كنند و موضوع مورد بررسي 

قرار گيرد. متاسفانه دو روز گذشته بخش ديگري از اين بنا تخريب شد.

ايستگاه

فروش آثار »ون گوگ« 
مشروط به ممنوع الخروجي

برندگان جوايز »امي«
 معرفي شدند

دو تابلو نقاشي اثر »ونسان 
ون گوگ« در يك حراجي 
بلژيكي نزديك به قيمتي 
كه پيشتر تعيين شده بود 
به فروش رفتند. آرت ديلي 
درباره اين خبر نوشت: اين 
حراجي روز يك شنبه در 
شهر »گنت« برگزار شد. 

يكي از  آثار فروخته ش��ده يك تابلو نقاش��ي آبرنگ 
بود كه ب��ا قيمت ۲۲۰,۰۰۰ يورو به فروش رس��يد. 
اين قيمت كمي بيش از آن مبلغي است كه پيش تر 
تخمين زده شده بود. دومين اثر فروخته شده در اين 
حراجي يك تابلو نقاشي سياه قلم است كه يك كوزه 
را به تصوير مي كشد. اين اثر به قيمت ۱۴۰,۰۰۰ يورو 
به فروش رفت. اين رقم كمي پايين تر از ارزش برآورد 
شده بود. خريداران اين دو اثر ناشناس و اهل كشور 
بلژيك هستند و قول دادند اين آثار را به درخواست 
فروش��نده هيچ گاه از كش��ور خارج نكنند. به گفته 
مسوول اين حراجي، هويت و اصالت آثار فروخته شده 
در مراحل مختلف تاييدشده است و تصوير اين دو تابلو 
در كاتالوگ  آثار هنري »ونس��ان ون گوگ« به ثبت 
رسيده است. اين آثار كه به سال ۱۸۸۳ بازمي گردند، 
پيش از آنكه »ون گوگ« در پاريس تحت تاثير سبك 
امپرسيونيس��م و پساامپرسيونيم قرار بگيرد، خلق 
شدند. با به فروش رفتن ۱۲ اثر از »ونسان ون گوگ« 
در حراجي هاي مختلف با ارزش بالغ بر ۳۰ ميليون 
دلار، اين هنرمند هلندي را مي توان به عنوان يكي 
از گران قيمت ترين هنرمندان امپرسيونيسم و مدرن 
محس��وب كرد. »ون گوگ« بيش از ۲,۰۰۰ اثر كه 
شامل ۹۰۰ تابلوي نقاشي مي ش��ود را از خود به جا 
گذاشته است. بخش اعظمي از اين آثار در موزه هاي 

مختلف نگهداري مي شوند. 

»بازي تاج و تخت« بهترين 
سريال درام و »فليبگ« 
بهترين س��ريال كمدي 
س��ال گذشته ش��دند. ر 
مراسم اهداي جوايز امي 
كه معتبرترين جايزه براي 
توليدات تلويزيوني است و 
برندگان آن بهترين هاي 

س��ال تلويزيون محسوب مي ش��وند، ميني سريال 
»چرنوبيل« ستاره مراسم بود. اين ميني سريال كه در 
زمان پخش نيز مخاطبان بسيار يافت با دريافت سه 
جايزه شب مراسم جوايز امي را ترك كرد. »چرنوبيل« 
جوايز بهترين ميني سريال، كارگرداني و نويسندگي 
را برد. سريال كمدي »فليبگ« هم ۴ جايزه گرفت كه 
يكي از آنها جايزه بهترين سريال كمدي بود. فيبي 
والربريج هم براي بازي در س��ريال »فليبگ« جايزه 
بهترين بازيگر نقش اول زن در يك سريال كمدي را 
از آن خود كرد. اين بازيگر براي نويسندگي قسمت 
اول سريال هم جايزه امي گرفت. يكي ديگر از جوايز 
اين سريال، جايزه بهترين كارگرداني سريالي كمدي 
بود كه به هري بردبير اهدا شد. پيتر دينكليج ستاره 
س��ريال »بازي تاج و تخت« براي بازي درخشان در 
نقش تيريون لنيستر جايزه بهترين بازيگر مرد نقش 
مكمل را دريافت كرد. سريال »بازي تاج و تخت« هم 
بهترين سريال درام سال شد. الكس بورستين و توني 
شالهوب بازيگران سريال »خانم ميزل شگفت انگيز« 
هم به ترتيب دو جايزه بهتري��ن بازيگران زن و مرد 
نقش مكمل در س��ريالي كمدي را دريافت كرد. در 
مجموع اگر جوايز امي ب��راي هنرهاي خلاق را هم 
در نظر بگيريم شبكه  اچ بي او با ۳۴ جايزه موفق ترين 
توليدات را داش��ت و پس از آن نتفليكس، آمازون و 

نشنال جئوگرافيك قرار مي گيرند.

4600 زن در بازي ايران- كامبوج به آزادي مي روند

حضور تيم ملي واليبال درجام جهاني با تركيب اصلي؛زيرذره بين كارشناسان

وزي��ر ورزش و جوان��ان تاكيد كرد كه 
در بازي تيم ملي ايران مقابل كامبوج 
هواداران زن مي توانند وارد ورزش��گاه 
ش��وند. از مدت ها قبل با توجه ب��ه تاكيد و اهميت 
فيفا به حض��ور بان��وان در ورزش��گاه هاي فوتبال 
مسوولان ورزشي دركنار تلاش فدراسيون فوتبال 
به دنبال بهبود زيرساخت هاي ورزشگاه ها برآمدند 
تا مقدمات حضور هواداران خانم در بازي هاي ملي 
فراهم ش��ود. بر همين اساس مس��عود سلطاني فر 
وزير ورزش و جوانان رس��ما اع��لام كرد كه تمامي 
زيرس��اخت و امكانات ورزش��گاه آزادي براي ورود 
بانوان كامل شده و هواداران زن مي توانند در بازي 
ايران مقابل كامبوج در تاريخ ۱۸ مهر در ورزش��گاه 
حاضر ش��وند. وزارت ورزش همچني��ن اين اعلام 
رس��مي وزير را به صورت مكتوب براي مس��وولان 
فيفا ارسال كرده اند. شنيده ها حاكي از اين است كه 
۴6۰۰ صندلي در جايگاه مخصوص بانوان در نظر 

گرفته شده است. اين درحالي است كه طبق اعلام 
فيفا، فدراسيون فوتبال ايران اجازه ندارد براي حضور 

زنان در ورزشگاه سقف تعيين كند و بايد بر اساس 
ميزان تقاضا بليت فروشي كند.

تيم ملي واليبال ايران پس از قهرماني در مس��ابقات 
آس��يايي از روز سه ش��نبه ۹ مهرم��اه رقابت ه��اي 
خ��ود را در جام جهاني آغ��از خواهد كرد. با تصميم 
ايگوركولاكوويچ، س��رمربي تيم مل��ي واليبال، اين 
تيم با تركيب اصلي در اين مس��ابقات حاضر خواهد 
شد اما كارشناسان معتقدند حضور با تركيب اصلي 
در جام جهاني، اشتباه است. جبار قوچان نژاد درباره 
بازي هاي تيم ملي در قهرماني آسيا گفت: بازي هاي 
خوبي انجام دادي��م اما به نظرم ملي پوش��ان كمي 
س��رخورده و نگران بودند. احتمالًا اين سرخوردگي 
به دليل وعده هايي بوده كه به آن عمل نش��ده است 
و بازيكنان كمي نگران و عصباني به نظر مي رسيدند. 
اين را مي ش��د در بازي نخس��ت مقابل استراليا، به 
خوبي احس��اس كرد. رفته رفته تي��م به هماهنگي 
بيشتري رسيد. او در ادامه درباره اعزام تركيب اصلي 
به مسابقات جام جهاني نيز اظهار داشت: ما نبايد در 
جام جهاني به دنبال رتبه و كسب مقام باشيم و فضا 
بايد براي محك بازيكنان جوان تر فراهم شود چرا كه 
در آينده نزديك به اكث��ر اين بازيكنان نياز خواهيم 
داش��ت. بايد در تعويض ه��ا و جابه جايي ها اين باور 

در بازيكنان جوان تزريق ش��ود و چه فضايي بهتر از 
مسابقات جام جهاني كه با ريسك بالاتر از آنها استفاده 
كنيم. وي يادآورش��د: فضا بايد بيشتر براي جوانان 
مهيا ش��ود تا در صورت خستگي و مصدوميت هاي 
غيرقابل پيش بيني بتوانيم از آنها در مسابقات مهمي 
مانند انتخاب��ي المپيك و حتي المپيك اس��تفاده 
كنيم. بازيكني مانند موسوي نياز به استراحت دارد. 
مخصوصا اينكه در تمام تورنمنت ها با جان و دل براي 
تيم ملي بازي مي كند. بازيكناني مانند غفور، معروف، 
موسوي و ميلاد عبادي پور نياز به استراحت دارند و 
نبايد بيشتر از حد معمول از آنها استفاده كرد تا تحت 

فشار قرار گيرند. كارشناس واليبال در خصوص اينكه 
اصرار ايگور كولاكوويچ براي استفاده از تركيب اصلي 
به چه دليل اس��ت؟ گفت: تفكر ه��ر فردي متفاوت 
است. ايگور جسارت تغييرات را ندارد و به نظرم كار 
اشتباهي انجام مي دهد. ما در مسابقات جام جهاني 
مي توانيم فضايي را فراه��م كنيم كه جوانان محك 
بيشتري بخورند. وي افزود: چه بهتر مي شود كه در 
اين مسابقات از بخش اعظمي از تركيب جوان استفاده 
كنيم كه حتي اگر مقام هم كسب نكردند، كسي از 
آنها انتظار چنين چيزي را هم ندارند اما به دو هدف 
دست خواهيم يافت. نخست اس��تراحت بازيكنان 
اصلي و دور ماندن آنها از خطر آس��يب ديدگي و دوم 
كسب تجربه بيش��تر براي بازيكنان جوان. مطمئن 
باشيد اگر بازيكني مانند محمد موسوي استراحت 
بيشتري داشته باشد و »واليبال زده« نشود، بسيار به 
كار خواهد آمد. استراحت و ريكاوري باعث مي شود 
كه ملي پوشان از آسيب ديدگي دور شوند. قطعاً ما در 
انتخابي المپيك و المپيك به بازيكني مانند موسوي 
نياز خواهيم داشت. اميدوارم با تصميم گيري بيشتر 

فضا فراهم شود.

ورزشي
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